
Še eno leto se bo poslovilo.
Bi rekli: hvala bogu, da gre preč!
Spet enim je bogato obrodilo,
drugim pustilo le spomin boleč.
Nesreče res nam niso prizanesle:
poplave, žled, požari in še kaj.
Še bolj pa so deželo ujme tresle,
ki so pri nas folklorni običaj.
Alenka padla je kot mandatarka.
Ko je doma kapitulirala,
pa ni postala evrokomisarka,
ker ni v Bruslju »maturirala«.
Kar trikrat so nas na volitve gnali.
Ko bil je predvolilni direndaj,

novi obrazi so se nam smehljali,
obljubljali nam lepšo pot v raj.
Miro kot princ na konju brez ročajev
obetal nam je etični premet,
da rogoviležev in tolovajev
počistil bo politični parket.
Kaj hitro pa so upanja zbledela:
ko narodni heroj na Dob je šel,
v parlamentu kopja so letela,
ker arestant poslanski stol je grel.
Kot da bi nam boga z oltarja sneli,
se plebs je hodil pred sodnijo dret’.
Čeprav so sodni mlini pridno mleli,
korupcija še kar je šla v cvet.

Premier ministre je težko novačil,
kot da bi zbiral jih za boj krvav.
Nazadnje se je Zdravko ojunačil,
da gospodarski voz nam bo zagnal.
Tujcem smo bančno luknjo krpat’ dali,
najboljši sosed »susjed« je postal,
še zračno luko smo zabarantali
in zlatorog tri srca je prodal.
Financminister z davki je žongliral,
za nižje plače s Štrukljem se rval.
Da bi javne finance zbalansiral,
nazadnje spet bo reveža obral …

Takole smo na hitro zrešetali
tisto, kar je pač šlo v plod in klas,
kar posadili smo in posejali
v letu, ki se mu izteka čas.
Z neba nam Jupiter sejal bo srečo
v letu, ki na starem že kali.
Da bi pri vas je stresel polno vrečo,
vam vaš kronist NT&RC želi!

MALI SRPAN
Šaleškim knapom spet je prekipelo,
s spontanim štrajkom dvignili so glas:
»Ne moremo kopat’ za bagatelo!
Naj sebi Košorok zategne pas!«
Ko vrenje v šahtih se je ohladilo,
so v Šoštanju zakurili zares:
iz »šestke« se je prvič pokadilo.
(V podnet je šla milijarda in še čez …
So v Celju nov splavarski most krstili,
ki bolje bo Savinji kljuboval.
Spet brihtneži jezike so brusíli,
če je zgrajen narobe ali prav.
Slatinčan pa je mojstru aplavdiral,
ki je garaže s tržnico skup’ dal.
V novem centru boš zastonj parkiral
ter jajca in solato kupoval.

PROSINEC
Leto je Štormanova gos začela:
ker birt ni svojih pufov poravnal,
jo lizingar pregnal je iz hotela
in revo čisto do kosti obral.
Na Polzeli se lastovka je tresla,
v njenem gnezdu bil je hud špetir.
Kadrovska burka »staro« je odnesla,
vendar nazaj jo vrnil je bankir.
Ker noče imet’ cigana za soseda,
Trnoveljčan zatrobi v bojni rog.
Z izgovorom, da se boji nereda,
prikriva šentflorjanski duh ubog.
Je radeški papirničar zavriskal:
potem, ko že slovo je upu dal,
za naftne šejke bo denarce tiskal,
vesel, čeprav bo tujcu hlapčeval.

SVEČAN
Smo za zapečki v temi zmrzovali
v objemu žleda in ledenih sveč.
Vrli gasilci spet so dokazali,
da vešči so gašenja vseh nesreč.
Pri Šoštanju hudič je mlade skotil:
komaj je jug leden oklep pobral,
proti ljudem še plaz se je zarotil
in revežu v Florjanu dom zravnal.
Rimljanom princ Valerij se predstavi:
prek ruskih step prinaša jim obet,
da jim Trnuljčico zbudi, ozdravi
in k njej spet drl knajpat se bo svet.
Manj obetavna vest iz Štor se čuje:
tam občina kupuje Almin dom.
Čeprav še stare pufe odplačuje,
župan že rine v nov finančni zlom.

SUŠEC
Šaleški knap Ljubljani s štrajkom žuga,
ker HSE mu dihat ne pusti.
Upravi to medvedja je usluga:
ker holdinga ne uboga, odleti.
Potem, ko Medo je čez noč spakiral,
ker s TEŠ-em je za premog barantal,
zdaj Pohorec bo knape komandiral
in plesal kot bo Košorok igral.
Pred glavno Štormanovo oštarijo
se spuntal je sestradan personal:
« Inšpektorji in dacarji mižijo,
mi pa brez plač. Saj to je kriminal!«
Ko pa država si oči zatiska
pred davčnimi dolžniki, res ni prav,
da v Celju v šolski menzi »ključek« piska,
če revež ni položnic poravnal.

MALI TRAVEN
V Velenju se sprašujejo župani:
« Je res, ali prvoaprilski štos?«
ko jim minister Omerzel oznani,
da na Šentrupert vrača tretjo os.
Naj vrag zastopi čudne državljane,
ki v Saši hitro cesto hočejo,
na drugem koncu spuntane Laščane,
ki trase mimo kraja nočejo.
Da bi presekal vaško kregarijo,
župan v Lučah skliče plebiscit:
krajani si obvoznico želijo,
pokaže referendumski izid.
V Avtu Celje sindikat razkrije
krivca, da v firmi gre le še navzdol:
lastnik jo izčrpava, kri ji pije,
da skril bi svoj finančni karambol.

VELIKI TRAVEN
Tiste, ki lani KIV so potopili,
zdaj policaji tresejo iz hlač.
Tam šefi so si žepe napolnili,
a delavce pustili so brez plač.
Pol Žalca se s skrivalnico ukvarja,
kdo se je z »evro-lotom« omastil.
Župan pa se raduje milijonarja,
ki mu občinsko mošnjo je zredil.
V Celju so tržnico na boben dali,
župan pa ni veliko barantal:
kar Simbiu so stojnice prodali –
smetar bo zdaj še branjevec postal.
V Gorenjevem osirju so florjani
slavili: »Cele, Cele šampijon!«
Pivarji osam v njihovi dvorani
so spet prevzeli rokometni tron.

ROŽNIK
Bo v Laškem Secaplast pod krizo klonil,
ali je res, kar trobi sindikat,
da v »mami« Muri revež bo utonil,
ker mora njene pufe poravnat?
Polzelska lastovka je zažgolela,
da so bankirji jo zarubili.
Preden bo tujcem v roke odletela,
ji bodo perje še oskubili.
Se srečna pot Izletniku obeta?
Ga varno bo šofiral nov lastnik?
Nekoč patron celjskega nogometa
bo zdaj še avtobusarjev rejnik.
Med Lemberžani ni več potrpljenja,
zavoljo motokrosa završi:
« Nam hrup motorjev živce že načenja
in smrad bencinskih hlapov nas duši!«

ANNO DOMINI 2014

KIMAVEC
V Laški Thermani vojna med lastniki:
bi res nekdo rad firmo pokopal
in so v ozadju vsem že znani triki,
da komu bi poceni jo prodal?
V Rudniku še Pohorec je scagal.
Za njim Golob komando je prevzel.
Če dolgo bo odpuščanje prelagal,
bo tudi on kaj hitro odletel.
Središče Celja ni več razkopano,
zdaj knežjemu je mestu v ponos:
je z bruseljskimi evri tlakovano.
Še ata Herman padel bi v zanos.
Kako bi šele Friderik žuriral
v družbi brhkih teharskih deklet,
če bi že takrat Radio Celje sviral,
ki šteje jih okroglih šestdeset!

VELIKI SRPAN
Savinjska grenka roža dobro kaže,
hmeljarjem dá zeleno-zlat obet,
da bo brez mešetarske fakinaže
z blagovno znamko bolje šla v promet.
Hotel Celeia spet pod streho vabi,
odet na novo v treh zvezdic sij.
Prepustil znano belo gos pozabi
je mag nepremičninskih coprnij.
Ob Kidričevi stroji zabrnijo,
na črni deponiji gre zares:
Stonex, menda ekspert za alkimijo,
melje Cinkarnin strup v nedolžno zmes.
Evropsko obnovljena promenada
Velenjčane povabi na špancir.
Na pragu predvolilnega spopada
je tudi v novem jedru Žalca pir.

VINOTOK
Občinske svetnike smo prevetrili,
lokalne šerife prebirali,
h koritom malo novih pripustili,
večino starih abonirali.
Velenje še rdeča bo trdnjava,
kar štirim Kontič ni se dal odgnat’.
V Celju Šrot ostaja prva glava,
goreče se zagnal je v nov’ mandat.
Komaj na knežji tron je petič sedel,
obljubo mu je skuril en fakin:
Rakuschev mlin ognjen kokot je snedel,
spremenil v kup ožganih ruševin.
Pol Celja spomeniku v bran poskoči,
župana cmari, ker bi rušit’ jel.
A zdi se, to zvonjenje je po toči –
inšpektor je z odločbo pohitel …

LISTOPAD
V deželi spet je TEŠ duhove buril.
Čez noč je s trona odletel Dermol,
ker skrival je, da bi tuj premog kuril,
če bi lignita ne bilo dovolj.
Kdo v šestki je pobasal provizijo
in ceno bloka dvignil do nebes,
močno zanima tudi policijo,
ki Rotnika je vzela v pretres.
Ob Dreti in Savinji so kropili:
kmetom je zadruga med rajne šla.
So gospodarji s pufi grunt zapili
in kriza le izgovor je bila.
V drobiž se holding PSZ seseda,
uspešnih firm pidovski grobar.
Boss Darko o zaroti bank razpreda,
toži:« Sem žrtev, ne tajkunski car!«

GRUDEN
Cinkarna nam razkrije vest strašljivo,
da je zgrajena na strupenih tleh.
Uprava pa se čudi izmuzljivo
nad tem, kar čivkajo že vrabci s streh.
Po vsej deželi panika nastane,
a v vrišču protestov in svaril
župan miri prestrašene meščane,
da Celje ni slovenski Černobil.
V prazno smo ob Mariborski zrli,
kjer mlin, stoletje star, požgan je stal.
Da ne bi padel sam, so ga podrli.
Kdo bo za drago pogrebnino dal?
Kot da še zlodej ni povsem opešal,
iz laškega je grenko vest poslal:
nam Čeh bo kislo vodo v špricar mešal,
ker pivovar je Radensko prodal.

Kronika leta poplav, volitev 
in drugih naravnih nesreč

Zaupate nam že 69 let
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NOVI TEDNIK
90,6  95,1  95,9  100,3

VSAK ČETRTEK

novice iz 
33 občin

V Novem tedniku

Ko novo zamenja staro
V letu 2015 bo Novi tednik, regionalni časopis Savinjske regije, praznoval 70. 
rojstni dan. Razlog več, da smo se ob prehodu od starega v novo leto ozrli na-
zaj, v popisane in porumenele strani časopisa, ki je zamenjal kar nekaj imen, 
a ohranil prodorno novinarsko dušo in zabeležil številne sledi časa. Med njimi 
je tudi spoznanje, da smo v nova leta na Celjskem vstopali z velikimi upi. V to 
smo se prepričali tudi ob nedavnem obisku Laškega.
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LET

Okusne ribice in 
garažna razprodaja
Z novoletnim pridihom in željo po 
uspešnem letu

LAŠKO – Mesta in kraji bodo še nekaj dni žareli v pra-
zničnih lučeh. Božič je že za nami, vstop v novo leto pa 
je prežet z dobrimi željami, mislimi in načrti, kaj vse bi 
morali v življenju še spremeniti. Vedno in samo – na boljše. 
Takšne želje so imeli pretekli konec tedna tudi Laščani v 
svojem prazničnem mestu. Mi smo se pomešali mednje in 
začutili njihov praznični utrip. Bilo je prijetno.

Laščani so namreč v soboto 
lahko kupovali na novoletni 
garažni razprodaji in se pri 
tem dodobra najedli rib. Na 
stojnicah je bilo mogoče najti 
stvari, ki jih prodajalci doma 
ne potrebujejo več, zato so se 

jih odločili prodati. Od čajev 
do krasnih izdelkov, ki so jih 
izdelali prebivalci Laškega 
in okoliških krajev. Za oku-
sne ribe so poskrbeli ribiški 
mušketirji, ki so jih nalovili 
na mednarodnem božičnem 

Obiskovalci garažne razprodaje in prazničnega dogajanja so lahko 
pri stojnici Novega tednika in Radia Celje v soboto zapisovali tudi 
svoje želje, mi pa smo jih nekaj obdarili. Svojo željo je zapisal tudi 
postaven laški župan Franc Zdolšek. Ker je že obdarjen, se za 
nagrado sicer ni potegoval, si je pa – sodeč po nasmešku – zaželel 
nekaj lepega. Naj se mu izpolni.

ribiškem turnirju dan prej. V 
soboto so jih sami spekli in jih 
brezplačno ponudili obisko-
valcem garažne razprodaje. 
Da so bile pečene tako, da si 
je bilo treba vse prste poliza-
ti, kaže dejstvo, da se je tudi 
naša novinarska ekipa skoraj 
bolj kot pri stojnici svoje me-
dijske hiše mudila v neposre-
dni bližini ribičev kuharjev, ki 
jim porcij rib ni in ni hotelo 

zmanjkati. Za praznični pro-
gram so poskrbeli člani kul-
turnih društev z območja La-
škega. Poleg KD Zidani Most, 
KD Antona Tanca z Marija 
Gradca, KD Lipa Rečica je na 
prizorišče naenkrat prikorakal 
tudi dedek Mraz in Laščanom 
prinesel poln koš dobrot. Ko 
bi videli, kako je bil lep!

SIMONA ŠOLINIČ 
Foto: GrupA

Za novinarke velja, da imajo vedno kaj za povedati, nikoli niso tiho 
in na vse imajo odgovore, še več pa vprašanj. Edini trenutek, ko 
umolknejo, je, če jim ponudite kaj za jesti. Takrat hvaležno vzamejo 
in so hvaležno tiho. Dokler se ne najedo. Z leve proti desni Tina 
Vengust, Bojana Avguštinčič, Simona Šolinič in Janja Intihar.

Spet prišel je med nas, dobri stari dedek Mraz …

Treba se je »pogreti«. V Laškem zagotovo s kozarcem piva. No, pa 
tudi ob ognju.
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Fanika Pačič, Laško: »Za leto 2015 si želim največ 
zdravja in miru. Ter da bi vsak človek želel drugemu tisto, 
kar želi sebi: dobre stvari. Božični večer smo preživeli v 
družini, ob večerji, nato smo odšli k polnočnici. Naslednji 
dan je bilo tako, da so nekateri počivali, nekateri pa smo 
delali. Božiček in dedek Mraz sta nam prinesla tudi nekaj 
daril, predvsem otrokom. Za garažno razprodajo sem se 
odločila, ker se ukvarjam s predelavo starega tekstila. Iz 
starih stvari naredim nekaj novega, kar morda komu pri-
de prav. Najbolj nora stvar, kar sem jo izdelala? Prevleka 
za sedežno garnituro iz starih kavbojk. To je bil zame 
poseben podvig. Ali pa prevleka za avtomobilske sedeže 
iz starih odpadnih cunj.«

Milena Zupanc, Rimske Toplice: »Posebej sem se danes razveselila 
prihoda dedka Mraza, saj tudi meni vsako leto prinese nekaj. Božiček tudi, 
čeprav obdari predvsem otroke s praktičnimi darili. Ta božično-novoletni 
čas je res lep, še posebej če zapade malo snega. V naslednjem letu si želim 
predvsem zdravja in čim več pohodov v hribe, kamor redno zahajava z 
možem. Pa tudi veliko srečanj in druženj s prijatelji. Dobro bi bilo, da bi v 
Sloveniji bilo več možnosti zaposlitev, na tem področju si želim, da bi se 
spremenilo na bolje. Sicer pa sem zadovoljna z letom 2014, sem v pokoju, 
ampak mi je pokojnino prinesel Božiček že leta 2013. Zato imam več časa 
za ukvarjanje z ročnimi deli in za telovadbo. Imam se kar lepo!«

Gregor Trupi in Mihec: »Decembra je naša družina dobila 
kar nekaj daril. Bila so sicer nekoliko skromnejša, vendar 
je vedno tako, da so skromna darila bolj pri srcu in so tudi 
bolj iskrena. Letošnje leto je bilo dobro, lahko pa bi bilo tudi 
boljše ali slabše. Zadovoljni smo glede na stanje, kakršno je. 
Med željami za novo leto je predvsem zdravje. Če bo to zdr-
žalo, potem bo prišlo še vse ostalo samo od sebe. Materialne 
stvari so na stranskem tiru. Ugotoviš, da ima človek vse, kar 
potrebuje. Če bo do konca leta dedek Mraz še kaj prinesel? 
Ne vem. Pustimo se presenetiti.«

Laščanka Nevenka Čižmešija ima kot ribičeva žena tudi 
želje bolj ribiške. Z njo je prijateljica Mira Dolinar.

»V letu 2015 si želim predvsem prijetnega druženja in do-
brih rib. Ker imam moža ribiča, govorim predvsem o pra-
vih ribah, ne o tistih na dveh nogah (smeh). Ribe tudi sama 
pripravljam že 40 let, vendar priznam, da jih mož naredi 
okusneje. Ocena je čista petica. Letošnje leto je bilo kar lepo, 
vedno pa pravim, da kriza v družbi je, če človek ne zna urediti 
svojih zadev. Vedno so vrata iz situacije. Samo če človek želi 
poiskati pot do njih, jih sprejeti in odpreti.«

Dedek Mraz in Brigita Pavčnik iz Rimskih Toplic, ki je 
želela zvedeti, če ima kaj daril tudi za odrasle

»Dedek Mraz ima vedno nagrade in darila. Za otroke priročna 
darila, za vse starejše pa prinašam veselje na snegu. Za vse je 
dovolj daril. Moje poslanstvo je predvsem lep odnos z mladi-
mi in s starejšimi in pri tem je toliko dela, da nimam časa za 
ukvarjanje s stanjem v državi, politiko ali z gospodarstvom. 
Kdo obdaruje dedka Mraza? Jaz sem že obdarjen. Zakaj? Ker 
imam življenje. Ker se lahko veselim z otroki, a tudi z odraslimi. 
Saj vidite, kako lep je december. To je mesec, ki nam napolni 
srca za celo leto.«

Jože Rajh, nekdanji župan Občine Laško, ki smo ga vprašali 
tudi, kaj počne v pokoju

»Dela je dovolj! Sem član upokojenskega, planinskega, pev-
skega društva … Veliko pa naju z ženo angažirajo tudi otroci. 
Saj veste, da je treba poskrbeti za vnuke, če starši časovno ne 
zmorejo. Tako da imava veliko dela z ženo. Je pa bolje to kot pa 
županovati. Jaz sem županovanje vzel kot dolžnost in sem mislil, 
da moram biti vsepovsod, ko se je kaj dogajalo, zraven. Bilo je 
lepo, a kar naporno, tako da mi ni žal, ker nisem več župan. V 
letu 2015 si najbolj želim dobrega zdravja. Za starostno obdobje, 
kot je moje, je to še najbolj pomembno. In seveda miru in sreče.«

ANKETA

Nastopile so tudi male zvezdice iz KD Zidani Most 
in uprizorile del predstave Zvezdice Zaspanke.

Protest, s katerim so predstav-
niki gospodarstva in sindikatov 
prvič v en glas od vlade zahtevali, 
naj opusti nove okoljske dajatve, 
ni zalegel. Vlada je namreč v sredo 
sprejela sklep o določitvi cene za 
enoto obremenitve okolja z izpusti 
ogljikovega dioksida in uredbo o 
zagotavljanju prihrankov energi-
je. Z novimi okoljskimi dajatvami 
naj bi država v prihodnjem letu 
zbrala 27 milijonov evrov, od tega 
4,8 milijona evrov od energetsko 
intenzivnih podjetij.

Finančni minister Dušan Mra-
mor je prepričan, da če uredba ne 
bi bila sprejeta do konca leta, bi bili 
vsi – tako podjetja kot posamezniki 
– obremenjeni s celotno takso. To v 
denarju pomeni, da bi bil finančni 
učinek nekajkrat višji – omenil je 
120 milijonov evrov. Prav nasprotno 
sporočajo iz podjetij, zlasti tistih iz 
visoko energetskih panog. Trdijo na-
mreč, da finančnemu ministru tega 
še ne bi bilo treba narediti, ker je 
Evropska unija za energetsko inten-
zivne panoge sprejela priporočila za 
razbremenitev družb do konca leta 
2020. To pomeni, da se konkurenca 
tovrstnih slovenskih podjetij v tuji-
ni s takšnimi obremenitvami ne bo 
obremenjevala. A ne gre samo za 
zmanjševanje konkurenčnosti. Mar-
sikje namreč že resno napovedujejo 
selitev proizvodnje v tujino, nekatera 
podjetja govorijo celo o zapiranju.

Opozorila, da bo gospodarstvo z 
novimi taksami še manj konkurenč-
no, se torej vladi ne zdijo pomembna. 
Za nameček gre za fiskalni ukrep. 
Denar se bo torej stekal v proračun 
in se v njem tudi »izgubil«. Nikjer na-
mreč ni natančno določeno, da naj se 
porabi za varovanje okolja.

Slovenija je od januarja do konca 
novembra za denarna nadomestila 
za brezposelnost namenila 211 mi-
lijonov evrov. Znesek, ki ga mora 
država zagotavljati za izplačila na-
domestil za brezposelnost, se od 
leta 2011 znižuje.

V celotnem lanskem letu je mora-
la vlada za ta namen zagotoviti 289 
milijonov evrov, leta 2012 296 mili-
jonov evrov in leta 2011 kar 312 mili-
jonov evrov. Glede na lani se je letos 
malenkost znižala tudi povprečna 
višina nadomestila za brezposel-
nost. Oktobra letos je nadomestilo v 
povprečju znašalo 680,18 evra bru-
to, oktobra lani 681,33 evra bruto. 
Bolj zaskrbljujoča je primerjava časa 
prejemanja denarnega nadomestila 
za brezposelnost, saj se je letos po-
daljšala. Med januarjem in koncem 
oktobra so brezposelni nadomesti-
lo v povprečju dobivali 7,4 meseca, 
medtem ko so ga v celotnem lan-
skem letu 6,9 meseca.

Dejstvo, da državi letos ni bilo tre-
ba dati toliko za denarna nadomesti-
la kot lani, je vsekakor spodbudno, 
vendar je zaskrbljujoč podatek, da so 
leta 2008 nadomestila državo stala 
»le« približno 99 milijonov evrov. Za-
skrbljujoče pa je še nekaj. Koalicijski 
sporazum predvideva analizo učin-
kovitosti sistema nadomestil, vendar 
nič ne kaže, da bomo analizo in z njo 
spremembe že kmalu dočakali.

Predsednik države Borut Pahor 
je gostil uspešne mlade strokovnja-

TEDEN NAOKOLI

Mladi bi se z 
veseljem vrnili
Vse manj za brezposelne, sindikati več vpliva 
pri privatizaciji

ke, ki so doštudirali v tujini in si 
tam tudi ustvarili kariero. Glavno 
sporočilo pogovora o kroženju zna-
nja za razvoj (kot so ga poimenova-
li) je bilo, da bi se mladi z veseljem 
vrnili v Slovenijo ali z njo vsaj in-
tenzivno sodelovali, vendar za to v 
domovini še niso ustvarjene prave 
priložnosti.

Mladi slovenski strokovnjaki so 
predsedniku povedali, da si želijo 
delati v Sloveniji, četudi bi za to 
prejeli manjše plačilo kot v tujini, 
vendar pri tem obstajajo velike 
ovire. Izpostavili so zlasti potrebo 
po manjšem obsegu birokracije ter 
izboljšanih in poenostavljenih po-
stopkih pri razpisih za znanstvena 
delovna mesta. Prav tako so sloven-
ske delodajalce pozvali, naj tvegajo 
in zaposlujejo v tujini izobražene 
slovenske strokovnjake, saj da se to 
na dolgi rok splača. »Želim si, da bi 
v teh prazničnih časih lahko delo-
vala kot Božiček in dejala, da bo v 
naslednjem študijskem letu na raz-
polago veliko finančnih sredstev za 
vse oblike raziskovalnega dela. Na 
žalost takšne Božičkove vreče ni,« je 
mladim priznala ministrica za izo-
braževanje Stanka Setnikar Cankar. 
A je obenem poudarila, da veliko 
ekonomskih kazalcev daje upanje, 
da bo kmalu bolje. Tudi predsednik 
Pahor jim je zatrdil, da se za Slove-
nijo bližajo boljši časi in da država 
že zdaj gospodarsko okreva.

V tujini izobraženih in tudi uspe-
šnih Slovencev je iz leta v leto več, 
vse več je tudi tistih, ki se želijo vrniti 
domov in tu tudi delati. Predsednik 
države pravi, da je zato treba narediti 
vse, da se bodo vrnili v domovino, a 
žal Slovenija o tem govori le takrat, 
ko vse te mlade povabi domov na 
letno srečanje. Zato bomo o never-
jetnih dosežkih mladih slovenskih 
strokovnjakov očitno še nekaj časa 
našli več zapisov v tujih kot v doma-
čih časopisih.

Sindikati bodo prihodnje leto 
imeli več besede pri privatizaciji 
podjetij. Vlada je namreč prisluh-
nila njihovim zahtevam in spreme-
nila statut, ki ureja delovanje Eko-
nomsko-socialnega strokovnega 
odbora pri Slovenskem državnem 
holdingu. V odboru bodo sedeli 
predstavniki vseh reprezentativnih 
sindikalnih central.

Vendar sindikati tudi s spremem-
bami statuta v odboru ne bodo dobili 
moči, ki si jo želijo. To je, da bi lah-
ko blokirali prodajo nekega podje-
tja. Bodo pa v postopke vključeni in 
bodo lahko veliko govorili in marsi-
kaj zahtevali. Kot je dejal predsednik 
največjega sindikata Dušan Semo-
lič, bodo predstavniki sindikatov 
v odboru lahko razpravljali o vseh 
vprašanjih, predstavljali bodo svoja 
mnenja, vezana na ekonomsko-so-
cialni položaj zaposlenih, sodelovali 
bodo pri odločitvah in informiranju.

Še ena »gesta dobre volje« za umi-
ritev sindikatov? Najbrž ne. Saj glas 
sindikalistov že dolgo ni tako gla-
sen in pomemben, kot je bil nekoč. 
Sicer se pa privatizacija podjetij ne 
dogaja v Slovenskem državnem hol-
dingu, ampak na povsem drugih 
hodnikih.

JANJA INTIHAR
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V Celju kar minus 20
Torek je prinesel še eno hladno jutro. Povsod po državi, 

z izjemo Primorske, so bile temperature pod lediščem. Ob 
6. uri zjutraj je bilo najhladneje v Celju, kjer je samodejna 
merilna postaja izmerila kar - 20 stopinj Celzija. Tako 
nizke jutranje temperature so 30. decembra 2014 namerili 
le še na Kredarici.

BPT

Kmalu glasovanje o 
»prisilki« v Nivoju

Celjsko sodišče je upnike Nivoja pozvalo, naj do 22. 
januarja glasujejo za potrditev prisilne poravnave ali proti 
njej.

Kot je znano, je celjsko sodišče v začetku oktobra že spre-
jelo sklep o ustavitvi postopka prisilne poravnave in uvedbi 
stečaja, vendar se je uprava Nivoja pritožila, Višje sodišče v 
Ljubljani pa je njeni pritožbi ugodilo. Ovir, da gre postopek 
prisilne poravnave v Nivoju naprej, torej ni več.

Sodišče je upnike celjske družbe tudi pozvalo, naj prav 
tako do 22. januarja oddajo izjavo, ali bodo svoje terjatve 
pretvorili v lastniške deleže. Če se bodo odločile za konver-
zijo, bodo lastnice Nivoja postale banke. Največ terjatev do 
družbe imajo Poštna banka Slovenije, Banka Celje, Abanka, 
Unicredit Bank Slovenija in Hypo banka.

JI

Klarič kupuje še dobrih osem 
odstotkov Izletnika
Kapitalsko povezovanje z Avrigom naj bi bilo končano v začetku prihodnjega leta – Nadzorni svet brez večinskega lastnika

Darko Klarič je s strate-
škim partnerjem Avrigom 
objavil ponudbo za odkup 
približno osem odstotkov 
delnic Izletnika, ki še niso 
v njegovi lasti. Čeprav no-
vogoriški avtobusni prevo-
znik formalno še ni vstopil 
v lastništvo celjske družbe, 
Klarič vse postopke, poveza-
ne z Izletnikom, vodi skupaj 
z njim. K temu ga zavezuje 
tudi sporazum o upravljanju, 
ki ga je z Avrigom podpisal 
julija letos, kmalu zatem ko 
je paket delnic Izletnika na 
dražbi kupil od Gorenjske 
banke. Klarič in Avrigo sta 
za eno delnico pripravljena 
plačati 15,65 evra, ponudba 
pa velja do 26. januarja 2015.

Klariča je malo več kot 
91-odstotni delež Izletnika 
stal 3,2 milijona evrov, vendar 
je kupnino poravnal šele no-
vembra. Razlog za tako pozno 
nakazilo kupnine je bilo čaka-
nje na odločitev agencije za 
varstvo konkurence, ali je po-
vezovanje Izletnika in Avriga 
skladno s pravili konkurence. 
Ko je agencija prejšnji mesec 
soglasje izdala, so se začeli tudi 
vsi formalni postopki za kapi-
talsko povezovanje dveh zelo 
močnih avtobusnih prevozni-
kov. Klarič bo v skladu s spora-
zumom novogoriškemu pod-
jetju prodal polovico Izletnika 
oziroma eno delnico manj, 
da bi mu v celjskem podjetju 
ostalo večinsko lastništvo. Po-
stopek bo predvidoma končan 
do začetka februarja. Klarič bo 
Avrigu prodal tudi polovico 
delnic, ki jih bo pridobil s tem 
drugim nakupom. Ponudba za 
odkup bo zagotovo uspešna, 
saj je večina delnic, na katere 
se nanaša, v lasti Izletnika.

Darko Klarič se je odpovedal 
vsem funkcijam v Izletniku, tudi 
nadzorni. »Moja vloga v podjetju 
bo predvsem povezovalna,« po-
jasnjuje.

Da najbrž ne bo ostal edi-
ni lastnik Izletnika, je Klarič 
napovedal takoj po dražbi, ko 
je ugotovil, da bo prihodnost 
celjskega prevoznika boljša, 
če se bo povezal s sorodnim 
podjetjem. V Sloveniji na-
mreč prostora za širitev te de-
javnosti ni, saj so si družbe, 
ki se ukvarjajo z avtobusnimi 
prevozi, že zdavnaj razdelile 
trg. Najbolj primeren stra-
teški partner se mu je zdel 
Avrigo. Klarič je prepričan, 
da bo lastniška povezava 
podjetij prinesla številne po-
zitivne učinke, polet tega bo 
Izletnik z Avrigom pridobil 
tudi izkušnje pri upravljanju. 
Novogoričani so namreč v 
zadnjih letih uspešno očistili 
svoje podjetje in izboljšali po-
slovanje, predvsem pa nimajo 
več nobenih dolgov.

kateri so predčasno razrešili 
dozdajšnje nadzornike, so 
tako sprejeli tudi odločitev, 
da bo odslej nadzorni svet 
družbe namesto treh imel 
kar šest članov – štirje bodo 
predstavniki kapitala, dva 
bosta zastopala interese za-
poslenih. »V sporazumu, ki 
sem ga podpisal z Avrigom, 
sem se zavezal, da bom v 
primeru soglasja agencije 
za varstvo konkurence no-
vogoriško podjetje vključil 
v upravljanje Izletnika. Zato 
sem predlagal, da se nadzorni 
svet razširi, v njem pa bodo 
kar trije predstavniki Avriga 
in njegovega lastnika podjetja 
Triglav Naložbe,« pojasnjuje 
Klarič. Poleg direktorja Avriga 
Aleša Hrasta bosta v nadzor-
nem svetu še direktorica pod-
jetja Triglav Naložb Kristina 

Rovšek in Črt Slokan, ki je 
prokurist v tej družbi.

Zanimivo je, da med nad-
zorniki Izletnika ni Darka 
Klariča. V sklicu skupščine 
je še bil naveden kot eden 
od novih članov nadzornega 
sveta, vendar je na seji name-
sto sebe za člana predlagal 
svojega pravnega zastopnika 
Luko Brezovca. »Nakup Izle-
tnika je bil zame predvsem 
dolgoročna finančna naložba. 
Ker o dejavnosti, s katero se 
ukvarjata obe družbi, nimam 
dovolj znanja in izkušenj, 
bom upravljanje prepustil 
strokovnjakom, ukvarjati pa 
se ne mislim tudi z nobe-
nimi drugimi operativnimi 
zadevami. Zato predstavni-
kom sindikata v Izletniku in 
predsedniku sveta delavcev 
na neformalnem sestanku, 

za katerega so me sami pro-
sili, tudi nisem ničesar oblju-
bljal,« svojo odločitev, da se 
odpove vsem funkcijam, tudi 
nadzorni, pojasnjuje Klarič.

Kupili 16 
avtobusov
Spremembe lastništva se že 

poznajo pri poslovanju Izle-
tnika. Še lani je družba prav 
zaradi neurejenega lastništva 
imela velike težave pri naje-
manju posojil ter dostopu do 
drugih virov financiranja in je 
zato lahko kupila le 7 novih 
vozil za prevoz potnikov. Le-
tos ji je na lizing uspelo kupiti 
kar 16 novih avtobusov v vre-
dnosti 2,5 milijona evrov in 
s tem občutno izboljšati svoj 
vozni park.

Izletnik, ki zaposluje malo 
več kot tristo ljudi, je tudi le-

tos posloval dobro, pravi di-
rektor Darko Šafarič. Kljub 
nižjim državnim subvenci-
jam za dijaške mesečne vo-
zovnice jim je prihodke uspe-
lo ohraniti na lanski ravni, ko 
so znašali 16,5 milijona evrov. 
Lani je Izletnik imel 183 tisoč 
evrov čistega dobička, letos 
bo številka nekoliko višja. 
»Varčevali smo predvsem pri 
stroških, saj zaradi omejeno-
sti trga prihodkov ne more-
mo povečevati. Poleg tega 
kriza občutno vpliva tudi na 
naš program turizem. Zaradi 
slabšega standarda in varče-
vanja vseh, tudi sindikalnih 
organizacij in društev, opra-
vimo namreč manj turistič-
nih prevozov koz smo jih 
včasih,« pravi Šafarič.

JANJA INTIHAR
Foto: SHERPA

ZADNJA NOVICA

Kupili še eno podjetje
Po prevzemu Etola, za katerega je leta 2012 plačala pri-

bližno 35 milijonov evrov, se je izraelska skupina Fruta-
rom odločila za nakup še enega podjetja v Sloveniji.

Preko celjskega Frutarom Etola je od Factor banke kupila 
podjetje Vitiva iz Markovcev pri Ptuju, ki sodi med vodilne 
proizvajalce arom iz rožmarina v Evropi. Celjsko podjetje 
je pogodbo o nakupu že podpisalo, posel naj bi se končal 
v naslednjih nekaj tednih. Cena za novo članico skupine 
Frutarom bo približno osem milijonov evrov. Podjetje Vitiva 
ima šestdeset zaposlenih in zelo močen razvojni oddelek. 
Kupci njegovih arom so različna podjetja, od živilskih do 
kemijskih.

JI

Unior ustavil prodajo 
Term Zreč in centra 
na Rogli

Zreški Unior ni dobil še nobene nezavezujoče ponud-
be za nakup njegovega programa Turizem, to je za Ter-
me Zreče in za smučarski center na Rogli. Uprava druž-
be se je zato odločila, da bo prodajni postopek začasno 
ustavila in ga nadaljevala predvidoma v naslednjem letu.

Kdaj natančno, bo odvisno od razmer na trgu, pravijo 
v Uniorju. Trenutno namreč nove lastnike išče kar nekaj 
slovenskih smučišč, zato čas za prodajo ni najbolj prime-
ren. Tako kot za vsako ceno ne bodo vztrajali pri prodaji 
term in centra na Rogli, v Uniorju za vsako ceno tudi ne 
nameravajo prodati svoje družbe RTC Krvavec, za katero 
je kljub drugačnemu pričakovanju prišla le nezavezujoča 
ponudba Občine Cerklje. Ker ponudba ne izpolnjuje nji-
hovih pričakovanj, so občino pozvali k dopolnitvi in kot 
pravijo, bodo postopek prodaje nadaljevali le v primeru, 
če bodo z občino dosegli ustrezen dogovor. V nasprotnem 
primeru bodo tudi prodajo Krvavca začasno ustavili.

Unior svoje turistične centre prodaja zaradi velike za-
dolženosti. Ima namreč za kar 144 milijonov evrov dolga. 
Julija lani je z dvanajstimi bankami dosegel dogovor o 
finančnem prestrukturiranju, ki ga zavezuje, da do leta 
2019 svojo zadolženost zmanjša za 71 milijonov evrov. 
Velik del denarja za poplačilo dolga – računajo na več 
kot 28 milijonov evrov – naj bi dobil s prodajo svojega 
programa Turizem in družbe RTC Krvavec. JI

Že kmalu se bo napisu Izletnik verjetno pridružil še napis Avrigo.

Tudi nadzornik ne 
bo
Čeprav Avrigo še ni vsto-

pil v lastništvo Izletnika, je 
Darko Klarič že sprejel nekaj 
sklepov za čas, ko se bo to 
tudi formalno zgodilo. Na 
nedavni seji skupščine, na 

NA KRATKO
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Kot tanker pri izogibanju čerem
O energetiki tokrat v Šaleški dolini – HSE, Teš in premogovnik imajo vizijo, a na vse vpliva negotovost

VELENJE – Obravnava vi-
zije razvoja energetike v Ša-
leški dolini na predbožični 
seji velenjskega mestnega 
sveta, na kateri so sodelo-
vala vodstva HSE, Teša in 
Premogovnika Velenje, je 
pokazala, da se v holdingu 
in obeh družbah dobro za-
vedajo težkega položaja, v 
katerem so se znašli.

Imajo tudi vizijo razvoja, a 
veliko bo odvisno od razmer 
na energetskem trgu (cen 
električne energije), rav-
nanja države, potrpežljiva 
bo morala biti tudi lokalna 
skupnost. Izpostaviti mora-
mo še en, morda temeljni do-
sežek te obravnave: končno 
je prišlo do razprave o vseh 
vidikih energetske proble-
matike, od cene premoga 
do konkretnih številk o (sla-
bem) poslovanju Teša in PV.

Kontič o negativni 
kampanji za Teš
Velenjski župan Bojan Kon-

tič je na seji v uvodu pove-
dal, da energetska dejavnost 
nima velikega pomena le za 
Šaleško dolino, marveč tudi 
za Slovenijo, za njeno samo 
oskrbo z električno energijo. 
Opozarja, da je investicija v 
šesti blok označena kot naj-
bolj nepregledna in s korup-
cijo obremenjena naložba, 
pri čemer so spregledani 
energetski pomeni te inve-
sticije. »Ne morem se znebiti 
občutka, da gre pri negativni 
kampanji glede Teša za odli-
čen piar, ki poglede usmerja 
le v Šaleško dolino. O dveh 
milijardah evrov subvencij 
za fotovoltaiko, za sončne 
elektrarne, pa nihče ne go-
vori, le o 1,4 milijarde evrov 
vredni investiciji v šesti blok, 
ki prispeva tretjino energije v 
Sloveniji. Koliko je dajo sonč-
ne elektrarne? In kam bomo 
z vso to nesnago, ko jo bo 
enkrat treba razgraditi?« je 
ogorčen Bojan Kontič.

Poudarja, da sta premo-
govnik in Teš tudi zaradi niz-
ke cene električne energije 

na svetovnem trgu trenutno 
v finančnih težavah, a verja-
me, da bo z gospodarsko ra-
stjo višja tudi cena elektrike. 
»Želimo si ohranitev delov-
nih mest, zato smo med dru-
gim tudi pristali na gradnjo 
šestega bloka, a želimo tudi 
zagotovilo, da bo velenjski 
lignit njegov edini energent. 
Tuj, uvoženi premog lahko 
Slovenija kuri, kjer hoče, v 
Šaleški dolini pa ne,« je še 
zabrusil Bojan Kontič.

Košorok o luči na 
koncu tunela
Blaž Košorok, generalni 

direktor Holdinga Slovenske 
elektrarne (HSE), je soglašal 
s Kontičem, da je šesti blok 
ujetnik negativne kampanje 
in da je Šaleška dolina zaradi 
tega projekta zelo obremenje-
na. A kot poudarja, njegovih 
600 megavatov nujno potre-
bujemo. »Težko govorimo o 
neki viziji razvoja v stanju, v 
katerem se je znašel celoten 
holding. Upajmo, da bodo 
cene elektrike res zrasle, a 
naše projekcije kažejo, da ta-
kšno stanje lahko traja še tri, 
štiri leta,« opozarja prvi mož 
holdinga Blaž Košorok.

Poudarja, da je treba, pre-
den bi govorili o viziji in 
strategiji, stanje sanirati in 
v naslednjih dveh, treh letih 
izpeljati nekaj ostrih ukrepov. 
»V obeh družbah je nujna ra-
cionalizacija in optimizacija 
poslovanja, zmanjševanje 
stroškov vzdrževanja, stori-
tev in dela, kar bo vplivalo na 
zaposlene. Ti niso krivi za po-
ložaj, v katerem so se druž-
be znašle, ampak vsi skupaj, 
začenši s HSE, moramo deli-
ti usodo. Na koncu tunela je 
zagotovo luč, za katero sem 
bil še nedavno prepričan, da 
je lahko le luč prihajajočega 
vlaka,« je bil še slikovit Blaž 
Košorok.

Elektrika kot 
mobilna telefonija
Đorđe Žebeljan, direktor 

razvoja v HSE, je povedal, 

Rudarji proti znižanju 
plač

V razpravi smo lahko slišali marsikaj, Peter Dermol, 
pred kratkim odstavljeni direktor Teša, je prav tako 
opozoril na posledice negativne kampanje v zvezi s ša-
leškimi energetskimi družbami, ker se preveč govori o 
domnevni korupciji, manj pa o pomenu šestega bloka 
in deležu, ki ga imata TEŠ in PV pri oskrbi Slovenije 
z električno energijo.

Franc Žerdin, podžupan MOV in nekdanji direktor PV, 
je opozoril, da bi ob zmanjševanju števila zaposlenih v 
naslednjih letih država morala sprejeti zakon o posto-
pnem zapiranju tudi za velenjski premogovnik. Samo-
stojni svetnik Franc Sever se je obregnil ob poslovanje 
energetskih družb ob slišanih podatkih in poudaril, da 
če bi on tako posloval kot podjetnik, že zdavnaj ne bi bil 
več na trgu. Marjana Koren, svetnica SD, je povedala, da 
je dobrodošlo, da je HSE prišel v Velenje predstavit vizijo 
razvoja energetike, da pa vodstvu HSE najbolj ne verjame 
in da upa, da ne bodo spet z lučjo iskali kakšnega novega 
direktorja, samo zato da bi koga spet zamenjali. Asmir 
Bečarevič, predstavnik julija spontano stavkajočih ru-
darjev, je povedal, da rudarji ne bodo sprejeli znižanja 
plač, saj niso krivi za nastali položaj.

Po razpravi je velenjski mestni svet soglasno sprejel tri 
sklepe. Vlado je pozval k spremembi zakonodaje, ki bo 
omogočala normalno poslovanje energetskih družb, da 
se pripravi zakon o postopnem zapiranju Premogovnika 
Velenje in da se v Premogovniku Velenje in Termoelek-
trarni Šoštanj okrepi socialni dialog.

da se mora holding iz po-
vezovalca družb v panogi 
spremeniti v igralca, ki bo 
sprožal gospodarsko rast. 
Opozarja na nesrečno na-
ključje, da se je maksimalni 
investicijski ciklus ujel z mi-
nimalnimi cenami električne 
energije na trgu.

Izziv za prodajo električne 
energije v bližnji prihodnosti 
vidi v primerjavi z mobilno 
telefonijo. »Kdo še danes v 
telefoniji gleda impulze? Pla-
čaš paket in imaš določeno 
količino storitev. Mi še gle-
damo nizko in visoko tarifo 
elektrike, ampak ti časi bodo 
kmalu minili,« opozarja Že-
beljan. Poudarja, da bodo 
pomembni produkti in stori-
tve, ki prinašajo dodano vre-
dnost, medtem ko bo stabilna 
in vitka proizvodnja premoga 
in električne energije nekaj 
samoumevnega in ne več 
konkurenčna prednost.

Celotna skupina bo po nje-
govem mnenju morala delo-
vati bolj enovito, se povezo-
vati, čeprav združitve Teša 
in premogovnika pri tem ni 
omenil. Razvojni načrt zanj 
pomeni prestrukturiranje, 
takšni načrti pa se zaradi 
nestanovitnih razmer v ener-
getiki ne morejo delati za več 
kot pet let. »Smo kot tanker, 
zelo moramo paziti, kako 
krmarimo, in gledati naprej, 
da se ne bomo zaleteli v ka-
kšno čer,« je bil slikovit tudi 
Žebeljan.

HSE ni 
premogovnikova 
mačeha
Predsednik uprave Premo-

govnika Velenje Ludvik Go-
lob je povedal, da je premo-
govnik na začetku leta imel 

izgubo 18,8 milijona evrov, 
celotna skupina 30 milijonov 
in 28 milijonov evrov likvi-
dnostnega primanjkljaja. 
Končuje ga tako, da so HSE 
prodali osnovna sredstva za 
20 milijonov evrov in jih ku-
pili nazaj na lizing, da bodo 
likvidnostno premostili de-
cember in januar prihodnje 
leto. »Brez te prodaje bi se 
zgodil kolaps in brez 62 
milijonov pomoči HSE ne 
bi preživeli v zadnjih dveh 
letih,« je še dodal Golob in 
poudaril, da nikakor ni ko-
rektno, da se HSE v odnosu 
do premogovnika obravnava 
kot mačeha.

Kot enega od vzrokov, da 
se je premogovnik znašel v 
tako nezavidljivem položaju, 
Golob vidi v tem, da po letu 
2006, ko je padla odločitev 
o gradnji šestega bloka, niso 
izvedli ukrepov, da bi po letu 
2015 lahko zniževali stro-
škovno ceno premoga (novi 
izvozni jaški, avtomatizacija 
izvoza …). Da so pokrivali iz-
gubo, so namreč odkopavali 
več, s čimer so tudi izčrpali 
premogovnik in proizvodne 
naprave, v katere so premalo 
vlagali.

Potem sta se zgodili mar-
čevska in julijska stavka, 
iz omar pa so začeli pada-
ti še drugi okostnjaki,« je 
pojasnjeval Golob. Med te 
okostnjake šteje tudi eno-
stransko spremembo kuril-
ne vrednosti premoga, za 
katero se je odločil Teš, za 
3,4 milijona evrov razlike 
med knjigovodsko in realno 
vrednostjo zalog premoga 
na deponiji, zatesnitev izvo-
zne proge CD1, zaradi česar 
sta se zmanjšala odkop in 
prodaja premoga za 15 mi-

lijonov evrov. Zaradi vsega 
naštetega so tudi učinki dvi-
ga cene premoga ob julijski 
stavki rudarjev z novim ane-
ksom z 2,45 GJ na 2,95 GJ 
izpuhteli.

Načrt rešitve v 
štirih točkah
Za Ludvika Goloba, pred-

sednika uprave Premogovni-
ka Velenje, načrt za rešitev 
premogovnika iz poslovnih 
težav, ki ga je potrdil tudi 
nadzorni svet, temelji na 
štirih točkah: zmanjšanju 
stroškov, poslovnem in fi-
nančnem prestrukturiranju 
in dezinvestiranju. V priho-
dnjih treh letih morajo tako 
stroške zmanjšati za 23 od-
stotkov, predvsem stroške 
dela, ki predstavljajo največji 
delež

To bodo v premogovniku 
dosegli z mehkimi metodami 
– z znižanjem plač za deset 
odstotkov, upokojevanjem in 
s premeščanjem, medtem ko 
si delovnih mest, ki ne pri-
našajo dodane vrednosti, 
ne bodo mogli več privošči-
ti. Osredotočili se bodo na 
osnovno dejavnost, kopanje 
premoga, kot pravi Golob. 
Od hčerinskih družb bodo 
obdržali HTZ in PV Invest, 
vse ostalo bodo odprodali 
in se odrekli tudi nekateri 
srebrnini, kot sta Hotel Bar-
bara in Vila Široko, iz tega 
izkupička pa računajo na 23 

milijonov evrov. Bančni dolg 
so s 50 milijonov evrov že 
znižali na 29, do leta 2020 pa 
ga nameravajo na vzdržnih 5 
odstotkov sedanjega dolga.

Vse to lahko prinese 
uspeh, če bodo produktiv-
nost v naslednjih letih povi-
šali za od 4 do 6 odstotkov 
in če bodo s holdingom ter s 
Tešem podpisali sporazum 
za ceno premoga 2,75 GJ.

Teš: Izguba vpliva 
na likvidnost
Matjaž Eberlinc, direktor 

Teša, je povedal, da so izpol-
nili le 75 odstotkov pri pro-
izvodnji električne energije. 
Takšen rezultat je posledica 
večje konkurenčnosti hidro-
elektrarn, težav zaradi koli-
čin premoga v PV in spre-
minjanja kurilne vrednosti 
premoga. Kot je še povedal 
Eberlinc, bo izguba večja od 
načrtovane, kar vpliva na li-
kvidnost.

HSE s pogodbo o prevze-
mu dolga pomaga tudi Tešu, 
letos je tako holding plačal 
že za 153 milijonov evrov 
Teševih obveznosti. Termo-
elektrarna ima sicer do bank 
zaradi bloka šest za 762 mili-
jonov evrov obveznosti. Ne-
davno sprejeta uredba vlade 
o dodatnih obremenitvah za 
intenzivna energetska pod-
jetja bo s približno 6,5 mi-
lijona evra udarila tudi njih.

ROBERT GORJANC
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Ugodili razrešenemu 
ravnatelju

Škofova žepnina za brezdomce

VOJNIK – Nekdanji rav-
natelj Osnovne šole Antona 
Bezenška Frankolovo Peter 
Žurej, ki ga je svet zavoda 
razrešil, mora prejeti odško-
dnino. Kot smo večkrat poro-
čali, so imeli na Frankolovem 
v šolskem letu 2013/14 hude 
težave zaradi odsotnosti bol-
nih učiteljic, zato nekaterih 
šolskih predmetov niso pou-
čevali po več mesecev.

Razrešeni ravnatelj franko-
lovske šole, ki meni, da se mu 
je zgodila krivica, je zaradi od-
ločitve sveta zavoda vložil tož-
bo. V postopku je prišlo med 
ravnateljem in šolo do porav-
nave, zato bo ravnatelj moral 
prejeti razliko v plači. To, da 
ni bil razrešen v skladu z za-
konom, je ugotovil že republi-
ški inšpektorat za šolstvo, od 
koder so imeli več pripomb. 
Med drugim se je zgodilo, da 
svet zavoda ravnatelja Žureja 
z razlogi za njegovo razreši-
tev sploh ni pisno seznanil 
niti mu ni določil roka, da bi 
se o teh razlogih izjasnil. Gre 
za kršitve po 59. členu Zakona 
o organiziranju in financira-
nju vzgoje in izobraževanja. 
O razrešitvi ravnatelja imajo 
glavno besedo sveti zavodov, 
ki ravnatelje imenujejo ali raz-
rešujejo.

O reševanju 
kadrovskih zagat
In kakšni so bili razlogi za 

Žurejevo razrešitev? V fran-
kolovski osnovni šoli so imeli 

preteklo šolsko leto izredne 
razmere. Posameznih šolskih 
predmetov niso poučeva-
li po več mesecev, pravega 
nadomeščanja sploh ni bilo. 
Učenci so ostali brez pouka 
geografije, angleščine, nara-
voslovja, biologije, kemije in 
likovne vzgoje. Začelo se je 
lani, ko so ostali brez dveh 
bolnih učiteljic, ki so pouče-
vale več različnih predmetov. 
Za manjkajočega učitelja, ki 
ga ni v službi več kot trideset 
dni, je treba pridobiti soglasje 

ministrstva za izobraževanje. 
Tega so uspeli pridobiti šele 
letos januarja.

Hude kadrovske razmere 
so v frankolovski šoli reševa-
li tako, da je bilo več pouka 
drugih predmetov, kar je po 
oceni šolskega inšpektorata 
običajno tudi v drugih šolah, 
kjer manjkajo učitelji do dva 
meseca. Ravnatelj Žurej je 
svoja prizadevanja za prido-
bitev nadomestnih učiteljev 
dokazoval z vlogami, ki jih 
je pošiljal drugim šolam, na 

ministrstvo in ustanovitelju. 
Od začetka marca je bil ko-
lektiv šole ponovno v polni 
zasedbi, zamujeno so začeli 
nadomeščati.

Med šolskimi počitnicami, 
konec julija, je svet zavoda rav-
natelja vendarle razrešil. Vode-
nje šole je avgusta kot vršilec 
dolžnosti ravnatelja prevzel 
Branko Sušak, ki ga je svet 
zavoda na ta položaj imenoval 
za eno leto. Razpis za novega 
ravnatelja že pripravljajo.

BRANE JERANKO, foto: BJ

V Osnovni šoli Antona Bezenška Frankolovo imajo tako novo ime kot novo vodstvo, čeprav začasno. Koliko 
denarja bo morala šola plačati ravnatelju ta hip še ni znano.

Poravnava med frankolovsko šolo
in ravnateljem

Škofov obisk v zavetišču za brezdomce je minil v sproščenem vzdušju. Skupaj so tudi zapeli in nazdravili.

CELJE – V zavetišču za 
brezdomce je bilo v pone-
deljek božično kosilo, ki se 
ga je udeležil celjski škof 
Stanislav Lipovšek. Gre za 
praznično kosilo, ki ga je že 
peto leto organizirala škofij-
ska Karitas.

Škof je stanovalcem zave-
tišča med nagovorom zaželel 
dobro počutje in lepši jutri. 
Vsakemu je podaril pismo 
s podobico in z žepnino (v 

njem je bilo pet evrov). Poleg 
tega je brezdomce z bogatimi 
darilnimi vrečkami preseneti-
la škofijska Karitas. V imenu 
stanovalcev zavetišča se je 
eden od njih zahvalil za ško-
fov obisk in povedal, da si ga 
želijo tudi prihodnji božič. Do-
godek je minil v sproščenem 
vzdušju, v znamenju pogovo-
ra in skupnega prepevanja.

Darilo je prejel tudi škof. 
Stanovalci so mu podarili 

svoje glasilo Glas brezdomca 
in dve knjižici, ki so ju sami 
izdali. Gre za knjižico misli, 
rekov in pregovorov ter knji-
žico z ugankami. V zavetišču 
imajo namreč različne dejav-
nosti za aktivno preživljanje 
prostega časa, od izdelovanja 
ročnih izdelkov do računal-
niškega opismenjevanja ter 
biblioterapije, to je terapije s 
pomočjo knjig. Zavetišče za 
brezdomce je polno zasede-

no, v njem živi 25 stanoval-
cev.

Škofu se je za obisk zahvalila 
tudi strokovna vodja zavetišča 
Zdenka Zupanc Zrinski. Po-
udarila je, da si je škof vzel čas 
za brezdomce kljub zahtevne-
mu vodenju kar dveh škofij, ki 
terja zelo veliko časa. Pred tem 
je bil škof tudi na božičnem ko-
silu z brezdomci Maribora.

BRANE JERANKO
Foto: GrupA

NA KRATKO

Predloga v javni 
obravnavi

ROGATEC – Občinski svet je v torek, 23. decembra, obrav-
naval predloga proračuna občine za leti 2015 in 2016. Pre-
dloga bosta v javni razpravi do 15. januarja 2015.

V predlogu proračuna za leto 2015 je predvidenih približno 
3,2 milijona evrov prihodkov in odhodkov. Občinska uprava 
načrtuje več manjših naložb, med večjimi pa gradnjo obvozni-
ce mimo rogaškega trga, ki naj bi sprostila promet v tem delu 
občine. Za evropski denar se bo občinska uprava med drugim 
potegovala z namenom, da bi pripravila dokumentacijo za gra-
dnjo nizkoenergetskega vrtca. Leta 2016 naj bi se v občinsko 
blagajno steklo skoraj 3,5 milijona evrov, odhodkov naj bi bilo 
3,6 milijona evrov.

TV

Težko ga bo ponoviti
ROGAŠKA SLATINA – Občani si bodo leto 2014 zapomnili 

kot izredno bogato, kar se naložb tiče. Tudi župan Branko 
Kidrič zato ne skriva zadovoljstva, ko se spominja opravlje-
nega dela v preteklih 12 mesecih.

V občini so leta 2014 namenu predali 22 novih pridobitev, 
med njimi je bilo tudi sedem tako imenovanih evropskih pro-
jektov. Vsi projekti, sofinancirani iz evropskih skladov, so bili 
skupaj vredni devet milijonov evrov, od tega je občina pridobila 
7,5 milijona evrov sofinanciranja.

TV

Novo-stara direktorica
RADEČE – Občinski svet je na zadnji redni seji v letu 2014 

podal soglasje za imenovanje Ingrid Kus – Sotošek, dr. med, 
za direktorico tamkajšnjega zdravstvenega doma.

Svet zavoda ZD Radeče je Ingrid Kus – Sotošek kot direktorico 
za naslednje štiriletno mandatno obdobje potrdil že v začetku 
decembra, zdaj pa je soglasje imenovanju dal še občinski svet. 
Kus – Sotoškovi je dosedanji mandat potekel 21. decembra, bila 
pa je tudi edina kandidatka, ki se je prijavila na objavljen razpis 
za to delovno mesto.

TV

Razpoke bodo 
popravili spomladi

VELENJE – Potem ko so pred časom na prenovljeni Pro-
menadi v središču mesta odkrili posledice vandalizma in 
poškodb zaradi aktivnosti skaterjev, je zdaj na pešpoteh 
prišlo še do razpok.

V velenjski občini pravijo, da so te poti narejene v obliki be-
tonskih plošč, pri čemer lahko prihaja tudi do krčenja in razpok, 
kar je izvajalec del sicer želel preprečiti z urezovanjem rež na 
betonskih ploščah, kot je predvidel projektant. Toda razpoke 
so se pojavile kljub tem ukrepom.

Zaradi vremenskih razmer popravilo razpok trenutno ni mo-
goče, pešpoti pa bodo znova uredili spomladi v okviru garan-
cije, ki jo je izvajalec del podal ob koncu del.

RG

Splošna ambulanta 
ostaja

ŠOŠTANJ – V zadnjem času se je med občani razširila 
informacija o načrtovani ukinitvi ene od splošnih ambulant 
v Šoštanju.

Po pogovoru vodstva Zdravstvenega doma Velenje s šo-
štanjskim županom Darkom Menihom je jasno, da se to ne bo 
zgodilo. Direktor Zdravstvenega doma Velenje Jože Zupančič 
je povedal, da imajo v Šoštanju tako v splošnih kot tudi v zo-
bozdravstvenih ambulantah letos povečano število zdravnikov 
v primerjavi z enakim obdobjem lani. Obe prejšnji polovični 
štiriurni zaposlitvi splošnega zdravnika in zobozdravnika so 
namreč nadomestili z osemurnima zaposlitvama. Zupančič je 
še povedal, da bodo po končanem postopku popisa bolnikov, ki 
bo trajal dva meseca, če bo treba, splošno ambulanto še okrepili 
s polovično zaposlitvijo splošnega zdravnika.

RG

Nižje cene za vrtec
KOZJE – V občini znižujejo ekonomsko ceno programov 

Vrtca Zmajček Kozje. Starši bodo tako plačevali nekoliko 
manj, in sicer 8 odstotkov manj za otroke v prvem staro-
stnem obdobju in odstotek manj za otroke v drugem staro-
stnem obdobju.

Ekonomska cena vrtca za otroke v prvem starostnem ob-
dobje je v letu 2014 znašala 462 evrov, po novem bo znašala 
423 evrov. Občina je znižala tudi ekonomsko ceno za otroke v 
drugem starostnem obdobju, in sicer s 335 na 331 evrov. Pre-
dlog znižanja cen je občinskemu svetu posredovala Osnovna 
šola Kozje. Večina staršev za vrtec sicer plačuje od 20 do 25 
odstotkov ekonomske cene.

JP
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NA KRATKO Izguba pitne vode 
ogromna

SLOVENSKE KONJICE 
– Javno komunalno podje-
tje Slovenske Konjice, ki je 
izvajalec javne službe na 
območju občine, opozarja 
na veliko izgubo pitne vode 
v vodovodnem omrežju. V 
skladu s predpisi morajo 
vodne izgube do leta 2018 
zmanjšati s trenutno 50 na 
25 odstotkov. Cilj je glede 
na predvidena finančna 
sredstva v prihodnjih letih 
precej optimističen.

Konjiška občina se na po-
dročju vodooskrbe spopada s 
precejšnjimi težavami, pravi 
direktor Javnega komunalne-
ga podjetja Slovenske Konji-
ce Franc Dover. Vodovodna 
infrastruktura namreč ni v 
najboljšem stanju in posle-
dično so tudi vodne izgu-
be precejšnje. Komunalno 
podjetje je v letošnjem letu 
v skladu z načrti za zmanjše-
vanje vodnih izgub izvajalo 
dejavnosti na področju nee-
videntiranih priključkov, od-
krivanju prikritih puščanj in 
posodobitve telemetrijskega 
sistema, na podlagi katerega 
so izvajali analize pretokov v 
posameznih odsekih in s tem 
locirali kritične odseke. V so-
delovanju z zunanjimi sode-

lavci so izvajali tudi meritve 
za »mikrolociranje« okvar in 
jih sproti odpravljali.

Potrebujejo več 
denarja
Glede na trenutne potrebe 

in ugotovljeno stanje na jav-
nem vodovodnem omrežju 
in objektih v Javnem komu-
nalnem podjetju Slovenske 
Konjice ugotavljajo, da bo v 
prihodnjem štiriletnem ob-
dobju treba v obnovo javne 
gospodarske infrastrukture 
za zagotavljanje oskrbe s pi-
tno vodo vložiti približno 1,5 
milijona evrov. Za obnovo 
cevovodov v sklopu gradnje 
sekundarne kanalizacije bi 
potrebovali približno 103 tisoč 
evrov, za menjavo in obnovo 
kritičnih vodovodnih odsekov 
– v predvideni dolžini dobrih 
15 kilometrov – pa bi potre-
bovali skoraj 900 tisoč evrov. 
Trenutno je na voljo zgolj pri-
bližno 150 tisoč evrov na leto. 
»Izvedli bomo najnujnejše, in 
sicer s ciljem nadaljevanja 
zmanjševanja vodnih izgub 
v vodovodnem omrežju. V 
prihodnjih letih bo treba za-
gotoviti bistveno več sredstev, 
če želimo, da se bodo stroški 
obratovanja ustalili oziroma 

znižali, in če želimo doseči 
predpisan cilj, da se izgube 
vode do leta 2018 znižajo na 
25 odstotkov,« pravi Franc 
Dover. Posodobitev vodo-
vodnega sistema bi prinesla 
zmanjšanje stroškov obra-
tovanja, kar pomeni, da bi 
lahko v prihodnje ceno vode 
nekoliko znižali, je prepričan 
Dover. Kot pravi, se bo mora-
la lokalna skupnost odločiti, 
čemu dati prednost. »Trdim, 
da je treba najprej rešiti vodne 
izgube, posodobiti obstoječi 
sistem in nato postopoma pre-
iti na ostale projekte,« vztraja 
Dover.

Tudi nadzor 
hidrantnega 
omrežja
Kot pravijo v komunalnem 

podjetju, je pri ugotavljanju 
izgub vode v sistemu zelo 
pomemben tudi učinkovit 
nadzor nad odvzemi vode iz 
hidrantnega omrežja. V letu 
2013 in 2014 so zato v podje-
tju izvajali nadzore preglede 
javnega hidrantnega omrežja. 
Pregledali so 241 hidrantov. 
Kar 50 je bilo neustreznih 
(ni bilo sponk, zlomljena ali 
utrgana vretena, zakopani ozi-
roma nedostopni hidranti …). 

Vsak hidrant so opremili z 
opozorilnimi nalepkami o 
prepovedi odvzema vode.

Podatki iz vodne bilance 
za vse vodovodne sisteme v 
upravljanju Javnega komu-
nalnega podjetja Slovenske 
Konjice za leto 2013 kažejo, 
da je bila količina avtorizira-
ne porabe v letu 2013 skoraj 
1,2 milijona kubičnih me-
trov, količina vodne izgube 
pa se je gibala pri 467 tisoč 
kubičnih metrih.

Javno komunalno podjetje 
Slovenske Konjice namerava v 
letu 2015 največ dejavnosti na-
meniti predvsem vzpostavitvi 
preostalega še manjkajočega 
katastra javnega vodovodnega 
omrežja in temeljiti analizi že 
obstoječega katastra cevovo-
dov. Prav tako želi nadgraditi 
sistem telemetrije, povečati 
nadzor nad merilnimi jaški 
in s tem dodatno izboljšati bi-
lanco vodnih izgub glede na 
pretekla leta. Tudi v prihodnje 
pa bo nadaljevalo z odkriva-
njem prikritih okvar na vodo-
vodnem omrežju s posebnimi 
diagnostičnimi metodami.

JERICA POTOČNIK

Vodovodni sistem je v slabem stanju

V novem letu nov jez?
Po desetletju obljub naj bi v Lokah končno zgradili nov jez

Obstoječi jez na Savinji v mozirskih Lokah je pomanjkljiv. Bo novo leto res prineslo nov loški jez?

MOZIRJE – V kraju naj bi 
leta 2015 zgradili nov loški 
jez, ki bi prispeval k večji 
poplavni varnosti. Obsto-
ječi jez v Lokah, v okolici 
Savinjskega gaja, je po-
manjkljiv. Novega, ki bi bil 
približno pol metra nižji, bi 
zgradili nekoliko stran od 
obstoječega.

Mozirjani so zaradi po-
plavne nevarnosti na obmo-
čju Savinje zaskrbljeni, zato 
predstavnike države že dolga 
leta opozarjajo, da je treba 
nekaj postoriti. V kraju ima-
jo s poplavami seveda slabe 
izkušnje. Nov jez v Lokah 
bo poskrbel za nižjo gladino 
Savinje, povečal prepustnost 
pritokov Mozirnice in zmanj-
šal erozijo brega reke.

Z ministrstva za okolje in 
prostor obljubljajo Mozirja-
nom nov jez že desetletje, 
vendar državni organi na-
ložbo odlagajo iz leta v leto. 
Predvidena naložba je tre-
nutno tako daleč, da so tik 
pred pridobitvijo gradbenega 
dovoljenja. Različne aktivno-
sti kažejo na to, da naj bi v 
Lokah končno lahko začeli 
graditi nov jez leta 2015. 
Ocenjena vrednost novega 
loškega jezu, ki ga projektan-
ti imenujejo mozirski prag, 
znaša približno pol milijona 
evrov.

Ovire na poti do novega lo-
škega jezu so različne. »Zelo 
kritičen sem do posameznih 
uradnikov na ministrstvu, saj 
je veliko odvisno od njih,« se 

jezi domači župan Ivan Su-
hoveršnik. Občina Mozirje 
je sama prevzela nalogo, 
da bo priskrbela projektno 
dokumentacijo, saj je tako 

lahko pripravljena prej kot 
v primeru, če bi jo naročila 
in plačala država. Zatikalo se 
je pri pridobivanju različnih 
listin, med njimi različnih 
soglasij. »Letos smo zamu-
dili najmanj pol leta, ko smo 
čakali, da bi določen ura-
dnik prestavil nekaj listov 
ter opravil delo, za katero 
je plačan,« dodaja prvi mož 
občine.

BRANE JERANKO
Foto: BJ

V občini Mozirje so na področju protipoplavnih ukre-
pov v zadnjih letih kar nekaj postorili. Tako je občina 
odkupila zemljišča za glavni zadrževalnik na Trnavi, ki 
prispeva k večji poplavni varnosti Mozirja, saj zadržu-
je vode s širšega območja Golt. Poleg tega so uredili še 
manjši zadrževalnik na potoku Trnava in urejali bregove 
Mozirnice in Ljubije.

O gradnji 
stanovanjskih hiš

ŠMARTNO OB PAKI – Pred božičnimi prazniki se je 
začela javna razgrnitev dopolnjenega osnutka odloka o 
občinskem podrobnem prostorskem načrtu (OPPN) za 
območje neizkoriščenega dela zemljišč v delu naselja 
Skorno, ki leži severno od regionalne ceste Gorenje–Pesje.

Območje, ki meri več kot 7.600 kvadratnih metrov, je pred-
videno za gradnjo enodružinskih stanovanjskih hiš. Sestavni 
del območja OPPN so tudi zemljišča, ki so nujna za ureditev 
komunalnih priključkov in javne gospodarske in prometne 
infrastrukture. V okviru javne razgrnitve si bo prostorske 
dokumente mogoče ogledati do 26. januarja prihodnje leto, 
javna obravnava pa bo 21. januarja ob 15. uri v mali dvorani 
kulturnega doma v Šmartnem ob Paki.

RG

Skrbijo za pestro 
dogajanje

LAŠKO – Center za šport, turizem, informiranje in kul-
turo Laško se je vse leto trudil za organizacijo najrazlič-
nejših dogodkov za najrazličnejše starostne skupine.

Najmlajši in njihovi starši so se poleti veselili obujene-
ga veselega avtobusa, ki je skrbel za aktivno preživljanje 
otroškega varstva čez poletje. Novost je bil tudi razširjen 
Glasbeni abonma Laško, ki je bogatejši za kulinarični pridih. 
Vse od začetka decembra pa je ta Stik skrbel za praznično 
dogajanje v očini, ki se bo nadaljevalo vse do 6. januarja. V 
drugi polovici januarja bo predstavil osnutek strategije razvo-
ja in trženja turizma za celotno destinacijo Laško – sotočje 
dobrega. Med drugimi izzivi v prihodnjem letu bo priprava 
pustovanja, v začetku marca, za dan žena, pa želijo v Laškem 
organizirati večji koncert in napolniti dvorano Tri lilije.

TV

Prednost poletni 
sezoni

ZREČE – Lokalna turistična organizacija (LTO) Rogla-
-Pohorje je pred kratkim dobila novega direktorja Domna 
Vogelsanga. Do zdaj je organizacijo vodil vršilec dolžnosti 
direktorja Aleš Topolšek.

Vogelsang, ki je tudi občinski svetnik, je v preteklosti pogo-
sto opozarjal na vlogo in pomen gospodarskega interesnega 
združenja, ki je pravna oblika lokalne turistične organizacije. 
Gospodarsko interesno združenje mora postati združenje 
vseh svojih članov. Ti so namreč gibalo turističnega utripa 
zreške občine, pravi Domen Vogelsang. Novi direktor se bo 
najprej lotil poslovanja združenja. Prednostna naloga zdru-
ženja v tem trenutku ni zimska sezona, temveč se intenzivno 
pripravljajo na poletno sezono, še dodaja Vogelsang.

JP

Optimizem kljub 
nižjem proračunu

PODČETRTEK – V občinskem proračunu za prihodnje 
leto je predvidenih 4,2 milijona evrov prihodkov in pribli-
žno 4 milijone evrov odhodkov. Proračun za leto 2014 je 
precej »težji« in znaša približno 8 milijonov evrov.

Večina županov je zaradi občutno nižjih občinskih prora-
čunov zaskrbljena, župan Občine Podčetrtek Peter Misja pa 
je glede prihodnjega leta optimističen. Kot pravi, si občina 
lahko privošči nižji proračun, saj je imela prejšnja leta precej 
naložbeno naravnane proračune. Večje naložbe, ki jih na-
črtuje občina za prihodnje leto, so gradnja kanalizacijskega 
sistema Sedlarjevo in gradnja cest in pomožnih objektov v 
športu. Župan Misja se sicer nadeja tudi evropskih sredstev.

JP

Z rebalansom nižji 
proračun

VITANJE – Občinski svetniki so v ponedeljek sprejeli 
še tretji rebalans proračuna za leto 2014. V njem je pred-
videnih približno 2,1 milijona evrov prihodkov, kar je za 
približno 320 tisoč evrov manj v primerjavi s predhodnim 
rebalansom.

Rebalans so v občinski upravi pripravili glede na znano 
realizacijo do konca novembra. Z njim znižujejo tako davčne 
kot nedavčne prihodke. Tako imenovane transferne prihodke 
znižujejo predvsem zaradi nižje realizacije pri naložbah za 
nakup opreme za Ksevt, energetske obnove osnovne šole in 
Vrtca Vitanje. V celoti znižujejo kapitalske prihodke, in sicer 
v višini približno 153 tisoč evrov. Prihodke od prodaje dela 
stavbe starega zdravstvenega doma bodo namreč prenesli 
v prihodnje leto, prav tako prihodke od morebitne prodaje 
štirih parcel na Kompoševem.

JP
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Vse več starejših in 
invalidov
Žalska javna kuhinja v letu delovanja preprečila lakoto marsikaterega socialno 
ogroženega občana

ŽALEC – Prejšnji torek je 
bilo v žalskem zavetišču za 
brezdomce in javni kuhinji 
na Šlandrovem trgu še kako 
živahno. Društvo za pomoč 
in samopomoč Želva-Eu-
reka, ki skrbi za različne 
ljudi na socialnem robu, je 
pripravilo dan odprtih vrat 
in s tem obeležilo leto delo-
vanja javne kuhinje in obe-
nem opozorilo, da nimajo 
vsi te sreče, da bi v času 
praznikov sedeli za polno 
obloženo domačo mizo.

Žalsko društvo Želva-Eu-
reka pod svojim okriljem 
združuje več različnih pro-
gramov, njegovo gonilo pa je 
strokovna delavka, psiholo-
ginja Natalija Zupančič. V 
svoje delo, ki je vse prej kot 
lahko, saj gre za sodelovanje 
z najranljivejšimi skupinami 
prebivalcev, je vpeta tako re-
koč 24 ur na dan, pri tem pa 
ji pomaga tudi družina. Z no-
vimi prostori na Šlandrovem 
trgu, kjer so na enem mestu 
združeni vsi programi, je 
zelo zadovoljna, saj imajo, 
kot pravi, na razpolago več 
prostora in možnosti za 
ustvarjanje. V prihodnje bi 
si želeli zgolj še nekoliko več 
zemlje za obdelovanje, ki bi 
jim omogočala vzrejo živine, 
saj je eno temeljnih poslan-
stev društva pri uporabnikih 
razviti čut za odgovornost in 
jih tako usposobiti za samo-
stojno življenje.

Najraje imajo 
golaž
Na društvo, ki se od leta 

2001 ukvarja s socialno-
varstvenimi storitvami, se 
je pred leti začelo obračati 
vedno več ljudi – predvsem 
odvisnikov od drog, oseb z 
motnjami v dušenem zdrav-
ju, brezdomcev ter social-
no ogroženih invalidov in 
starejših, ki so prosili za 
hrano. V začetku je lahko 
njihove potrebe pokrivalo z 
donacijami hrane. Ker je bilo 
prosilcev vedno več, društvu 
ni preostalo drugega, kot da 
zaprosi za dodaten program 
javne kuhinje. Občina Žalec 

»Osnovni cilj javne kuhinje je omogočiti 
najbolj ogroženim skupinam prebival-
stva en topel obrok dnevno, s čimer vsaj 
v minimalni meri poskrbimo, da ljudje 
niso lačni,« pravi strokovna delavka 
Natalija Zupančič.

je njegovo pobudo odobrila 
in projekt finančno podprla, 
zaživel pa je lani na božični 
večer.

Nad razdeljevanjem obro-
kov danes bdi društvo Žel-
va-Eureka, pripravlja pa jih 
Gorenje Gostinstvo. Javno 
kuhinjo, ki deluje od pone-
deljka do petka med 11. in 
14. uro, trenutno uporablja 
34 posameznikov, kljub 
temu da so pristojne ustano-
ve sprva načrtovale, da jih bo 
nekoliko več. V prvi vrsti gre 
za starejše osebe in invalide 
z manj kot 323 evri meseč-
nih dohodkov, psihiatrične 
bolnike, brezdomce, alkoho-
like, uporabnike zavetišča in 
odvisnike od nedovoljenih 
drog. Kot so pojasnili na dne-
vu odprtih vrat, so z obroki, 
ki so sestavljeni predvsem 
iz jedi na žlico, zadovoljni, 
večina pa se jih najbolj raz-

veseli golaža. Društvo Želva-
-Eureka od letošnjega marca 
socialno ogrožene občane 
oskrbuje tudi z viški hrane, 
ki jo prostovoljci v sodelova-
nju s celjskim lions klubom 
zbirajo ob večerih po trgovi-
nah.

V zavetju 
želvinega oklepa
Javna kuhinja ni edini 

program, ki ga uspešno iz-
vaja društvo. Že leta 2005 
je začelo delovati zaveti-
šče za brezdomce Želva. V 
začetku so bili v program 
vključeni predvsem upo-
rabniki nedovoljenih trdih 
drog in alkohola, že kmalu 
pa tudi drugi, kot so socialno 
ogroženi invalidi in starejši 
ljudje. Letošnjo zimo jih v 
zavetišču, kjer je prostor za 
18 oseb, biva 12. Žalostno 
je, da se vedno pogosteje 

vanj zatekajo posamezniki, 
ki zaradi različnih razlogov 
še ne izpolnjujejo pogojev za 
bivanje v domu za ostarele 
oziroma drugih primernih 
zavodih.

V zavetišču uporabnikom 
ne nudijo zgolj bivališča, 
temveč se z njihovo celo-
stno obravnavo trudijo, da 
bi lahko nekoč zaživeli nor-
malno. »Na uporabnike že-
limo prenesti karseda veliko 
odgovornosti in jim kolikor 
se le da zapolniti prosti čas. 
To se je izkazalo za zelo po-
zitivno, saj so se nekateri po-
samezniki uspeli stabilizirali 
in se zaposliti preko javnih 
del,« pozitivne izkušnje iz-
postavlja Zupančičeva, ki ji 
pri delu pomagajo trije inva-
lidi, zaposleni preko javnih 
del. V program se vključujejo 
tudi njegovi uporabniki. Ena 
od uporabnic zavetišča v jav-
ni kuhinji razdeljuje hrano, 
hišniška dela opravlja prav 
tako eden od uporabnikov, 
spet drugi pomagajo Zupan-
čičevi pri zbiranju in razde-
ljevanju viškov hrane.

Nič več na terenu
Še pred vzpostavitvijo za-

vetišča je že leta 1999 zaradi 
visokega števila hospitaliza-
cij v psihiatričnih bolnicah in 
porasta bolnikov s to proble-
matiko začel delovati Dnevni 
center za ljudi s težavami v 
duševnem zdravju Eureka, v 
katerega je danes vključenih 
približno 50 uporabnikov. S 
koncem leta društvo zaradi 
upada zanimanja končuje 
program terenskega dela 
z uporabniki drog, ki ga je 
vzpostavilo, potem ko je v 
središču Žalca občina poru-
šila staro dotrajano stavbo, 
kjer je do takrat domoval 
center za odvisnike od drog. 
Svetovanje bodo po novem 
izvajali zgolj v poslovnih 
prostorih, kombi pa bodo 
uporabljali za oskrbovanje 
starejših občanov, pomoč 
bolnikov z duševnimi teža-
vami in razvoz hrane.

ŠPELA OŽIR
Foto: ŠO

Goram ostal 
zvest tudi kot 
upokojenec
Jože Gobec prejel najvišje planinsko 
priznanje

V zavetišču Želva na Šlandrovem trgu v Žalcu je trenutno nastanjenih 
12 uporabnikov.

Jože Gobec je prejemnik bronastega, srebrnega in zlatega častnega 
znaka PZS, plakete in naziva častni vodnik PZS. Letos je izjemno 
zbirko dopolnil še z najvišjim priznanjem, kar jih podeljuje PZS, to 
je s spominsko plaketo.

ŠENTJUR - Med prejemniki navišjega priznanja, ki 
jih je pred dnevi za leto 2014 podelila Planinska zveza 
Slovenije, je bil iz naše regije tudi Jože Gobec iz Pla-
ninskega društva Železar v Štorah. Svečane listine PZS 
podeljuje enkrat letno, za prejemnike pa pomenijo ve-
liko čast in pohvalo v luči dolgoletnega in predananega 
prostovoljnega dela. Sicer je svečane listine PZS letos 
prejelo enajst zaslužnih posameznikov, ki so dali bistven 
pečat planinstvu in planinski organizaciji.

Jože Gobec je bil kot električar zaposlen v Železarni Što-
re. V prostem času je živel za konje in planine. Leta 1972 so 
v podjetju ustanovili planinsko društvo in prav Gobec je bil 
med najbolj zavzetimi člani upravnega društva. Še danes 
ostaja častni član. Ker je želel ljubezen do planin pribli-
žati tudi drugim, se je leta 1978 usposobil za planinskega 
vodnika. S pridobljenim znanjem in z izkušnjami vodenja 
je postal mentor mnogim mlajšim generacijam vodnikov. 
Bil je tudi markacist in gorski stražar, kot pravijo varuhom 
gorske narave. Vodenju v gore in društvu je ostal zvest tudi 
po upokojitvi.

Kot so zapisali njegovi kolegi v društvu, je s svojim dol-
goletnim prostovoljnim delom v društvu pustil neizbrisen 
pečat. Njegov pozitiven vpliv ni segel samo med člane, 
temveč tudi širše. »V času, ko je bilo v Sloveniji železar-
stvo pomembna gospodarska panoga, je aktivno deloval na 
povezovanju železarjev na področju planinstva,« je zatrdil 
predsednik PD Železar Štore Valter Jelen.

StO, foto: GG

NA KRATKO Zapeli na prazničnem 
koncertu

TABOR – Mešani pevski zbor Tabor, ki ga vodi Špela Ka-
sesnik, je v soboto v domu krajanov nastopil na praznič-
nem koncertu. Zbor v povprečju sestavlja 45 pevcev, ki so 
različnih starosti in poklicev, med njimi so dijaki, študenti 
in upokojenci.

Repertoar zbora obsega dela različnih obdobij in zvrsti, od 
renesanse, klasike, romantike do del modernih skladateljev. 
Rad zapoje ljudske in narodne pesmi ter vedno zelene melodije 
iz zakladnice slovenskih popevk ter narodnozabavne glasbe. 
Za posebne priložnosti občasno zbor osveži tudi znanje parti-
zanskih pesmi, podoknic in napitnic. Na sobotnem prazničnem 
koncertu so se pevci med drugim predstavili z božično-novo-
letnim izborom skladb, ki so občinstvo še posebej navdušile.

ŠO

Občina v vlogi 
Božička

VRANSKO – Občina je v torek popoldne pripravila 
prihod Božička in obdaritev otrok v športni dvorani. 
Otroke sta z animacijo zabavala zakonca Ristič, ki vo-
dita družinsko podjetje Vilina, center za izobraževanje 
in kvaliteto bivanja.

Občina Vransko že tradicionalno posveča posebno po-
zornost obdarovanju najmlajših. Na prireditev je letos po-
vabila 235 otrok, starih do šest let, s stalnim ali z začasnim 
prebivališčem v občini Vransko. Med njimi je bilo tudi 
38 otrok iz ostalih občin, ki obiskujejo vranski vrtec. Za 
Božičkova darila je namenila tri tisoč evrov. ŠO

Silvestrovanje z gasilci
DOBJE – Lani so se krajani prvič, povsem sponta-

no, zbrali na silvestrovanju v vaškem jedru. Letos so 
sklenili, da bodo začeli tradicijo gojiti nekoliko bolj 
organizirano.

Kot je povedal župan Franc Leskovšek, v občini večjih 
sredstev za okrasitev ali organizacijo silvestrovanja sicer 
niso predvideli. Pripravo silvestrskega druženja so tudi na 
občinskem svetu zaupali gasilcem. Ti bodo poskrbeli za 
vse, kar potrebujejo za praznično vzdušje. »Vsem krajanom, 
poslovnim partnerjem in sodelavcem bi rad zaželel srečno in 
uspešno 2015. Mislim, da vsi potrebujemo pozitiven naboj 
in dobro vzdušje, v teh praznikih je tudi ob takšnih prijetnih 
druženjih prava priložnost za to,« je priprave na prehod v 
novo leto pospremil Leskovšek.

StO
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Skakalnemu centru slabo kaže
Razkorak med velikimi željami in možnostmi se je povečal

LJUBNO OB SAVINJI – 
Novemu skakalnemu cen-
tru na Ljubnem, ki ga želijo 
zgraditi za prireditve med-
narodnega značaja, slabo 
kaže. V kraju bo februarja 
četrta tekma svetovnega 
pokala v ženskih smučar-
skih skokih, pri čemer je za 
prihodnja leta posodobitev 
skakalnega centra nujna. 
Tudi zato, ker je lani do-
mači skakalni klub prido-
bil licenco za nacionalni 
panožni center za ženske 
skoke.

Na Ljubnem ob Savinji 
imajo razmeroma dolgo 
skakalno tradicijo. Po prvi 
svetovni vojni je vojak Jaka 
Vodušek prinesel domov 
prve smuči, kmalu so Lju-
benci z njimi začeli skakati. 
Po drugi svetovni vojni so v 
sodelovanju s konstruktor-
jem Stankom Bloudkom 
zgradili 60-metrsko ska-
kalnico, ki so jo v letih po 
osamosvojitvi podaljšali na 
80 metrov. Po rekonstrukci-
ji ljubenske skakalnice pred 
devetimi leti so se v kraju 
začeli športni dogodki na 
svetovni ravni.

Kaj bo s 
svetovnim 
pokalom?

Na Ljubnem se bojijo, da bi 
brez posodobitve skakalnega 
centra tekme svetovnega po-
kala izgubili. Tako želijo na 
skakalnici omogočiti skoke 
do 110 metrov daleč, prav 
tako bi jo opremili za letno 
skakanje. Poleg tega morajo 
zgraditi nov sodniški stolp, 
novo trenersko ploščad in 
napravo za prevoz tekmo-
valcev na vrh zaleta. Napra-
va je predvidena kot tir, po 
katerem bi se prevažal tek-
movalec v vozičku z lastnim 
električnim agregatom.

Takšen skakalni center 
bi med drugim omogočil 
treninge domačih in tujih 
skakalcev različnih staro-
stnih skupin. Od tega naj bi 
imel korist ves kraj, zato si 
Ljubenci nov skakalni cen-
ter zelo želijo. Investitor 
je občina, vendar postaja 
razkorak med željami in 
možnostmi vse večji. »Med 
projektiranjem smo se sreča-
li z velikimi zahtevami glede 
temeljenja, ki povzroča izje-

Na Ljubnem ob Savinji si želijo še veliko takšnih prizorov. Jim bo uspelo? (Foto: arhiv Občine Ljubno)

mno povišanje stroškov. To 
postavlja projekt pod vpra-
šaj,« pojasnjuje župan Fra-
njo Naraločnik. »Še vedno 
verjamem, da nam bo uspe-
lo, vendar moramo ohraniti 
trezno glavo,« dodaja župan.

BRANE JERANKO

Za naložbo v skakalni center imajo v občinskem proračunu za prihodnje leto na vo-
ljo dva milijona evrov, od tega je šeststo tisoč evrov državnega sofinanciranja. Občina 
namerava najeti posojilo v višini 1,3 milijona evrov. Tik pred božičem so v občinski 
upravi prejeli nov izračun vrednosti tega projekta. Tako bi skakalni center stal šest in 
pol milijona evrov, v cenejši obliki bi morali zanj odšteti polovico od tega.

NA KRATKO

Zaživela božična 
zgodba

ŠMARJE PRI JELŠAH – Župnija Šmarje pri Jelšah je 
na božični dan z nastopajočimi ponovno uprizorila žive 
jaslice. Scenarij je tokrat ustvaril Tomaž Stiplošek.

Žive jaslice so ob 17. uri uprizorili na ploščadi pred kul-
turnim domom, pri muzeju baroka in za župniščem. Pri 
pripravah je sodelovalo približno 70 župljanov. Ti so se na 
vajah dobivali tedensko in skrbeli za postavitev slik božične 
zgodbe, kostumografijo in druge podrobnosti. Župnik in 
dekan Zupnije Šmarje pri Jelšah Tadej Linasi je poudaril, 
da je bil to zahtevem, a hkrati lep projekt, ki je povezal lju-
di. Dodal je, da so v Šmarju pri Jelšah jaslice že uprizarjali 
pred približno štirimi leti. Obiskovalci so si lahko tokrat v 
župnijski cerkvi ogledali tudi jaslice, ki prikazujejo Šmarje 
z okolico in znamenito šmarsko Kalvarijo.

TV

V prihodnje manj 
denarja

SLOVENSKE KONJICE – Občinski proračun za prihodnje 
leto bo na prihodkovni strani skoraj za 900 tisoč evrov 
nižji kot v letu 2014 in bo znašal malo več kot 11,5 milijona 
evrov. Proračun se bo verjetno še spreminjal, saj še niso 
znani vsi vladni varčevalni ukrepi.

Občinska uprava je tako za prvo obravnavo pripravila 
proračun, ki temelji zgolj na že znanih ukrepih vlade. V 
proračunu za prihodnje leto bo tretjina sredstev namenjena 
naložbam. Del teh bo namenjen poplačilu zadržanih sredstev 
pri gradnji centralne čistilne naprave, dokončanju energetske 
obnove osnovne šole Pod goro, nadaljevanju obnove telova-
dnice in osnovne šole v Ločah, predvidena je obnova bazena 
na Zbelovem, pravi župan Miran Gorinšek. V poračunu je 
predvidena tudi gradnja komunalne opreme v poslovni coni 
Slovenske Konjice.

JP

Usklajeni 
nepremičninski 
podatki

CELJE – Občanom, ki plačujejo letno nadomestilo za 
uporabo stavbnega zemljišča v dveh delih, je včeraj zapa-
del v plačilo prvi obrok, drugega bodo morali plačati 30. 

januarja 2015. Pri tem so mestni svetniki na zadnji seji 
potrdili, da ostane vrednost točke za plačilo nadomestila 
tudi v letu 2015 nespremenjena.

Kljub temu da se je vrednost točke v Celju nazadnje zvišala 
leta 2012, so nekateri občani letos dobili položnice s precej 
višjimi zneski. Kot pojasnjuje Janko Trobiš iz občinskega 
oddelka za finance in gospodarstvo, je razlog to, da so v 
Celju v veliki meri uspeli urediti baze podatkov in uskladiti 
zlasti podatke o površinah nepremičnin, za katere občani 
plačujejo nadomestilo. V občinski upravi so že spomladi in 
nato ponovno konec novembra, ko so občani prejeli odločbe 
za plačilo, odprli informacijsko pisarno. Od približno 23 tisoč 
občanov, ki so prejeli odmero, jih je približno tisoč v dveh 
tednih pisarno obiskalo ali so v njej informacije poiskali po 
telefonu ali elektronski pošti, vsak četrti med njimi pa se je 
potem odločil za pritožbo.

IS

Poskušajo ponovno
VOJNIK – V občini so zadnje priprave za prijavo na raz-

pis za občino po meri invalidov, ki ga vsako leto objavlja 
Zveza delovnih invalidov Slovenije. Prav tako je izbran 
izvajalec za slušni zanki za cerkvi v Vojniku in Novi Cer-
kvi, ki ju bodo namestili januarja.

Občina Vojnik letos na razpisu za občino po meri invalidov 
ni uspela, med številnimi prijavljenimi občinami so podelili 
listino občine po meri invalidov Dravogradu in Slovenski 
Bistrici. Podelitev je bila v tem mesecu. Rok za prijavo na 
nov razpis je 15. januar. Za prijavo na razpis občina po meri 
invalidov so potrebne obsežne priprave, med drugim je bila 
organizirana okrogla miza o položaju invalidov, pripravljen 
je bil tudi štiriletni akcijski načrt za izboljšanje njihovega 
položaja.

Na našem območju je postala prva občina po meri in-
validov Mestna občina Velenje, in sicer pred desetimi leti. 
Leta 2008 ji je sledila Rogaška Slatina, za njo še Zreče in 
Slovenske Konjice.

BJ

V znamenju godb
ŽALEC – Praznično koncertno dogajanje v občini je bilo 

tudi letos v znamenju godb. Potem ko je najprej na božični 
dan nastopila Godba Liboje, je dan kasneje, na štefanovo, 
sledil še koncert Godbe Zabukovica.

Godba Liboje, ki letos praznuje 80 let delovanja, se je na 
koncertu v tamkajšnjem kulturnem domu predstavila z za-
bavnimi melodijami, še posebno pozornost pa je posvetila 
skladbi, s katero so si spomladi libojski godbeniki na držav-
nem tekmovanju na Prevaljah v prvi težavnostni skupini 
priigrali zlato plaketo.

Godba Zabukovica, ki bo prihodnje leto obeležila 135 
let delovanja, je v petek zaigrala na božično-novoletnem 
koncertu v telovadnici Osnovne šole Griže. Predstavila se je 
s štirimi zaokroženimi sklopi. Prvi je obsegal skladbe kon-
certnega značaja, sledila je popularna glasba, tretji sklop je 
posvetila božičnim skladbam in zadnjega narodnozabav-
nim. Po lanskem uspešnem sodelovanju na tekmovanju 
slovenskih godb v Žalcu, kjer je godba prejela zlato prizna-
nje v četrti težavnostni stopnji, se je letos, kot je pojasnil 
dirigent Boštjan Mesarec, prilegel tekmovalni oddih, ki 
so ga namenili prenovi in opremljanju inštrumentarija ter 
godbeniških prostorov.

ŠO

Na božič dva koncerta
DOBRNA – Na božični dan sta bila dva praznična kon-

certa Moškega pevskega zbora KUD Dobrna. Z božičnimi 
pesmimi je nastopil v župnijski cerkvi, nato popoldne v 
prostorih hotela Vita.

Oba koncerta sta bila odlično obiskana. Posebno točko 
je pripravila dirigentka zbora Marina Hrovat Božnik, ki je 
zaigrala s svojo sestro Mihaelo Podjavoršek. Božnikova je 
igrala na citre in Podjavorškova na flavto.

V dobrnskem moškem zboru trenutno prepeva dvajset 
pevcev, ki se bodo v letu 2015 pripravljali na 70-letnico 
zbora. To bodo obeležili leta 2016. Zbor pripravlja vsak 
mesec nastop v domači cerkvi in nastopa na različnih 
prireditvah, prav tako se udeležuje srečanja okoliških 
zborov v Vojniku.

BJ

Prijateljice otrok
ŠENTJUR – Dedek Mraz, ki ga so ga tudi letos med šen-

tjurske otroke poslale članice zveze prijateljev mladine, 
je razdelil več kot tisoč daril. Pri tem mu koš v veliki meri 
vsako leto pomaga napolniti Občina Šentjur. Tradicija 
tovrstnega obdarovanja je še posebej pomembna za tiste 
otroke, ki niso vključeni v vrtec.

Ponarodela Siva kučma je decembrska himna za otroke, ki 
v svojo sredino prikličejo dedka Mraza. Šentjurski otroci so 
ga letos pričakali kar v Ipavčevem kulturnem centru. Skupno 
so v občini razdelili 1.140 daril. Da tradicija ostaja nedota-
knjena, si poleg občine, številnih donatorjev in prostovoljk 
že dolga leta prizadeva tudi Albina Karmuzel, predsednica 
občinske zveze DPM. Poleg darilne vrečke iz dedkovih rok 
je za otroke posebej dragocena gledališka predstava. V IKC 
so si otroci ogledali Medvedka na snegu v izvedbi gledališča 
Teater za vse, drugod so predstave za mlajše otroke pripravile 
kar šolske gledališke skupine.

StO
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Zgodovinarka Rolan-
da Fugger Germadnik iz 
celjskega pokrajinskega 
muzeja je nedavno v Bar-
barini dvorani v Knežjem 
dvorcu predstavila še pov-
sem svežo knjigo Grofje in 
knezi Celjski. Avtorica je v 
njej na podlagi najnovejših 
odkritij na poljuden način 
predstavila zgodovino gro-
fov in knezov, pri tem pa si 
je pomagala s stalno raz-
stavo Grofje Celjski, ki jo 
je pokrajinski muzej odprl 
leta 2012.

Vzrok za izdajo knjige 
Grofje in knezi Celjski je 
bila prav stalna postavitev 
razstave Grofje Celjski v 
Knežjem dvorcu. Pokrajinski 
muzej Celje se je za izdajo 
publikacije odločil zaradi 
velikega zanimanja obisko-
valcev za širšo zgodovino te 
znamenite plemiške rodbine 
iz poznega srednjega veka. 
Avtorica Rolanda Fugger 
Germadnik je tako na 150 
straneh predstavila pregled 

dogajanja od prve omembe 
te družine do izumrtja leta 
1456.

Srednjeveška 
zgodovina na 
poljuden način
Knjiga je napisana v po-

ljudnem jeziku, zato bralcu 
omogoča, da se v razmero-
ma kratkem času seznani 
z usodo srednjeveške ple-
miške rodbine, ki se je glo-
boko zasidrala v slovenski 
zgodovinski spomin. Fu-
gger Germadnikova se je 
pri nastajanju publikacije 
opirala na vse najnovejše 
izsledke zgodovinskih raz-
iskav znanih slovenskih 
avtorjev – Petra Štiha, Miha 
Kosija, Dušana Kosa, Jane-
za Mlinarja, Toneta Ravni-
karja – in raziskovalcev iz 
tujine. Za širšo javnost, ki 
se še posebno pogosto zani-
ma za ljubezensko zgodbo 
med Friderikom in Veroni-
ko, je po besedah avtorice 
še posebej zanimiva razpra-

va Dušana Kosa, v kateri na 
podlagi raziskovanja odgo-
varja na vprašanje, kdo je 
sodil Veroniki Deseniški. 
Ugotovil je, da obstaja zelo 
velika verjetnost, da so ji 
sodili na cerkvenem sodi-
šču, kjer so jo oprostili.

Od vročekrvnega 
do odgovornega 
gospodarja
Avtorica je zajela tudi 

novosti, do katerih se je 
dokopal Tone Ravnikar pri 
podrobnem raziskovanju 
zgodovine Savinjske doli-
ne v zgodnjem srednjem 
veku. V knjigo je med 
drugim vključila odkritja 
zagrebškega profesorja 
Ivana Sreše, ki je po letu 
2000 raziskoval cerkvico 
sv. Janeza v Ivanić Miljan-
skem in odkril, da so njene 
bogate poslikave donaci-
je Friderika II. Celjskega 
in da gre najverjetneje za 
upodobitev tragične ljube-
zni med njim in Veroniko. 

Zlata rola je 
njihova

Film Vloga za Emo, ki so ga ustvarili mladi Celjani pod 
vodstvom režiserja Alena Pavšarja, profesorja v celjski 
srednji šoli za mehatroniko, strojništvo in medije, si je do 
zdaj ogledalo več kot 25 tisoč gledalcev, kar pomeni, da 
jim bo Društvo slovenskih fi lmskih ustvarjalcev podelilo 
priznanje zlata rola.

Film Vloga za Emo je najbolj gledan slovenski fi lm v letu 
2014, po podatkih ustvarjalcev pa naj bi se celo vpisal med 
20 najbolj gledanih slovenskih fi lmov vseh časov. Po števi-
lu gledalcev je daleč prehitel celo vse fi lmske projekte, ki 
so bili prikazani na letošnjem Festivalu slovenskega fi lma, 
kamor se ustvarjalci celjskega mladinskega celovečernega 
fi lma niso uvrstili. Zlato rolo bodo prejeli konec januarja.

ŠO

Grofje Celjski tokrat v knjižni 
različici

Rolanda Fugger Germadnik je na 150 straneh knjige Grofje in knezi Celjski na poljuden način predstavila 
pregled dogajanja od prve omembe te družine do izumrtja leta 1456.

Še vedno prevladuje 
poezija

Ustvarjalci so letošnjo številko revije Vsesledje predstavili pred božičnimi prazniki. Na fotografiji je pred-
sednik društva in glavni urednik revije Ivan Janez Domitrovič.

V Občinski knjižnici Prebold bodo v sredo ob 18.30 
uri odprli razstavo likovnih in fotografskih del Moj 
pogled na barviti svet avtorja Rudija Friškovca.

Friškovec je pod okriljem različnih likovnih društev 
do sedaj razstavljal v številnih krajih po Sloveniji, v 75. 
letu starosti pa se bo s samostojno razstavo prvič pred-
stavil tudi v svojem domačem kraju. Njegova likovna 
dela zajemajo v največji meri motive slovenskih gora 
in cvetja, fotografska dela pa predstavljajo utrinke iz 
vsakdanjega življenja.

Pod okriljem Pokrajinskega muzeja Celje izšla knjiga Grofje in knezi Celjski

Fugger Germadnikova se ni 
izognila niti najnovejšemu 
arheološkemu raziskovanju 
gradu Vrbovec, ki je bil med 

drugim tudi v lasti Friderika 
II. Celjskega. Odkrili so, da 
je bil Friderik, kljub temu da 
v javnosti velja za vročekrv-

no osebnost, na drugi strani 
tudi zelo dober gospodar.

ŠPELA OŽIR
Foto: SHERPA

Celjsko literarno društvo predstavilo letošnje Vsesledje

Priporočamo

Eden osrednjih projektov 
Celjskega literarnega dru-
štva je izdajanje literarne 
revije Vsesledje. Letošnja 
številka, ki je že 33. zapo-
vrstjo, je izšla v predpra-
zničnih dneh in prinaša 
dela približno 50 različnih 
literarnih ustvarjalcev.

Člani društva so prvo šte-
vilko Vsesledja, naslednika 
celjske literarne revije Obra-
zi, izdali leta 2001 na pobu-
do pesnika in literarnega kri-
tika Zorana Pevca. Revija se 
je v tem času spreminjala. V 
prvih letih je izhajala večkrat 
na leto, v zadnjem obdobju 
zaradi varčevanja in zmanj-
ševanja fi nančnih sredstev – 
izdaja ene številke stane med 
1000 in 1.500 evrov – izhaja 
zgolj enkrat letno. Letos so jo 
prvič izdali v pravi revijalni 
obliki formata A5, izšla pa je 
v nakladi 150 izvodov.

Uvodnik posvečen 
gledališki skupini
Zanimanje za objavljanje v 

reviji je po besedah odgovor-
nega urednika Zorana Pevca 
veliko, saj literarni ustvarjal-
ci svoja dela z veseljem – ne 
glede na njihovo kakovost – 
predstavijo širši javnosti. V 
reviji so objavljeni literarni 
prispevki tako članov Celj-
skega literarna društva kot 
drugih priznanih ustvarjal-
cev iz širše regije. Letošnja 
številka že tradicionalno 
obsega uvodnik, ki ga je 
prispeval pomočnik odgo-
vornega urednika Kristian 
Koželj. V njem je predstavil 

mladinsko gledališko skupi-
no, ki deluje pod okriljem 
literarnega društva, razloge 
za njeno ustanovitev in ci-
lje njenega delovanja. Ozrl 
se je na minulo sezono, ki 
so jo zaznamovale 14-dnev-
na produkcijska delavnica 
Commedie dell'arte in dve 
uspešni premieri, ter napo-
vedal delo v letošnji sezoni. 
Koželj je poleg Bojana Ekse-
lenskega avtor tudi enega od 
esejev. V eseju z naslovom 
Ljubi umetnost v sebi, ne 
sebe v umetnosti se je poglo-
bil v odnos med igralčevim 
umetniškim ustvarjanjem in 
njegovim egom ter izposta-
vil nujnost izključitve ega za 

vstop umetnika v kreativno 
stanje duha.

Zaščitni znak je 
karikatura
Zoran Pevec se je že tra-

dicionalno razpisal o lite-
rarni delavnici, ki jo vodi 
pod okriljem društva, ki ga 
zadnji dve leti vodi Ivan Ja-
nez Domitrovič, sicer tudi 
glavni urednik Vsesledja. 
Najobsežnejši revijalni sklop 
je že tradicionalno namenjen 
poeziji, ki je med člani dru-
štva najpogosteje zastopana, 
nekoliko manj pa je proznih 
prispevkov. Mladega Vse-
sledja, namenjenega literar-
nim delom mladih avtorjev, 

letos zaradi pomanjkanja pri-
spevkov ni. Na zadnji strani 
revije odgovorni urednik že 
tradicionalno izpostavi neko-
liko kakovostnejši prispevek. 
Letos je to pesem Virginije 
Mehle – Majerič, ki je obja-
vljena tako v slovenščini kot 
angleškem prevodu, ki ga je 
napisala avtorica sama. S celj-
skimi literarnimi ustvarjalci 
že vrsto let sodeluje umetnik 
Bori Zupančič, čigar karika-
tura katerega od priznanih 
literatov je objavljena na 
naslovnici. Letos je na šaljiv 
način upodobil celjskega dra-
matika Antona Novačana.

ŠPELA OŽIR
Foto: SHERPA

VSAK ČETRTEK

ZGODBE S CELJSKEGA – NOVICE IZ 33 OBČIN 95.1    95.9    100.3    90.6      MHz

Največ informacij s Celjskega

Že dvajseto leto zapored se bo za mlade glasbenike, 
dijakinje in dijake Gimnazije Celje - Center novo leto 
začelo s tradicionalnim koncertom, ki ga že nekaj let 
zapored pripravljajo v cerkvi sv. Duha v Celju.

V ponedeljek ob 18.30 uri bodo tako prvi šolski dan 
leta 2015 zaokrožili z glasbeno novoletno poslanico in 
izbranim programom del, ki jih je navdihnil božično-no-
voletni čas. Nastopili bodo Dekliški pevski zbor GCC pod 
vodstvom Davida Preložnika, fantovska vokalna zasedba 
FaVoZa pod vodstvom Gregorja Deleje in instrumentalna 
zasedba The Šlagers pod vodstvom Saša Šonca.

ŠO
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Za zadnjo izdajo Novega tednika v letošnjem letu smo med 
arhivskimi številkami poiskali tiste, ki so jih naši predhodni-
ki pripravili kot prve v prelomnih desetletjih – torej v letih 
1955 in 1965, ko je naš časopis kot Celjski tednik praznoval 
10-letnico in 20-letnico izhajanja, ter v letih 1975, 1985, 1995 
in 2005, ko si je že kot Novi tednik v začetku junija naložil tri, 
štiri, pet in šest križev. Kakšna bo prva ponovoletna številka 
Novega tednika v jubilejnem letu praznovanja naše 70-letni-
ce, boste lahko presodili že prihodnji četrtek – za pokušnjo in 
malo nostalgije ob listanju porumenelih časopisnih strani pa 
vam ponujamo nekaj poudarkov iz našega preteklega dela.

Ko novo 
zamenja 

staro
V nova leta tudi na Celjskem vstopali 

z velikimi upi

Če so ljudje leto 
1945 na Celjskem 
tako kot drugod 

po Evropi, kjer je še vedno divjala 
druga svetovna vojna, pričakali po 
tihem, še najbolj srečno in zadovolj-
no tisti, ki so se lahko pogreli doma, 
je bilo po poročanju našega časopi-
sa že desetletje kasneje bolj veselo. 
Naslovnica Celjskega tednika, ki je 
izšel 7. januarja 1955, je tako prina-
šala voščilo maršala Tita.

Voščilo maršala in 
pravljična vas
Predsednik takratne republike je 

v novoletni poslanici zaželel vsem 
Jugoslovanom srečno leto 1955, in 
ker je svoje državljane nagovoril med 
obiskom Indije, so seveda v duhu 
mednarodnega sodelovanja izzve-
nele tudi njegove pozdravne bese-
de. Poudaril je namreč, da je obema 
državama ob naporih za gradnjo 
infrastrukture skupno tudi to, da se 
trudita delovnim ljudem zagotoviti 
čim bolj znosno življenje, zato skrb 
za delavnega človeka postavljata v 
ospredje. Voščilo je maršal Tito kon-
čal z besedami: »Želim vsem drža-
vljanom in državljankam Jugoslavije, 
vsem našim delavnim ljudem, mla-
dini in pionirjem srečno novo leto!«

Je pa Celjski tednik seveda poročal 
tudi o domačem dogajanju. Tako so 
v Celju konec leta 1954 ponovili leto 

lici voščijo in izražajo lepe želje. Obi-
lo uspehov, tovariš! Novo leto je mej-
nik, ko se ozremo na prehojeno pot 
in iščemo tudi smer. Obračun je vse 
boljši. Mnogo želja, načrtov in upov, 
ki smo si jih zaželeli pred 20 leti, se 
je uresničilo. Obilo uspehov smo do-
segli, skoraj neverjetno veliko, ker 
smo ob delu globoko spoznavali, kaj 
pomeni človek človeku. Zdravje in 
zadovoljstvo, tovariši!« In voščilo, ki 
so ga oblikovali v uredništvu: »Sreč-
no novo leto, tovariši! Srečno povsod 
in vsekdar, ob stroju in krampu, ob 
plugu in knjigi, pri delu in igri, doma 
in drugje. Mi vsi smo naše in svoje 
sreče kovači! Srečno 1965!«

Obračun s starim, brez 
obljub
Prva številka časopisa v letu 1965 

je prinesla tudi vrsto besedil, v ka-
terih so novinarji napravili obračun 
leta 1964 po posameznih področjih 
dogajanja. Skupna ugotovitev je bila, 
»da leto 1964 sicer ni bilo odličnjak«, 
je pa vseeno prineslo tudi nekaj iz-
jemnih dosežkov; tako v gospodar-
stvu kot športu. Občane so kar s prve 
časopisne strani nagovorili takratni 
predsedniki občinskih skupščin La-
škega, Velenja in Celja. Vsem trem 
je bilo skupno, da občanom niso ni-
česar obljubljali, a so jim spregovo-
rili o svojih željah. »Trudili se bomo 
tudi, da bo v prihodnjem letu porasel 

realni standard naših občanov – ne 
samo nominalni osebni dohodki. 
Zdravo, zadovoljno in srečno novo 
leto vsem našim delavnim ljudem 
pa je moja najsrčnejša želja,« je tako 
med drugim dejal predsednik celjske 
občinske skupščine Marjan Učakar 
občanom, ki so prav na zadnji dan v 
letu 1964 že dobili tudi prvo »novole-
tno darilo« v obliki novega vodovoda, 
iz katerega je v lep del celjskih go-
spodinjstev pritekla vitanjska voda.

Denar, denar …
Prva, še praznična številka je pri-

našala tudi ogromno novoletnih če-
stitk delovnih kolektivov in med dru-
gim tudi vest o tem, da začetek leta 
1965 prinaša za ljudi na Celjskem 
pocenitev belega in malenkostno 
podražitev rženega in črnega kruha.

In ker je leta 1965 prva številka na-
šega časopisa izšla 1. januarja, potem 
pa je – čeprav je takrat tednik že iz-
hajal enkrat tedensko – 8. januarja ni 
bilo, smo iskali tudi odgovor na vpra-
šanje, zakaj. Hitro je bilo jasno, saj so 
že 15. januarja v uredništvu pripravili 
pojasnilo za bralce: »Celjski tednik je 
spet med vami! Mogoče ste ga zadnji 
petek že pogrešali. Lani je bilo zanj 
čudno leto. Pravili so, seveda samo 
v nekaterih krogih, da ga mogoče ne 
bo več. Čeprav segate po njem vse 
bolj, kar pomeni, da ga želite in ste se 
nanj navadili, bi se lahko pripetilo, da 

ne bi mogel izhajati. Pričakovali smo, 
da bodo do novega leta soustanovi-
telji vse uredili in bodo zagotovljena 
sredstva za letošnje leto ter poravna-
ne lanske obveznosti. Potrebujemo 
precej denarja. Bralci dobivajo Celj-
ski tednik za manj kot 20 din, naši 
stroški pa so lansko leto znašali okoli 
70 din za izvod. To razliko skušamo 
kriti z lastnimi dohodki iz reklame 
in z dotacijo, ki jo dajejo soustano-
vitelji. Zdaj pa so občutno podražili 
papir in povečali druge stroške, da 
bo razlika še večja, zaradi česar smo 
prisiljeni naročnino nekoliko zvišati: 
naročnikom za 5 din, v kolportaži za 
10 din za izvod …«

Naši predhodniki so tik pred 
20-letnico še zapisali, da so se želeli 
potruditi, da bi časopis v letu 1965 
tedensko izhajal na 16 straneh, »ven-
dar zaenkrat, dokler ne bo urejeno 
fi nančno stanje, tega ne bomo zmo-
gli«. Pol stoletja kasneje in pol leta 
pred svojo 70-letnico – ko fi nančno 
stanje ni prav nič bolj rožnato – pri-
haja Novi tednik v vaše domove na 
48 straneh, ob čemer mu dodajamo 
še 48-stransko prilogo TV Okno.

V novo po starem
»Začenjamo po 
starem. Ni mno-
go sprememb v 
Novem tedniku, 

čeprav želimo časopis in Radio Celje 

LET

prej začeto Pravljično vas, le da so jo 
s takratnega Trga V. kongresa, kjer 
zadnja desetletja domuje tudi naša 
medijska hiša, preselili na eno od 
notranjih dvorišč starega mestnega 
jedra. Da je bila »celo mnogo prije-
tnejša in pestrejša, saj je trg za vrtom 
podjetja Vino-Koper zaradi odma-
knjenega prometa tudi veliko bolj 
prikladen za takšne prireditve,« so 
zapisali naši predhodniki. Tako kot 
v Celju je otroke obiskal dedek Mraz 
tudi v Štorah, pravo presenečenje pa 
je bil njegov večerni obhod po La-
škem. »Toliko ne samo otrok, ampak 
tudi odraslih, vidimo na laških ulicah 
le ob manifestacijah. Svojevrsten po-
udarek so dali temu obhodu dedka 
Mraza s spremstvom mladi godbeni-
ki laške godbe na pihala.«

Srečno, tovariši!
Prva številka 
Celjskega tedni-
ka, ki je bil leta 
1965 seveda še 

vedno glasilo Socialistične zveze de-
lovnega ljudstva, je v tem letu izšla 
– verjeli ali ne – 1. januarja. In na na-
slovnici je bilo seveda voščilo: »Vsa-
ko leto ob istem času enake besede, 
vendar nikoli odveč. V očeh se priži-
ga radost, upanje in veliko dobrote je 
povsod. Morda so si prav v teh dneh 
ljudje najbolj blizu. S krepkimi stiski 
rok, s toplimi pogledi, z nasmejanimi 
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še izboljšati. Z vašo pomočjo nam bo 
uspelo. Pripravljamo tudi nekaj skro-
mnih presenečenj. Eno je na vrsti že 
danes. Vsi nas sprašujete, ali bomo 
izdali v knjižni zbirki ljudsko povest 
Ciganka. S tiskarno smo se že začeli 
pogovarjati. In če bomo lahko dosegli 
primerno ceno, bomo Ciganko izda-
li. Boste tega veseli?« je 9. januarja 
1975 bralce Novega tednika nagovo-
ril urednik Jože Volfand. Novoletna 
napoved se je potem zares uresničila 
v knjižni izdaji, a prva številka časopi-
sa je takrat na 2. strani prinašala tudi 
zgodbo, kakršne so v naslednjih letih 
– in tako je tudi še zdaj – krasile veči-
no naslovnic prvih številk časopisa v 
novem letu.

V znamenju 
novorojencev
Že desetletje pred tem, 2. janu-

arja 1965, so novinarji Radia Celje 
prvič obiskali celjsko porodnišnico 
in obdarili mamice, in sicer tisto, ki 
je zadnja rodila v preteklem letu, in 
še dve, ki sta štručki povili v novem. 
Ker sta bila takrat Celjski tednik ozi-
roma kasneje Novi tednik in Radio 
Celje še ločena kolektiva (združitev 
v enovito medijsko hišo je sledila 
spomladi 1966, op. p.), časopis o 
tem še ni poročal. Je pa ekipa No-
vega tednika in Radia Celje 2. janu-
arja 1975 obiskala 35-letno Egidijo 
Plevnač iz okolice Radeč, ki so jo 
le »malo pred polnočjo pripeljali v 
porodniško sobo celjske ginekologi-
je in se ji je dve minuti čez polnoč 
rodila temnolasa deklica, najbrž 
prva to novoletno noč v Sloveniji, 
na celjskem območju pa prav go-
tovo«. Mala Martina se je kot četrti 
otrok, medtem ko je eden kmalu 
po rojstvu umrl, rodila v Plevnače-
vi kmečki družini, zato so bile prve 
besede srečne mamice Egidije: »Ne 
skrbi nas, kako bomo svoj drobiž 
vzgojili in spravili do vrha.«

Pa se kar živi!
Da »do vrha« kljub dolgi poti nikoli 

ni prišel, je bralcem Novega tednika 
takrat zaupal 98-letni Jakob Ročnik 

»iz skromne hiške ob Savinji, nekje 
na pol poti med Ljubnim in Lučami«. 
»Samo srečno rajžo na drugi svet,« si 
je za leto 1975 zaželel in pojasnjeval, 
kako se je rodil leta 1877 v Savinjskem 
vrhu pri Ljubnem. Doma je bilo se-
dem otrok in prav toliko jih je imel 
tudi sam. Ob obisku Novega tednika 
je pripovedoval, da štirje še živijo in 
ga kdaj pa kdaj tudi pridejo pogledat. 
A odkar mu je pred enajstimi leti umr-
la žena, je imel pri zetu izgovorjeno 
hrano. »Velikokrat je zdoma, zato si 
kuham sam. Čaj. Bolj revno je, če sta 
samo moška pri hiši,« se je malo pri-
tožil in dodal, da gre prav vsak mesec 
po občinsko podporo na Ljubno. »A jo 
zapravim na tobaku. Kako rad bi kdaj 
spil kozarec vina za moč, a nimam 
denarja. Pa se kar živi!« ga kljub temu 
ni zapustil optimizem.

Je pa prvo številko Novega tedni-
ka v letu 1975 na zadnji strani zao-
krožil 4. del podlistka z naslovom 
V 20 dneh okoli sveta, ki ga je pisal 
takratni urednik Jože Volfand. Če je 
20 let prej državljanom Jugoslavije 
in seveda tudi ljudem na Celjskem 
maršal Tito voščil iz Indije, je Vol-
fand svoj potopis v tej številki sklenil 
takole: »Vendar že danes povem: ni-
kjer niso bili na naši poti okoli sveta 
tako iskreno prisrčni do Jugoslavije 
in do nas kot v Indiji.«

Za začetek zmrzal
Leta 1985 si je 
Novi tednik pri-
voščil podaljša-
ne novoletne 

praznike in je prva številka izšla 
šele 10. januarja. Najverjetneje si-
cer ni bila razlog ostra zima, a se 
je »zasnežena« fotografi ja s podat-
kom, da se je »živo srebro v Celju 
spustilo do minus 27,2 stopinje Cel-
zija«, uvrstila na naslovnico.

»Sama si kuham. Danes bom ime-
la za kosilo juho, repo in krompir. 
Za zajtrk pa si navadno pripravim 
mehko kuhano jajce, kavo z limono, 
če jo imam, in malo kruha. Najraje 
imam mleko in polento. Primorka 
sem, zato mi kajpak najbolj teknejo 

domače, primorske jedi,« se je vsa 
čila in živahna za prvo številko ča-
sopisa v letu 1985 razgovorila Jože-
fa Ušaj iz Skalne kleti v Celju, ki je 
praznovala 101. rojstni dan.

Dovolj snega pred 
počitnicami
Od leta 1984 so se v celjski po-

rodnišnici poslovili z deklico, prav 
tako sta svojim družinam polepša-
li življenje tudi prvorojenki v letu 
1985, prvo deklico pa je rodila Mar-
jana Pirš iz Mislinje.

O tem, kako so ljudje na Celjskem 
pričakali novo leto in kako so se naj-
mlajši veselili daril dedka Mraza, Novi 
tednik 10. januarja ni več poročal. Se 
je pa zato vstopa v leto 1985 spomnil 
z reportažo z novoletnega lova po sa-
vinjskih gozdovih z lovci iz Žalca, šo-
larje pa radostil z napovedmi o bogati 
snežni odeji, ki naj bi jim polepšala 
zimske počitnice. Te so se leta 1985, 
ko so bralci Novega tednika iz tedna 
v teden nestrpno pričakovali nova 
nadaljevanja podlistka o kozjanskem 
Robinu Hoodu – razbojniku Guzeju – 
začele že 12. januarja.

Rojstva z zamudo, 
opozorila gospodarstva

»Kje so časi, ko 
so v celjski poro-
dnišnici imeli po-
rode prvo, drugo 

ali tretjo uro na novega leta dan ali 
celo samo 14 sekund po začetku no-
vega leta, kar je bil rekord v nekda-
nji Jugoslaviji in je to na prvi strani 
internega glasila tudi objavil takratni 
Tanjug! Letos bi se kmalu zgodilo, 
da bi prvi dan minil brez poroda, saj 
je bilo treba na prvega čakati vse do 
14.30, ko se je rodila mala in nežna 
Neža materi Mileni in očetu Igorju 
Janu iz Žalca,« se je 5. januarja 1995 
spraševal Novi tednik.

Da sedanjost terja nemalo potr-
pežljivosti in da bo tudi prihodnost 
lahko takšna, da ne bo prinesla zgolj 
pozitivnih presenečenj, so nam od-
govarjali gospodarstveniki s Celj-
skega, ko smo jih povprašali, kako 

ocenjujejo minulo gospodarsko leto 
in kaj pričakujejo od leta 1995. Mno-
gi so omenjali težave, ki jih imajo s 
plačilnim prometom. Z gospodarsko 
politiko niso bili najbolj zadovoljni, 
saj so povedali, da bi se dalo marsi-
kaj izboljšati, predvsem pa bi morali 
omiliti dajatve, s katerimi država za-
vira uspešno poslovanje. Je danes, 
20 let kasneje, kaj drugače?

Silvestrovanja na 
prostem in izbori
Velenjčani so novo leto 1995 doča-

kali na prostem že petič, v Celju to 
leto velja za začetek organiziranih 
silvestrovanj na prostem, ko so z 
meščani največkrat doslej novemu 
leto nazdravili Čuki. Prizorišče silve-
strovanja se je po mestnem središču 
selilo z Glavnega trga na Trg celjskih 
knezov in Krekov trg, spodaj podpi-
sani pa ostajajo najbolj svetlo zapi-
sane zadnje sekunde leta 1988, ko je 
na mestni zvezdi s peščico znanih in 
tudi neznanih Celjanov povsem »ne-
organizirano« nazdravila tistemu, kar 
prihaja. In tako, le da vsako leto bolj 
množično, je bilo potem vsako leto do 
prvega organiziranega silvestrovanja.

Velenjčani so v začetku januarja 
1995 prvikrat proglasili naj občana 
in ta čast je za leto 1994 pripadla 
Srečku Mehu, županu mestne ob-
čine. V uredništvu Novega tednika 
in Radia Celje smo takrat prav tako 
izbirali osebnost leta s širšega ob-
močja regije. Akcijo smo zavlekli 
v konec prvega meseca in tako so 
bralci še ves januar lahko pošiljali 
svoje glasove za tri fi naliste: bolni-
škega kurata Antona Rateja, politika 
in predsednika Kinološkega društva 
Celje Mirka Frica Krajnca in avtobu-
snega šoferja Jožefa Hrastnika.

Sneženi grad in 
McDonald’s
Skupina otrok iz Kozjega je novo 

leto 1995 pozdravila s pravo ume-
tnino: izdelali so zanimiv sneženi 
grad, pravzaprav pravo »manjšo 
hišo«. V višino je namreč meril pri-
bližno 5 metrov, njegova notranjost 

pa se je razprostirala na 50 kvadra-
tnih metrih. Postavljali so ga kar tri 
dni, za nagrado pa so vsaj nekateri 
med njimi potem verjetno obiskali 
McDonald’s v Celju. Novica o odpr-
tju restavracije s hitro hrano, kakr-
šnih je bilo po svetu sicer že skoraj 
15 tisoč, v Sloveniji pa pred Celjem le 
v Ljubljani in Mariboru, si je namreč 
prav tako zaslužila prostor v prvi šte-
vilki Novega tednika v letu 1995.

Pri 60. dvakrat na 
teden!

V prvi šte-
vilki Novega 
tednika v letu 
2005, ki je izšla 

6. januarja, je urednica Tatjana Cvirn 
napovedala nekaj, kar je bilo velik 
zalogaj tako za nas v uredništvu kot 
tudi za naše bralce. Svoj popraznični 
uvodnik je naslovila Pri 60. dvakrat 
na teden in v njem najavila, da bo 
časopis od februarja dalje med bral-
ce prihajal dvakrat tedensko. V letu, 
ko smo praznovali 60-letnico izhaja-
nja, in v nekaj kasnejših letih smo ob 
torkih povzemali dogajanje preteklih 
koncev tedna, petkove številke pa so 
bile priložnost za bolj poglobljene 
članke, intervjuje, reportaže in teme, 
ki so za prebiranje terjale malo več 
časa. Tega je bilo ob prostih dnevih 
konec tedna vseeno več, so sčasoma 
ugotovili tudi tisti naši bralci, ki so 
se ob obogatitvi časopisnih vsebin 
sprva pritoževali, da je branja prepro-
sto preveč in da neprebrane zgodbe 
romajo v star papir.

Od slabih do dobrih 
novic
Prehod iz leta 2004 v leto 2005 

je tudi ljudem s Celjskega močno 
zaznamoval rušilni cunami na ju-
govzhodu Azije. Kar 360 slovenskih 
državljanov je takrat potovalo po 
teh krajih in v Novem tedniku smo 
zbrali pripovedi nekaterih izmed 
njih. »Ko se raj v trenutku spreme-
ni v pekel,« je tragedijo opisala Ce-
ljanka Mateja Gutman, ki jo je pred 
smrtjo rešilo le srečno naključje.
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Prva številka Novega tednika v 
letu 2005 je bila tudi v znamenju 
pregleda dogajanj v preteklem letu 
v občinah na Celjskem, novinarji pa 
smo obračune naredili tudi po posa-
meznih področjih in ugotavljali, ali 
je bilo gospodarstvu, politiki, zdra-
vstvu, kulturi, športu … več plusov 
ali več minusov. Če je v politiki 
leto izstopalo po dvojnih volitvah 
(spomladi evropskih, jeseni držav-
nozborskih), so v gospodarstvu ob 
stavkah in stečajih ter številnih ka-
drovskih menjavah v podjetjih na 
Celjskem izstopali tudi dobički.

Leto začel Marko, v 
Savinjo v kopalkah
Če je bilo treba 1. januarja 1995 

čakati vse do 14.30, da je na svet pri-
vekala mala Neža, se je prvorojenec 
v letu 2005 še malo bolj obotavljal. 
Mamica Brigite Kitek iz Celja je na-
mreč lahko šele ob 15.47 v naročje 
stisnila svojega Marka. Sicer pa je 
statistika rojstev v celjski porodni-
šnici to leto pokazala, da se po ne-
kajletnem upadanju natalitete spet 
rojeva malo več otrok.

V letu 2005 so se v občinah Savinj-
ske regije pripravljali na gradnjo re-
gijskega centra za ravnanje z odpadki 
v Bukovžlaku, v Celju pa je bila tik 
pred začetkom rednega obratovanja 
centralna čistilna naprava. Obe na-
ložbi, zgrajeni zvečine z evropskim 
denarjem, sta močno izboljšali ka-
kovost okolja in takratni vodja celj-
skega občinskega oddelka za okolje 
in prostor ter komunalo Roman 
Kramer je napovedal, da so učinki 
čistilne naprave tako dobri, da bi se 
v Savinji že kopal. Da so se njegove 
napovedi uresničile, je bilo sicer tre-
ba počakati še nekaj let, a 1. januar-
ja 2015 bo znova v Savinji zaplavala 
skupina najbolj vzdržljivih. In to na 
Špici, kar nekaj kilometrov gorvodno 
od čistilne naprave. Srečno njim in 
vsem nam ob skupnem ustvarjanju 
in prebiranju časopisa, ki bo v začet-
ku junija praznoval 70. rojstni dan.

IVANA STAMEJČIČ
Foto: arhiv NT, Osrednja knjižnica Celje

str. 26–37Prvih šest zgodb …



14 Št. 53, 31. december 2014KULTURA

Navdih italijanskih 
in novoletnih skladb
Celjski godalni orkester zaigral na novoletnem koncertu – Kot solista sta nasto-
pila Miha Firšt in Matej Haas

Celjski godalni orkester je v petek v Narodnem domu v Celju nastopil na tradicionalnem novoletnem koncertu.

Celjski godalni orkester je 
v petek v Narodnem domu v 
Celju zaigral na tradicional-
nem novoletnem koncertu, 
ki ga je tudi letos zaradi ve-
likega zanimanja ljubiteljev 
klasične priredil dvakrat.

Za tokratni koncertni pro-
gram, ki je sicer eden od 
petih v abonmajski ponudbi 
celjskih godalcev, so pod diri-
gentskim vodstvom Nenada 
Firšta pripravili izbran pro-
gram glasbenih del iz različ-
nih stilnih obdobij klasične 
glasbe. Prvi del koncerta 
je zaznamovala italijanska 
glasba. Zaigrali so Uverturo 
k operi Seviljski brivec avtor-
ja Gioacchina Rossinija, In-

termezzo iz opere Cavalleria 
rusticana Pietra Mascagnija 
in Veliki koncertantni duo za 
violino, kontrabas in orkester 
Giovannija Bottesinija, pri 
katerem sta se orkestru kot 
solista pridružila celjski kon-
trabasist Miha Firšt in lju-
bljanski violinist Matej Haas.

V drugem delu so celjski 
godalci s klasičnimi glasbe-
nimi deli, kot sta polka in 
valček, pričarali novoletno 
vzdušje. Z izjemo skladbe 
Na tekočem traku, galop slo-
venskega skladatelja Draga 
Lorbka so zaigrali klasičen 
dunajski repertoar, Uverturo 
k opereti V kraljestvu Indre 
Paula Linckeja, Valček iz 

operete Ciganska ljubezen 
Franza Leharja in Trič-trač, 
hitra polka Johanna Straus-
sa ml.

V svetu 
kontrabasa
Celjan Miha Firšt v godal-

nem orkestru sodeluje že se-
dem let, tokrat pa je kot so-
list z njim sodeloval drugič. 
»Z vsakim letom dodatnih 
glasbenih izkušenj je vsak 
solistični nastop manj stre-
sen, a kljub vsemu še vedno 
gre za odgovorno in obenem 
izredno lepo izkušnjo, saj je 
kontrabas manj izrazito so-
listično glasbilo in zato se 
v tej vlogi pojavlja nekoliko 

redkeje,« pojasnjuje Firšt, ki 
je sicer do zdaj v vlogi soli-
sta zaigral že več skladb. S 
šempetrskim tamburaškim 
orkestrom je zaigral krstno 
izvedbo skladbe skladatelji-
ce Neže Žgur in s Celjskim 
godalnim orkestrom krstno 
izvedbo skladbe Gorana Boj-
čevskega. Svet kontrabasis-
tov v prvi vrsti zaznamujejo 
dela skladatelja Giovannija 
Bottesinija, ki jih z velikim 
veseljem izvaja tudi Firšt, 
ki je kot solist z Mladimi 
ljubljanskimi solisti pred 
dvema letoma zaigral prav 
njegovo Elegijo in tarantelo.

ŠPELA OŽIR
Foto: GrupA

Moja dežela in še kaj
ŠTORE – Na zadnji šolski dan v tem letu so za otroke v 

kulturnem domu pripravili dve predstavi odrskega dela 
Slovenija, moja dežela. V osnovni šoli, kjer so jo organi-
zirali, so jo posvetili dnevu samostojnosti in enotnosti.

Društvo za boljši svet iz Maribora je predstavilo odrsko 
delo. Med ogledom so otroci med drugim spoznavali zna-
menitosti naše dežele in njene velike može. Predstavi sta 
bili za mlajše in starejše otroke, omogočili so ju s sredstvi 
šolskega sklada. V občini Štore je bilo v predbožičnih dneh 
več prireditev. V okviru otroškega gledališkega abonmaja 
Štorček sta bila predstava Praznična Vililandija in božičk-
ovanje, v Laški vasi so pripravili božični kulturni dogodek z 
živimi jaslicami. Koncert Tinkare Kovač, ki naj bi nastopila 
s štorskim mladinskim zborom, je zaradi bolezni odpadel.

BJ

Občinske zdrahe
MOZIRJE – Člani mozirskega kulturnega društva Jurij 

so v petek, 26. decembra, v dvorani kulturnega doma 
premierno uprizorili lokalno burko našega časa.

Burko z naslovom Občinske zagate je napisal Pepe Repnek. 
Predstava, v kateri nastopajo amaterski igralci, večinoma 
Mozirjani, na šaljiv način prikazuje pripetljaje v občinski 
upravi. Ta namreč pripravlja evropske projekte, v odsotno-
sti župana pa vajeti upravljanja prevzame v svoje roke kar 
čistilka Zofka.

HŽ

Volčje noči
NAZARJE – Muzej Vrbovec in društvo KUK Potovke so 

v petek, 26. decembra, pod starodavnimi zidovi gradu 
Vrbovec v Nazarjah pripravili interaktivno predstavo na 
prostem, ki so jo poimenovali Volčje noči.

Predstava, namenjena vsem pogumnim otrokom, mladini 
in odraslim, je obiskovalce ponesla v domišljijski svet ljud-
skih pripovedi in magičnih bitij, v svet neskončnih želja in 
besed. Na ravljični poti so obiskovalci srečali Pehtro babo, 
škrata Šetka, Volčjega pastirja in njegovo spremstvo. Pred 
predstavo so organizatorji pripravili delavnico, na kateri 
so izdelali svetilke, s katerimi so si med predstavo svetili 
po poti.

HŽ

Nekoliko lahkotnejši
PREBOLD – Pihalni orkester Prebold, ki deluje od leta 

1926, njegovi začetki pa so povezani z nekdanjo tekstilno 
tovarno, je na božič nastopil na prazničnem koncertu v 
tamkajšnjem kulturnem domu.

Praznični koncert, ki je poleg letnega eden od dveh osre-
dnjih projektov preboldskih godbenikov, je imel do zdaj 
vsako leto rdečo nit, a letošnjega so se lotili nekoliko dru-
gače. Potem ko je bil pred dvema letoma posvečen Slaku 
in lani bratoma Avsenik, so letos pri snovanju koncertnega 
programa upoštevali zgolj to, da je treba narediti koncert čim 
bolj zanimiv za ljudi. Program je večinoma obsegal lahkotne 
skladbe, zahtevnejša je bila le prva, s katero so se preboldski 
godbeniki, ki jih vodi Marko Repnik, pokazali v vsem svojem 
sijaju. Kot gostje so se jim pridružile Vesele Štajerke.

ŠO

NA KRATKO

S palico v svet, z nogometom

do legende

Čarobnost glasbe 
je prinesla s seboj na svet

Polji izražanja bodočega 
arhitekta sta tudi
kultura in politika

Hvaležna za hudo bolezen

in vsak dan nasmejana

Ko se množita 
ljubezen in prijateljstvo

»Mi baroni?
Dajte, no, sindikalno delo 

je prekleto težko«

3

2
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V zavetju kapnikov

NA KRATKO

Neprecenljivo delo prostovoljcev

ŽALEC – Jama Pekel in 
njena okolica sta bili letos 
na božič in štefanovo že 15. 
leto zapored prizorišče Bo-
žične skrivnosti, praznične 
prireditve, ki jo pripravlja 
Turistično društvo Šempeter 
v Savinjski dolini s številnimi 
prostovoljci.

Jama Pekel, ena največjih za 
turiste urejenih kraških jam na 
Štajerskem, s številnimi kapni-

Glasbeno obarvan 
božič

POLZELA – Občina Polzela, zavod za kulturo, turizem 
in šport ter Kulturno-glasbeno društvo Cecilija so na božič 
že tradicionalno v cerkvi svete Marjete na Polzeli pripra-
vili božično-novoletni koncert.

Na njem so nastopili citrarki in vokalistki Neli in Karmen 
Kos Zidar, sopranistka Maja Majcen, tenorist Sebastjan 
Podbregar, pianist Primož Mavrič, Godalni kvartet Lirico 
in Trobilni kvintet Hiše kulture Celje. Priznani slovenski 
glasbeniki, med njimi je bilo tudi kar nekaj domačinov, so 
tudi letos v župnijsko cerkev privabili številno občinstvo.

ŠO

Zaigrali učenci
BRASLOVČE – Prejšnji ponedeljek so se na božičnem kon-

certu v braslovški cerkvi predstavili učenci Glasbene šole 
Rista Savina Žalec. Predstavili so se tako solistično kot v 
okviru komornih zasedb.

Žalska glasbena šola je s koncertom v Braslovčah ponovno 
potrdila svoje povezovanje s širšim okoljem, v katerem deluje, 
kar je poleg strokovnega dela ena njenih prednostnih nalog. 
Številno občinstvo je ob koncu koncerta nagovoril ravnatelj 
glasbene šole magister Gorazd Kozmus. Za podporo se je za-
hvalil staršem, ljubiteljem glasbe, ki z obiskovanjem njihovih 
prireditev pomagajo pri razvoju šole, vsem strokovnim delav-
cem šole kot tudi vsem občinam ustanoviteljicam glasbene šole.

ŠO

V polnem zamahu
REČICA OB SAVINJI – V teh dneh se v občini vrstijo pri-

reditve, s katerimi različna društva lepšajo praznični čas.
Aktivni so člani Kulturnega društva Rečica ob Savinji, ki 

so decembrsko dogajanje obogatili z gledališko predstavo, 
s potopisnim predavanjem in predprazničnim koncertom. 
V soboto se je v kulturnem domu ustavil Božiček, ki je raz-
veselil malčke iz občine. V kulturnem domu je v torek, 23. 

decembra, osnovna šola pripravila prireditev z naslovom 
Predbožični večer, Turistično društvo pa je na božični dan 
poskrbelo za postavitev živih jaslic.

HŽ

Božični koncert z La 
Vito

BISTRICA OB SOTLI – Dekliški pevski zbor La Vita, ki 
letos praznuje 10. obletnico, je v petek zvečer v župnijski 
cerkvi pripravil božični koncert.

Zbor La Vita izvaja širok nabor zvrsti pesmi, od klasič-
nega zborovskega petja, zimzelenih pesmi do ljudskih in 
cerkvenih pesmi. Zbor, ki ga vodi Metoda Denžič, sestavlja 
23 deklet, starih med deset in devetnajst let. Dekleta se redno 
udeležujejo domačih in mednarodnih pevskih festivalov. 
Enega vidnejših uspehov so dosegla v lanskem letu, ko so 
na mednarodnem festivalu Marijinih pesmi Marijafest z av-
torsko pesmijo Svetogorski osvojile prvo mesto.

JP

Pestro med 
počitnicami

LJUBNO OB SAVINJI – Za vse otroke, ki med počitnicami 
nimajo varstva ali jim je doma dolgčas, so v kraju pripravili 
aktivno preživljanje dopoldnevov.

Moči za zagotovitev ustvarjalnega preživljanja prostega časa 
in druženje z vrstniki so združili Občina Ljubno, Kulturno 
društvo Radmirje, Kulturno društvo Ljubno ob Savinji in Klub 
zgornjesavinjskih študentov. V ponedeljek in torek, 29. in 30. 
decembra, so v prostorih stare šole v Radmirju pripravili otroške 
delavnice, na katerih so otroci ustvarjali iz različnih naravnih 
materialov, risali, prepevali, delali snežake, predvsem pa so se 
družili. HŽ

Zvenela je pesem
SOLČAVA – V torek, 30. decembra, so v Logarski dolini 

pripravili tradicionalni, že sedemnajsti božično-novole-
tni koncert na snegu. Že pred koncertom je bilo veliko 
zanimivih dejavnosti.

Društvo Alpguide je pripravilo demonstracijo ledenega 
plezanja, Dolina Avantur je organizirala vožnjo z raftom za 
hotelom Plesnik, v hotelu so organizirali delavnico in prikaz 
»filcanja«, pod vodstvom Maje Logar so se obiskovalci lahko 
preizkusili v teku na smučeh, organizirana sta bila pohod k 
»olcarski« bajti in bogat animacijski program. Ob petih popol-
dne se je pred hotelom Plesnik začel koncert, na katerem so 
nastopili The moonlighting orchestra, Ansambel Golte, oktet 
Žetev in otroci iz vrtca ter Osnovne šole Solčava. Koncert, ki je 
že tradicionalno zelo dobro obiskan in vedno znova navduši 
obiskovalce, je povezoval Franci Podbrežnik – Solčavski.

HŽ

Aktivno končano leto
LUČE – V zadnjih dneh iztekajočega se leta so tudi v 

Lučah pripravili številne dogodke in prireditve, s katerimi 
obeležujejo veselo decembrsko dogajanje.

V sredo in četrtek, 24. in 25. decembra, so pred cerkvijo 
svetega Lovrenca uprizorili žive jaslice. V petek so v cerkvi 
pripravili božični koncert, na katerem so se z božičnimi pe-
smimi predstavili lučki pevski sestavi. V soboto so v kulturni 
dvorani pripravili delavnico izdelovanja nakita s servietno 
tehniko, ki jo je vodila Nika Petek. Veliko zanimivosti iz 
zgodovine Luč so obiskovalci lahko izvedeli v nedeljo, 28. 
decembra, na predavanju Metoda Rosca Luče skozi čas.

HŽ

Turnir v namiznem 
tenisu

GORNJI GRAD – Športno društvo Nova Štifta je v soboto, 
27. decembra, v dvorani kulturnega doma v Novi Štifti 
pripravilo novoletni turnir v namiznem tenisu.

Organizatorji so bili z udeležbo zadovoljni, saj se je spo-
padlo dvanajst moških in pet žensk. Ženske so igrale po 
sistemu vsaka z vsako. Na najvišjo, zmagovalno stopničko 
je na koncu stopila Suzana Sternad. Moški so se v prvem 
delu spopadli v treh skupinah po štirje tekmovalci, sledi-
li so izločilni boji, kjer se je najbolje odrezal zmagovalec 
turnirja Marjan Nadvešnik. Prve tri tekmovalke in prvi trije 
tekmovalci so kot nagrado za dobro uvrstitev prejeli medalje.

HŽ

ki in podzemnim slapom pri-
vablja turiste predvsem v topli 
polovici leta. Ker je turistično 
društvo s predsednico Ivico 
Čretnik kapniški svet na Po-
nikovskem krasu turistom že-
lelo približati tudi pozimi, ko 
je sicer jama zaprta, je pred 15 
leti prvič pripravilo Božično 
skrivnost. Prireditev je v teh 
letih prerasla lokalne okvire 
in postala prepoznavna širše 

po državi. Letos se je na 25. in 
26. december skozi jamo spre-
hodilo več kot tri tisoč obisko-
valcev, kar je največ do zdaj.

Osrednja pozornost vsega 
dogajanja je bila tudi tokrat 
namenjena božičnim prizo-
rom. Obiskovalci so v jamo 
vstopili skozi glavni vhod, 
nad katerim kraljuje podoba 
hudiča, in se nato sprehodili 
po rovih, iz katerih so izstopili 

pri vrhnjih vratih. Njihova pot 
med kapniki, med katerimi so 
spoznavali različne prizore 
živih jaslic, se je neprestano 
vzpenjala in jo zato lahko sim-
bolično označimo kot popoto-
vanje iz pekla do nebes.

Od svete družine 
do dimnikarčkov
Sto prostovoljcem, od tega 

jih je več kot 50 nastopilo v 

jami, je tudi letos uspelo 
tako z živimi prizori kot z 
glasbo pričarati pravo pra-
znično vzdušje. V različnih 
delih jame so statisti upri-
zarjali pastirje, Magdaleno, 
Elizabeto, angela, Jožefa, 
Marijo in tudi Svete tri kra-
lje. Pri izhodu iz jame sta 
dimnikarčka delila koledar-
je in obiskovalcem voščila 
srečno novo leto. V pro-
gramu so sodelovali učen-
ci Osnovne šole Šempeter, 
podmladek turističnega dru-
štva, citrarki Neli in Karmen 
Zidar Kos s Ponikve, ženska 
vokalna skupina Candella iz 
Petrovč in moška vokalna 
skupina ZaPet s Ponikve.

Če je bilo dogajanje v 
jami v prvi vrsti skrivnostno 
in spokojno, saj se je vrtelo 
predvsem okrog Jezusovega 
rojstva, je bilo vzdušje na 
prostem toliko bolj razigra-
no. Ko so obiskovalci izstopi-
li iz jame, so zaslišali glasbo, 
živžav in klepetanje. Za glas-
beni del dogajanja je poskr-
bel Ansambel Golte. Otroci 
so se še posebej razveselili 
prihoda Božička s sprem-
stvom, razstave malih živa-
li, »lesnih« ognjev in peke 
jabolk. Obiskovalcem so bili 
na voljo kuhano vino, čaj, 
domači napitki in rogljički.

ŠPELA OŽIR
Foto: GrupA

Turistično društvo Šempeter z Božično skrivnostjo uspešno prepleta skrivnosti podzemnega sveta s prizori iz božične zgodbe, jama 
Pekel pa s tem postane zanimiva za številne obiskovalce tudi konec decembra, ko je sicer zaprta.

Obiskovalci v jamo vstopijo skozi spodnja vrata in izstopijo skozi vrhnja, kjer 
jim srečo v prihajajočem letu zaželita dimnikarčka in jim poklonita koledarček.
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Rokometni klub Celje 
Pivovarna Laško pada na 
evropsko obrobje, takšna 
je pač trenutna realnost, 
ko je seveda učinek pred-
vsem odvisen od finančne-
ga vložka. Vodstvo kluba 
si je zelo želelo vstopiti v 
ligo Seha, mednarodno re-
gionalno ligo. Pred leti je 
bilo - precej upravičeno - 
preračunljivo, zato je letos 
doživelo hrvaški udarec 
pod pasom. Visoka cena 
za vstop v ligo je bila jasen 
pokazatelj, kam pes taco 
moli.

Vmes se je marsikaj za-
sukalo, brez ruskega pokro-
vitelja bi bil obstoj lige sila 
vprašljiv. Celjskemu mo-
štvu se ni uspelo uvrstiti v 
izločilne boje v ligi prvakov, 
kar je glede na številne od-
hode igralcev po zaključku 
prejšnje sezone in zahtevno 
predtekmovalno skupino 
povsem razumljivo. O tre-
nutnem stanju v celjskem 

klubu smo se pogovarjali s 
predsednikom Bojanom Ci-
zejem.

Kako ste zadovoljni z 
iztekajočim letom, ko je 
jasno, da kriteriji niso več 
tako visoki kot še nedolgo 
tega?

Mi smo z letom 2014 zelo 
zadovoljni. Začeli smo ga z 
novim trenerjem članskega 
moštva in velikim zaostan-
kom v državnem prvenstvu 
za vodilnim Gorenjem. Bilo 
je turbulentno. Toda postali 
smo državni prvaki, osvojili 
smo tudi slovenski pokal. 
Sprememb je bilo precej, 
tako na igrišču kot v pisar-
nah. Tudi druga polovica leta 
je bila uspešna. Jesenski del 
domače lige smo zaključili 
brez izgubljene točke. Zado-
voljni smo, čeprav se morda 
čudno sliši, tudi z nastopa-
njem v ligi prvakov. Število 
osvojenih točk ne ustreza 
našim dobrim predstavam. 
Po moji oceni smo igra-

li kakovostno, lepo, hitro. 
Najbolj smo ponosni na dej-
stvo, da smo vrnili gledalce 
v dvorano.

Ali drži, da ste pred tek-
mo z Montpellierjem veči-
no vstopnic prodali in ne 
podelili?

Res je. Dvignili smo iztr-
žek od vstopnine, kar nam 
veliko pomeni ob slabšem 
gospodarskem položaju v 
Sloveniji. V primerjavi s prej-
šnjimi sezonami smo v tem 
segmentu naredili plus.

Je bil v letu 2014 pravza-
prav edini spodrsljaj zgolj 
domači poraz s francoskim 
moštvom?

Po eni strani da. Lahko pa 
gledamo tudi drugače. Če 
bi se pogovarjali v mesecu 
septembru, bi morda rekli, 
da bo za nas sprejemljiv tudi 
minimalen poraz. Toda raz-
očaranje je vseeno prisotno, 
predvsem pri igralcih. Njiho-
vo nezadovoljstvo temelji na 
optimizmu, ki se je porodil 

NA KRATKO

Na čelu Marica in 
Eva
Ljubljana: Po premoru 

bodo košarkarice slovenskih 
lig v novo koledarsko leto 
skupaj zakorakale na parke-
tu. 11. januarja bo v Novem 
mestu tekma All-Stars. Šest 
prvoligaških trenerjev je iz-
bralo 18 košarkaric iz 1. in tri 
košarkarice iz 2. lige. Preo-
stala tri mesta bodo zasedle 
košarkarice Krke. Največ gla-
sov sta prejeli mladi košarka-
rici celjskega Athletea Marica 
Gajić in Eva Lisec. 19-letnici 
bosta ekipi izmenično izbira-
li kmalu po novem letu. Na 
Dolenjskem bodo še tri njune 
soigralke, Maja Erkić, Rebeka 
Abramovič in Tina Jakovina, 
pa tudi Katja Klančnik, košar-
karica Konjic, in Tina Basta-
šič iz drugoligaškega kluba 
Rogaška.

Trstenjakova 
tretja
Celje: Celjska judoistka 

Tina Trstenjak, najboljša 
slovenska judoistka leta, bo 
sezono zaključila na tretjem 
mestu lestvice Mednarodne 
judo zveze v kategoriji do 63 

Športni koledar

Sobota, 3. 12.

KOŠARKA
1. SL, 12. krog, Polzela: 

Hopsi - Zlatorog (16.30), 
Rogaška - Šenčur, Šoštanj: 
Elektra - Tajfun (19).

Pokal KZS, (ž), četrtfina-
le, prva tekma: Cerknica - At-
hlete Celje (18).

kilogramov, kar je lep obet 
za predolimpijsko sezono. 
Visoko sta še dva člana celj-
skega judo kluba Z´dežele 
Sankaku, na četrtih mestih 
Ana Velenšek (78 kg) in Roki 
Drakšič (73 kg).

Izgubili derbi
Kranj: V 20. krogu lige 

INL so hokejisti Celja gosto-
vali pri Triglavu in izgubili 
s 6:3. Tekme med sloven-
skimi klubi štejejo tudi za 
državno prvenstvo in Ce-
ljani so po porazu padli na 
četrto mesto. Gorenjci so 
jih prehiteli za točko. Gole 
za celjsko moštvo, ki bo v 
soboto (Bregenzerwald) in 
nedeljo (Lustenau) gosto-
valo v Avstriji, so dali Tim 
Ograjenšek, Žan Jezovšek 
in Nejc Kastelic. (DŠ)

»Mi ne moremo 
tekmovati z nem-
škimi in drugimi 
bogatimi evropski-
mi klubi, lahko pa 
mladim zagotovi-
mo strokovni pri-
stop in napredek.«

»Prvi direktorjevi ukrepi so že 
vidni!«

Zabavali so se predvsem 
igralci

Bojan Cizej

po zmagi nad Rhein Neckar-
jem ter dobremu kljubova-
nju Vardarju in Veszpremu. 
Spoznali so, da so se sposob-

Tako trdi predsednik celjskega rokometnega kluba Bojan Cizej

ni kosati s prav vsako evrop-
sko ekipo. Obenem so plačali 
davek na neizkušenost.

Omenjali ste spremem-
be. V igralski zasedbi jih 
je bilo ogromno. Kako pa 
ocenjujete bistveno novost 
v pisarni?

Zamenjali smo direktor-
ja. V njegove čevlje je stopil 
Gregor Planteu, mlad fant, 
strokovnjak za finance, 
športnik po srcu. Hitro se je 
prilagodil našemu sistemu in 
prvi rezultati so že vidni. Z 
vsemi igralci smo podpisali 
dogovor glede izplačevanja 
dolgov iz preteklosti.

Navijači so vselej sila 
radovedni, kakšno bo mo-
štvo v prihodnosti, sprva 
spomladi, pa v naslednji 
sezoni. To bo odvisno od 
proračuna oziroma vra-
čanja dolgov. Kolikšni so 
slednji?

V tekoči sezoni dolgov 
nismo nabrali, plače izpla-
čujemo redno in smo na po-
zitivni ničli. V dveh do treh 
letih načrtujemo popolno 

sanacijo kluba. Naslednji 
proračun bo podoben leto-
šnjemu, tako da lahko sku-
šamo zadržati vse igralce, ki 
jim bodo potekle pogodbe. 
Z glavnim pokroviteljem 
kluba smo podpisali štirile-
tno pogodbo, kar nam daje 
stabilnost pri delu.

Trenerji celjskih nogo-
metašev, hokejistov, košar-
karic, rokometašic in seve-
da tudi vaših rokometašev 
si želijo le, da bi zadržali 
ekipo skupaj, četudi ne do-
bijo nobene okrepitve. Če 
bi se trenerju Branku Tam-
šetu uresničila želja, kam 
bi se lahko zavihtelo vaše 
moštvo?

Čez tri leta kar na za-
ključni turnir lige prvakov. 
Verjamem v našo ekipo. Z 
vsemi igralci, ki jim bodo 
potekle pogodbe, se po-
govarjamo o podaljšanju 
sodelovanja, le vratar Ma-
tevž Skok nas bo zagotovo 
zapustil. Na druženju ob 
zaključku leta sem našim 
rokometašem dejal, da naj 
nadaljujejo s prizadevnim 
delom. Mi ne moremo tek-
movati z nemškimi in dru-
gimi bogatimi evropskimi 
klubi, lahko pa mladim za-
gotovimo strokovni pristop 
in napredek.

Cilja v letu 2015 ostajata 
bržkone ista.

Prav gotovo. Nam mora 
biti cilj osvojitev obeh do-
mačih lovorik. Menim, da je 
to realno dosegljivo.

DEAN ŠUSTER
Foto: GrupA

Dan slovenske košarke je letos gostila ljubljan-
ska dvorana Stožice. V njej se je zbralo dobrih 
pet tisoč gledalcev, ki so lahko v dvanajstih urah 
strnjenega programa videli praktično vse, kar 
premore Slovenija v tem športu.

Za razliko od dosedanjih prireditev so največ po-
zornosti požele košarkarske in nogometne legende, 
ki so se razšle z neodločenim izidom, najučinkovitejši 
pa je bil bivši nogometni as Sebastjan Cimerotič, ki 
je požel številne ovacije s tribun.

Pogrešali zabavo
Tekmo All Stars, na kateri je bilo manj gledalcev, je 

dobila ekipa Blaža Mahkovica, ki je Alena Omića in nje-
gove izbrance premagala s 122:120. Košarkarska zveza 

Slovenije je spet vložila veliko truda v organizacijo, a 
smo še vedno pogrešali zabavo. Premalo je bilo 

živahnosti, na trenutke je bilo zelo dolgoča-
sno, saj so manjkali humoristični oziroma 
glasbeni vložki. V metanju trojk je zmagal 
Ceola Clark, košarkar šentjurskega Tajfu-
na, v spretnostnem poligonu so bili najbolj 

iznajdljivi Šentjurčan Luka Lapornik, Žiga 
Dimec, član Rogaške, in Dino Murić.

Mihevčev prvenec

Trener šentjurskega Tajfuna Dejan Mihevc 
je bil trener zmagovalne ekipe Blaža Mahkovi-
ca. »Nagrade za vodenje ene izmed dveh ekip 

na tem dogodku ne jemljem osebno. Je potrdi-
tev in nagrada za dobro delo, a to priznanje gre 

celotni ekipi Tajfuna, kajti njen rezultat je mene 
pripeljal sem. So pa občutki super. Bilo je zabavno, 

ko so se igralci prikazali v drugačni luči,« je po do-
godku dejal Mihevc. Sven Malus sicer navdušuje v 
dresu Elektre, tokrat je občinstvo v dvorani Stožice: 
»Vesel sem, da sem lahko sodeloval na takšni špor-
tni prireditvi. Fantje, ki si sicer ponavadi stojimo na 
nasprotnih bregovih, smo prišli na svoj račun. Odi-
grali smo sproščeno, obenem pa uživali pred lepim 
številom gledalcev.« Član Rogaške Tadej Ferme je 
pristavil: »To je enkratno doživetje. Organizatorji so se 
potrudili, da je bilo v Stožicah vsem zelo lepo. S tem 
smo si dodatno polepšali praznike.« V soboto se bo 
s tekmami 12. kroga nadaljevalo domače prvenstvo.

MITJA KNEZ
Foto: SHERPA
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S konopljo do 
vrtoglavih zneskov

Vršilec dolžnosti generalnega direktorja slovenske po-
licije Marjan Fank in ministrica za notranje zadeve Vesna 
Györkös Žnidar sta minuli teden policistom in nekaterim 
občanom podelila medalje za hrabrost in požrtvovalnost. 
Takšna priznanja policija podeljuje tistim, ki se pri delu, 
reševanju življenja ali pri pomoči sočloveku še posebej 
izkažejo. Med prejemniki so trije policisti s Celjskega.

Policista Policijske postaje Šentjur Urban Korošec in 
Martin Fevžer sta bila nagrajena zaradi požrtvovalnosti 
pri posredovanju ob klicu občana, ko je mlajši moški doma 
poskušal storiti samomor. Ob prihodu na kraj sta mu nu-

dila prvo pomoč, nakar se je moški spet poskušal ubiti, 
a sta mu policista to preprečila. Pri tem sta mu ustavljala 
krvavitev in ga tudi oživljala kar 30 minut in mu s tem 
rešila življenje. Nagrajen je tudi policist Policijske postaje 
Celje Maksimilijan Golenač. Ta je med vožnjo – v svojem 
prostem času – opazil gost dim, ki je prihajal iz ene od 
hiš. Ko je preverjal, kaj se je zgodilo, je v prostore prišel 
pravočasno, pogasil požar in preprečil eksplozijo plinske 
jeklenke Pri tem je bil sicer lažje poškodovan zaradi vdi-
havanja ogljikovega monoksida, vendar hujših posledic 
ni dobil.

Celjski kriminalisti so 
ovadili 30-letnika iz Diva-
če, ki je na območju Prebol-
da gojil konopljo. Drogo je 
hranil v dveh večjih prosto-
rih, ki ju je najel, v hišni 
preiskavi pa so mu zasegli 
kar 1.200 rastlin konoplje, 
visoke od 40 do 80 centime-
trov. Našli so tudi več pri-
pomočkov za gojenje te ra-
stline pod umetnimi pogoji.

Te prostore naj bi za prido-
bivanje konoplje uporabljal že 
dlje časa, zato sumijo, da je 
doslej že pridelal večjo količi-
no droge. »Iz posamezne na ta 
način vzgojene rastline kono-
plje se lahko pridela najmanj 
30 gramov droge. Cena za ki-
logram se na črnem trgu giba 
med 4 tisoč in 5 tisoč evrov. Iz 
1.200 rastlin bi tako osumljeni 
pridobil najmanj 36 kg prepo-
vedane droge konoplje in si s 
tem prislužil najmanj 144 ti-
soč evrov,« pravijo na celjski 
policiji. V primeru ulične pro-
daje bi zaslužil še več, saj cena 
za gram tako pridelane prepo-
vedane droge znaša približno 
deset evrov. Osumljenega so 
policisti privedli na zaslišanje 
k preiskovalnem sodniku, ki 
je zanj odredil pripor.

Večja kakovost
Osumljenci z načinom 

gojenja konoplje v zaprtih 

Tako imenovanega hidro-
poničnega gojenja konoplje 
je v Sloveniji vedno več. 
Tudi zato, ker tako gojena 
konoplja dosega kot droga 
na črnem trgu višjo ceno.

Letos v gorah trinajst 
nesreč

V gorah na našem območju se je letos zgodilo 13 nesreč. 
Pri reševanju poškodovanih je skupaj sodelovalo 75 gor-
skih reševalcev, štirikrat se jim je pridružil tudi zdravnik 
zaradi nudenja nujne pomoči.

V enem dogodku so za reševanje uporabili tudi helikopter. 
Šest gornikov se je hudo poškodovalo, pet lažje. Največkrat 
je do nesreč prišlo pri hoji po poti, a tudi po brezpotju. Nekaj 
nesreč se je zgodilo še pri športnih aktivnostih v gorah, ena 
pa pri delu. Med ponesrečenimi je bilo največ starih od 18 do 
55 let. Gorski reševalci in tudi policisti svetujejo previdnost 
ob odpravi v gore predvsem v tem času, ko je v višjem svetu 
spremenljivo vreme. Opozarjajo še na ustrezno opremo in 
dovolj počivanja med hojo.

Če ga ne bi prijeli policisti

INFO 113

prostorih, kot so kleti, ga-
raže, rastlinjaki in podobni 
prostori, pridelujejo mari-
huano, ki povzroča močnej-
še učinke. Vsebuje namreč 
več THC (tetrahydrocan-
nabinola). Ta način goje-
nja zahteva vrsto posebnih 
pogojev, ki zagotavljajo 
tudi do šest žetev na leto. 
Konoplje namreč običajno 
ne gojijo v zemlji, temveč v 
mešanici peska, gramoza in 

žaganja. Za rast potrebuje 
močno umetno svetlobo in 
toploto ter veliko vode, ki 
ji dodajajo razne kemika-
lije. V takšnih okoliščinah 
raste in dozori hitreje ter 
da tudi do desetkrat večji 
pridelek kot konoplja, ki 
je gojena na prostem. Tak 
način gojenja konoplje se 
imenuje hidroponično go-
jenje. Laboratorijske pre-
iskave so pokazale, da je 

razpon THC, ki ga vsebuje 
tako pridelana marihuana, 
ki ji pravijo tudi »skunk«, 
»nederweed« ali »dutch 
weed1, od 9- do 22-odsto-
ten. V obliki praška iz vr-
šičkov lahko doseže tudi 
40 odstotkov. Njeni učinki 
so podobni halucinogenim 
učinkom LSD.

Marihuana je v Sloveniji 
prepovedana droga, ki jo pri-
dobivajo iz posušenih stebel, 
listov in cvetov rastline ko-
noplje. V naši državi, tudi na 
Celjskem, je to najbolj raz-
širjena prepovedana droga, 
ki jo uporabniki predvsem 
kadijo.

Hašiš je olivno zelen ali 
rjavočrn smolnat izloček 
iz konoplje, je v dlačicah, 
ki prekrivajo konopljo. Na 
nezakonitem trgu se poja-
vlja v obliki krogel, kock ali 
ploščic. Za kilogram hašiša 
je potrebnih 600 kilogramov 
konoplje.

SIMONA ŠOLINIČ
Foto: PU Celje

Rotnik na prostosti
Preteklo sredo so na prostost izpustili nekdanjega di-

rektorja Termoelektrarne Šoštanj Uroša Rotnika. Ta je bil 
od začetka novembra v priporu, ker mu očitajo kaznivo 
dejanje pranja denarja.

Za Rotnika je bil pripor odrejen zaradi možnosti, da bi na 
prostosti vplival na priče. Ker so te zdaj v sodni preiskavi že 
zaslišali, pripornih razlogov ni več. Zato so ga izpustili. Kot 
je znano, naj bi se Rotnik z domnevnimi kaznivimi dejanji, 
ki naj bi jih storil kot vodilni v Tešu, okoristil za najmanj 
870 tisoč evrov. Rotnik ves čas poudarja, da ves denar izvira 
iz trgovanja z vrednostnimi papirji. Pomoč pri zakrivanju 
izvora tega denarja naj bi mu nudila nekdanji prvi mož bor-
znoposredniške hiše Medvešek-Pušnik Bogdan Pušnik in 
davčni svetovalec Darko Končan.

Naj se ne ponovi
Še do 2. januarja je dovoljeno uporabljati ognjemetne 

izdelke 1. kategorije, katerih glavni učinek je pok. Petar-
de pa so v Sloveniji prepovedane, čeprav se jih na črnem 
trgu proda ogromno. Uporaba pirotehničnih izdelkov v 
nasprotju z zakonodajo pomeni prekršek, za katerega je 
predvidena kazen od 400 do 1200 evrov.

Lani je bilo na našem območju 28 kršitev po Zakonu o 
eksplozivih in pirotehničnih izdelkih, policisti pa so zasegli 
več kot 2 tisoč različnih pirotehničnih sredstev. Pri njihovi 
uporabi se je hudo poškodovala ena oseba, štiri osebe pa laž-
je. V preteklem letu so policisti na Celjskem zaznali tudi več 
primerov, ko so posamezniki eksplozivna sredstva izdelovali 
sami doma, kar je prepovedano. Zato velja posebno opozo-
rilo, da je treba s pirotehničnimi izdelki ravnati previdno in 
upoštevati predpise.

SŠol

Delavec skoraj umrl
V Miklošičevi ulici v Celju se je v ponedeljek dopol-

dne zgodila huda delovna nesreča.
Pri izvajanju vzdrževalnih del se je hudo poškodoval 

28-letni delavec elektropodjetja. Njegovo stanje je zelo 
resno, a naj bi bil že izven smrtne nevarnosti. Trenutno 
se zdravi v celjski bolnišnici. Okoliščine delovne nesreče 
preiskujejo kriminalisti in delovni inšpektorji.

Foto: SHERPA

Priznanja za hrabrost in požrtvovalnost

Pravi konopljin rastlinjak pri Preboldu

28-letnik je poskrbel za popolno opremo, ki jo je potreboval za gojenje droge.
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Podatki so vzeti z dovoljenjem avtorice iz setvenega pri-
ročnika Marije Thun za leto 2014, ki ga v Sloveniji izdaja v 
neskrajšani obliki založba Ajda, Vrzdenec, tel.: 01/754 07 43.

Čas za presajanje je 4. do 17. januarja in 31. januarja.

 31. SR plod

 1. ČE korenina

 2. PE korenina

 3. SO korenina

 4. NE cvet

 5. PO cvet 

 6. TO list

 7. SR list

MOTORNA 
VOZILA

PRODAM

ODLIČNO ohranjeno osebno vozilo Suzuki 
ignis, letnik 2002, pogon na vsa 4 ko-
lesa, prevoženih 67.000 km, prodam. 
Telefon 041 643-580, Jože.� 3702

OSEBNI avto Citroen BX 16 RS, 1580 ben-
cin, prva registracija 1991, registriran 
do 3. 8. 2015, zeleno rumene barve, 
všečna barva na pogled, nove zimske, 
letne gume, prodam za 1.050 EUR. 
Telefon 031 461-798.� 3709

STROJI
PRODAM

ŠIVALNI stroj Bagat in šrotar za žito pro-
dam. Telefon (03) 781-0560.� 3599

OBRAČALNIK za Tomo Vinkovič prodam. 
Telefon 041 285-424, Janez.� 3675

ROTACIJSKO kosilnico BCS Rotex Silver 5, 
širine 2,10, prodam. Telefon 041 520-
588.� 3723

KUPIM

TRAKTOR Zetor, Imt, Ursus, Deutz, Univer-
zal, Štore, Tomo Vinkovič, Fiat, letnik 
traktorja ni pomemben, in motokulti-
vator, kupim. Telefon 041 678-130.�p

POSEST

PRODAM

HIŠO blizu Celja, 128 m² stanovanjske 
površine, z vsemi priključki in nekaj 
zemlje, prodam. Telefon 051 205-512, 
(03) 4583-707.� 3728

KUPIM

POLZELA. Kupim vrstno ali manjšo novejšo 
hišo na Polzeli ali v okolici. Telefon 031 
859-020.� 3625

ODDAM

V SREDIŠČU Šmarja pri Jelšah, Aškerčev 
trg 24, oddamo v najem poslovni 
prostor v velikosti 29 m². Telefon 051 
425-471.� 3510

STANOVANJE

ODDAM

DELNO opremljeno stanovanje, 68 m², v 
centru mesta, oddamo ali prodamo. 
Telefon 041 730-720.� 3655

ENOSOBNO stanovanje oddam v Šentjurju. 
Telefon 031 655-373.� 3714

AKUSTIKA

PRODAM

OTROŠKO diatonično harmoniko, velikost 
34 cm, C, F, B, trije dodatni gumbi, 
prodam. Telefon 031 485-488-�3705

ŽIVALI

PRODAM

DOMA vzrejenega prašiča, težkega pri-
bližno 200 kg, za zakol ali nadaljnjo 
rejo, prodam. Možen zakol ali dostava. 
Telefon 031 524-147.� 3124

PRAŠIČE, domače vzreje, težke od 30 
do 300 kg, domača hrana, možna 
dostava, prodam. Andrejeva kmetija 
iz Jazbin, telefon 031 509-061.�3125

PRAŠIČE, od 30 do 250 kg ter izločene 
svinje, domača hrana in dostava, za-
kol možen pri prodajalcu, prodamo. 
Telefon 031 311-476.� p

KOKOŠI nesnice – jarkice, rjave barve, 
pred nesnostjo, prodamo, pripeljemo 
na dom. Telefon 040 130-979.� p

TELICO, 160 kg, ls, prodam. Telefon 041 
547-769.� Š�289

TELICO simentalko, staro eno leto in 8 me-
secev, prodam. Telefon 041 809-162.
� 3666

PRAŠIČA, 150 kg, domača kuhana hrana, 
okolica Šmarja, prodam. Telefon 031 
777-353-� 3688

PRAŠIČA, 150 do 180 kg, domača reja 
in hrana, Savinjska dolina, prodam. 
Telefon 031 523-748.� 3697

TELIČKO in bikca, stara 14 in 3 tedne, 
simentalca in simentalko, staro 4 me-
sece, prodam. Telefon 031 840-282.
� 3707

BIKCA simentalca, starega 3 mesece, pro-
dam. Telefon 041 797-052.� 3708

OSLA manjše rasti (čipiranega) prodam 
ali menjam. Telefon 031 725-672.
� 3720

TELIČKO simentalko, staro 10 dni, pro-
dam. Telefon 031 312-070.� 3722

PRAŠIČA, polovico, krmljenega z domačo 
hrano, prodam. Telefon (03) 573-
9391.� 3723

15%

- Pizzeria Verona, Mercator 
center Celje – 10% popust pri na-
kupu hrane - kartico predložite ob 
naročilu!

- ProteCt traDe, d.o.o. Ul. Le-
ona Dobrotinška 27, 3230 Šentjur, 
rogaška cesta 19, 3240 Šmarje pri 
Jelšah – na storitve 10% dodatnega 
popusta

- Casino Faraon CeLJe, Lju-
bljanska cesta 39, 3000 Celje – ob 
nakupu 100 žetonov 10 gratis

- Vinska kLet GoriŠka brDa 
z.o.o., Ul. Frankolovskih žrtev 17, 
3000 Celje, telefon: 03 425 16 80, 
10 % popust na naše lastne proi-
zvode.

- Foto rizMaL, Mariborska c. 
1, 3000 Celje – 10% popust velja za 
storitve

- therMana, D. D., zdraviliška 
cesta 6, 3270 Laško,
www.thermana.si, 080 81 19. nudi 
10% popust za bazen, savno + 
bazen, fitnes, solarij ter masaže, 
kopeli in druge wellness storitve, 
mesečne in letne vstopnice 

- CeLJska MohorJeVa DrUŽba 
- MohorJeVa knJiGarna, Prešer-
nova ulica 23, 3000 Celje, telefon: 03 
490 14 20, e-pošta: knjigarna-ce@
celjska-mohorjeva.si, 5% popust na 
knjižne izdaje celjske Mohorjeve 
družbe

- GoLte - 5% popusta za nakup 
vozovnice za nihalko

- skinaUt storitVe, siMon 
Jezernik, s.P., Vrunčeva 10, Celje 
- 10% popust

- Lesnina D.D., Levec 18 – 3% po-
pust na oblazinjeno pohištvo (sede-
žne grt., trosedi, počivalniki …)

- MraVLJiCa art d.o.o., Lilekova 
1, Celje, trgovina za ustvarjalne - 10% 
popust za vse izdelke

- sLaDa, D.o.o., Plinarniška 4, 
3000 Celje, vse za ogrevanje in vo-
dovod, tel.: 03 490 47 70, GsM 051 
626 793 - 10% popust.

- toP-Fit D.o.o., ipavčeva ulica 
22, Celje – 10% popust

- hrUstLJaVa skUŠnJaVa - pro-
dajalna v ek centru v Celju, Mari-
borska cesta 88, Celje - 10% popust 
na vse vrste kruha

- Lai thai, tajska masaža kenika 
sripanha, s.p. zagata 6, 3000  Celje. 
Več vrst različnih  masaž,

20% popust na vse. tel: 051 611 
078

- optika terŽan, Marjan ter-
žan s.p., Mariborska cesta 54, 3000 
Celje, P. P. 1013, 3102 Celje. telefon: 
03 491 38 00, delovni čas: od pone-
deljka do petka od 8.00 - 18.00, so-
bota: 8.00 - 12.00

5% popusta na storitve!
- FLikCa MaGDaLena zUPan 

s.p., - zg. rečica 7, 3270 Laško. te-
lefon 031 843-029. - 10% popusta 
na storitve.

- avtohiša ŠkorJaneC; Maribor-
ska 115, 3000 Celje. telefon: 03/426 
08 84, 031 609 416. kartica velja za na-
kup blaga in storitev v vrednosti nad 
100 eUr. ne velja za blago v akciji.

- 12% popust na njihove stori-
tve in blago.

- ROČNA AVTOPRALNICA GRA-
JŽL; Teharska cesta 35, Celje, pon.–
pet. 9.00–16.00, sob. 10.00–16.00, 
ned. 10.00–14.00; dežurni telefon 
070 771-262. NAROČNIKI Novega 
tednika 5 % popusta!

- SLIkOPLeSkARSTVO PeTeR 
OCVIRk s.p., Arja vas 56a, 3301 
Petrovče, nudi 15% popust na vse 
storitve. Popusti se ne seštevajo. 
Tel.: 041 346 328
- CVeTLIČARNA IN DARILNI 
BUTIk NATAŠA, NATAŠA
HRIBeRNIk, s.p., Drofenikova 
ulica 15, 3230 Šentjur,
podarja 10% popust na vse svoje 
storitve
- AVTO SAFIR, PROFeSIONALNO 
POLIRANJe IN GLOBINSkO ČI-
ŠČeNJe AVTOMOBILA, Jolanda 
Salamon s.p., Delavnica: PGD Celje 
- Gaberje, Mariborska cesta 80/b, 
3000 Celje. Telefon: 041-698-283. 
www.avtosafir.com - 10% popust 
na vse svoje storitve
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Tvoje srce je omagalo, 
tvoj dih je zastal, 

a spomin nate 
bo za vedno ostal.

V  S P O M I N

MARIJI 
KRAJNC – 

MIMIKI
iz Laškega

30. decembra je minilo pet let, kar je ni več med 
nami.

Najlepša hvala vsem, ki jo ohranjate v lepem spomi-
nu in postojite ob njenem grobu.

Žalujoči vsi njeni
L 183

V  S P O M I N

Mineva eno leto, kar nas je zapustil

DIMITER 
ZAGORAC

iz Zagrada 108 a

Hvala vsem, ki ste ga ohranili v lepem spominu, 
postojite ob njegovem grobu in mu prižigate sveče.

Marija
3547

Tvoje srce ne bije več, 
vendar boš ostal za vedno 

z nami, 
ker kogar rad imaš, 

nikoli ne umre, 
samo neskončno daleč je …

Z A H VA L A

Ob boleči izgubi našega 
dragega moža, očeta, dedija, 

brata in strica

FRANCA ŠKORJE
iz Marija Gradca pri Laškem 

(27. 1. 1939 – 17. 12. 2014)

se želimo iskreno zahvaliti vsem sorodnikom, sose-
dom, prijateljem in znancem za izražena ustna in 
pisna sožalja, topel stisk roke, darovane sveče, cve-
tje, svete maše in spremstvo na njegovi zadnji poti. 
Zahvaljujemo se osebju Doma starejših Laško za vso 

nego in pomoč v zadnjih mesecih.
Hvala dr. Jožetu Škorji za skrb in trud v času njegove 
bolezni, patronažni sestri Zaliki ter gospe Jožici in 

gospe Andreji iz CSD Laško za pomoč na domu.
Za pogrebni obred in sveto mašo se zahvaljujemo 
dr. Ivanu Platovnjaku, za besede slovesa pa Matjažu 
Piklu. Hvala laškim pevcem za odpete žalostinke, 
Roku Turnšku za odigrano Tišino, Komunali Laško 

za opravljene storitve in praporščakom.
Vsem in vsakemu posebej, ki ste se poslovili od na-
šega dragega očeta in ga boste ohranili v lepem spo-

minu, prisrčna hvala.

Žalujoči: žena Magda, sin Milan z družino, 
hčerka Alenka z družino, brata in sestre z 

družinami ter ostalo sorodstvo
L 190

Z A H VA L A

Dotrpela je naša mama, 
babica in prababica

VIKTORIJA 
STRAŠEK
s Teharske ceste 84, Celje 
(7. 10. 1923 – 19. 12. 2014)

Zahvaljujemo se vsem sorodnikom, sosedom in 
prijateljem za izrečena sožalja, darovane sveče in 
spremstvo na njeni zadnji poti. Posebna zahvala velja 
zdravnicama družinske medicine dr. Mariji Junež 
in dr. Katji Presečnik-Čebular kakor tudi medicinski 
sestri Vandi Fritz za razumevanje in pomoč v vsa-
kem trenutku. Hvala tudi patronažni sestri Miri in 

negovalki Snežki.

Vsi njeni
3704

Zložil je krila, 
se skril vanje 

in se naslonil na rob neba. 
Zdaj sanja angelske sanje. 

Nanj pada zlata tema.
(T. Pavček)

Z A H VA L A

Za vedno nas je v 80. letu 
zapustil ljubi mož, ati, brat 

in ate

MILAN KRAŠOVC
iz Migojnic

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sose-
dom, prijateljem in znancem, ki ste nam izrekli so-
žalja, darovali cvetje, sveče, za svete maše in cerkev 
ter ga v tako velikem številu pospremili na njegovi 
zadnji poti. Zahvala tudi gospodu župniku Jožetu 
Planincu in gospodu župniku Ivu Holobarju za opra-

vljen cerkveni obred.

Vsi njegovi
p

Prijateljem in znancem z 
žalostjo sporočamo, da je 

v 90. letu 
v večnost zaspala

Na zadnjo pot jo bomo pospremili v sredo, 31. de-
cembra, ob 12. uri na mestnem pokopališču v Celju.
Maša zadušnica bo darovana v petek, 2. januarja, ob 

18. uri v cerkvi svetega Danijela v Celju.

Žalujoča: Vesna in Frenko z družinama
3717

BOŽENA 
REBEUŠEK

rojena Rihtar

Poroke
Žalec
Poročili so se: Marija RE-

BEVŠEK in Ivan BACANO-

91 let, Emilija STEVANOVIĆ 
iz Celja, 71 let.

Laško:
Umrli so: Marija Frančiška 

JANČIČ iz Laškega, 84 let, 
Gregor LESKOVŠEK iz Laho-
vega grabna, 32 let, Zofija PO-
LAK iz Sela pri Žirovnici, 82 
let, Franc ŠKORJA iz Marija 
Gradca, 75 let, Ernest ŠPILAR 
iz Spodnje Rečice, 80 let, Jera 
HOLOBAR iz Celja, 87 let, 
Marija SKALE iz Celja, 77 let.

Šmarje pri Jelšah
Umrli so: Rudolf KOME-

RIČKI iz Pristave pri Mesti-
nju, 75 let, Jožica URBAN-
ČIČ iz Štor, 82 let, Andjelko 
MARKIĆ iz Rogaške Slatine, 
56 let, Ana LORGER iz Gro-
belna, 86 let, Marija JERAJ iz 
Rogaške Slatine, 84 let, Iva-
na PEVC iz Vršne vasi, 88 let, 
Roza KOZAR iz Zadrž, 87 let.

Žalec
Umrli so: Karol ŠTORMAN 

s Prebolda, 91 let, Matilda 
KOREN iz Ljubljane, 86 let, 

Sofija TAJNŠEK iz Dobriše 
vasi, 96 let, Pavla KERN iz 
Šenčurja, 87 let, Helena RIZ-
MAL s Polzele, 78 let, Konrad 
LAZNIK iz Braslovč, 55 let, 
Radovan PAVIČEVIĆ iz Ško-
fje Loke, 66 let.

Mozirje
Umrli so: Jožefa KUM-

PREJ iz Varpolj, 83 let, An-
tonija ČEPLAK iz Bočne, 82 
let, Juljan PODVRATNIK 
iz Mozirja, 79 let, Zdravko 
PETEK iz Podgorja, 48 let, 
Frančiška JARKOVIČ iz Lju-
bljane, 85 let, Ivan ZUPANC 
iz Šentjanža, 69 let, Anton 
NEMEC iz Ljubljane, 83 let.

Velenje
Umrli so: Leopold KOČE-

VAR iz Ljubljane, 89 let, Lju-
dmila KOSMAČ iz Solčave, 
82 let, Ana POHAR iz Celja, 
94 let, Marija ČEČKO iz Za-
grada, 85 let, Peter KRAJNC 
iz Šempetra v Savinjski doli-
ni, 87 let, Ludvik ŠANTEJ iz 
Velenja, 72 let.

VIĆ, oba iz Vojnika, Tanja 
LESKOVAR iz Kaplje vasi 
in Tadej HRIBAR iz Marija 
Reke.

Smrti
Celje
Umrli so: Franc KELNER 

iz Celja, 68 let, Kristina ŽVE-
PLAN iz Rimskih Toplic, 76 
let, Peter URATARIČ iz La-
škega, 76 let, Kristina NO-
VAK s Polzele, 67 let, Albina 
PEZELJ iz Celja, 55 let, Alojz 
GOLOB iz Celja, 82 let, Milan 
DOLINŠEK iz Celja, 80 let, 
Viktorija STRAŠEK iz Celja, 

PRAŠIČA, težkega približno 180 kg, kr-
mljenega z domačo kuhano hrano, 
prodam. Telefon (03) 5728-526.
 3733

KUPIM

TELICE in krave za zakol kupimo. Telefon 
031 832-520. 3630

TELIČKO, težko od 250 kg naprej, kupim. 
Telefon 031 660-317. 3690

KMETIJSKI 
PRIDELKI

PRODAM

OREHOVA jedrca ter akacijev in kostanjev 
med prodam. Telefon 031 637-267.
 3549

VINO, belo in rdeče, žlahtnih sort, virštanj-
ski okoliš, možna dostava, prodam. 
Telefon 041 407-130. p

SUHO seno v okroglih balah ugodno pro-
dam. Resni interesenti, pokličite po 
telefonu 031 726-561. L 189

SUHO seno v okroglih balah prodam. 
Telefon 031 783-636. 3713

OSTALO

PRODAM

BUKOVA drva, kratko nažagana, na pale-
tah, metrska ali hlodovina, z dostavo, 
ugodno prodam. Telefon 051 359-555; 
www.drva.info. n

SUHA bukova drva, možnost razreza in 
dostave, prodam. Telefon 031 709-
745. 2931

SUHA bukova drva in suhe okrogle bale 
prodam. Telefon 031 725-672. 3720

DESKE in plohe parjenega in neparjene-
ga oreha, bukve, češnje, lipe, javorja, 
hrasta in hruške, vse zračno suho, 
prodam. Telefon 040 211-346. p

STARINSKO prešo na kamen in nekaj 
ostalih starin prodam. Telefon 041 
836-995. 3631

RAZŽAGANA mešana drva, 1 klaftra/100 
EUR, prodam. Telefon 031 251-363, 
Griže. 3670

PRAŠIČA, 160 kg in koruzo in ječmen 
prodam. Telefon (03) 5717-512. 3643

DRVA, dolga v hlodih ter kratko žagana, 
z dostavo, prodam. Telefon 040 211-
346. p

STARINSKO sliko, 1 × 0,60 m, motiv bog, 
stara najmanj 100 let, prihajala iz 
roda v rod, prodam za 230 EUR in sli-
ko, pobožni motiv, olje na platno,. 50 
× 80 cm, prodam za 80 EUR. Telefon 
031 461-798. 3709

ŠTEDILNIK Zanusi, prosto stoječi, steklo 
keramična plošča + pečica, za 40 EUR 
in telefon Samsung GT S 5610, letnik 
2013, prodam za 30 EUR. Telefon 031 
461-798. 3709

KREDENCO in stensko uro, dobro ohra-
njeno, primerno za zbiralce starin, 
prodam. Telefon (03) 573-0101. 3719

SUHA drva, rezana na 40 cm, prodam. 
Telefon 041 520-588. 3723

SUHE smrekove »fosne«, 1,5 m², prodam. 
Telefon 041 520-588. 3723

SENO, 1. in 2. košnje, v kockah ter suha 
bukova drva, možna dostava, prodam. 
Telefon 041 763-763. 3732

KUPIM

LES na panju, plačilo takoj, kupim. Telefon 
041 506-958. 3490

MOTOKULTIVATOR, priključke, traktor, 
prikolico, stroje, tovorno vozilo - kom-
bi, lahko v okvari kupim. Telefon 041 
407-130. p

PODARIM

SATELITSKI krožnik Satex, s stojalom za 
pritrditev, podarim. Telefon 031 561-
042. 3641

RAZNO
STARO železo, radiatorje, peči in ostalo 

brezplačno odpeljemo. Miladin Goli-
jan, s. p., Kidričeva 3, Velenje, telefon 
040 465-214. n

POSOJILA za zaposlene in upokojence! 
Izplačilo gotovine takoj. Posojilo lahko 
vračate s položnicami (tudi za osebe 
z nižjimi dohodki). Info-kredit, d. o. 
o., Mariborska cesta 86, Celje, telefon 
059 226-600, 051 886-600. n

UREJANJE okolice (košnja, obrezovanje), 
razna popravila v stanovanju ali hiši, 
izposoja avto prikolic. Apretura, Kve-
drova 39, Šentjur, telefon 031 633-
966. 3703

ZAMRZNIL vam je vodovod ali ogreva-
nje … Pokličite 031 687-043. Cobra, 
d. o. o., Razgledna 23, Celje. 3711

SVINJSKE polovice, domače mesne izdelke 
ali žive prašiče, za nadaljnjo rejo ali 
zakol, domača hrana in garantirano 
poreklo, prodam. Telefon 041 648-
113, 051 648-113. 3070

ZIMSKE gume, 175-65-14, motorno žago 
Stihl, štedilnik na drva in trajno gore-
čo peč, prodam. Telefon 051 344-245.
 3622
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Drage Celjanke in Celjani,
zdravja, sreče in

veliko doživetih trenutkov
v našem muzeju 

vam želi 
kolektiv Pokrajinskega muzeja Celje !

KINO
CINEPLEXX

KINO VELENJE

TUJE POPEVKE
 1. LOVE RUNS OUT - ONEREPUBLIC
 2. HABITS (STAY HIGH) – TOVE LO
 3. GHOST – ELLA HENDERSON
 4. BLAME – VALVIN HARRIS FEAT. 

JOHN NEWMAN
 5. ADDICTED TO YOU - AVICII
 6. STAY WITH ME – SAM SMITH
 7. WHEN THE BEAT DROPS OUT – 

MARLON ROUDETTE
 8. RUDE – MAGIC!
 9. RUMOUR – CLOE HOWL
 10. THINKING OUT LAUD – ED 

SHEERAN
 11. CAN’T REMEMBER TO FORGET 

YOU – SHAKIRA FEAT. RIHANNA
 12. HAPPY – PHARRELL WILLIAMS
 13. GLOW – ELLA HENDERSON
 14. BABY DON’T LIE – GEWN STEFANI
 15. CHAMBER – LENNY KRAVITZ
 16. SUMMER – CALVIN HARRIS
 17. BEATING HEART – ELLIE GOULD-

ING
 18. TEAM – LORDE
 19. SHAKE IT OFF – TAYLOR SWIFT
 20. AM I WRONG - NICO & VINZ

DOMAČE POPEVKE
 1. ČISTA JEBA – MI2
 2. MEN VSE – CAZZAFURA FT. 

SENIDAH
 3. SPET – TINKARA KOVAČ
 4. SEN ZNALA JES – RUDI BUČAR
 5. VZEM’ SI ČAS - ANU
 6. RAZPRODAJA – MANOUCHE & 

KLEMEN KLEMEN
 7. DEJ POVEJ - ESKOBARS
 8. POZITIVNE MISLI – DAN D
 9. 2*2 – TINKARA KOVAČ
 10. POL – HAMO & TRIBUTE TO LOVE
 11. BE OK – NUDE
 12. HČI VAŠKEGA UČITELJA - MI2
 13. TAKO JE – LEA SIRK
 14. 1000-E LUČI – BO!
 15. NENAVADNO JE OK – KING FOO
 16. DAN SE PREBUJA – LAVENDER
 17. POLJUB NA KLOPCI – NINA 

PUŠLAR
 18. NIKOLI DOVOLJ – ANU
 19. NORA NOČ – LEONART
 20. DEJ OSTAN – CARPE DIEM

20 vročih
2014

TEDENSKI SPORED RADIA CELJE

Po slovensko s 
Katrco

 1. Modrijani in Simfonični orkester 
RTV: Venček Modrijanovih valčkov

 2. Pogum: Novoletne želje
 3. Trio Šubic: Čarobna pravljica
 4. Veseli Dolenjci: Pozabljen Božič
 5. Golte: Snežna noč

Novice, 12.15 Tedenski osir, 
14.00 Regijske novice, 14.15 
Gostimo gostoljubnega glas-
benega gurmana, ponovitev, 
15.00 Šport danes, 15.30 Do-
godki in odmevi RaSlo, 17.00 
Kronika, 18.00 Lestvica - 20 
vročih Radia Celje, 19.00 
Novice, 24.00 SNOP (Radio 
Celje)

NEDELJA, 4. 
januar

5.00 Začetek jutranjega 
programa, 5.20 Ena po do-
mače, 5.30 Horoskop, 6.00 
Novice in poročilo OKC, 6.15 
Časoplov, 7.00 2. jutranja 
kronika RaSlo, 8.00 Poroči-
la, 8.45 Skladbi tedna (do-
mača, tuja), 9.10 Luč sveti 
v temi, 10.00 Novice, 10.10 
Znanci pred mikrofonom, 
Simona Vodončnik 11.15 
Tedenski osir – ponovitev, 
12.00 Novice, 12.10 Pesem 
slovenske dežele, 13.00 
Čestitke in pozdravi, 24.00 
SNOP (Radio Celje)

PONEDELJEK, 5. 
januar

5.00 Začetek jutranjega 
programa, 5.20 Ena po do-
mače, 5.30 Horoskop, 6.00 
Novice in poročilo OKC, 6.15 
Časoplov, 6.30 Vaše mnenje 
šteje, 7.00 2. jutranja kroni-
ka RaSlo, 8.00 Poročila, 
8.40 Skladbi tedna (domača, 
tuja), 8.45 Poročilo PU Ce-
lje, 9.15 Predstavitev skladb 
za domačo in tujo pesem 
tedna, 10.00 Novice, 10.15 
Ponedeljkovo športno do-
poldne, 12.00 Novice, 12.15 
Vaš zakaj, naš zato, 13.00 
Kulturni mozaik, 13.15 Izbi-
ramo skladbi tedna, 14.00 
Regijske novice, 15.00 Šport 
danes, 15.30 Dogodki in od-
mevi RaSlo, 17.00 Kronika, 
17.45 Skladbi tedna (doma-
ča, tuja), 18.00 Znanci pred 
mikrofonom, Simona Vo-
dončnik, ponovitev, 19.00 
Novice, 19.15 Katrca, 24.00 
SNOP (Radio Celje)

TOREK, 6. januar

5.00 Začetek jutranjega 
programa, 5.20 Ena po do-
mače, 5.30 Horoskop, 6.00 
Novice in poročilo OKC, 6.15 
Časoplov, 6.30 Vaše mnenje 
šteje, 7.00 2. jutranja kroni-
ka RaSlo, 8.00 Poročila, 
8.40 Skladbi tedna (doma-
ča, tuja), 8.45 Poročilo PU 
Celje,9.15 Zdravo z naravo, 
10.00 Novice, 12.00 Novice, 
12.15 Male živali, velike 
ljubezni, 13.00 Kulturni 
mozaik, 14.00 Regijske novi-
ce, 15.00 Šport danes, 15.30 
Dogodki in odmevi RaSlo, 
17.00 Kronika, 17.45 Skladbi 
tedna (domača, tuja), 18.00 
Strokovnjak svetuje, 19.00 
Novice, 19.15 Zadnji rok 
z Boštjanom Dermolom, 
24.00 SNOP (Radio Velenje)

SREDA, 31. 
december

5.00 Začetek jutranjega 
programa, 5.20 Ena po do-
mače, 5.30 Horoskop, 6.00 
Novice in poročilo OKC, 6.15 
Časoplov, 6.30 Vaše mnenje 
šteje, 7.00 2. jutranja kroni-
ka RaSlo, 8.00 Poročila, 8.40 
Skladbi tedna (domača, tuja), 
8.45 Poročilo PU Celje, 10.00 
Novice, 10.15 Kuhajmo sku-
paj, 11.15 Zeleni val, 12.00 
Novice, 13.00 Kulturni mo-
zaik, 13.20 Mali O – pošta, 
13.30 Mali O – klici, 14.00 
Regijske novice, 15.00 Šport 
danes, 15.30 Dogodki in od-
mevi RaSlo, 16.20 Filmsko 
platno, 17.00 Kronika, 17.45 
Skladbi tedna (domača, tuja), 
18.00 Pop čvek, 19.00 Novi-
ce, 19.15 Silvestrski pro-
gram s Tadejem

ČETRTEK, 1. januar

7.00 2. jutranja kronika 
RaSlo, 8.00 Poročila, 8.40 
Skladbi tedna (domača, 
tuja), 8.45 Poročilo PU Celje, 
10.00 Novice, 12.00 Novice, 
12.15 Odmev, 14.00 Regijske 
novice, 14.10 Kalejdoskop, 
15.00 Šport danes, 15.30 Do-
godki in odmevi RaSlo, 17.00 
Kronika, 17.45 Skladbi tedna 
(domača, tuja), 18.00 Odmev 
– ponovitev, 19.00 Novice, 
19.15 Kalejdoskop – pono-
vitev, 24.00 SNOP (Radio 
Univox)

PETEK, 2. januar

5.00 Začetek jutranjega 
programa, 5.20 Ena po do-
mače, 5.30 Horoskop, 6.00 
Novice in poročilo OKC, 6.15 
Časoplov, 6.30 Vaše mnenje 
šteje, 7.00 2. jutranja kroni-
ka RaSlo, 8.00 Poročila, 8.40 
Skladbi tedna (domača, tuja), 
8.45 Poročilo PU Celje, 10.00 
Novice, 11.15 Radi ste jih po-
slušali, 12.00 Novice, 12.15 
Od petka do petka, 13.00 
Kulturni mozaik, 14.00 Re-
gijske novice, 14.10 Hit lista 
Radia Celje – s hiti prežeto 
popoldne, 15.00 Šport da-
nes, 15.30 Dogodki in od-
mevi RaSlo, 17.00 Kronika, 
17.45 Skladbi tedna (domača, 
tuja), 18.00 Poglejte v zvez-
de z Gordano in Dolores, 
19.00 Novice, 19.15 Gostimo 
gostoljubnega glasbenega 
gurmana, 20.00 Clubbing z 
DJ Teom, 24.00 SNOP (Radio 
Univox)

SOBOTA, 3. januar

5.00 Začetek jutranjega 
programa, 5.20 Ena po do-
mače, 5.30 Horoskop, 6.00 
Novice in poročilo OKC, 6.15 
Časoplov, 7.00 2. jutranja 
kronika RaSlo, 8.00 Poroči-
la, 8.45 Skladbi tedna (doma-
ča, tuja), 9.15 Otroški radio, 
10.00 Novice, 11.00 Kultur-
ni mozaik, 11.20 Kuhajmo 
skupaj, ponovitev, 12.00 

SREDA, 7. januar

5.00 Začetek jutranjega 
programa, 5.20 Ena po do-
mače, 5.30 Horoskop, 6.00 
Novice in poročilo OKC, 6.15 
Časoplov, 6.30 Vaše mnenje 
šteje, 7.00 2. jutranja kroni-
ka RaSlo, 8.00 Poročila, 
8.40 Skladbi tedna (doma-
ča, tuja), 8.45 Poročilo PU 
Celje, 10.00 Novice, 10.15 
Kuhajmo skupaj, 11.15 
Zeleni val, 12.00 Novice, 
13.00 Kulturni mozaik, 
13.20 Mali O – pošta, 13.30 
Mali O – klici, 14.00 Regijske 
novice, 14.15 Poudarjeno, 
15.00 Šport danes, 15.30 Do-
godki in odmevi RaSlo, 16.20 
Filmsko platno, 17.00 Kroni-
ka, 17.45 Skladbi tedna (do-
mača, tuja), 18.00 Pop čvek, 
19.00 Novice, 19.15 Zeleni 
val, ponovitev, 24.00 SNOP 
(Radio Velenje)

SREDA, 31. 12.

11.00 do 12.00 Šlandrov trg Žalec
Silvestrovanje za otroke z 
Mojco in prijatelji

18.00 Titov trg Velenje
Otroško silvestrovanje

19.00 SLG Celje
Matjaž Zupančič: 
Vorkšop na Moljera
silvestrska predstava, izven 
abonmaja

20.00 Dom kulture Velenje
Gospod poslanec ali Udar 
po kurje
silvestrska predstava v 
izvedbi Gledališča Velenje

21.00 Titov trg Velenje
Silvestrovanje z 
ansamblom Šepet in 
Črna mačka

21.30 Dom II. slovenskega tabora 
Žalec
Oh, teater
komedija, Talija, 
ustvarjalni laboratorij 
Celje, igra Barbara Vidovič, 
silvestrska predstava s 
kozarcem penine

22.00 Šlandrov trg Žalec
Silvestrovanje z 
ansamblom Oliver Twist

ČETRTEK, 1. 1.

20.00 Branibor club
eGOCentrik
one man show hrvaškega 
komika Gorana Vugrineca 
Goca

Spored od 31. 12. do 7. 1.
Kinematografi  si pridržujejo 
pravico do spremembe pro-
grama.
Annabelle – grozljivka
četrtek, nedelja, ponedeljek, 
torek, sreda: 16.18, 18.10, 20.10
petek, sobota: 16.10, 18.10, 
20.10, 22.15
Božičkov vajenec in čarobna 
snežinka – animirani
petek, sobota, nedelja: 14.30
Butec in butec DA – komedija
četrtek, ponedeljek, torek, sre-
da: 18.30, 20.40
petek, sobota, nedelja: 13.00, 
18.30, 20.40
Eksodus: Bogovi in kralji – dra-
ma, zgodovinski
četrtek, ponedeljek, torek, sre-
da: 20.15
petek, sobota, nedelja: 14.20, 
20.15
Hobit: Bitka petih vojska – pu-
stolovski, fantazijski
od četrtka do srede: 17.10
Hobit: Bitka petih vojska – pu-
stolovski, fantazijski, 3D
od četrtka do srede: 15.10, 18.00, 
20.00, 21.00
Igre lakote: Upor, 1. del – akcij-
ski, pustolovski
od četrtka do srede: 15.30
Kako se znebiti šefa 2 – kome-
dija
četrtek, ponedeljek, torek, sre-
da: 17.55
petek, sobota, nedelja: 14.00, 
17.55
Noč v muzeju: Skrivnost grob-
nice – komedija, pustolovski
od četrtka do srede: 19.10, 21.10
Paddington – komedija, dru-
žinski
četrtek, ponedeljek, torek, sre-
da: 16.00, 17.15, 18.20
petek, sobota, nedelja: 14.00, 
16.00, 17.15, 18.20
Pingvini z Madagaskarja – ani-
mirani
četrtek, ponedeljek, torek, sre-
da: 16.20
petek, sobota, nedelja: 14.20, 
16.20
Pingvini z Madagaskarja – ani-
mirani, 3D
četrtek, ponedeljek, torek, sre-
da: 15.15
petek, sobota, nedelja: 13.15, 
15.15
Samba – komedija
četrtek, ponedeljek, torek, sre-
da: 20.50
petek, sobota, nedelja: 13.10, 
20.50

PETEK, NEDELJA
18.00 Gemma Bovery – drama
20.00 Hector in iskanje sreče – 
pustolovska komedija
SOBOTA
18.00 Hector in iskanje sreče – 
pustolovska komedija
SREDA
19.00 Ni je več – drama

PETEK
18.00 Sedmi sin – ZF družinska 
avantura
18.15 Ježek in vran pričarata 
božič – anim. avantura, sinh.
20.00 Igre lakote: Upor, 1. del – 
ZF akcijska avantura
20.15 Za kraljico in domovino 
– drama
SOBOTA
18.00 Igre lakote: Upor, 1. del – 
ZF akcijska avantura
18.15 Ježek in vran pričarata 
božič – anim. avantura, sinh.

20.00 Za kraljico in domovino 
– drama
20.30 Noč v muzeju: Skrivnost 
grobnice – pustolovska kome-
dija
NEDELJA
16.00 Pingvini z Madagaskarja 
– anim. avantura, sinh. 3D
18.00 Noč v muzeju: Skrivnost 
grobnice – pustolovska kome-
dija
19.00 Za kraljico in domovino 
– drama
20.00 Sedmi sin – ZF družinska 
avantura
PONEDELJEK
18.00 Noč v muzeju: Skrivnost 
grobnice – pustolovska kome-
dija
20.00 Zimsko spanje – drama

PRIREDITVE

SOBOTA, 3. 12.

20.30 Špital za prjatle Celje
Manca Dremel & Zala 
Irgolič
koncert

21.00 Mestna kavarna Metropol
Kvartet Akord
koncert

NEDELJA, 4. 12.

10.00 Župnijska cerkev sv. 
Jerneja v Zibiki
Slovenski božič in žive 
jaslice
uprizarjajo mladi župnije 
Celje sv. Jožef

PONEDELJEK, 5. 12.

17.00 Dom sv. Jožef Celje
Pogovori o življenju in 
smrti
voditeljici pogovorov: 
Metka Klevišar, dr. med. in 
Julka Žagar, dr. med.

17.00 Prostori OŠ Petrovče
Pravljične minute in 
ustvarjalnica

17.00 Vila Mojca Velenje
Otroci so naše največje 
bogastvo: Izštekani 
najstniki in starši, ki 
štekajo
predavala bosta Albert in 
Leonida Mrgole

17.30 Osrednja knjižnica Celje
Herman Potočnik 
Noordung
predava: Primož Premzl 
v okviru Univerze za III. 
življenjsko obdobje

18.30 Cerkev sv. Duha Celje
Novoletni koncert 
Gimnazije Celje – Center
nastopajo: Dekliški pevski 
zbor GCC, FaVoZa in 
zasedba The Šlagers

19.00 Narodni dom Celje
Besede miru
video prireditev o 
notranjem miru o katerem 
govori Prem Rawat

19.30 Kulturni dom Šmarje pri 
Jelšah
Jera Ivanc: Prevare
gledališka abonmajska 
predstava v izvedbi MGL 
Ljubljana

TOREK, 6. 12.

9.00 Kulturni dom Šmarje pri 
Jelšah
Vzgoja za smisel – vloga 
starih staršev
predavanje Jasne Colnerič
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Podjetje NT&RC, d.o.o. opravlja časopisno-založni-
ško, radijsko in agencijsko-tržno dejavnost
Naslov: Prešernova 19, 3000 Celje,
telefon (03) 42 25 100, fax: (03) 54 41 032.

Direktor: Srečko Šrot

Naročnine: Vera Gmajner. Telefon: (03) 4225 171. 
Sprejem naročnin po e-pošti: vera.gmajner@nt-rc.si
Mesečna naročnina je 9,50 EUR. Za tujino je letna 
naročnina 228 EUR. Številka transakcijskega raču-
na: 06000  0026781320. Nenaročenih rokopisov in 
fotografij ne vračamo.

Tisk: Delo, d.d., Tiskarsko središče, Dunajska 5, 
direktor: Bogdan Romih. Novi tednik sodi med pro-
izvode, za katere se plačuje 9,5% davek na dodano 
vrednost.

NOVI TEDNIK
Odgovorna urednica: Biserka Povše Tašić
Namestnica odg. ur.: Tatjana Cvirn
Oblikovanje: Minja Bajagič
Računalniški prelom: Igor Šarlah, Andreja Balja
Fotografija: Sherpa, GrupA
E-mail uredništva: tednik@nt-rc.si
E-mail tehničnega uredništva: tehnika.tednik@nt-rc.si

RADIO CELJE
Odgovorna urednica: Bojana Avguštinčič
Namestnica odg. ur.: Tina Vengust
E-mail: radio@nt-rc.si.
E-mail v studiu: info@radiocelje.com

UREDNIŠTVO
Robert Gorjanc, Janja Intihar, Brane Jeranko, 
Saška T. Ocvirk, Špela Ožir, Jerica Potočnik, Ivana 
Stamejčič, Simona Šolinič, Dean Šuster, 
Tina Vengust
Tajnica uredništva: Tea Podpečan
Lektorica: Tanja Drolec

AGENCIJA
Opravlja trženje oglasnega prostora v Novem tedni-
ku in Radiu Celje ter nudi ostale agencijske storitve.

Marketing: Marjan Brečko, Simona Brglez,
Vojko Grabar, Vesna Lejič Mlakar, Kristina Šuhel

Telefon: (03) 42 25 100

Fax: (03)54 41 032,
 (03)54 43 511

Sprejem oglasov po elekt. pošti: agencija@nt-rc.si

»Knjiga je edini kraj, kjer lahko preiskuješ krhko misel, 
ne da bi jo uničil,

ali raziskuješ eksplozivno zamisel, ne da bi se ti raz-
letela pred nosom …

Je eno redkih pribežališč, kjer tvoj um najde hkrati 
izziv in zasebnost.«

(Edward P. Morgan)

Srečno, radoživo, prijazno 
in zdravo 2015!

Odpiralni čas:

Sreda, 31. december, od 8. do 13. ure

9.30 in 16.00 Muzej novejše 
zgodovine Celje
Živeti v Celju
predstavitev obrtnice 
frizerke Tatjane Frajle 
Maslo

17.00 Knjižnica Velenje
Ura pravljic v angleškem 
jeziku

17.00 Vila Mojca Velenje
Torkova peta
ustvarjalnica za otroke in 
starše

18.00 Knjižnica Rogatec
Beremo ob kozarcu 
slat'ne
srečanje bralne značke za 
odrasle

SREDA, 7. 12.

14.30 Koncertna dvorana 
Glasbene šole Celje
Godala, orgle, harfa, 
kitara, citre, komorne 
skupine s pihali
javni nastop tekmovalcev

17.00 Knjižnica pri Mišku 
Knjižku
Novoletna pravljica
gledališka predstava; 
nastopajo učenci OŠ 
Ljubečna

17.00 Knjižnica Velenje
Ura pravljic
pripovedovala bo Vesna 
Gaber Podhovnik

17.00 Knjižnica Rogatec
Ježkove pravljice
poslušanje zimske pravljice 
in ustvarjanje na temo 
pravljice

18.00 Kulturni dom Šmarje pri 
Jelšah
Povrnjen nasmeh
literarni večer z Vido 
Hustič

18.00 Knjižnica Velenje
Branje je žur, reading 
is cool
srečanje bo vodila Brina 
Zabukovnik Jerič

Pravljično Celje
SREDA, 31. 12.

10.00 do 12.00 Glavni trg
Pravljična dežela

12.00 Glavni trg
Silvestrovanje za otroke v 
pravljični deželi

22.00 Krekov trg
Silvestrovanje na prostem 
z Modrijani

Društva vabijo
SOBOTA, 3. 1.

8.00 do 12.00 Žalec
Podeželska tržnica

8.00 do 12.00 Gotovlje
Kmečka tržnica pod 
stoletnimi lipami

8.00 Ploščad Centra Nova 
Velenje
Mestna tržnica

PONEDELJEK, 5. 1.

14.00 Mladinski center Velenje
Središče mladih in otrok 
Velenje
od ponedeljka do četrtka: 
interaktivne, kuharske, 
ustvarjalne, glasbene 
delavnice …

Razstave

Pokrajinski muzej Celje, 
Stara grofi ja: razstava Orožje, 
do 31. 12.

Muzej novejše zgodovine Ce-
lje: Srčni pozdrav iz bojniga po-
lja; Prva svetovna vojna in njen 
odmev na Celjskem, do 28. 2.; 
Tradicionalne poljske igrače, go-
stujoča razstava otroškega mu-
zeja Muzeum Zabawek, do 31. 
12.; Znamke sveta učencem OŠ 
Frana Krajnca Celje, do 31. 12.

Galerija sodobne umetnosti 
Celje in Likovni salon Celje: sli-
karska razstava Zvono, celjskega 
umetnika Narcisa Kantardžiča, 
do 15. 1.

Celjska Kulturnica: razsta-
va Neverjetnost, črno bele in 
barvne fotografi je v okviru XV. 
celjske fotografske razstave, do 
15. 1.

Galerijski prostor Celjskega 
mladinskega centra: fotograf-
ska razstava Ulica; razstavljajo 
Alja Antič, Verena Zorenč in Ka-
tja Dernovšek, do preklica.

Galerija Volk Celje: prodaj-
na razstava likovnih del iz stalne 
zbirke olja na platno različnih 
avtorjev, do 31. 1.

Galerija Niko Ignjatič Celje: 
prodajna skupinska razstava 
likovnih del »Mala zimska raz-
stava – Little wintwr exhibition«, 
do 31. 1.

Osrednja knjižnica Celje: 
razstava Herman Potočnik No-
ordung, ob 122. letnici rojstva, 
do 31. 1.

Stari grad Celje – Frideri-
kov stolp: Instalacija umetnice 
Mirande Rumina Vesolje, do 
preklica

Galerija Kvartirna hiša Ce-
lje: likovna dela učencev OŠ 
Lava, Zeleno, povodni mož v 
Savinji in fi latelistična razstava 
Miti in legende, avtorja Toneta 
Petka, do 31. 12.

Galerija AQ Celje: skupinska 
razstava celjskih umetnikov, do 
15. 1.

Celjski mladinski center: 
razstava Suzane Švent, do pre-
klica

Železarski muzej Teharje: 
razstava na prosto temo v ka-
tegoriji črno belih in barvnih 
fotografi j v okviru XIV. Celjske 
fotografske razstave, do 15. 1.

Zgornji trg Šentjur: razsta-
va Josipa Generalića in Zlatka 
Kolareka Hlebska šola naivnega 
slikarstva, do preklica

Anina galerija Rogaška Sla-
tina: slikarska razstava Maestral 
Tine Konec, do 21. 12.

Stalne razstave
Pokrajinski muzej Celje – 

Stara grofi ja: Etnološka zbirka, 
Kulturno- in umetnostnozgodo-
vinska razstava, Od gotike do hi-
storicizma po korakih (prilago-
jeno za osebe z motnjami vida), 
Lapidarij, Alma M. Karlin: Poti

Pokrajinski muzej Celje – 
Knežji dvorec Celeia – mesto 
pod mestom, Grofje Celjski

Pokrajinski muzej Celje, 
Planina pri Sevnici: Etnološka 
zbirka Šmid

Zgornji trg Šentjur: Rifnik 
in njegovi zakladi, Pesem južne 
železnice

Ipavčeva hiša Šentjur: Ipav-
ca – življenje in delo Gustava in 
Benjamina Ipavca

Pri železniški postaji Šen-
tjur: Muzej Južne železnice

Planina pri Sevnici: Kozjan-
sko žari

Ponikva, Uniše: Slomškova 
rojstna hiša

Cerkev sv. Leopolda Loka 
pri Žusmu: Glažute na obmo-
čju Žusma

Muzej Laško: Laško – potova-
nje skozi čas; Geologija okolice 
Laškega; Pivovarstvo in zdravi-
liški turizem

Muzej novejše zgodovine 
Celje: Živeti v Celju, Zobozdra-
vstvena zbirka

Otroški muzej Hermanov 
brlog: Brlog igrač

Fotografski atelje Josipa Pe-
likana: stalna postavitev

Dvorec Strmol: Kuharca (Po-
krajinski muzej Celje); Hetiške 
tkanine in vezenine (Pokrajinski 
muzej M. Sobota); Mednarodna 
zbirka likovne umetnosti

na straneh 26-37

novice iz 
33 občin

V Novem tedniku
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Foto: SHERPA
FOTO TEDNA Dan, ko oživijo pravljični liki

Na Velenjskem gradu najdražja Savinja
Uspešna dobrodelna dražba fotografij Marjana Klepca

Dobro razpoloženje dražiteljev, tudi v žepu, na dobrodelni dražbi fotografij Marjana Klepca na Velenjskem gradu (avtor fotografij je tretji z 
desne v prvi vrsti). Foto: osebni arhiv MK

»Zelo sem bil vesel ob iz-
kupičku in presenečen nad 
številom udeležencev, saj se 
je za fotografije potegovalo 
kar 34 dražiteljev, prodali 
pa smo vseh 32 del,« je po 
dobrodelni dražbi njegovih 
fotografij na Velenjskem 
gradu povedal Marjan Kle-
pec, ljubiteljski fotograf, 
sicer dolgoletni direktor 
Rdeče dvorane v Velenju.

Za 32 fotografij Marjana 
Klepca z njegove prve sa-
mostojne razstave V jutranji 
tišini, v kateri je ujel utrip 
narave in njene različne ži-
valske in rastlinske vrste, so 
na dražbi na Velenjskem gra-
du zbrali 3.420 evrov. Že prej 
je 20 fotografij za 1.210 evrov 
odkupila Mestna občina Ve-
lenje. Izklicna cena fotografi-
je je bila 40 evrov, a prav vse 
fotografije so bile prodane 
po višji ceni, najvišjo pa je 
dosegla fotografija Savinje, 
za katero je dražitelj odštel 
170 evrov.

S pomočjo 
fotografij otroci 
na oddih
Ves skupni izkupiček 

dražbe, torej 4.230 evrov, 

bo namenjen za letovanje 
otrok iz socialno šibkih 
družin v okviru Medob-
činske zveze prijateljev 
mladine Velenje. Marjan 
Klepec je dolgoletni di-
rektor Rdeče dvorane v 
Velenju, s fotografijo pa se 
ljubiteljsko ukvarja že od 
mladih let, zadnjih pet let 
pa še posebej intenzivno in 
temu namenja velik del svo-
jega prostega časa. Iz tega 
obdobja je v začetku sep-
tembra na Velenjskem gra-
du, ob spodbudi kolegov iz 
fotokluba F8 pripravil svojo 
prvo samostojno avtorsko 
razstavo.

Rana ura foto ura
Kot je povedal Marjan Kle-

pec iz Savinjske doline, je po 
naravi jutranji človek, takrat 
pa je tudi najboljša svetloba 
za dobre fotografije. Zato se 
mu ni bil problem vstati tudi 
ob dveh zjutraj, da je bil ob 
šestih že na vrhu Pece, kjer 
je pričakal sončni vzhod. Za 
dobre motive je dolgo potr-
pežljivo čakal tudi na modra-
sa, gada, gamsa, kozoroga in 
celo medveda, ki se mu je 
približal na 25 metrov.

»Eden mojih ljubših mo-
tivov na razstavi je martin-
ček. Z enim sem se že prav 
spoprijateljil. Enkrat sem 
fotografiral druge stvari na 
domačem dvorišču in je ta 

martinček prišel mimo. Ne-
kaj časa sva opazovala drug 
drugega, potem mi je pol ure 
poziral, celo eno marjetico 
sem postavil k njemu. Ta fo-
tografija mi je še posebej pri 

srcu,« je povedal Marjan Kle-
pec. Dober odziv na njegovo 
prvo samostojno razstavo 
na Velenjskem gradu ga je 
spodbudil, da bi fotografije 
po razstavi uporabili za hu-

manitarne namene. Tako se 
je iz uspešne razstave razvila 
tudi uspešna dražba, ki bo 
polepšala življenje nekaj 
otrok in njihovih staršev.

ROBERT GORJANC
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S palico v svet,
z nogometom

do legende

Čarobnost
glasbe 
je prinesla
s seboj na svet

Polji izražanja bodočega 
arhitekta sta tudi

kultura
in politika

Hvaležna
za hudo bolezen
in vsak dan
nasmejana

Ko se množita
ljubezen in
prijateljstvo

»Mi baroni?
Dajte, no,
sindikalno delo
je prekleto težko«
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Dobra volja je vodilo 
družine Miklavžina

Lila Prap sicer 
razmišlja o 

upokojitvi, kar pa 
bo težko, saj je že vse 

življenje ustvarja – »Če so 
me kritizirali, sem nalašč 

še bolje naredila!«

Pater Branko 
Cestnik, ki je živel 
v treh velemestih, 

se na Frankolovem 
odlično počuti – Kritični 

intelektualec o slovenski in 
evropski krizi ter odnosih 

med Cerkvijo in državo

Marinka Dobnik že 
dve desetletji uči 

Slovence, kaj je dobra 
čokolada

8. januarja 2015

Priženjeni 
Škalčanki na 

kmetiji nikoli 
ne zmanjka 
dela in idej

Svetovljan na 
podeželju

Drugačna, nikoli 
dolgočasna

Z Nežo Prah smo po-
kukali za televizijske 

kamere

Kritično 
in čuječno 

novinarsko 
pero

Upokojena 93-letna 
učiteljica Helena 

Kronovšek iz Pariželj 
poučevala številne 

generacije učencev 
na različnih koncih 

Slovenije

Učiteljica 
za vedno

Drzna, 
radovedna in 
avanturistična
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Zakaj odhajate iz zveze svobodnih sin-
dikatov, ko pa pravijo, da ste eden najbolj 
prodornih sindikalistov, in vas mnogi vidi-
jo kot naslednika Dušana Semoliča?

Lepo je slišati takšne besede o sebi, am-
pak nikoli nisem rekel, da se vidim v vlogi 
naslednika Dušana Semoliča. In če povem po 
pravici, se ne vidim v tej vlogi. Glede prvega 
dela vprašanja si bom vzel privilegij, da bom 
nanj odgovoril po 1. januarju 2015.

To pomeni, da še vedno ne želite razkriti, 
zakaj in kam odhajate?

Za odhod so razlogi osebni, nimam pa še 
konkretnega načrta, kam bom odšel.

Torej še ne veste, kam boste šli po novem 
letu, v prihodnjo službo?

V tem trenutku ne. Če vi veste, mi lahko 
poveste, jaz ne vem. Iz medijev sem na pri-
mer izvedel, da odhajam na FDV. Ampak sam 
nič ne vem o tem.

Ustavitev procesa privatizacije podjetij 
v večinski državni lasti je trenutno naj-
bolj aktualna tema, s katero se ukvar-
jate sindikati. Zakaj menite, da bi bila 
prodaja teh podjetij takšna katastrofa, in 
zakaj naj bi bili tuji lastniki toliko slabši 
od države?

V Zvezi svobodnih sindikatov Slovenije 
načeloma ne nasprotujemo privatizaciji, am-

  »Mi baroni?
Dajte, no, sindikalno delo je 
prekleto težko« Intervju z Goranom Lukičem, ki na vrhuncu sindikalne slave 

zapušča ZSSS – Svojih načrtov za prihodnost še ne želi razkriti

Goran Lukič v zadnjih letih velja za enega medijsko najbolj izpostavljenih sindikalistov v državi, v zadnjem času pa je tudi v prvih bojnih vrstah, ko sindikati bijejo boj proti privatizaciji državnih podjetij. Njegove 
korenine segajo v Štore, kjer je njegov oče delal v železarni. Delavstvo in sindikalizem sta mu zato zlezla pod kožo. Goran Lukič se spominja, da so težke razmere na začetku devetdesetih let prejšnjega stoletja, 
ko je bila štorska železarna na robu propada, močno vplivale na življenje v kraju.

pak postopku, kot se izvaja v Sloveniji. Ker 
je nepregleden in ima zelo veliko lukenj. Pri 
zadnjih postopkih privatizacije podjetij v dr-
žavni lasti se je to pokazalo kot zelo utemelje-
no vprašanje. Kaj je z zaščito delovnih mest, 
kaj je z zaščito podjetja kot celote, ali bo tuj 
investitor, kdorkoli že je, podjetje uporabil za 
to, da ga bo izčrpal in pustil zgolj pogorišče? 
To so naša vprašanja. Ne nasprotujemo torej 
privatizaciji, temveč stihijski razprodaji pod-
jetij. In to se dogaja v Sloveniji. Ni strategije, 
nihče ne ve, zakaj je ravno teh 15 podjetij na 
seznamu, prodaja se tako, da je v ozadju tudi 
špekulativni kapital …Veliko je vprašanj.

Ali ni zgodba o t. i. nacionalnem interesu 
dovolj poučna? Vemo, kako se je to končalo …

Absolutno je poučna, ampak gre za vpra-
šanje, če je dovolj poučna za državo. Država 
mora poskrbeti za ustrezno in učinkovito 
upravljanje. In ne da v bistvu ta problem 
preda tujemu vlagatelju oziroma v zasebne 
roke. On ima zasebni interes, ki ni javni. Za-
sebni interes ne upošteva širšega učinka na 
družbo, državo oziroma okolje. Ne slepimo 
se in ne bodimo lahkoverni, češ da podjetja 
v državni lasti niso učinkovito upravljana, in 
jih bo učinkovito upravljal zasebni kapital. 
Ničkoliko primerov je pokazalo, da to ni tako 
enostavno.

Kako bi se v sindikatih lotili privatizacije 
teh podjetij, ki so nastala v »gnilem socia-
lizmu«?

Veliko podjetij, ki so nastala v »gnilem socia-
lizmu«, zdaj propada v »gnilem kapitalizmu«, 
tako da ne vem, kaj je bolj gnilo, če gledamo 
ekonomske kazalce. (smeh) No, ali smo sindi-
kati poklicani, da privatiziramo? Mislim, da ne. 
Naloga sindikatov je, da na ustrezen in učinko-
vit način varujemo pravice iz dela in delovna 
mesta. Na to vprašanje, kako bi sindikati vodili 
ta proces, lahko odgovorim samo v tem smislu, 
da se mora vzpostaviti zelo jasna in transpa-
rentna strategija upravljanja državnih podjetij. 
Oziroma strategija, ki bo vključevala odgovor 
na vprašanje, zakaj je ravno to podjetje na se-
znamu za privatizacijo. Od tu naprej moramo 
kot sindikat opravljati svojo vlogo in ne vloge 
države oziroma kapitala.

To sem vas vprašal tudi zaradi tega, ker se 
pogosto zdi, da ste sindikati vselej proti, a 
nimate svojih konkretnih predlogov.

Da, to je na žalost stereotip, ki se vleče že kar 
nekaj vlad, ki prihajajo pred sindikate s predlogi 
za strukturne reforme. Ampak to niso predlogi 
vlade, temveč Evropske komisije v obliki pri-
poročil. In tako trdijo, da pač morajo izvajati 
reforme. Ko pa mi rečemo:« Čakajte, to niso 
naše reforme, imamo določene pripombe, za-

gotovo nasprotujemo takšni obliki reform, pa 
vlada reče, da nasprotujemo kakršnimkoli spre-
membam.« Nismo nasprotniki reform, vendar 
smo za pametno izpeljane reforme, ki bodo 
pokazale rezultate. In kaj se je zdaj pokazalo? 
Da varčevanje s pomočjo strukturnih reform 
ni prineslo rezultatov. A naj bomo potem tiho? 
Ne smemo nasprotovati vsem tem napačnim 
potem?

Ampak zakaj ne verjamete zavezam, ki 
bi jih Slovenski državni holding (SDH) kot 
pogajalec izposloval pri pogajanjih s kupci, 
ko gre za ohranitev delovnih mest in ostalih 
pravic iz dela in socialnih pravic?

Bil bi zelo vesel, če bi bile te zaveze v kupo-
-prodajni pogodbi. Spomnimo se zgodbe Mer-
catorja in tistega famoznega »pingponga« med 
Alenko Bratušek in Jankom Medjo, ko je Bratu-
škova tik pred volitvami rekla, da ima zanesljivo 
informacijo, da so v tej kupo-prodajni pogodbi 
zaveze o ohranjanju delovnih mest. Potem je 
Janko Medja v imenu NLB izjavil, da nič ne 
ve o tem. Skratka, glede zaveze o ohranjanju 
delovnih mest imamo ogromen problem. Ko 
se glavni zagovorniki privatizacije sklicujejo na 
domnevno evropsko zakonodajo, ki naj bi pri 
privatizaciji državnih podjetij zasledovala en 
sam cilj, to je najvišjo ceno. In če temu sledi 
še cilj ohranitve delovnih mest, naj bi to men-

1 »Mi baroni?
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da pomenilo zniževanje cene in oškodovanje 
države. Torej, država nam govori, da nimamo 
pravice zahtevati ohranitve delovnih mest v po-
stopku privatizacije, kar je absurdno. Država v 
bistvu sporoča, da ima raje brezposelne osebe 
na zavodu, za katere potem plačuje nadomesti-
la, kot da bi se potrudila in vključila te zaveze v 
kupo-prodajno pogodbo.

Kupca zavezati, da bi ohranjal mogoče ne-
produktivna delovna mesta, je najbrž skoraj 
nemogoče?

Imamo podjetja na seznamu privatizacije, 
ki so zelo dobro stoječa in se pač iz ne vem 
kakšnega razloga prodajajo. Če sem konkreten, 
gre recimo za podjetja Helios, Cinkarna Celje 
in Terme Olimia, ki se prodajajo zato, ker je šel 
holding Zvon 1 v stečaj. Ker se morajo popla-
čati terjatve. Takšne absurdne razloge imamo, 
da se torej s prodajo poplačujejo dolgovi in to-
stranski grehi cerkve preko Zvona 1 Holdinga. 
Torej bodimo previdni, ko govorimo o kakšnih 
neproduktivnih delovnih mestih. Zagotovo bo 
kupec, recimo tuj vlagatelj, če je pameten, v 
imenu zaupanja v novo delovno okolje, kamor 
prihaja, ohranil ta delovna mesta. S tem bo dal 
zelo pozitiven signal, da misli resno, da bo to 
podjetje obdržal. In ne da bo takoj po prihodu 
skrčil delovna mesta. Kaj to pomeni? Da se ne 
bo pri tem ustavil, ampak da bo šel samo še 
naprej pri krčenju.

Ampak poglejte, odpušča se tudi v dr-
žavnih podjetjih, kot je Telekom Slovenije, 
čeprav posluje z visokimi dobički. Resda 
letos z malo manjšimi, ampak še vedno z 
visokimi. Letos naj bi odpustili 150 ljudi, v 
naslednjih dveh letih približno 500.

To je v bistvu sindrom Heliosa. Tam se je 
zgodilo isto. Decembra 2013 so vpri pripravah 
na privatizacijo, na odkup državnega deleža, 
odpustili približno 150 ljudi. Zato da očitno po-
kažejo dobro voljo potencialnemu investitorju, 
»glejte, mi smo resni, mi to res prodajamo«. In 
tu se očitno isto dogaja, zdaj delajo grdo delo, 
da tega ne bo treba novemu investitorju. Zame 
je to zelo strahopetno dejanje.

To je res neverjetno, ob visokih dobičkih 
se v državnem podjetju odpušča.

Vsakdo lahko kuje dobičke na takšen način, 
da dela bilanco tako, da odpušča. In ni prav, 
da gre samo za dobiček, ampak mora biti tudi 
socialna komponenta. V Telekomu Slovenije 
bo treba še marsikaj razčistiti, še posebej če 
bo kupec Deutsche Telekom. Sploh če vemo, 
kakšne kadrovske čistke je naredil na Hrva-
škem in v Črni gori. Ko je Deutsche Telekom 
kupil hrvaški Telekom se je število zaposlenih 
prepolovilo, zgodba v Črni gori je pa še bolj 
negativna. Ni šlo le za prepolovitev števila 
delavcev, ampak je šlo tudi za zelo utemeljen 
sum korupcije.

Kar zadeva obrambo pravic delavcev, se 
zdi, da sindikati izgubljate sapo. Da ob vsa-
kih novih pogajanjih o spremembi Zakona 
o delovnih razmerjih in trgu delu popustite 
delodajalcem, ki bobnajo o nekonkurenčno-
sti našega gospodarstva in fl eksibilnejšem 
trgu delovne sile?

To je zelo odvisno od položaja sindikata na 
terenu, in sicer v smislu množičnosti članstva. 
In zdaj imamo situacijo, ko se poskuša polari-
zirati mnenje o sindikatih, določen del javnosti 
ne simpatizira s sindikalizmom. Ampak res je, 

da je sindikat tisti, ki se edini sistemsko bori za 
delavske pravice. Imamo shizofreno situacijo: 
vsi vedo, kaj dela sindikat, nekateri deli javnosti 
pa se ne identifi cirajo z njim. In tako se poskuša 
demonizirati sindikalizem v javnosti.

Oznaka o demonizaciji gre zagotovo tudi 
na račun tega, da vas del javnosti smatra za 
barone z visokimi plačami in da zato nimate 
pravega občutka za realno stanje?

Lahko povem direktno, ko je bilo že veliko 
govora o naših plačah. Moja bruto plača po 
pogodbi o zaposlitvi je 3.119,00 evra. Ko so me 
v zvezi s tem napadli v časopisu Finance, mo-
ram povedati, da ima njihov direktor približno 
90 tisoč prejemkov na letni ravni. Vse je stvar 
primerjave. Kar pa zadeva sindikalne barone … 
na to oznako ne morem pristati, ker vem, kaj 
je sindikalno delo. To je prekleto težko delo. 
In nočem delati iz sebe neke žrtve. Zagotovo, 
če potegnem pod črto, sindikalizem kot način 
organiziranja, kot organizacija … imamo svoje 
probleme, seveda nismo popolni. Ampak to ne 

pomeni, da je sindikalizem neka pošast, ki gazi 
po Sloveniji. Ne posplošujmo zgodb.

Ob povečevanju prekernih oblik dela so 
redne službe za določen čas danes že pravi 
privilegij. Tisti, ki jih imajo, zato da jih tudi 
obdržijo, tiho pristajajo na vedno daljši de-
lovni čas. Kam je šel sindikalni boj za osem-
urni delovnik? Na smetišče zgodovine?

Očitno se vračamo v 19. stoletje, k osnovne-
mu konfl iktu razrednega boja, ko so se ljudje 
borili za osnovne pravice. Očitno gre za neko 
amplitudo: takrat so ljudje dali življenje za 
osemurni delovnik, ki je postal železno pravi-
lo. Zdaj se po časovnem traku očitno vračamo 
k 16-urnemu delovniku.

»Prostovoljno«?
Da, ampak prostovoljno pod narekovaji. De-

lavec je postavljen v položaj, ko mora delati 
vse več za vse nižjo ceno, ker mora biti v očeh 
delodajalca priden, lojalen in fl eksibilen. Če 
delodajalci tega ne bodo uvideli, se bomo zelo 
hitro približali točki hudega razrednega obra-

Robert Gorjanc: »V času gospodarske krize in 
zaostrenih razmer na trgu dela je večina ljudi 
zadovoljna, da ima delo in redno zaposlitev. Če 
ob tem delavec za svojo zaposlitev vsakodnevno 
ne trepeta in se na svojem delovnem mestu počuti 
upoštevan in spoštovan, je morda že za marsiko-
ga privilegij. Moja želja je, da bi bilo v letu 2015 
kar največ takšnih »priviligirancev«, ki bi radi 
hodili v službo. In da ob tem tam ne ni čutili le 
osebnostnega dostojanstva, ampak bi bili v svoji 
službi nepogrešljiv del tistega, kar je za mnoge 
delodajalce žal le modna fraza, »da so največji 
kapital zaposleni, ljudje.«

čuna. Ker bodo ljudje izžeti in brez denarja. Kaj 
jim potem še ostane? Saj ne bodo imeli česa 
za izgubiti.

Se vam ne zdi, da smo že na tej točki? Več 
kot sto tisoč zaposlenih, štiristo tisoč ljudi 
živi na pragu revščine ali pod njim, veliko je 
ljudi z mizernimi plačami. Ali ni že to okoli-
ščina, da bi delavci in sindikati šli na ulice?

Velika razlika je med tedanjim in sedanjim 
obdobjem. Takrat je šlo za konfl ikt, ki je bil 
množično organiziran na enem mestu. Zdaj 
pa imamo prekerce, ki so vsak v svoji mali 
tovarni, delajo od doma, zato je ta konfl ikt 
zelo razpršen, na mikro ravni. Zato je treba 
vse te male zgodbe kršenja povezati.

Zakaj tega na naredite?
Trudimo se za to. Na nas se obrača vse več 

prekercev s konkretnimi problemi in težavami, 
ki jih rešujemo. In ne samo rešujemo, tudi or-
ganiziramo ljudi.

Lahko torej pričakujemo, da bo pod vod-
stvom svobodnih sindikatov v kratkem tudi 
velika stavka?

To je vprašanje za našega predsednika. Če 
se stvari ne bodo spremenile, res drvimo pro-
ti točki velikega konfl iktnega preloma. Za to 
točko si še ne upam reči besede stavka, a vse-
kakor gremo proti veliki prelomnici v boju za 
delavske pravice.

Bo torej leto 2015 prelomno, ko bodo stvari 
prišle do roba?

Mislim, da. Ker imamo zdaj položaj, ko smo 
na eni strani pod pritiskom trga kapitala, ki 
hoče imeti čim višje donose za čim nižje stro-
ške, in po drugi strani pod pritiskom Evropske 
komisije, ki hoče imeti zaveze za ekonomske 
spremembe. V klinču med tem pa so ljudje, ki 
morajo vse več varčevati in vse več delati za vse 
nižjo ceno. In ta matematika za se ljudi v obliki 
preživetja ne izide. In v letu 2015 bo prišlo do 
zelo trdega soočenja te realnosti.

Kako pogoste se vračate v domače Štore?
Po pravici povedano bolj malo. Od leta 

1997, ko sem šel v Ljubljano na fakulteto, 
sem začel izgubljati stik s Štorami. Kar seve-
da ne pomeni, da sem jih izbrisal iz spomina. 
Tam sem živel 18 let, še vedno imam tam tudi 
stanovanje, ki sem ga podedoval od staršev. 
Spomini na Štore so zagotovo lepi, večinoma. 
Ne pa tudi na začetek devetdesetih let, ko sem 
bil priča skorajšnjemu propadu železarne. 
Ljudje so se zaprli, kraj je postal prazen, raz-
mere so bile takrat res črne. A od takrat so se 
precej spremenile.

Koliko je na vaš sindikalni profi l, na vaš 
pogled na svet, vplivalo to, da ste izšli iz tipič-
ne delavske družine, saj je bil vaš oče delavec 
v Železarni Štore?

To je imelo precejšen vpliv. Moj oče je 
bil fi zični delavec v Železarni Štore, in si-
cer v valjarni, več kot trideset let. Na koncu 
se je njegova zgodba zelo žalostno iztekla, 
saj je doživel hudo poškodbo pri delu. Na 
lastne oči sem se prepričal, kaj pomenita 
težko fi zično delo in žrtvovanje, da preživiš 
družino. Človek pride do spoznanja, da ni 
nič samoumevno. In tudi delavske pravice 
niso samoumevne. In potem se zamisliš in 
nadaljuješ družinsko zgodbo in …pristaneš 
pri sindikatih.

ROBERT GORJANC
Foto: GrupA

»Če se stvari ne bodo 
spremenile, res 

drvimo proti točki 
velikega socialne-

ga konfl ikta, v 
prihodnjem 

letu nas 
čaka trdo 
soočenje 
z realno-

stjo.«

Goran Lukič pravi, da je v 
novodobnem kapitaliz-
mu delavec postavljen 
v položaj, ko mora 

delati vse več za 
vse nižjo 

ceno.

»Ne gre za to, da sindi-
kati nasprotujemo pri-

vatizaciji, nasprotujemo 
namreč postopku, kot 

se vodi v Slo-
veniji, ki je 
brez cilja in 

strategi-
je!«

Goran Lukič 
pravi, da se 
sindikate pri 

nas demonizira, 
kot »neko 
pošast, ki 

gazi po 
Sloveni-

ji«.
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Ko se množita 
ljubezen in prijateljstvo

Emilija Kladnik Sorčan je že 
približno dve desetletji učiteljica 
Osnovne šole Vojnik, kjer 
poučuje glasbo. Njen soprog 
Aleksander Sorčan je montažer 
televizijske postaje VTV 
iz Velenja. Najstarejša hči 
Emilije in Aleksandra, ki se 
je ta mesec poročila, ima 

25 let, sledijo ji dvojčici 
– ena od njiju je že 

mamica – in še 
dva odrasla fanta. 

Najmlajši Amadej 
je v vrtcu. V 
bistvu ni pri 
kruhu nihče 
od otrok, 
nekaj se jih 
še šola.

»Adventni čas naj bi bilo obdo-
bje, ko bi se ljudje morali umiriti. 
Žal pri meni običajno ni tako, saj 
imam različne obveznosti, ki so 
povezane z naravo mojega dela,« 
ugotavlja vsako leto znova Emilija 
Kladnik Sorčan iz Šentjurja. Mati 
šestih otrok je učiteljica v vojniški 
osnovni šoli in zborovodkinja več 
zborov. Poleg tega prepeva v vokal-
ni skupini Glasovir.

Številna družina iz šentjurskega 
Hruševca se v adventnem času rada 
zbere ob peki domačih keksov, kar je 
navada še iz časa, ko so bili vsi Sor-
čanovi veliki otroci še 
majhni. Družini je 
tudi v predbožič-
nem času v veliko 
pomoč »babi« Ka-
rolina Kladnik.

Zborovodkinja 
Emilija Kladnik 
Sorčan je v vese-
lem decembru 
zelo zaposlena, 
med drugim na-
stopa z zbori, ki 
jih vodi. Vrstijo 
se nastopi teh 
zborov, vse 
od nastopa 
njenega otro-
škega zbora 
na šolskem 
dobro-

2

Med Šentjurjem in Vojnikom. Emilija Kladnik Sorčan vodi sedem zborov, poleg tega je pevka vokalne skupine.

Zborovodkinja Emilija Kla-
dnik Sorčan je mati šestih 

otrok – Vodi sedem zborov, 
poleg tega prepeva v vo-

kalni skupini – Med Šen-
tjurjem in Vojnikom

delnem bazarju do božičnega 
koncerta dekliške skupine Kolori-
na. Na božično popoldne bo tudi 
sama prepevala na koncertu. Gre 
za vsakoletni koncert šentjurske 
vokalne skupine Glasovir. »Pri 
vseh nastopih, ki jih moram opra-
viti, sem zelo vesela, če mi uspe 
poslušati še kakšen drug koncert. 
Moram se pohvaliti, da mi je pred 
nekaj dnevi to uspelo,« je povedala 
upoštevana zborovodkinja.

»V predbožičnem času se izogi-
bam manj pomembnih 

opravkov. V trgovino grem le, če je to 
nujno. Nimam navade, da bi tekala 
za različnimi darili in si ogledovala iz-
ložbe,« pravi Emilija Kladnik Sorčan. 
Za takšne opravke niti nima časa, v 
zunanjem blišču posebnega smisla 
ne opaža. »Večkrat opažam obupan 
obraz kakšne prodajalke, ki je ves dan 
za blagajno ali teka med policami in 
streže zahtevnim ljudem. Zdi se mi 
prav, da bi tudi prodajalke imele več 
od teh lepih decembrskih dni,« pou-
darja Emilija.

skupaj ob kosilu, za katerega poskrbi 
babica,« je povedala hči Veronika. 
Otroci seveda težko pričakujejo Bo-
žička. Emilija in Aleksander sta letos 
postala babica in dedek, imata pol 
leta staro vnukinjo. Pod isto streho v 
Hruševcu živijo tako kar štiri genera-
cije, deset ljudi.

Oživijo tudi spomini na Emilijin in 
Aleksandrov otroški božič. Emilija 
se spominja, da božič v času soci-
alizma, ko je odraščala, ni bil dela 
prost dan. »To, da si šel zvečer sredi 
delovnega tedna k polnočnici, je bilo 
drugačno doživetje, kot je danes. Če-
prav smo morali naslednji dan v šolo, 
smo v srcu nosili posebne lučke,« je 
podoživljala Emilija. Tudi pri Ale-
ksandru so praznovali božič, čeprav 
manj kot pri Emiliji.

Ljubezen in prijateljstvo
Emilija je bila življenja v v veliki 

družini že vajena. »Najini otroci so 
prihajali drug za drugim, s številom 
se nisva posebej ukvarjala. Niti s 
tem, koliko, zakaj in kdaj jih bova 
imela. Ko so prišli, sva jih sprejela 
in sva hvaležna za vsakega posebej,« 
poudarja.

Danes je tako po materialni plati 
kot po drugih težko poskrbeti že za 
enega otroka, Emilija in Aleksander 
sta morala za kar šest otrok. Ena peč 
lahko greje enega človeka ali več lju-
di, vendar je za njihovo večje šte-
vilo vseeno veliko težje poskrbeti. 
»Hvala Bogu, da smo nekako zmogli 
kljub občasni brezposelnosti, sploh 
na začetku najinega zakona,« je 
danes zadovoljna Emilija Kladnik 
Sorčan. »Ves čas smo imeli podpo-
ro staršev, predvsem mame, ki je 
pod našo streho še vedno osrednja 
oseba. Tudi osrednja oseba naših 
praznovanj in druženj,« jo spoštuje 
Emilija. »Še večja težava kot denar 
je pomanjkanje časa, ki ga je treba 
dobro uskladiti. Veliko je odvisno 
od pričakovanj in zahtev, ki jih ima 
človek,« spoznava vedno znova.

»Zdi se mi, da se s številom dru-
žinskih članov množita ljubezen in 
prijateljstvo. Ko starši odhajajo, za-
čutiš, koliko pomeni, da imaš sestre 
in brate. Da imaš ljudi, na katere se 
lahko nasloniš in te spremljajo vse 
življenje,« ugotavlja mati šestih otrok. 
Pri Sorčanovih ne praznujejo različ-
nih praznikov le tisti, ki živijo pod 
isto streho. To, da se za velike prazni-
ke srečajo tudi z Emilijinim bratom in 
s sestrama, je postalo pravilo.

Njenih sedem zborov
Emilija Kladnik Sorčan je po-

leg tega, da je predana družini in 
učencem pri pouku, tudi uspešna 
zborovodkinja. V vojniški šoli vodi 
mladinski zbor s približno šestde-
setimi pevci in še tri manjše otroške 
zborčke na razredni stopnji. Poleg 
tega se enkrat na teden pred pou-
kom predaja glasbi z zborom učite-
ljic. V Vojniku vodi že enaindvajset 
let moški pevski zbor ter tudi žen-
sko pevsko skupino Kolorina, ki jo 
sestavljajo njene bivše učenke. Tam 
se ljubezni do petja predajajo štu-
dentke in mlade mamice. V doma-
čem Šentjurju je več kot desetletje 
vodila ženski pevski zbor, skrbela 
pa je tudi za ubranost glasov otro-
škega zbora na koru.

Z enega od koncertov zborov, ki jih vodi Emilija Kladnik Sorčan. Na fotografiji je z moškim pevskim zborom iz Vojnika.

Ko zadiši potica
V Sorčanovi veliki družini imajo 

poleg odraslih otrok štiriletnega 
Amadeja in vnukinjo Zarjo, ki ju je 
prvi decembrski mož seveda že obi-
skal. »Miklavž pri nas redno priha-
ja. Ponavadi poskrbimo za kakšno 
sladko presenečenje ali igračko ali 
kos oblačila. Iz krušne peči se po-
javijo pečeni parklji,« je med našim 
obiskom pri družini povedal oče 
Aleksander Sorčan.

Ves december je v pričakovanju bo-
žiča, enega najlepših praznikov. Pred 

božičem po stari navadi hišo teme-
ljito pospravijo, v pospravljen 

dom postavijo smrečico in 
jaslice. Včasih so božično 
drevo prinesli iz gozda, da-
nes se obnašajo osveščeno in 
ga imajo iz umetnega mate-
riala, torej za večkratno upo-
rabo. Drevo okrasijo otroci, 
ki postavijo tudi jaslice. 
Včasih so za jaslice nabrali 
mah, zadnje čase jih obložijo 
s slamo. Jaslice ostanejo po-
stavljene vse do svečnice, do 
takrat, ko duhovnik vsako leto 
blagoslavlja domačije. Pred bo-
žičem v hiši zadiši tudi po zna-
čilni orehovi potici. »Potica da-
nes ne predstavlja več tako zelo 
želene dobrote, kot jo je v starih 
časih, saj jo lahko ljudje kupijo 
v trgovini kadarkoli. A vseeno 
se mi zdi, da je praznik šele, 
ko zadiši po potici,« ugotavlja 
mama Emilija.

Prišel je božič
»Naša družina praznu-

je božič še vedno po starih 
običajih. Na sveti večer se 
dobimo doma, pripravimo 
skupno večerjo in sedemo 
za isto mizo,« je med našim 
obiskom družine povedala 

Sorčanova odrasla hči Dolores.
K Sorčanovim pridejo na sveti ve-

čer še družina Emilijinega brata in 
obe sestri, zbere se vsaj dvajset ljudi. 
Bolj veren del velike družine se ude-
leži polnočnice, kjer babica prepeva 
v župnijskem zboru in Emilija pona-
vadi igra na orgle. Najmlajši Emilijin 
sin odide že k večerni polnočnici za 
majhne otroke in mlade družine, ki je 
zelo obiskana. »Na božični dan smo 
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Branko
Jeranko: »V 
novem letu 
2015 želim, da 
vam odnese 
stare skrbi in 
prinese čim 
več lepega. Naj 
prazniki na-
polnijo vaša 
srca z vese-
ljem, upanjem 
in novo notra-
njo močjo.«

Sorčanovi namenjajo posebno 
skrb najmlajšemu sinčku Amadeju, 
ki je njihov zadnji, to je šesti otrok. 
Med štiri leta in pol starim dečkom 
ter drugim najmlajšim od Sorčano-
vih otrok je kar šestnajst let razlike.

Amadej, ki se je rodil prezgodaj, 
ima zaradi cerebralne paralize težave 
z motoriko in še ne hodi. Zaradi velike 
starostne razlike je odraščal skoraj kot 
edinec, zato je bolj zahteven, a ne zgolj 
zaradi svojega zdravstvenega stanja. 
Želi si, da se drugi z njim veliko igrajo 
in pogovarjajo, za kar v številni druži-
ni vedno najde kdo dovolj časa. Veliko 
časa in energije je namenjene za redne 
Amadejeve terapije, poleg rednih tera-
pij v Celju potrebuje še intenzivne te-
rapije. Tudi v službah, kjer sta zaposle-
na (Emilija kot učiteljica glasbe na OŠ 

Vojnik, Aleksander pa kot montažer 
na regionalni televiziji VTV) pa imajo 
za reševanje težav njunega Amadeja 
izjemno razumevanje. »Brez tega bi 
bilo veliko težje in brez tega bi človek 
lahko obupal,« pravi oče Aleksander.

Še več, v Vojniku so »njihovo« Emili-
jo pred kratkim presenetili z dobrodel-
nim koncertom za Amadeja, za njego-
vo zdravljenje. Nova vojniška dvorana 
je bila polna, v njej je bilo več kot tisoč 
ljudi, na odru so bili celo Modrijani. 
Pobudnica dobrodelnega koncerta je 
bila prejšnja ravnateljica Majda Rojc, 
za organizacijo je poskrbel bivši voj-
niški župan Beno Podergajs, ki je pe-
vec »Emilijinega« moškega pevskega 
zbora, sodelovali sta nova ravnateljica 
Olga Kovač in Albina Karmuzel iz 
šentjurske zveze prijateljev mladine.

Mama Emilija in njen najmlajši otrok Amadej. Deček, ki obiskuje vrtec, je šesti otrok 
zakoncev Sorčan.

Zbrana rodbina Sorčan-Kladnik na čelu z Emiljio in Aleksandrom, zbrana pred nekaj meseci na krstu prve njune vnukinje. V rodbini so zelo predani glasbi, še posebej 
Emilijina sestra Dada Kladenik, ki je operna pevka (na fotografiji sedi).

Sorčanove jaslice. Po stari družinski tradiciji jih postavljajo na vsak sveti večer. Sorčanov »edinček«
Opaža, da je v obeh sredinah 

tradicija zborovskega petja moč-
na. Kakovost nekega zbora je se-
veda odvisna od drugih dejavni-
kov, zbori imajo vzpone in padce. 
»Na revijah ali lokalnih srečanjih 
zborov lahko opazimo, da je pri 
večini zasedb kakovost v porastu. 
Prav tako se pojavljajo ambiciozni 
mlajši zborovodje, ki želijo delati. 
Tega, da bi zborovsko petje v Slo-
veniji, kjer je na zavidljivi ravni, 
propadlo, se nam ni treba bati,« 
je vesela Emilija Kladnik Sorčan. 
Časi za zaposlene niso lahki, zbo-
rovskemu petju niso naklonjeni. 
»Če je človek ves dan zdoma, se 
težko odloči, da bo zvečer še en-
krat odšel od doma. Ljudje kljub 
temu vztrajajo,« ugotavlja.

Glasbena rodbina
To, da je Emilija Kladnik Sor-

čan toliko predana glasbi, sploh 
ni naključje. Kot otrok se je učila 
igranja violine, pozneje klavirja, 
v roke vzame tudi kitaro. Njena 
mama, ki je v letih, še vedno pre-
peva v kar dveh pevskih zborih. 
Pokojni oče je igral harmoniko 
kot samouk, bil je muzikant. 
»Ogromno je igral na različnih 
porokah in ob drugih priložno-
stih. Ne le da je rad igral in da 
je igral z dušo, pomembno je 
prispeval k družinskemu pro-
računu,« se spominja »babi« 
Karolina. Družina je skupaj pre-
pevala, štirje otroci so se naučili 
petja že kot majhni. Kri seveda 
ni voda. Emilijina mlajša sestra 

Dada Kladenik je danes poklic-
na pevka v Mariboru, operna 
pevka, ki se posveča različnim 
glasbenim zvrstem.

In kako živi z glasbo druži-
na, ki si jo je ustvarila Emilija? 
Njen soprog Aleksander ima 
dober posluh, včasih je igral v 
ansamblu, vendar zaradi večer-
nega delovnega časa ne poje v 
nobenem zboru. »Vsi najini otro-
ci so imeli možnost glasbenega 
izobraževanja, čeprav eni bolj in 
drugi manj,« je povedala Emilija. 
Njuna starejša hči ves čas pre-
peva v zborih vse do Ljubljane, 
drugi otroci so prepevali v šol-
skih zborih, eden od sinov igra 
kitaro.

BRANE JERANKO
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Hvaležna za hudo bolezen

in vsak dan nasmejana
Zaradi borbe z rakom dojke danes zgled ostalim bolnicam

»Sem večni optimist,« se je opi-
sala na spletni strani Društva on-
koloških bolnikov Slovenije, kjer 
so jo predstavili kot prostovoljko, 
ki pomaga ženskam z rakom na 
dojki in tudi ostalim onkološkim 
bolnikom. Marina Burjan. Danes 
ves čas nasmejana upokojenka iz 
Pongraca v Savinjski dolini je pri 
29 letih imela raka dojke. Bole-
zen je napredovala hitro, imela 
je kar 12 ciklusov kemoterapije 
in operacijo. Je živ dokaz, kako 
se da premagati raka. Kot pravi, je 
verjela medicini, a v njenih očeh 
zasveti poseben žar, ko doda, da 
je imela neverjetno voljo do ži-
vljenja in zdravljenja, še posebej 
ker jo je doma čakala 5-letna hči.

Rak je udaril leta 1980. »Bila sem 
na morju in ko sem želela pogleda-
ti, kako sem po sončenju porjavela, 
sem v dojki začutila zatrdlino. Po 
prihodu domov sem odšla k zdrav-
niku, ki me je takoj poslal na onko-
loški pregled. Tri tedne kasneje so 
me že operirali v celjski bolnišnici,« 
razlaga Marina Burjan, ki je danes 
zgled številnim ženskam, ki se so-
očajo z enako diagnozo, kot je bila 

3

stres in šok tudi zanj. A ljubezen 
je bila močnejša in svoji partner-
ki je stal ob strani, vse dokler pri 
50 letih ni zbolel tudi sam. »Raka 
porebrne mrene je dobil. Takrat je 
bilo še huje kot v moji situaciji,« 
pove Burjanova, ki je danes vdova. 
»Njegova podpora in ljubezen sta 
mi pomenili ogromno. Predvsem 
to, da mi nikoli v življenju niti z 
enim dejanjem niti z enim pogle-
dom ni dal vedeti, da sem bolna.«

Nasmeh kljub bolezni
V letih, ko je zbolela Burjanova, 

na dosegu roke ni bilo toliko infor-
macij o raku dojke, kot jih je danes. 
To je najbolj pogrešala, se spomi-
nja: »Kako zelo sem si želela, da 
bi se odprla vrata bolniške sobe in 
bi vstopila kakšna ženska, ki bi re-
kla: ›Glejte, tudi jaz sem zbolela in 
sem preživela‹. Podatke o tem sem 
takrat res pogrešala. Ker če bi ime-
la o tem več informacij, bi mi bilo 
lažje prehoditi vso to pot. Včasih 
je bil rak tabu, danes ni več tako.« 
Toliko bolj ji je bilo hudo, ker so ji 
zdravniki po operaciji napovedali 
samo še leto ali dve življenja, saj 

»Pogosto se zgodi, da se okolica ne zna 
pravilno odzvati, ko nekdo zboli. Naj bodo 
bolniki tisti, ki bodo dali okolici vedeti, kaj 
želijo. Torej ali želim, da me kdo obišče, 
ali ne. Bolnik je takrat na prvem mestu in 
tako se mora obnašati. Okolica pa se po-
gosto nehote odzove napačno, kar bolnika 
lahko prizadene. To je posledica tega, da se 
ljudje premalo pogovarjamo,« meni Marina 
Burjanov, borka, ki zna ceniti vsak trenu-
tek življenja.

pred leti njena. Za njo je posebej 
hudo obdobje zdravljenja s kemo-
terapijami, na katere se je vozila v 
Ljubljano. Takrat so ji predpisali 
kar dvanajst ciklusov terapij, kar 
je pomenilo dolgotrajno in muko-
trpno zdravljenje. »Bilo je resnično 
zelo hudo,« pove Burjanova.

»Njegova ljubezen mi 
je pomenila veliko«
Poleg hčerkice jo je doma čakal 

tudi partner. Vsaka njena misel je 
bila usmerjena k njima, predvsem 
k otroku. Bala se je, kako bosta 
živela sama, če se njej kaj zgodi. 
»Razmišljala sem, da bi po bole-
zni živela vsaj še toliko časa, da 
bi hči nekoliko zrasla in končala 
vsaj osnovnošolsko obdobje,« pove 
sogovornica. Bolečih misli je bilo 
v tistem obdobju veliko. S partner-
jem sta zmogla prekrmariti skozi 
viharno obdobje njene bolezni. 
Toda vsaka zveza ima vzpone in 
padce, pri čemer je bil njen rak 

je bila diagnoza zelo slaba. Toda 
kaj je v ljudeh, da želijo v takšnih 
primerih slišati napoved svojega ži-
vljenja, kako dolgo še? Burjanova 
pravi, da je v njenem primeru bilo 
to še kako pomembno, ker je raz-
mišljala, kaj vse še mora narediti, 
da bo karseda dobro poskrbela za 
prihodnost svoje hčere. »Spomi-
njam se dneva, ko sem šla v bol-
nišnico. Moja mama je jokala, jaz 
ne, zraven je bila moja hči. Ta mi je 
kasneje rekla, da zelo dobro ve, kaj 
se je dogajalo tisti dan. Da sem se 
jaz ne glede na situacijo smejala. In 
da je takrat vedela, da kaj hudega 
že ne more biti, ker sem imela na 
obrazu nasmeh.«

Zakaj?
Tako huda bolezen, kot je rak, 

prinese s seboj številna vprašanja. 
Najpogosteje se pojavi beseda za-
kaj. Nenehno se pojavlja v mislih. 
»Zakaj jaz, zakaj tako mlada in 
podobno. Nikoli nisem naredila 
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Marina Burjan, ki ima hčer in dva vnuka, si želi: »Videti ju 
rasti je največje darilo.« Željam upokojenke, ki obožuje gleda-
lišče in hojo v hribe, pa se takole pridružuje novinarka Simo-
na Šolinič: »Spoznati nekoga s tolikšno globino in močjo ter 
voljo, kot jih ima naša sogovornica, je lahko človeku samo v 
čast. Ob takšnih pogovorih pride prelomnica v razmišljanju. 
Vidiš, da je v življenju pomembno – živeti. In za leto 2015 se v 
enem samem trenutku vse želje združijo samo v eno: Življenje.«

Marina Burjan je za delo prosto-
voljke dobila posebno kristalno 
priznanje. Nastalo je izpod rok 

Jane Kosteske, mlade maneken-
ke in umetnice, ki je tudi sama 

preživela raka na prsih.

Ko gleda nazaj, pravi, da ne bi spreminjala ničesar niti v obdobju 
pred boleznijo niti kasneje. Ne želi izgubljati energije za to.

Vsak, ki jo pozna, ve, da ni dneva, ko ne bi bila nasmejana.

nič narobe, rak dojke nikoli v pre-
teklosti ni bil prisoten v družini. 
Nisem kadila, da bi lahko bilo to 
na nek način povezano z boleznijo. 
Pomisliš tudi, ali rak napada žen-
ske, ki imajo večje prsi ali manjše, 
ki so bolj močne ali ne. Prsi so naj-
lepši del ženskega telesa in potem 
se sprašuješ še, kako bo poleti na 
morju in podobne stvari,« razlaga 
sogovornica. Rak pogosto povezu-
jejo s šokom pred nastankom bo-
lezni. In Burjanova pove, da sta se 
takrat s partnerjem ravno vselila v 
hišo, poleg tega je delala še v go-
stinstvu, kjer je bil tempo hud, dela 
pa je bilo veliko: »Dejansko je bil ta 
stanovanjski problem zame šok, in 
ko sva se vselila – to je bilo decem-
bra – sem si oddahnila. 1. avgusta 
naslednje leto pa sem bila že operi-
rana. Tako da sem razmišljala tudi 
o povezavi nastanka bolezni s tem. 
Vendar ni pravila, veste. Tako se mi 
zdi. Enostavno – doletelo me je.«

Živeti za zdaj
Ozdravitev po izjemno hudi bo-

lezni pripisuje uradni medicini, 
čeprav se zaveda, da jo je k volji 
do življenja gnala ljubezen do 
družine, otroka in moža. S svojo 
hčerko se je, ko je ta odrasla, ve-
likokrat pogovarjala o raku. Hči 
je vedno hodila z njo na preglede 
v bolnišnico. Pri tem ji je bil po-
klic medicinske sestre tako všeč, 
da se je nato zanj tudi izučila. Kaj 
po mnenju Burjanove še vpliva na 
ozdravitev? Nenazadnje, zdravniki 
so ji pripisali le še leto ali dve življe-
nja, toda od operacije je minilo že 
več kot trideset let: »O tem je težko 
govoriti, ker smo ljudje različni. Ko 
nekdo izve za diagnozo, je to zanj 
šok, operacija je šok, potem tudi 
kemoterapija. Spoznala sem, da ne 
smeš razmišljati o preteklosti, ker 

je to breme, niti o prihodnosti, kaj 
bo čez pet let. Človek mora energijo 
porabiti za danes, ker živi zdaj.« 
Veliko ji je pomagalo tudi to, da je 
pozitivno naravnana. In po bolezni 
je spremenila svoj življenjski slog.

»Nisem sicer pristaš tega, da člo-
vek radikalno spremeni prehrano, 
ampak da večji poudarek sadju, ze-
lenjavi, pitju zadostne količine te-
kočine. Ker če nekaj tako radikalno 
spremeniš, je spet šok za telo in ne 
vem, ali je naše telo sposobno toliko 
šokov sploh preživeti.«

Hvaležni njej
Burjanova je danes hvaležna 

za to izkušnjo v svojem življenju. 
»Zaživiš drugače,« odgovori, ko jo 
vprašamo, zakaj ta hvaležnost. Po 
bolezni je namreč spoznala toliko 
prijateljic, ki so bile prav tako operi-
rane in s katerimi je spletla pristen 
in iskren odnos. »Gre za tako te-
sno vez, da se z besedami ne more 
opisati. Brez izkušnje z boleznijo 
tega ne bi doživela,« doda. Ohra-
nja zdrav način življenja, saj se je 
bolj povezala z naravo. Redno hodi 
na telovadbo in ustvarja na svojem 
vrtu. Zelo veliko da na fi zično ak-
tivnost. »Včasih je bilo mnenje, da 
če ima kdo raka, je ›ubogi‹. Ni res. 
Ljudje, ki so fi zično aktivni, po 
raku živijo dlje od tistih, ki niso.« 
V svoji ozdravitvi vidi tudi kanček 
sreče. Toda njej, ki je bila pri svo-
jih 29 letih na prelomnici svojega 
življenja, so danes hvaležne druge 
– v enaki situaciji. Burjanova je na-
mreč že 15 let prostovoljka v okviru 
Društva onkoloških bolnikov Slove-
nije, kjer svetuje bolnicam z rakom 
dojke in tudi ostalim bolnikom z 
rakom. Vsak, ki poišče pomoč pri 
njej, ve, da je tudi za njo borba s to 
boleznijo. V celjski bolnišnici pa 
zelo dobro vedo – saj svetuje tam 

– da so ženske in bolniki, ki dobijo 
raka po pogovoru z njo drugačni. 
Najdejo luč upanja in voljo, da so 
pri okrevanju močnejši.

Hudo ne glede na leta
Z bolnicami in bolniki se pogo-

varja o vsem. Sliši zgodbe in izku-
šnje, ki jih ubesedijo pri njej, ker 
jih morda kje drugje ne morejo. Gre 
za zgodbe, ki neposredno sploh 
niso povezane z boleznijo, a nekje 
v človekovi duši vplivajo na njen 
nastanek. »Vidim, da v naši družbi 
primanjkuje pristnih prijateljskih 
vezi. Takšnih, v katerih se lahko ne-
komu zaupaš. Veš, da ti pomagati 
morda ne more, lahko pa te poslu-

Jok je tudi zdravilo
Toda ali ta strah pred boleznijo 

ali njeno ponovitvijo sploh kdaj 
mine? »Seveda se strah pojavi. Tudi 
pri meni, še posebej ko kdaj kje za-
boli, takoj pomisliš na metastaze. 
Ampak ta strah je normalen. Enkrat 
so me bolela kolena in noge, pa sem 
odšla k zdravniku, upala, da niso 
kje kakšne metastaze, nakar mi je 
zdravnik povedal, da imam obrabo 
kolena. In sem bila – vsa srečna.«

Biti prostovoljec pri pomoči on-
kološkim bolnikom ni lahko, saj so 
zgodbe ljudi težke in boleče. Toda 
Burjanova v njih nikoli ne podoživlja 
svoje izkušnje, ampak – kot pravi – 
pomaga njim. »Dovolj močan karak-

ša in že s tem naredi zelo veliko,« 
opiše svoje delo prostovoljke. Sko-
raj neverjetno je, da marsikakšna 
ženska, ki ima raka dojke, v družini 
tega ne pove nikomur: »Veste, kako 
težko ji je živeti s tem védenjem in 
tega ne povedati nikomur? Morda 
ne zmore ali ne zna doma nikomur 
zaupati. Nekatere si ne zmorejo 
priznati, da so zbolele. Zato je v 
zaupnih pogovorih pomembno, 
da začnejo razmišljati drugače in 
se odprejo.« Nepomembno je tudi 
vprašanje, koga takšna diagnoza 
bolj stre, mlajše ali starejše ženske. 
»Nekdo bo rekel ›vam je lažje, ker 
ste bili takrat še mlajši, pa ste šli 
lažje čez to‹, nekdo drug pa ›laž-
je je, če zboli starejša, ker že ima 
otroke in vnuke‹. Ampak sploh ni 
pomembno, koliko je ženska stara. 
Ko pride bolezen, je hudo ne glede 
na leta.«

ter sem, da se ne poistovetim. Toda 
razumem. Verjetno je to razlog, da pri 
delu prostovoljke vztrajam že toliko 
časa,« pove. Bolnicam pomaga pri 
odgovorih na osebna vprašanja, ki si 
jih je nekoč postavljala sama. Zakaj 
jaz? Od kod vsa ta jeza zaradi bolezni? 
Kako naprej? »Vse to pride z rakom. 
Spominjam se, kolikokrat sem jokala. 
O vsem razmišljaš, občutki so meša-
ni. In enako je pri njih. Vidim na obra-
zih. Zdaj je navidezen smeh, ampak 
pride trenutek, ko se zlomijo. Včasih 
reče nekdo ›ne joči‹. Ne! Čisto prav je, 
če se zjočeš, ker s tem daješ bolečino 
ven,« dodaja Burjanova. Pride kdo v 
njeno življenje, ki ji reče, da ji bo to 
škodilo, ker je prostovoljka in se na 
tak način razdaja. »Ne. Meni nič ne 
škodi. Če pomagam, dobim kvečjemu 
delček dobrega nazaj,« zaključi.

SIMONA ŠOLINIČ
Foto: SHERPA



32 XXXX Št. 53, 31. december 2014

25-letni Celjan Matija Kovač: »Nujna je vzpostavitev eko-
nomskega sistema, ki bi deloval v korist ljudi in ne kapi-

talskih tvorb.«

»20. stoletje nas je s svojimi razvojnimi dosežki vse drža-
vljane sveta v glavah nekoliko prehitelo, nismo jim znali 
slediti.«

Polji izražanja bodočega 
arhitekta sta tudi
kultura in politika
Mlad Celjan počne sorodne stvari, ki se med seboj prelivajo

»Od nekdaj sem se pripravljen za svoja stališča izpostaviti, a ne ma-
ram gostilniškega fi lozofi ranja,« 25-letni Celjan Matija Kovač na kratko 
pojasni, zakaj se je letos jeseni pridružil lokalni politiki. Na listi Zdru-
žene levice je bil s preferenčnimi glasovi kot predstavnik Iniciative za 
demokratičen socializem izvoljen v mestni svet in tako je v 20-letni 
zgodovini delovanja tega organa postal drugi najmlajši svetnik. Če 
imaš možnost sodelovati, potem jo izkoristi, pravi in pri tem ne ostaja 
zgolj pri besedah. Že na prvih sejah mestnega sveta je namreč odprl 
kar nekaj vprašanj: od tega, kakšna je socialna slika mlade generacije 
v knežjem mestu, do zavzemanja za ohranitev Rakuševega mlina. 
Kot bodoči arhitekt je namreč v njem videl ne le pomnik industrijske 
dediščine, temveč odlično priložnost za prihodnost mesta.

»Združena levica prinaša zametke 
sprememb, ki se bodo morale zgo-
diti, če bo človeštvo hotelo na dolgi 
rok obstajati,« pravi in dodaja, da 
so z vstopom v državni zbor in tudi 

marsikje v občinske svete ti zametki 
v Sloveniji zelo spodbudni, a IDS in 
ZL se zavzemata za veliko širšo de-
mokracijo, kot je parlamentarizem, 
kakršnega poznamo danes.

Od temeljev navzgor
»Zaenkrat lahko le opozarjamo 

na resnico, ki je politiki drugih op-
cij doslej niso bili vajeni slišati,« 
pravi in dodaja, da je ZL še čisto na 
začetku. Ni še jasno, ali bo ostala 
koalicija ali se bodo tri stranke raz-
vijale samostojno ali se bodo mor-
da povezale v enotno. Pomembno 
je, da svoje delovanje gradijo od 
temeljev navzgor, če želijo postati 
trdna stavba. V Celju lokalni odbor 
IDS še ni formalno ustanovljen, a 
si pa majhna skupina somišljeni-
kov želi čim širšo bazo tovarišev, 
ki bi bili v tem boju pripravljeni 
sodelovati. »Da se povežemo lju-

dje, ki smo se pripravljeni za svoje 
okolje boriti, o njem razmišljati in 
se kdaj tudi izpostaviti, je namreč 
osnova vsega, če si želimo boljšo 
prihodnosto v boljšem svetu,« pra-
vi in dodaja, da ga razen na lokalni 
ravni poklic politika sicer ne za-
nima in da v njem ne vidi svoje 
prihodnosti.

Kultura prerašča 
ustaljene modele
Matija je pred vstopom v politi-

ko vse tisto, kar je želel povedati, 
izražal na polju kulture. V Hiši 
kulture Celje, ki jo je pred petimi 
leti postavljal na noge z Gregorjem 

Delejo in s Simonom Dvoršakom 
in v njej postal kreativni direktor, 
so želeli vzpostaviti ambiciozen 
model kakovostnega producenta, 
ki bi v regionalnem okolju povezo-
val živo, zlasti odrsko umetnost. 
Sodobni kulturni modeli po svetu 
ne ločujejo zgolj javne ali profesi-
onalne kulture in zasebnega ozi-
roma ljubiteljskega ustvarjanja, 
ampak je pogosto prav vmesna 
nevladna kultura tista, ki prinaša 
najvišjo mogočo kakovost. Ker 
kultura v mestu še vedno deluje 
po zastarelih vzorcih, hiši kultu-
re zastavljenih ciljev še ni uspelo 
izpolniti.

4
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»Svet postaja en sam globalni 
prostor in morda je problem naše 
generacije to, da nismo več nave-
zani, da ne čutimo tako močne 
pripadnosti. Je pa ta pomemb-
na, čeprav jo sam čutim pred-
vsem kot zvestobo sebi in svojim 
prepričanjem.«

Ivana Stamejčič: »Kako živimo in 
kako bomo živeli, je v veliki meri odvi-
sno od nas samih. Od tega, kako gleda-
mo na življenje in ljudi okrog sebe. Saj 
poznate zgodbo o dveh, ki imata pred 
seboj do polovice napolnjena kozarca. 
Prvi se pritožuje, da je njegov napol pra-
zen, drugi je vesel, ker ima napol pol-
nega. V letu 2015 in seveda tudi v vseh 
naslednjih vam želim, da sledite zgledu 
drugega in se v življenju veselite tistega, 
kar vam je dano.«

Pogled iz zaodrja
Matija pritrjuje, da je Hiša kultu-

re Celje na nek način zrasla iz dija-
škega muzikala Lepotica in zver v 
šolskem letu 2006/07. Na pobudo 
odlične vokalistke Tanje Ravljen 
so se namreč dijaki I. gimnazije 
v Celju, ki so se med seboj prej le 
bežno poznali, ob tem muzikalu 
povezali, mentorji pa so pritegnili 
še druge zunanje ustvarjalce. Osno-
va je bila tako postavljena tudi za 
opero Teharski plemiči, ki je leta 
2008 sledila že pod okriljem Dru-
štva ljubiteljev umetnosti Celje in 
za katero je društvo leto kasneje 
prejelo bronasti celjski grb.

A Matijo v kulturni produkciji ob 
scenografi ji, za katero je poskrbel 
v obeh predstavah, zanimajo zlasti 
procesi izpostavitve umetniškega 
dela. Torej kako zagotoviti eko-
nomsko okolje, kakšni naj bosta 
celotna komunikacijska podoba in 
tehnična izvedba. S tem se veliko 
ukvarja tudi kot grafi čni oblikova-
lec, zadnja leta pa tudi kot obliko-
valec razstav. Tako je postal tudi so-
delavec Muzeja novejše zgodovine 
Celje in v njem skupaj z dekletom 
Mojco Črešnik lani preuredil raz-
stavo igrač iz Hermanovega brloga 
v zdajšnji Brlog igrač. »Po skoraj 20 
letih je bila osvežitev nujna,« pravi.

Romantik v arhitekturi
»Nikoli nisem razmišljal o ničemer 

drugem, morda na kratko le o no-
vinarstvu,« pravi. Navrže pa, da pri 
njem odločitev za študij res ni bila 
težka. Kljub temu da se tudi v arhi-
tekturi danes posamezniki speciali-
zirajo za zelo ozka področja, meni, 
da omogoča zelo široko delovanje, 
saj ta različna področja lahko zdru-
žiš v dinamično polje. »Morda razmi-
šljam preveč romantično, a jemljem 
jo res široko,« pravi in priznava, da 
se vselej vrača k arhitekturi, čeprav 

»Želim si, da se zbere 
čim širši krog prole-

tariata različnih eko-
nomskih ozadij – saj 

delavstvo danes ni 
enako tistemu izpred 
stoletja – in se začne 

zoperstavljat tokovom, 
ki so pretekla desetletja 

postali nekaj normal-
nega. Liberalni kapita-
lizem je uspel razdeliti, 

razpršiti ljudi.«

»Žal je danes večina 
ljudi prepuščena temu, 

da kot drobni sateliti 
krožijo po trgu delov-

ne sile. To ni dobro za 
razvoj človeštva. Da 

večini ljudi, delavstvu, 
ostaja le pripadnost 

boju za preživetje, ni 
spodbudno. Če želi-
mo (p)ostati zdrava 
in srečna družba, so 

potrebne spremembe, 
in to ne le v Sloveniji, 
temveč širše v Evropi 

in svetu.«

Naj bo zadovoljno!

vsa leta študija ubira tudi stranpoti. 
Scenografi ja, kulturna produkcija, 
oblikovanje razstav in tudi grafi čno 
oblikovanje, s katerim se preživlja, so 
področja, ki v nasprotju z arhitekturo 
delujejo kot nekakšne maske, krin-
ka realnosti, a za izraz uporabljajo 
enak, vizualni medij.«

Kriza nastavlja 
ogledalo
V Sloveniji, a tudi sicer po svetu 

slabo gospodarimo s prostorom. Prav 
v času krize se je to spet močno po-
kazalo, saj je to področje zelo zapo-
stavljeno na državni ravni, najbolj pa 
se odraža pri vsakem posamezniku. 
»O trajnostnem razvoju človek sploh 
(še) ne razmišlja,« pravi Matija in do-
daja, da je ravnanje s prostorom v 
preteklem stoletju posledica vsega, 
kar je s seboj prinesel modernizem. 
Tem zgledom ljudje v glavnem niso 
bili dorasli. Čez leta so se pokazali 
kot nefunkcionalni in so pri upo-
rabnikih dolgoročno sprožili ravno 
nasprotne učinke od načrtovanih. V 
Sloveniji je to najbolj vidno v popolni 
razpršenosti pozidave, nesmotrnem 
izkoriščanju prostora, kar je za seboj 
potegnilo razvejano infrastrukturo, 
ki nas zdaj bremeni tako fi nančno 
kot okoljsko. »To so prinesle prostor-
ske politike oziroma njihova odso-
tnost v zadnjem času in na kratek 
rok je to težko spremeniti.«

Celje je tujcem všeč
Celje je majhno mesto in prostor-

ske politike so bile v preteklosti tu 
dobre, saj Matija ocenjuje, da mestne 
četrti funkcionirajo kot kakovostni 
urbani prostori. A se seveda tudi v 
Celju suburbanizacija dogaja s sebi 
lastno dinamiko, ko posameznik 
hoče »svoj« lasten prostor. Ima pa 
mesto lepo, slikovito zasnovo stare-
ga mestnega jedra, na katero nas po-
gosto opozarjajo tujci. Tako je pred 

tedni Matija gostil ekipo študentov 
arhitekture iz Benetk, kjer je bil tudi 
sam na študijski izmenjavi, in bili 
so navdušeni nad Celjem. »V starem 
mestnem jedru je nekaj znamenitih 
stavb in tudi med novogradnjami bi 
se našli primeri dobre umeščenosti 
v prostor,« ne želi izpostavljati posa-
meznih, saj sam nima posebej ljubih 
kotičkov ali stavb. Najpomembneje 
je, da sta utrip mesta in občutek pre-
hajanja skozi prostor prijetna.

Zanimiv, ker je 
problematičen
Matija se je usode dvorca Lanovž 

že kot gimnazijec lotil v svoji razi-
skovalni nalogi. »Zato ker je proble-
matičen. Je dominanta v prostoru, 
v katerega ne sodi več, in je v tem 
industrijsko-prometnem območju 
preprosto ostal. Zanimiv je zato, ker 
sredi tistega travnika naravnost vpi-
je v nebo,« pravi in dodaja, da zdaj 
razmišlja, da bi se ga lotil tudi v svoji 
diplomski nalogi. Ne predstavlja si, 
da bi okoli njega urejali velik park, 
vanj sodijo proizvodna, storitvena 
ali podjetniška dejavnost. »Ampak 
tako, da stavbo povzdignejo kot spo-
menik časa, ki pove, kaj je tu nekoč 
bilo.« Gre torej za nadgradnjo stare-
ga z novimi vsebinami.

»Spomeniško varstvo pri nas je 
dobro urejeno, a je res, da naša 
razvojni in ekonomski položaj teh 
norm preprosto ne zmoreta preba-
viti in investitor pogosto ne zmo-
re fi nančnega pritiska,« ocenjuje 
Matija. Pravi, da se zaveda, da tudi 
država oziroma lokalna skupnost 
ne zmoreta vzdrževanja stavb, ki 
nimajo rabe. A narobe je po nje-
govem mnenju to, da je kulturna 
dediščina v politiki odrinjena na 
rob, češ da je veliko drugih bolj 
perečih vprašanj. Čeprav v svetu 
takšne stavbe bolj privlačijo vla-
gatelje, pri nas žal to še ni praksa.

Miselni preboj za 
prihodnost
Tudi zato je Matija v zadnjem 

času tako zagovarjal ohranitev Ra-
kuševega mlina. »Prav na njem bi 
lahko Celje storilo miselni preboj in 
v stavbi vzpostavilo velik razvojni 
potencial,« je prepričan. Kot največji 
problem v mestu pa vidi nezmožnost 
zagotavljanja razvojne vizije. Za ob-
novo stavbe bi res morali poskrbeti 
z javnim denarjem, a v njej bi lahko 
zagotovili strukturo bolje plačanih 
delovnih mest za ljudi z visoko izo-
brazbo in s tem močno prispevali k 
spremembi socialne strukture v me-
stu. Danes mladi izobraženi ljudje v 
Celju nimajo priložnosti za zaposli-
tev, mesto zato postaja spalno nase-
lje, vprašanje pa je, kdaj nekoga, ki 
se na delo vozi v Ljubljano, ta potem 
tudi posrka vase in se v prestolnico 
tudi preseli. »Občina bi kot nosilec 
javnega interesa morala stremeti k 
projektom, ki bi to kakovost življenja 
in obseg dobro plačanih kakovostnih 
zaposlitev stopnjevali.«

Razvoja ne sme krojiti 
trg
»Verjamem, da razvoja urbanega 

okolja ne moremo prepustiti trgu, 
ampak mora biti javno spodbu-
jen,« pravi, čeprav se zaveda, da 
je to lažje v teoriji kot v praksi, saj 
je občina omejena tako fi nančno 
kot tudi s pooblastili, ki jih ima. 
»Najlažje je dobro skrbeti za ko-
munalno infrastrukturo in si pri 
tem pomagati tudi z evropskim 
denarjem, zelo težko pa je nare-
diti miselni in kadrovski preskok 
k temu, da okolje začne ustvarjati 
rast in zagotavljati tudi v javnem 
sektorju delovna mesta za kadre, 
ki sicer v mestu ne vidijo svoje pri-
hodnosti,« razmišlja o tem, kako 
pomemben del tega so v kapita-
lizmu lahko kreativne industrije. 
»Podoba delavskega razreda se 
močno spreminja in se izraža v 
povsem drugih oblikah, kot smo 
si ga vajeni predstavljati.«

IVANA STAMEJČIČ
Foto: SHERPA
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»Glede na to, da se pogovarjamo ravno v tem 
čudovitem predprazničnem času, se globlje refl e-
ksije, spomini in življenjske bilance zgodijo kar 
same od sebe. Ko se takole oziram nazaj, me ob-
jame resnično globoko občutenje hvaležnosti. Za 
vse ljudi, dogodke in dejanja. Vsi so me tako ali 
drugače oblikovali in mi dali svojo popotnico. 
Ko se ozreš nazaj, ni nobena stvar zares slaba, 
četudi je v kakšnem trenutku zabolela. Vse, prav 
vse se v življenju zgodi z namenom.«

Čarobnost glasbe
je prinesla
s seboj na svet
Z Natašo Zupan, sopranistko iz Žalca, o glasbi, družini, ljubezni 
in zvrhani meri hvaležnosti

Pela je, še preden je dobro spre-
govorila. In še preden si je razširila 
obzorje, je vedela, kakšna je njena 
usoda. Ne glede na to, ali je oder 
za triletno deklico predstavljal štor 
pred domačo hišo ali je njeno ob-
činstvo predstavljala večtisočglava 
množica v dvorani, je bil občutek 
isti. Domač in osrečujoč. Nataša 
Zupan je danes klasično izšolan 
sopran. A bolj kot se obzorja širi-
jo, z večjo hvaležnostjo neguje svoj 
glasbeni izraz. Glasbe ne predalč-
ka drugače kot po kakovosti. Tista 
osrečujoča neoprijemljivost, ki jo 
skozi glasbo tako rada deli s sve-
tom, namreč še zdaleč ni rezervira-
na le za vzvišenost opernih odrov.

»Verjamem, da nam je v življenju 
namenjena določena pot. Sama sem 
to začutila že zelo zgodaj,« svojo 
zgodbo začne nasmejana svetlola-
ska. Kot pravi, je očitno upravičila 
sloves, ki ga je s pregovornim jokom 
napovedala pri svetem krstu. Pri treh 
letih je znala naprej in nazaj zapeti 
vse radijske popevke in kdor ji je le 
prisluhnil, je slišal, da bo enkrat pev-
ka. Prva otroška leta so živeli prav 
na vrhu hriba, na Sv. Kunigundi nad 
Žalcem. Pred hišo je stal štor podr-
tega drevesa. To je bil prvi oder za 
zlatolaso triletnico. »Menda sem bila 
prava mala planinska znamenitost. 
Pohodniki in izletniki, ki so dnevno 
prihajali na vrh, so poleg lepega raz-
gleda dobili tudi pesmico ali dve.« 
Bila je stara kakšnih sedem ali osem 
let, ko je prvič stala na velikem odru. 
V Hali Tivoli je na koncertu skupine 
Don Juan pevec nekoga iz občinstva 
povabil, naj zapoje na odru. »V dvo-
rani je bilo približno tri tisoč ljudi, 
a sem bila na odru, še preden sem 
se dobro zavedela. Še danes se spo-
mnim tistega občutka. Nobene treme 
ni bilo. Samo neverjetno spoznanje, 
da je to natančno to, o čemer sem 

nisi našel ravno za vsakim vogalom.« 
Je pa zato za prepevanje izkoristila 
prav vsako priložnost in že v osnovni 
šoli si je s petjem služila žepnino. »Ko 
se danes oziram nazaj, vidim, kako 
dolgo pot sem prehodila. V družini 
nismo imeli izobraženih glasbenikov. 
Nihče me ni uvedel v svet klasične 
glasbe in opernih arij. Ta svet sem od-
krivala sama, z vzponi in s padci. In 
vsakokrat, ko je padel nov zastor, se je 
bilo težje obrniti ali sploh nemogoče 
oditi nazaj.«

Učitelji – življenjski 
mentorji in prijatelji
Na gimnaziji se je s petjem začela 

resneje ukvarjati. Zaključila je klavir v 
nižji glasbeni šoli in se vpisala k solo-
petju pri profesorju Davorju Mikuliću 
v Glasbeni šoli Celje. »On je bil moj 
prvi mentor, ki se ga spominjam z 
veliko hvaležnostjo. Še danes zelo ce-
nim njegovo odkrito besedo in sem 
vesela, da mi je prvi učitelj še vedno 
prijatelj in zaupnik.« Na Akademiji za 
glasbo v Ljubljani je svojo pot začela 
v razredu žal že pokojne profesorice 
Irene Baar. »V vsakem obdobju po-
trebuješ drugačno vodenje. In Irena 
mi je dala nov polet, mojemu glasu 
je odprla nove razsežnosti. In tudi po 
človeški plati mi je bila blizu. Pri solo-
petju je res pomembno, da se ujameš 
s svojim učiteljem. Noben glasbenik 
ne operira s tako subtilnim glasbilom 
kot ravno pevci. Ne moreš biti pristen 
in predan ob nekom, ki mu ne za-
upaš. In Ireni sem globko hvaležna 
za vse, kar mi je dala.« Akademijo je 
končala ob srčni podpori profesorice 
Eve Novšak Houške. Danes pa dela z 
izjemno Dunjo Vejzovič. »Vsak pevec 
rabi mentorja, svetilnik pred čermi, 
tudi glas razuma, ki te tu in tam malo 
prizemlji. Pevski svet je kljub vsemu 
krut. Mimogrede te lahko premamijo 
z vlogo, ki ni primerna za tvoj glas. 

Nataša Zupan na letošnjem Miklavževem koncertu v ljubljanski operi. Tako kot že večkrat jo je oblekla Maja Ferme. »V vsaki 
ženski spi princeska. In Maja ima dar, da jo oživi v vsej njeni lepoti.« (foto: osebni arhiv)

»Če v glasbi ni predanosti, tudi 
ni umetnosti. Takrat si kot 

zveneče cimbale in brneč bron. 
Brez strasti in predanosti v glasbi 

ostaneš prazen sam in ne sežeš 
do srca poslušalcem.«

vse dotlej sanjala. In spominjam se 
očetove roke, ko me je z neskočnim 
ponosom ob odhodu objel čez rame-
na. Takšni trenutki nam oblikujejo 
življenje,« se zamišljeno nasmehne. 
Nataši je oče umrl star komaj 36 let.

»Svet glasbe se mi je 
odstiral z vzponi in s 
padci«
Osnovnošolska leta so sovpadla z 

vrhuncem slave otroške zvezdnice 
Hajdi Korošec. »Njene pesmi sem 
prepevala na večini nastopov in sa-
njarila o čudovitih oblekicah, ki jih je 
nosila.« Ob tem so jo seveda nemu-
doma vključili v vse mogoče zbore 
in nobena prireditev ni minila brez 
njene pevske točke. »Bilo je v začetku 
gimnazije, ko sem se udeležila tudi 
izbora mladih talentov Ful cool demo 
top na Radiu Celje. Z veseljem povem, 
da je bila zelo lepa izkušnja.« Zaradi 
spleta okoliščin je prag glasbene šole 
prestopila relativno pozno. »Takrat to 
ni bilo ravno nekaj samoumevnega. 
Hotela sem igrati kitaro, a na srečo ni 
bilo prostora. Klavir mi je kasneje na-
mreč precej bolj koristil. Vsi pa so ta-
koj izpostavili, da me je treba pevsko 
usmeriti. Ampak tudi to ni bilo nekaj 
samoumevnega in enostavnega. Do-
stopnega pevskega učitelja namreč 

In takrat je res dobro imeti nekoga, 
ki mu zaupaš.«

Avsenikove skladbe so 
samospevi posebne 
vrste
V času študija se je udeleževala 

številnih pevskih seminarjev in iz-
obraževanj. Tu in tam so se odpirali 
okna in pogledi v svet, v katere si ni 
zares upala vstopiti. Hkrati je bil to 
tudi čas, ko se je preizkusila v skoraj 
vseh mogočih žanrih, od popevke do 
narodnozabavne glasbe. »Z Ansam-
blom Toplišek smo igrali večinoma 
Avsenikove pesmi in se udeleževali 
številnih festivalov. S Slovenskimi 
zvezdami sem prepotovala celo 
Ameriko. S Slavkom Avsenikom in 
z Gašperji smo v mondenem Whi-
stlerju v Kanadi snemali odmevno 
glasbeno oddajo za avstrijsko televi-
zijsko hišo ZDF. To so bile izkušnje, 
zaradi katerih imam še danes rada 
slovensko glasbo. Premalo jo cenimo 
in spoštujemo. In ni je pošteno pre-
dalčakati po žanrih. Povsod se najde 
vrhunska kakovost.« V tem času so 
prihajale tudi zanimive glasbene po-
nudbe, ki so jo postavile na življenj-
sko razpotje. »Samo nepoznavalci bi 
ob tem omalovažujoče zamahnili z 
roko. Če hočeš Avsenikove skladbe – 

5glasbe
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Saška T. Ocvirk: »Natašo Zupan, ta-
krat še Krajnc, sem spoznala na gimnazi-
ji. Pogovor z njo me vedno spomni na vse 
tisto, za kar smem biti v življenju hva-
ležna. Predvsem za vse tiste lepe ljudi, 
ki me obkrožajo. Ker prav Nataša tako 
pogosto govori o lepih ljudeh. In ta lepo-
ta nima nič opraviti z estetskimi merili 
materialnega sveta. V tem mesecu sem 
imela privilegij, da sem se lahko posve-
čala iskanju najbolj svetlih iskric. Kljub 
vsemu, kar nas tlači v vsakdanu, žarijo 
skoraj v vsakih očeh.
Da bi se v novem letu končno izkopali iz 
lepljivosti kolektivnega pesimizma. Da bi 
končno zbrali voljo in pogum ter usmerili 
pogled navzgor in naprej. Lepoto v ljudeh 
in iskrice upanja v očeh. To želim vsem 
vam. In sebi. Da bi bilo tega čim več tudi 
na straneh Novega tednika v jubilejnem 
letu 2015. Ostanite v naši družbi. Ker so 
stari prijatelji največ vredni.«

Nataša Zupan 
v družbi moža 

Andreja in hčerkice 
Arbe. Proti pomladi 

se bo družinici 
pridružila še ena 

deklica.

jaz jim včasih pravim kar samospeve 
– prav zapeti, moraš imeti res dobro 
tehniko. Avsenikova prva pevka Ema 
Prodnik je bila klasično izobražena 
pevka. Na primer Moj rodni kraj je 
ena takšnih skladb, ob katerih se lah-
ko brez dobre vokalne tehnike kve-
čjemu zelo potrudiš. Zanimivo pa je, 
da je bil na podobnem življenjskem 
razpotju tudi moj zdaj že pokojni tast 
Alojz Zupan. Kot vrhunski klarinetist 
je sicer izbral akademsko pot, ven-
dar so številne Avsenikove skladbe 
posnete prav z njim.

Z Musetto na operni 
oder
Leta 2012 je debitirala na odru 

ljubljanske opere z vlogo Musette v 
Puccinijevi La boheme. Prvič je vsa-
ka izkušnja nepozabna, zato je še 
toliko bolj hvaležna, da je dobila to 
priložnost prav v Ljubljani. »Ta svet 
že pregovorno ni vedno lep, odkrit 
in prijazen. Ampak moja izkušnja je 
bila kjub vsemu čudovita. Kolegi v 
predstavi so bili Branko Robinšak, 
Jože Vidic, Martina Zadro in drugi. 
Težko opišem, kako lepi ljudje so to. 
Na prvi vaji sem dobila objem, eno 
prijazno gesto za drugo in občutek, 
da me povsem sprejemajo v svoji 
družbi.« Tudi vloga ji je bila pisana 

na kožo. »Lik koketne Musette je 
poln operetne teatralnosti, v kateri 
se izvrstno znajdem. Brez pretirava-
nja je bila to čudovita izkušnja, zaradi 
katere človek dobi občutek, da je ro-
jen pod srečno zvezdo.« V preteklem 
letu se je pevsko precej angažirala, 
gostovala na Reki, opravila tudi nekaj 
avdicij, a so se stvari nazadnje druga-
če zložile. »Aprila bomo dobili drugo 
dojenčico. In to je trenutno najbolj 
pomembno. Verjamem, da mi zaradi 
tega nič ne bo ušlo,« se z žarom sreč-
ne nosečnice nasmehne sogovornica.

Pedagoški poklic kot 
svetlo poslanstvo
Nataša trenutno poučuje solopetje 

v glasbeni šoli v Ilirski Bistrici. Pred 
tem je sedem let učila v glasbeni šoli 
v domačem Žalcu. Kot pravi, je tudi 
v pedagoškem delu poseben čar. »Z 
večino učencev še danes ohranjam 
pristne stike. Ko te ljudje pokličejo 
in želijo s teboj deliti svoje dosežke 
ne samo na pevskem področju, am-
pak tudi na ostalih življenjskih po-
dročjih, ti je res toplo pri srcu. Takrat 
se zavem, da sem se jih dotaknila ne 
samo profesionalno, da jim nisem ne-
kaj dala zgolj na pevskem področju, 
ampak tudi kot človek. To je res izje-
men privilegij pedagoškega poklica.« 

Kot pravi, bo Žalec imel vedno pose-
ben kotiček v njenem srcu, četudi ji 
Ljubljana sčasoma postaja vse bolj 
domača. »Zelo rada se vračam in zelo 
rada nastopam na žalskih prizoriščih. 
Še posebej imam v lepem spominu 
sodelovanja v operetah. Nazadnje 
sem bila na Celjskem ob dnevu dr-
žavnosti na proslavi mestne občine 
na povabilo orkestra Akord in diri-
genta Matjaža Brežnika. To so takšni 
biseri, ki jih sčasoma nizaš v posebej 
dragoceno ogrlico spominov.«

Za vedno uklenjena v 
novih čevljih
Nataša z možem Andrejem priča-

kuje drugega otročička. Njuna prvo-
rojenka Arba bo ob rojstvu sestrice 
ravno dopolnila dve leti. Zgodba 
usodne ljubezni, ki jo je pripeljala 
v družino Zupan, je povezana s celo 
vrsto neverjenih naključij. »A v re-
snici ne verjamem v naključja. Ko 
se včasih pogovarjam z dekleti, ki 
obupujejo nad tem, da bi kdaj zares 
našla pravega, jim tako rada povem 
svojo zgodbo. Tudi jaz sem dvomila. 
In se je zgodilo, ko sem najmanj pri-
čakovala. Takrat sem bila angažirana 
kot glavna igralka v žepni operi Novi 
čevlji Gregorja Strniše. Moj lik Lili 
se zaradi obsedenosti s čevlji zaplete 

v celo vrsto nevšečnosti, na koncu 
pa jo policist – igral ga je Andrej – 
uklene in odpelje. Z vsako vajo me 
je bolj črvičilo v trebuhu in dolgo si 
nisem priznala, da trema nima nič 
s tem. Na prvem zmenku sva oba 
vedela.« Na nek način sta oba že od 
prej zelo povezana z jadranskim oto-
kom Rab. »Še zdaj vsaj delček poletja 
preživiva tam, in ko sva se nekoč s 
čolnom vračala z najine plaže, me je 
zadelo spoznanje, da bova postala 
starša. Andrej je ob tem dejal, da če 
bo deklica, bo Arba. Arba je namreč 
antično ime za Rab, v hebrejščini pa 
v pomenu štirice nosi pridih popol-
nosti in celovitosti. Z vsakim dnem, 
ko najina deklica raste, je jasno, da 
bi ji težko izbrala ime, ki bi ji bolj 
pristajalo.«

Ko je v divjem svetu vse 
na pravem mestu
Z Andrejem sta se poročila pred 

tremi leti. Poroka je bila v vseh po-
gledih nepozabna, a če bi morala 
izbrati najlepši spomin, je bil to ob-
čutek proti jutru. »Ljudje so počasi 
odhajali, vse se je umirilo, noč se je 
prevešala v jutro, jaz pa sem v po-
ročni obleki zavita v oddejo slonela 
Andreju na rami. V tistem trenut-
ku sem se globoko zavedela, da je 

vse natančno tako, kot mora biti.« 
Odkar je mama, se ji to spoznanje 
samo še utrjuje. »Seveda sem se 
bala, kako bo, kako bom zmogla, 
kaj bo z mojim pevskimi sanjami … 
A otroci v resnici sveta ne postavi-
jo na glavo. Vse stvari postavijo na 
pravo mesto. Materinstvo mi je svet 
osmislilo na povsem nov način. Ne 
predstavljam si, da bi bilo življenje 
drugačno.«

Tudi Andrej izhaja iz glasbene dru-
žine. Kot eden najboljših klarinetistov 
pri nas je angažiran na akademiji, na 
konzervatoriju za glasbo, gostuje na 
festivalih po vsej Evropi in širše. Prej-
šnji teden smo ga v Celju gostili tudi 
kot dirigenta orkestra Mandolina. 
Skupni trenutki so zato še toliko bolj 
dragoceni. »Ko izklopimo vse obve-
znosti, smo čisto običajna družina, ki 
nadvse uživa v družbi drug drugega. 
Seveda nam urnike uspe usklajevati 
tudi zahvaljujoč obema babicama, 
teti Barbki in čudovitim varuškam. 
Kljub zasedenosti si vsak dan privo-
ščimo skupen obrok iz domače ku-
hinje. Oba z Andrejem poprimeva za 
kuhalnico in takrat je čas za smeh, 
pogovor in vse tisto, kar bi sicer od-
brzelo mimo.«

SAŠKA T. OCVIRK
Foto: GrupA

»V določenem trenutku mi 
je takratni profesor Miku-
lič postavil ultimat. Včasih 
je v življenju pač treba 
izbrati. Imel je prav. In 
tudi odločila sem se prav. 
Ne bom pa jedla zarečene-
ga kruha. Ko sem na svoji 
poroki spet enkrat zapela z 
vrhunskim narodnozabav-
nim ansamblom ali nena-
zadnje tudi z Janom (Pleste-
njakom, ki je bil Andrejeva 
priča, op. p.), je bil občutek 
preprosto lep. Ne želim se 
ukalupljati in omejevati. 
Rada uživam v tej svobodi 
izraza, v različnih možno-
stih. To želim ohraniti in 
deliti z ljudmi tako skozi 
opero, opereto, narodno 
glasbo ali popevko.«

»Moja mami mi kot velika 
ljubiteljica glasbe stoji ob 
strani od nekdaj. A ne samo 
to. Ne vem, kako bi brez nje, 
ko mi je v vseh prijetnih in 
manj prijetnih trenutkih ži-
vljenja stala ob strani kot ne-
omajen oporni steber. Moja 
mami je res Mami z veliko 
začetnico. Tudi njej ni bilo 
vedno lahko, a je naredila 
vse, da bi bila najina pot z 
bratom čimbolj sončna. Saj 
sploh ni pravih besed 
za to,« si ga-
njeno obri-
še solzo.

»Z leti se vedno bolj zave-
dam, kako pomembna je 
družina. Moj brat Franci je 
bil tisti, ki je skrbel za ravno-
vesje v hiši, da me umetniško 
zasanjano ni čisto odneslo 
pod oblake. Mamin Ivi pa je 
bil najboljši približek očetu, 
kar si ga človek lahko želi. 
Le kaj naredimo dekleta, ko 
odpove avto ali se zgodi kaj 
podobno neprijetnega? Jaz 

sem vedno lahko pokli-
cala Ivija.«
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Energetsko je dobro izpopolnjen, bi za 
Leška dejali predstavniki mlajše generacije, 
njegovi sovrstniki bi morda pripomnili, da je 
nemirnega duha. Še vedno ga je težko pre-
magati. V marsičem. Njegov zadnji konjiček 
je surfanje – po spletnem omrežju. Star je 77 
let in ima najraje nedeljske dopoldneve, ko na 
atletskem štadionu igra nogomet s prijatelji in 
z znanci. Na štadionu, ki mu je dal zelo veliko. 
Lešek štadionu in štadion Lešku.

Zmagal je v skoku s palico na sredozemskih 
igrah, na evropskem prvenstvu je bil šesti, na 
olimpijskih igrah trinajsti. Kot za stavo je rušil 
državne rekorde. Skakal je v Madison Square 
Gardnu in ljubljanski cerkvi. Leta 1992 je pre-
jel Bloudkovo nagrado. Na njenih krilih je bil 
tudi direktor AD Kladivar. Navdušil je celo četo 
mladih atletov za skok s palico. Danes je na 
Kladivarjevem štadionu še vedno »šef«, a zgolj 
pri nogometu. Pred tekmami je zaskrbljen, med 
njimi goreče zagnan, po njih vselej nasmejan. 
»Sijajno!« je njegov znameniti stavek, ki ga izgo-
vori v svojstvenem slogu. 7. avgusta 2017 bo pra-
znoval 80. rojstni dan – vsi soigralci upajo in mu 
želijo, da se bo to zgodilo na travnatem igrišču. 
Ima tri sinove iz prvih dveh zakonov, Simona, 
Sama in Romana, za »svojo« je vzel tudi Iris, hčer 
tretje in sedanje življenjske spremljevalke Ide.

Kaj pa vnuki?
Le dva imam, Anjo in Roka, in že kar nestrpno 

čakam na pravnuke.
Že v otroštvu ste bili vajeni, da je bilo okoli 

vas veliko žensk, kajne?
Drži, poleg mame so me obkrožale štiri sestre.
In te so še najbolj zaslužne, da ste se po-

svetili športu.
Tri so starejše od mene, Rosvita, ki je bila 

atletinja, je mlajša. Vse še živijo. Slava je stara 
85 let in je bila leta 1948 nominirana za potnico 
na olimpijske igre v London kot telovadka. Po-
škodovala si je meniskus, operacija kolena pa je 

z nogometom
do legende

Celjan Roman Lešek je tekmoval na olimpijskih igrah v 
Rimu in Tokiu – Zdravje mu izjemno služi, zdaj se posveča 
nogometu in lovstvu

tedaj terjala pol leta rehabilitacije in z Anglijo ni 
bilo nič. Anka se je ukvarjala s konjeništvom, 
Milena pa je bila telovadna učiteljica. Ko sem bil 
star tri leta, so me starejše sestre vzele s seboj 
na vadbo v gabrski Sokol. Karkoli so tam počeli, 
sem hotel zganjati tudi sam.

Toda s palico niso skakali!
Ne, to pa ne. Po drugi svetovni vojni smo 

mulci v Gaberju počeli vse, kar je bilo možno. 
Največ smo tekli in skakali. Drogove oziroma 
palice od zastav smo uporabljali za preskakova-
nje zaprek. Bili smo lahki, Ivan Hribernik, Jože 
Brodnik, bratje Šrot …

Ste imeli vzornika v bližini?
Seveda ne. Športni poznavalci so omenjali 

Američana Boba Richardsa. V časopisju sem 
zasledil članke o dvakratnem olimpijskem zma-
govalcu.

Vam je sploh kdo pokazal, kako naj bi pra-
vilno skakali s pomočjo palice?

Na Kladivarju je bil Avstrijec, pisal se je Kle-
in. Skrbel je za vse atlete. Bili smo pravzaprav 
samouki.

Med njimi je bil tudi Ivan Hribernik Anza, 
eden najbolj znanih celjskih nogometašev. 
Kako mu je šlo?

Zelo dobro. Ko sva bila zelo mlada, me je na 
enem od treningov tudi premagal za centimeter. 
Skakal je tako, da je bil proti letvici obrnjen s 
hrbtom in jo je preletel z nogami naprej.

Se spominjate svojega prvega omembe vre-
dnega rezultata?

243 centimetrov. Skakali smo s švedskimi 
jeklenimi palicami. Bile so pravzaprav iz alu-
minija, toda rekli smo jim jeklenke. Pristajali 
smo na mivki. Potem smo dobili žagovino, 
a ker je je bilo premalo, smo si jo še doda-
tno »izposodili« v mizarski delavnici. Pristal 
si lahko samo na nogah, kaj drugega ni bilo 
priporočljivo. Pravi priboljšek so bili veliko 
kasneje kosi iz gobaste pene.

Skakali ste tudi pozimi!
Na treningih. Norec, kot sem bil, sem odstranil 

sneg, da je bilo mogoče vzeti zalet.
V 50. letih ste igrali tudi košarko v republi-

ški ligi. Vas ni mikalo, da bi ostali v njej, saj ste 
bili nekaj sezon prepričljivo najboljši strelec?

Zelo rad sem jo igral, toda le tedaj, ko sem imel 
čas. Nekaj se je govorilo, da Olimpija povprašuje 
zame, a me sploh ni zanimalo. Soigralci so bili 
Rudi Pur, Boris Malgaj, Branko Čretnik, Jože 
Geršak, Božo Kolka, kasneje sta se pridružila 
Mile Čepin in Tone Goršič.

Na olimpijskih igrah v Rimu ste še skakali 
z jeklenko. Zakaj se vam je izmuznil fi nale?

Dan pred kvalifi kacijami sem zagledal velike 
prožne ponjave. Kar šest jih je bilo. Bil sem telo-
vadec in zagnal sem se kot otrok. Eno uro sem 
poskakoval, vadil, sledil si je salto za saltom. 
Naslednji dan sem imel povsem mehke noge. 
Nič nisem mogel.

V uvodu novega olimpijskega cikla je sle-
dila revolucija v vaši disciplini. Kako ste se 
soočili z upogljivimi palicami iz steklenih 
vlaken?

V Jugoslavijo je prišlo šest palic. Mi smo 
jim rekli fi berglas palice. Ko so jih tisti, ki so 
bili pri koritu, razgrabili, je meni preostala 
najslabša. Toda leta 1962 si je legendarni Leon 
Lukman zlomil nogo. Atlet Crvene zvezde me 
je poklical in mi podaril svojo palico. Z njo 
sem bil šesti na evropskem prvenstvu v Beo-
gradu, in sicer z istim rezultatom kot tretjeu-
vrščeni. A sem imel več poskusov.

Za razliko od Rima niste imeli v Tokiu težav 
v kvalifi kacijah. Čeprav v fi nalu niste bili za-
dnji, ste bili razočarani s 13. mestom. Zakaj?

Kot vselej sem imel s seboj le eno palico. 
Dandanes jih imajo že mladinci do deset. Na 

Za leto 1992 je prejel Bloudkovo 
nagrado za organizacijsko in 
strokovno delo ter tekmovalne 
dosežke.

Tekma je bila nekoč »sveta stvar« 
in temu primerno se je bilo tre-
ba obleči. Fotografija je nastala 
v Kersnikovi ulici. Lešek gleda 
proti središču mesta. Nekaj deset 
metrov za njim se je zavilo proti 
atletskemu štadionu.

Na podelitvi najboljšim celjskim 
športnikom leta 1993 v družbi vodi-
teljice, bivše novinarke NT&RC Na-
taše Gerkeš.

Roman Lešek, 
atlet akrobat.

Roman Lešek je tudi strasten žogobrcar. Pri 77 letih odlično obvlada žogo.

S palico 
v svet,

Za jugoslovansko 
reprezentanco je nastopil 
kar 42-krat, kar je največ od 
slovenskih atletov.

Na EP 1958 v Stockholmu je 
bil 9., štiri leta kasneje pa v 
Beogradu šesti.

6
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Japonskem je bila moja povsem primerna za 
solidne dosežke, za vrhunske pa odločno pre-
mehka. Bil sem v življenjski formi, sposoben, 
močan. Moja palica pa se je močno zvila in 
odneslo me je pod letvico. Najhujše je bilo 
spoznanje, da je bil tretji Nemec Klaus Leh-
nertz, ki sem ga dva meseca prej premagal v 
Wolfsburgu.

Zakaj ste odnehali pri 27 letih?
Doma je bilo pestro, poroka in tako naprej. 

Zelo sem ga polomil, mislim glede prekinitve 
kariere. Še danes mi je žal.

Po sedmih letih skomin ste se senzacional-
no vrnili. Kaj vas je pičilo? Odlično ste se znašli na sredozemskih 

igrah leta 1963 v Neaplju. Ste bili tedaj naj-
bolj veseli?

Ne vem, vsekakor sem bil izjemno zadovoljen, 
kajti postavil sem državni rekord in tudi vso kon-
kurenco na čelu s Francozi sem uspel ugnati.

Srbski novinarji so sočustvovali z vami. 
29. maja 1958 je jugoslovanska nogometna 
reprezentanca na čelu z Dragoslavom Šeku-
larcem, ki je vaš letnik, navdušila nabito poln 
beograjski štadion in v prijateljski tekmi nadi-
grala Anglijo s kar 5:0. Pred tekmo so gledalci 
ploskali vam, toda zaman.

Dobro mi je šlo od rok in nog v vsesplošnem 
navdušenju nad zanimivim obračunom. Letvico 
sem nastavil na višino novega jugoslovanskega 
rekorda. Ko sem jo preskočil, so bili ljudje nav-
dušeni. Sodniki so preverili višino in ugotovili, 
da sploh niso spremenili višine letvice. Res je, v 
časopisih so omenjali jok. A lastne rekorde sem 
še večkrat izboljšal.

Skupno ste 14-krat presegli jugoslovanski 
rekord, ustavili ste se pri 491 centimetrih. 
Svoje poslanstvo ste nadaljevali kot trener. 
Nenadoma je vzniknilo nenavadno veliko 
skakalcev s palico. Kdo so bili?

Zdenko Pilih, Andrej Planinšek, Darko Ren-
ner, Milan Krajnc, Vlado Žirovec, Bojan Kla-
kočer, Igor Topole … Večino sem navdušil v 
IV. osnovni šoli, kjer sem učil športno vzgojo.

Dostojni naslednik je Robert Renner, 
svetovni prvak med mlajšimi mladinci in 
slovenski rekorder. Ste spremljali njegov 
razvoj?

Vsekakor. Zame je bil genialen skakalec. 
Podobno kot jaz je bil vrhunski že pred 20. 

letom. Pred časom je obstal. V najini disciplini 
je to pogost pojav, ko se ti zruši model celotne-
ga postopka. Tudi meni se je pripetilo, da tri 
mesece nisem bil sposoben poštenega skoka.

Opisovali so vas tudi takole: odločni borec 
deškega izgleda, lahek kot pero in gibčen 
kot gimnastični šampion. Kaj pa poškodbe?

Nobene resnejše ni bilo.
Ste domala medicinski fenomen. Zdravje 

vam odlično služi. Lahko izdate recept?
Zakaj pa ne, toda treba se ga je držati. To-

rej, živim normalno, ničemur se ne odrekam. 
Vselej pravim, da živim le enkrat. Vsekakor ne 
smem pretiravati, a odrekati se tudi ne.

Če ni res hudičevo močnega vzroka, se ne 
odrečete nedeljskemu nogometu, pa naj bo to 
po snegu, med nalivom, pod žgočim soncem. 
Kdaj ste začeli?

Redno se dobivamo prav vsako nedeljo v letu 
od leta 1975. V dveh urah lahko kričiš, se skre-
gaš, stepeš, česar doma pač ne moreš. Med za-
četniki so bili Jože Kopitar, Martin Štajner, Franc 
Vravnik, tudi Adi Vidmajer je prihajal, Stanko 
Lorger je prišel le enkrat. Bil je hitrejši od žoge. 
Naj mi zdravje služi vsaj še 10 ali pa 15 let za 
igranje nogometa, pa bo kar v redu.

DEAN ŠUSTER
Foto: SHERPA, arhiv ROMAN LEŠEK

Lešek je član Lovske družine 
Dol pri Hrastniku. »V našem 
revirju imamo skoraj vse, še 
kakšen medved se sprehodi 
skozenj. Od trofej naj omenim 
zlatega mufl ona.«

»V Tokiu sem Ivu Daneuvu 
svetoval, katero kamero naj 
kupi. Naša odprava je imela 
ob vrnitvi kar nekaj težav na 
jugoslovanski carini …«

Lešek je bil 
dve desetletji 
jugoslovanski 
rekorder. Ponosen 
je tudi na svoje 
slovenske rekorde, 
v skoku v daljino 
(743 cm), v teku na 
200 metrov (21,7 
sek) in v štafeti 
4x100 m. Z njim 
so tekli še Stanko 
Lorger, Mirko 
Kolnik in Zoran 
Vučer.

Ko sem videl tedanje rezultate drugih, me je 
vleklo nazaj. Začel sem »migati«. Pri 34 letih 
sem si kupil palico, na lastne stroške sem od-
potoval na primer v Lichtenstein. Preskočil sem 
480 centimetrov in nato naskakoval pet metrov, 
torej državni rekord.

Je bila še kakšna vaša odločitev nenadna?
Leta 1958 sem začel urejati vse, kar je bilo 

treba, za odhod na študij v ZDA. Profesori-
ca angleščine iz Celja mi je dala potrdilo za 
znanje angleščine, čeprav sem jo obvladal za 
silo. V Zagrebu sem dobil potrdilo na ameriški 
ambasadi. Čakal me je študij na univerzi U. 
C. L. A, imel bi 600 dolarjev štipendije. Pa 
sem zadnji trenutek vse skupaj odpovedal. 
Zaljubil sem se …

Precej kasneje ste vseeno odpotovali v oblju-
bljeno deželo. Kako je bilo?

Skakal sem v Washingtonu, Philadelphiji, v 
New Yorku, v znameniti dvorani Madison Squa-
re Garden. Srečal sem Dona Bragga, ki je zmagal 
v Rimu. Iskal sem predvsem strokovno pomoč, 
predvsem na univerzi Yale, kjer smo trenirali. 
Toda nikjer nisem videl trenerjev.

Roman Lešek med razkazovanjem svoje zbirke pri-
znanj novinarju Deanu Šusterju, ki pravi: »Želim 
vam, da bi vam zdravje služilo vsaj približno tako 
kot Romanu Lešku.«

Tedaj, ob koncu 50. in začetku 60. let, najboljša možna športna oprema, na 
stezi iz ugaskov.

Roman Lešek 
(tretji z leve) je 
navdušil mnogo 
mladih atletov za 
treniranje skoka 
s palico. Desno 
stojita Milan 
Krajnc in Darko 
Renner, trener in 
oče slovenskega 
rekorderja Rober-
ta Rennerja. Ob 
Lešku sta Dušan 
in Stanka Prezelj, 
odlična skakalca v 
višino, ki sta bila 
prav tako njegova 
varovanca.

Roman Lešek v 
času, ko je bil di-
rektor AD Kladivar, 
in njegova ekipa 
trenerjev. Z leve 
so Miro Kocuvan, 
Zlatko Bezjak, Hr-
voje Fižuleto, Jože 
Kopitar, Mladen 
Pavljak, Marko 
Božiček  in Martin 
Stepišnik

Lešek in Christos Papanikolaou. Grk je leta 1970 v Atenah postavil 
svetovni rekord (549 cm).
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Velenje je posebno za-
radi marsičesa: na primer 
ponosno je na rdečo barvo 
in socializem, saj ima še ve-
dno Titov trg z ogromnim 
spomenikom v čast Josipu 
Brozu, športno dvorano so 
preimenovali v rdečo, soci-
alizem pa oživljajo kot turi-
stično doživetje. Imajo tudi 
premogovnik, jezera, Piko 
Nogavičko. Da iz Velenja 
prihaja veliko dobrih glasbe-
nikov, sem tudi že slišal. Da 
je Velenje pravzaprav pravi 
glasbeni fenomen, pa sem se 
prepričal, ko sem vzel v roke 
knjigo zGodbe Velenja.

zGodbe Velenja (zbornik) O avtorjih
Knjigo je s svojimi besedili pripravilo več avtorjev, ki so 

nadgradili prizadevanja Silva Grmovška in Siniše Hranjca, 
ki sta na podlagi zbiranja in obdelovanja dokumentarnega 
in fotografskega gradiva razmišljala, kako vse to zapakirati 
v zbornik ali kakšno drugačno knjižno obliko. Poleg njiju 
so besedila prispevali še Igor Bašin, Dušan Dim, Lado 
Planko, Matjaž Šalej, Bojana Špegel, Matej Voglar, Jože 
Vogrin, Tina Felicijan, ki je s Hranjcem sodelovala pri 
leksikonskem delu knjige, Andreja Ažber, ki je uredila 
zbornik, in Jure Trampuš, avtor spremnega besedila.

Ujeti v glasbi
Kot glasbenemu nepozna-

valcu, ki v življenju ni prav 
posebej pozorno spremljal 
glasbenega dogajanja), mi na 
misel pade nekaj imen: Ave, 
Šank Rock, 6pack Čukur, Res 
Nullius, Stane Špegel, Irena 
Vrčkovnik, Natalija Verbo-
ten, Sanja Mlinar.

Ko prelistavam knjigo, 
ugotovim, da je pomembnih 
imen z velenjske glasbene 
scene za celo enciklopedijo. 
Ali za skoraj pol knjige, dru-
go polovico sestavlja krono-
loška predstavitev glasbene 
scene od šestdesetih let in 
posameznih glasbenih zvr-

sti, rokenrola, popa, elektro-
nike, džeza, hip hopa …

Knjiga je ob esejih o šte-
vilnih velenjskih popular-
nih godbah in godbenikih, 
o tem, kako so ponotranjali 
svetovne glasbene trende in 
vplive političnih in družbe-
nih gibanj, tudi zgodba o 
rojevanju velenjske alterna-
tivne kulture in družbene 
scene. zGodbe Velenja je v 
obliki zbornika spisana mo-
nografija, kjer so svoje tekste 
prispevali dobri poznavalci 
velenjske in širše glasbene 
scene ter družbenega doga-
janja. Knjiga je tudi bogato 
slikovno opremljena in po-
datkovno dokumentirana.

Kot je v uvodniku zapisala 
urednica zbornika Andre-
ja Ažber, jih pri snovanju 

zGodb Velenja ni motivirala 
nostalgija v smislu »še po-
mnite (rokerski) tovariši«, 
temveč so stremeli za čimbolj 
izostrenim pogledom na nji-
hovo barvito glasbeno sceno.

V teh (pred)prazničnih 
dneh je nekaj junakov mo-
nografije tudi nastopilo v 
svojem prenovljenem me-
stu. Sami ali tudi v kakšni 
posrečeni kombinaciji: Šank 
Rock v Rdeči dvorani, 6pack 
Čukur s svežim državnim 
nagrajencem, legendarnim 
Alfijem Nipičem, na Pro-
menadi, Natalija Verboten 
na Titovem trgu, v domu 
kulture v Velenju pa Ave in 
Rajko Djordjevič, ki je tudi 
sam izdal knjigo ob svojem 
življenjskem in glasbenem 
jubileju.

Ob ogledu njihovih koncer-
tov je prebiranje in prelistava-
nje knjige zGodbe Velenja kot 
naročeno, za prijetnejše (po)
doživetje koncerta in prepri-
čanje o tem, da se ob Lju-
bljani redkokatero slovensko 
mesto lahko pohvali s takšno 
bogato glasbeno sceno in še 
bogato monografijo o njej.

Knjiga zGodbe Velenja je 
izšla v nakladi tisoč izvodov, 

izdali pa sta jo Knjižnica Ve-
lenje in Založba Karantanija. 
Ta zbornik je tudi eden opa-
znejših projektov, s katerim 
so v Velenju zaznamovali 
pomembna jubileja v izte-
kajočem se letu, 55-letnico 
ustanovitve mesta in 750-le-
tnico prve omembe Velenja 
v zgodovinskih virih.

ROBERT GORJANC

kamra
www.kamra.si

ZGODBE IZ 
KAMRE

SVETOVNA VOJNA 1914–1918

Od cesarja k domačim
Na fotografiji so Jože Petek, Jakob Petek 

(v rokah drži granato), Magdalena (Leni) 
Petek (por. Leber) in Johana Petek. Slednja 
je bila vdova po Martinu Petku, ki je padel na 
Doberdobu 7. 11. 1915. Po smrti Martina je 
Johana s sinom Karlom iz Dortmunda prišla 
na Martinov dom k Mežnarju na Homu.

Prispevek: Vinko Petek, v okviru 
akcije zbiranja spominov na 1. svetovno 

vojno v organizaciji Medobčinske 
splošne knjižnice Žalec

Rubriko pripravlja Osrednja knjižnica Celje.

Medijski pokrovitelj: Novi tednik

Vir: www.kamra.si, Album Slovenije – 
osebni spomini 20. st.

Jakob Petek po štirih letih služenja cesarju z domačimi na dopustu leta 1916

ZGODBE S CELJSKEGA – NOVICE IZ 33 OBČIN 95.1    95.9    100.3    90.6      MHz

Franc Ksaver Meško, slo-
venski pisatelj, pesnik, dra-
matik in duhovnik, se je rodil 
28. oktobra 1874 v vasi Klju-
čarovci v župniji sv. Tomaž 
pri Ormožu v kmečki druži-
ni Antona in Marije, rojene 
Obran, kot četrti od šestih 
otrok.

Po osnovni šoli pri Sv. To-
mažu je obiskoval četrti ra-
zred nemške šole na Ptuju. 
Tam je končal tudi nižjo gim-

Po poteh Ksaverja Meška
Ob 140-letnici pisateljevega rojstva in 50-letnici smrti (1874–1964)

nazijo, višjo pa je obiskoval v 
Celju. Po maturi 1894 se je po 
daljšem premisleku odločil za 
bogoslovje. Teologijo je študi-
ral tri leta v Mariboru in zadnji 
letnik v Celovcu, kjer je bil leta 
1898 posvečen v duhovnika. 
Kot duhovnik je služboval v 
različnih krajih na Koroškem, 
najdlje v župniji Sele, kjer je 
umrl 12. januarja 1964.

Pisal, pesnil …
Meško je bil pisatelj, pesnik 

in dramatik. Njegovo slovstve-
no delo se začne na prelomu 
našega leposlovja iz realizma 
in naturalizma v simbolizem.

Že kot gimnazijec je začel 
objavljati pesmi v celjskem di-
jaškem listu Vesna in Domovi-
ni, pozneje kot bogoslovec pa v 
semeniškem listu Lipica in ob-
časno pod psevdonimi tudi v 
Ljubljanskem zvonu, Slovenki, 
Domačem prijatelju ter Domu 
in svetu. Kmalu je začel pisati 
tudi pripovedna besedila in jih 
leta 1896 objavljati v Ljubljan-
skem zvonu. Pisal je črtice, no-
vele, povesti, romane, legende, 
eseje in portrete, napisal je tudi 
več dramskih besedil z naro-
dnostno, s kmečko in z versko 

vsebino ter številne spominske 
zapise. Njegovo prvo daljše 

Iz spominov
»In sem šel v Celje. Še da-

nes sem vesel, da sem sledil 
tistemu usodnemu klicu in 
navdihu. Saj so bila tista šti-
ri leta v Celju od leta 1890 
do 1894 med najlepšimi v 
mojem življenju. Okolica 
Celja, razvaline gradu, zgo-
dovina mesta in Celjskih 
grofov, mesto samo, šola 
in profesorji, tudi sošolci, 
vse je delovalo name, me 
nekako kar sililo na pot, ki 
sem jo hodil v življenju, na 
pot pisateljevanja …«

Fran Ksaver Meško, Pred šest-
desetimi leti, Celjski zbornik, 
1951, str. 215–220

Abiturient v Celju 1894

Naslovnica knjige, ki je s prvim 
zvezkom izšla leta 1911 v Celovcu 
pri Družbi sv. Mohorja.

Kot višješolec v 
Celju
Svet se mu je razširil, ko je 

prišel na ptujsko gimnazijo, 
torej s podeželja v manjše 
mesto. Še večji polet je doživel 
kot višješolec v Celju. Ker Ptuj 
ni imel višjih gimnazijskih ra-
zredov, si je za nadaljevanje 
izbral Celje in ne Maribor, 
čeprav je bil ta nekoliko bliže 
domu. Štiri celjska leta, od 16. 
do 20. leta, so v 90 let dolgem 
življenju predstavljala po tra-
janju sicer malo, a veliko po 
intimnosti doživetij. To je bil 
namreč čas sproščenega di-
jaškega življenja: kot dolgo-
lasca ga je profesor imenoval 
»loncevez«, prislužil si je tudi Prijatelji duhovniki na obisku pri Francu Ksaverju Mešku na Selah

dijaški zapor, »karcer« so mu 
rekli, ker je s sošolci poslal 
nezaupnico Mahniču zaradi 
njegove kritike Gregorčiče-
vih pesmi. To je bil tudi čas 
navdušenja za gledališče, čas 
intenzivnega prebiranja knjig. 
Tako se je vživel v Aškerčeve 
pesmi, da mu je med branjem 
ob peči pregorela suknja. Bil je 
pa tudi čas, ko so mu natisnili 
prve pesmi in črtice.

Hiša, kjer so sošolci snovali 
literarne načrte, ne stoji več, 
stoji pa še tista nasproti hotela 
Evrope, kjer je nekaj časa tudi 
stanoval.

Srečko Maček,
Osrednja knjižnica Celje

Simona Vončina, 
Koroška osrednja knjižnica 

dr. Franca Sušnika

Rubriko pripravlja 
Osrednja knjižnica Celje

Uporabljeni viri:
Poti Franca Ksaverja Meška, 

objavljeno na www.kamra.si
Po poteh Ksaverja Meška, 

scenarij za recital Ljubitelj-
skega gledališče Teharje Ce-
lje, pripravila Božena Orožen, 
[tipkopis], 2014

pripovedno besedilo je roman 
Kam plovemo (1897). Najzna-
menitejši sta njegovi knjigi 
liričnih črtic Ob tihih večerih 
(1904) in Mir božji (1906), ki 
sta mu v slovenskem slovstvu 
ustvarili ime in literarni pojem 
»meškovstvo«.

Meško je tudi veliko pesnil. 
Ponarodeli sta njegovi pesmi 
Kako bom ljubila, me srce 
boli in Sem fantič z zelenega 
Štajerja. Med dramskimi deli 
je ustvaril Na smrt obsojeni, 
Mati, Henrik, gobavi vitez, 
Pasijon in Pri Hrastovih.
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Glasbena šola Celje je v zadnjem decem-
brskem ponedeljku pred prazniki s koncer-
tom Mladinskega simfoničnega orkestra pod 
vodstvom Matjaža Brežnika sklenila bero 
letošnjega prvega dela koncertne sezone.

Že konec novembra so uvod v številne 
novoletne prireditve glasbene šole pripra-
vili pedagogi s tradicionalnim novoletnim 
koncertom in poskrbeli za večer izvrstnih 
interpretacij ter številnih umetniških vtisov. 
Dogodek se je ponovno izkazal za enega naj-
bolj zanimivih celjskih koncertov.

Že čez nekaj dni se je do zadnjega kotička 
napolnjena Koncertna dvorana veselila nove-

ga glasbenega večera. Kitarski orkester pod 
vodstvom dirigentke Suzane Hebar Čamer 
je svoj koncert obogatil s pevskimi solisti 
in z nastopom Otroškega pevskega zbora 
Glasbene šole Celje pod taktirko Mojce Li-
pnik Vertačnik ter začaral prvi decembrski 
dan. V decembru so vsi ponedeljki zveneli 
v orkestrskih zvokih. Mladinski pihalni or-
kester je pod vodstvom dirigenta Bernarda 
Beline prikazal zanimiv izbor skladb, navdu-
šil občinstvo Narodnega doma ter ponovno 
dokazal, da je orkester prerasel v izvrsten 
orkestrski sestav. Mali godalni orkester pod 
vodstvom Petre Arlati Kovačič in mali pi-

halni orkester pod vodstvom Nataše Aškerc 
sta svoj tradicionalni nastop obeležila s kon-
certom v Celjskem domu. Večer božičnih pe-
smi in veselih koračnic je razveseljeval polno 
dvorano zadovoljnega občinstva. Za Mali pi-
halni orkester je bil to že drugi decembrski 
nastop, saj se je prvič predstavil že na odru 
Pravljičnega Celja.

Pika na i še mladi simfoniki
Za konec novoletnih koncertov je piko na 

i pritaknil mladinski simfonični orkester. 
Koncert z naslovom Pod zvezdnato zastavo 
je bil v celoti posvečen ameriški glasbi. Z iz-

vrstnimi solisti (Primož Mavrič, Martina Bur-
ger in Urban Jerman) je orkester postopoma 
segreval ozračje Celjskega doma in z igrivim 
aranžmajem P. Tovornika skladbe Tom in 
Jerry zaokrožil izvrsten glasbeni izbor.

Omenjeni koncerti predstavljajo večji de-
lež dogodkov glasbene šole, zagotovo pa 
moramo omeniti še številne manjše nastope 
učencev in dijakov v šoli in izven nje. Lahko 
rečemo, da vse to kaže na pomembno vlogo 
glasbene šole v celjskem prostoru ter tudi 
širše na izjemno vlogo javnega glasbenega 
šolstva v Sloveniji nasploh.

METKA LIPOVŠEK

Velik uspeh učenk 
šentjurske glasbene šole

Violinistka Maša Leskovar in flavtistka Iza 
Pia Peperko sta se udeležili 10. mednarodne-
ga glasbenega tekmovanja Paolo Spincich, ki 
je bilo od 1. do 6. decembra v Trstu.

Maša Leskovar je 2. decembra z violino (A-
-kategorija) odlično odigrala svoj program in 
med tekmovalci soudeleženci, ki so prišli iz 
Slovenije, s Hrvaške, iz Avstrije in Italije, za-
služeno dosegla 96 točk in s tem 1. nagrado. 
Na tekmovanje jo je pripravljala profesorica 
Elizabeta Rauter. V glasbenem programu, 

s katerim se je predstavila mednarodni ko-
misiji za godala, jo je pri klavirju spremljala 
profesorica Larysa Kocherova.

Dva dni kasneje, 4. decembra, se je na 
tekmovanju predstavila še druga nadarjena 
mlada glasbenica, izza Pia Peperko. Nastopi-
la je s flavto (A-kategorija). Za odličen nastop 
in podeljeno 2. nagrado je zaslužna njena 
profesorica Diana Štih. Izo Pio je pri klavirju 
spremljala Valentina Černe.

SJ

Prepevanje pod grajsko 
novoletno jelko

Kulturni program prazničnih dogajanj je 
bil pester in koordinator projekta Festival 
Velenje jim ni zaman namenil pomenljive-
ga naslova Čarobni december Velenje 2014. 
Zares pisani paleti vseh mogočih dogodkov 
so svoje pritaknili tudi pevci Moškega pev-
skega zbora Kajuh Velenje.

Praznično prepevanje na Velenjskem gradu 
pod novoletno jelko Muzeja Velenje je razve-
selilo ne le pevce, temveč tudi občinstvo, ki 
se je kljub hladnemu večeru v nedeljo, 21. 

decembra, podalo na grad. Med obiskovalci je 
bil tudi Zmago Frankovič, ki je bil zborovodja 
Kajuha približno dvajset let. Veselilo ga je, da 
je videl veliko novih, mladih pevcev. Danes je 
zborovodkinja Metka Smirnov, zbor pa šteje 
dvajset članov. Sicer pa je bil ta moški pev-
ski zbor ustanovljen že leta 1920, iz njegovih 
vrst je nastal tudi Rudarski oktet. Kot se za 
praznične dni pred novim letom spodobi, je 
bil izbor pesmi temu primerno pripravljen.

HINKO JERČIČ

Kitarskemu orkestru pod vodstvom dirigentke Suzane Hebar Čamer so se na koncertu pridružili pevski solisti in člani Otroškega pevskega zbora Glasbene šole Celje pod taktirko Mojce Lipnik Vertačnik.

Končali letošnjo koncertno bero
Utrip celjske glasbene šole

Maša Leskovar Iza Pia Peperko

Moški pevski zbor Kajuh je 21. decembra nastopil pod novoletno jelko na Velenjskem gradu. (Foto: HJ)
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Ustvarjalno in 
kulinarično na 
Sladki Gori

Praznovali smo 
abrahama

Davnega leta 1964 smo kon-
čali osnovno šolo na Ponikvi. 
Ker je letos minilo 50 let, smo 
se ponovno srečali. Na sončno 
oktobrsko soboto smo se zbrali 
pred lepo novo osnovno šolo na 
Ponikvi.

Ravnateljica Andreja Ocvirk 
nas je prijazno sprejela in nam 
razkazala šolo, ki jo zdaj obisku-
jejo že naši vnuki. Nato nas je 
povabila še v zbornico, kjer smo 

tudi nazdravili in obujali spo-
mine na šolske dni. Bilo je zelo 
prijetno, ob slovesu je nastala še 
slika za spomin. Druženje smo 
nadaljevali na turistični kmetiji 
pri Krošlovih. Z nami je bila tudi 
naša učiteljica Slava Kovačič, ki 
je še vedno v dobri kondiciji. So-
šolec Jože, ki že dolga leta živi 
v Nemčiji, je komaj prepoznal 
sošolce.

MINKA ZATLER

Turistično društvo Skriti biser Sladka Gora je že drugo leto za-
pored v domu krajanov pripravilo prednovoletno srečanje za vse 
člane in tiste, ki radi kulinarično in umetniško ustvarjajo. Zvečer 
je bila na ogled komedija Kulturnega društva Sv. Štefan Jaz sem pa 
k vojakom šel.

V ustvarjalnih delavnicah so otroci pod vodstvom Mire Ciglar izde-
lovali novoletne voščilnice, odrasli pa adventne venčke in novoletne 
aranžmaje. V kuhinji so bile kuharske delavnice, otroci so pekli piškote 
vseh oblik in slane palčke, odrasli pa dobrote adventnega časa, kot so 
medenjaki, sadni kruh, orehova gnezdeca ….

Večer je bil nostalgično obarvan predvsem za tiste, ki so služili vojsko 
v nekdanji JLA. KD Sv. Štefan je odigralo komedijo Jaz sem pa k voja-
kom šel. Nekdanjemu županu Občine Šmarje pri Jelšah Jožetu Čakšu 
je predsednica društva Majda Jurše podarila portretno sliko v zahvalo 
za dolgoletno dobro sodelovanje. Sledilo je druženje ob sladkogorski 
kapljici in dobrotah, ki so jih pripravili na kuharskih delavnicah.

POLONA BERCKOOtroci pri izdelovanju rafaelo kroglic. (Foto: Digital studio)

NAJINA POROKA

Le kaj je bilo v hrani?
Jožica in Tonči Siter iz 

Trnovelj pri Socki sta se 29. 
novembra po 50 letih po-
novno poročila in si nadela 
nova prstana, priče pa so 
bili njuni trije otroci Tonči, 
Minka in Vera.

Slavje so nadaljevali v 
gostilni Koprivnik, dlje kot 
so sprva mislili. Zanimivo 
je, da jima je na zlati poro-
ki igral »muzikant«, ki mu 
je Jožica na njegovi poroki 
kuhala.

Po maši so jima pripravili 
presenečenje tudi člani Tu-
rističnega društva Nova Cer-
kev, katerega članica je Joži-
ca. Sprehodila sta se po rdeči 
preprogi in prejela priročna 
darila. Zvečer jima je podo-
knice zapel moški zborček 

s Frankolovega in dodal še 
dalmatinske napeve.

Večerja na 
»gajbicah«
Jožica in Tonči sta se spo-

znala v bližini sedanjega 
doma. Tonči je pri sosedovih 
pomagal pri izdelavi fasade, 
Jožica pa je pomagala v ku-
hinji in mu verjetno vmešala 
v hrano nekaj, kar je njego-
vo srce spravilo v hitrejši ri-
tem …

28. novembra 1964 sta se 
v topel jesenski dan podala 
kot mladoporočenca, ki sta 
si pred oltarjem obljubila ne-
kaj, kar še vedno traja. Nju-
no ljubezen je junija 1965 že 
okronalo rojstvo prvorojenca 
Tončija, ki je v življenje star-

šev prinesel veliko radosti, 
Jožica je ob rojstvu sina pre-
jela od moža šopek, za kate-
rega je večkrat v šali omenila, 
da je bil velik kot metla. Leto 
kasneje se je Tončiju pridru-
žila sestrica Minka, ki je bila 
od prvega trenutka očetova 
punčka in je vse do danes v 
veliko pomoč staršema. Po 
nekajletnem premoru se je 
avgusta 1972 nenapovedano 
rodila še živahna Verica, ki 
je dodobra premešala dru-
žinsko dinamiko.

Tonči je hodil na delo, oba 
pa sta skrbela za majhno 
kmetijo in si zgradila skro-
mno hiško, v kateri je bilo 
prostora tako za srečo, solze, 
prepire in sladke dneve spra-
ve in razumevanja. Veliko 

odpovedovanja je bilo treba, 
da sta si zgradila dom in prvo 
večerjo pojedla na »gajbicah« 
od jabolk, in še danes večkrat 
povesta, koliko sreče je bilo 
takrat v zraku.

Kmalu sta doživela poroko 
sina in ob tem lepo sprejela 
njegovo ženo Dragico. Leta 
so tekla in jima podarila še 
vnuke Tanjo, Petro, Timoteja 
in Urško, na katere sta zelo 
ponosna. Slavljencema so se 
zgodile tudi težke preizku-
šnje, predvsem bolezen in te-
žave, ki se nehote prikradejo 
v zakon. Vse sta bolj ali manj 
uspešno prebrodila.

Danes jima čas mineva tudi 
ob branju Novega tednika in 
poslušanju Radia Celje.

VS
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Območna obrtno-pod-
jetniška zbornica Laško 
(OOZ Laško) je konec no-
vembra obeležila 35 let de-
lovanja.

Številni gostje in člani so 
napolnili dvorano v hotelu 
AquaRoma v Rimskih To-
plicah. Prisotne sta najprej 
pozdravila predsednik OOZ 
Laško Franc Medvešek in 
predsednik Obrtne zbornice 
Slovenije Branko Meh. Po 
uveljavitvi prostovoljnega 
članstva je območno obrtno-
-podjetniški zbornici ostalo 
70 odstotkov vseh članov. 
Predsednik Franc Medvešek 
je povedal, da se trudijo v svo-
je vrste pritegnili tudi ostale 
obrtnike in podjetnike, kajti 
delo in uspehi zbornice se 
odražajo pri vseh, tudi pri 
nečlanih. Večje povezovanje 
članov in tudi številčno moč-
nejše članstvo prinašata večjo 

Na slovenskem 
knjižnem sejmu

V družbi Pike 
Nogavičke in Božička

Bolj povezani 
in močnejši

moč, večjo slišnost, posledič-
no večji vpliv.

Nagrajenci
Franc Medvešek je podelil 

priznanja za 10-, 20- in 30-le-
tno delo v obrti, podeljena 
so bila tudi posebna prizna-
nja laške obrtne zbornice. 
Prejeli so jih: Vinko Kralj iz 
Rimskih Toplic za 35 let dela 
v obrti, Franc Medvešek iz 
Radeč za 45 let, Marijan Ži-
bret iz Radeč za 50 let. Pri-
znanje za najstarejšo obrtni-
co je prejela Štefanija Zdovc, 
ki je pri svojih 91 letih še ve-
dno aktivna gostinka.

Predsednik Obrtne zbor-
nice Slovenije Branko Meh 
je podelil priznanja Obrtne 
zbornice Slovenije. Bronasti 
ključ so prejeli: Franc Derno-
všek, Jožef Krajnc, Zdenko 
Leljak, Drago Pušnik, Brigita 
Veber, Janez Zimšek in Jani 

Krivec, srebrnega pa Matjaž 
Cajhen in Franc Medvešek. 
Srebrni pečat je prejela OOZ 
LAŠKO.

Območna obrtno-podje-
tniška zbornica Laško je ob 
35-letnici izdala tudi tiskan 
zbornik. Ob obletnici se je 

odrekla tudi vsem darilom v 
korist humanitarnega dru-
štva Vesele nogice, ki zdru-
žuje in pomaga otrokom s 

Prejemniki priznanj Obrtne zbornice Slovenije

cerebralno paralizo in nji-
hovim staršem.

ANDREJA ROJC
Foto: Foto Fleš

Tudi Pika hoče počitnice (igrajo: Matic Kričej, Eva Grudnik, Veronika Slapnik).

V veselem decembru je 
gledališka skupina Gimna-
zije Lava ponovno nasme-
jala otroška lica. Gledališko 
predstavo Pika Nogavička, ki 
je nastala po literarni prired-
bi Andreja Rozmana Roze, 
smo premierno za otroke za-
poslenih v Šolskem centru 
Celje odigrali v četrtek, 18. 
decembra 2014.

Oktobra so se začele bralne 
vaje. Nato smo se preizkušali v 
vajah improvizacije in gibanja 
v prostoru ter se vsak po svoje 
skušali čim bolj vživeti v like. 
Ves čas smo se tudi vztrajno 
učili besedilo. Napetost je 
naraščala in prav hitro smo 
se znašli na generalki pred 
nastopom. Različne tehnike 
gledališkega izražanja nam je 
razkrila mentorica Simona Je-
reb. Ta nas je ves čas podpirala 
in nam vlivala samozavest, ki 
nam jo je dostikrat primanjko-
valo. Mnogi smo se gledališki 
skupini pridružili letos. Želeli 
smo si nove izkušnje, igra pa 
je bila za vse nas velik izziv, ki 
smo ga resno jemali. Na gene-

ralki se nam je pridružila tudi 
trema, ki je med nastopom na 
srečo hitro izginila.

Nastopov seveda še ni 
konec. Čaka nas še nekaj 
predstav. Nastopili bomo v 
okoliških vrtcih in osnovnih 
šolah ter v celjski bolnišnici. 
V sredo, 28. januarja 2015, 
načrtujemo gostovanje v 
celjski Knjižnici pri Mišku 
Knjižku.

Po predstavi so nas gledalci 
nagradili z bučnim aplavzom. 
Z otroki smo za konec zapeli 
pesem o Piki Nogavički, nato 
pa poklicali gospoda v rde-
čem. Božiček nam je povedal 
zgodbo, mi pa smo mu prepe-
vali pesmice. Čisto vsakemu 
je podaril zasluženo darilo.

Nastopali smo Veronika 
Slapnik (Pika Nogavička), 
Jan Inkret (Evrazij), Eva 
Grudnik (Anica), Matic 
Kričej (Tomaž), Sara Štrk 
(Cene), Manca Knez (Da-
mjan), Luka Kolman (policaj, 

mornar), Urh Planko (policaj, 
mornar, Janez), Rok Petrovič 
(mornar), Eva Pirnat (učite-
ljica), Iza Pajić (Žirovnikova) 
in Patricija Rossi (punčka). 
V vlogi pripovedovalke je 
nastopila Andreja Randl. Za 
glasbeno opremo sta poskr-
bela Sven Juteršek in Andreja 
Randl s pomočjo mentorice 
Metke Jagodič Pogačar. Luč 
je oblikoval Simon Valant. 
Pri zasnovi in izdelavi scene 
nam je ponovno priskočila 
na pomoč profesorica Mar-
jeta Petriček iz Srednje šole 
za gradbeništvo in varovanje 
okolja Celje, pomagali pa so ji 
mojstri iz gradbenih delavnic. 
Za kostume smo poskrbeli vsi 
nastopajoči. Sama sem se pre-
izkusila tudi v vlogi svetovalke 
za plesne točke in pri obliko-
vanju gledališkega lista. Pred-
stavo je režirala mentorica Si-
mona Jereb, pomagala ji je Iza 
Pajić, ki se je odlično izkazala 
tudi v vlogi šepetalke.

PATRICIJA ROSSI
Šolski center Celje, 

Gimnazija Lava, GL-2. C Bralno kulturo je treba razvijati z najmlajšimi. (Foto: Mira Gorenšek)

V Celjskem literarnem 
društvu smo se odločili za 
sodelovanje na največjem 
in najpomembnejšem knji-
žnem dogodku leta, jubi-
lejnem, že 30. slovenskem 
knjižnem sejmu, ki je bil v 
Cankarjevem domu v Lju-
bljani od 26. do 30. novem-
bra. Zanimivo, na sejmu je 
bilo celjsko društvo edino 
literarno društvo.

Na stojnici v okviru Bazarja 
malih založnikov smo razsta-
vili pesniške zbirke Ane Ma-
rije Justin, Metke Hojnik Ver-
dev, Milene Šimunič in Nuše 
Ilovar. Nadalje smo imeli 
potopis Mire Gorenšek Pre-
biranje popotnih slik, satirič-
no knjigo Mirjane Steblovnik 
Resnične dogodivščine žene 
najdražjega moža in sodob-
ne fantazijske knjige Bojana 
Ekselenskega v papirnati in 

elektronski obliki. Razstavili 
smo tudi tablico z e-knjigo. 
Vsem, ki jih je zanimala do-
bra literatura, smo delili tudi 
društveno revijo za literaturo 
in kulturo Vsesledje.

Obisk množice 
otrok
Društvo in projekt Vitezi 

in čarovniki smo prijavili za 
projekt Šolski knjigosled. To 
je zanimiv projekt, name-
njen organiziranim šolskim 
skupinam. Za našo stojnico 
je bilo prijavljenih 19 skupin, 
prišlo jih je 16, nekatere tudi 
iz zamejstva. 350 otrokom 
smo predstavili svoje delo in 
društvo. Razdelili smo obi-
lo promocijskega materiala, 
tudi DVD-je. Sodelovali smo 
v precej odmevni debatni ka-
varni z naslovom E-knjige v 
slovenščini imamo – kaj pa 

zdaj. V družbi z Markom 
Hercogom, Mihom Kova-
čem, ob spretnem moderi-
ranju Renate Zamida smo 
govorili o trenutnem stanju 
na slovenskem trgu. Vse dni 
sejma smo bili vsi udele-
ženci zasedeni s promocijo 
društva in knjig. V nedeljo 
zvečer, ko je padel sejemski 
zastor, smo bili že temeljito 
utrujeni.

V dneh sejma je našo stoj-
nico obiskalo vsaj dva tisoč 
ljudi, od tega se jih je vsaj 
pol aktivno zanimalo za 
naše delo. Ugotavljamo, da 
smo dobro opravili premier-
ni nastop. Drugo leto bomo 
zagotovo zraven, saj je to 
idealna priložnost za resno 
promocijo društva izven 
omejenih okvirjev društve-
nega dogajanja.

BOJAN EKSELENSKI
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Dobrodelno in v božično-novoletnem duhu
Veličasten koncert mešanega mladinskega pevskega zbora in orkestra I. gimnazije v Celju

Sijaj zvezdice tudi 
v Štorah

V Vrtcu Lipa v Štorah smo praznični december namenili 
negovanju medsebojnih odnosov in ozaveščanju vrednot, 
kot so pozornost in naklonjenost do drugih, prijaznost, 
dobrosrčnost, spoštovanje in sodelovanje. Tudi zato smo se 
odločili za sodelovanje v dobrodelni akciji Anina zvezdica.

S pravljicami in z zgodbicami, v katerih junaki izkazujejo 
nesebičnost in dobrosrčnost do tistih, ki so v stiski, smo ču-
stveno nagovorili otroke. V pogovorih smo prebujali zavest 
o tem, da v naši bližini živijo otroci, ki nimajo vsega, kar 
imamo mi, a si to želijo. Od 8. do 12. decembra smo v vsako 
igralnico postavili veliko z zvezdicami okrašeno škatlo. Otroci 
so po dogovoru s starši vanje prinašali slaščice, ki jih imajo 
najraje, zato so jih podarjali vrstnikom iz socialno ogroženih 
družin. Za svojo dobrosrčno gesto je bil vsak otrok nagrajen 
s simbolično bleščeče srebrno zvezdico, ki jo bo obesil na 
domačo novoletno jelko.

Čeprav je velika škatla, ki se je vedno bolj in bolj polnila, 
vabila slaščic željne malčke, so ob pogledu nanjo vedno znova 
in znova ozaveščali, da so dobrote namenjene drugim otro-
kom. V njihovih srcih je iz dneva v dan bolj žarela lučka, ki 
zasveti le takrat, ko odpremo svoje srce z dejanji, namenjenimi 
dobrobiti drugih.

TATJANA PALIR

Vtis nekdanje dijakinje

V predprazničnem času, ko nam misli že uhajajo k pri-
jetnejšim dnem, napolnjenim z majhnimi pozornostmi, 
z lučjo in vonjem po cimetu, pomarančah, klinčkih in 
svežem smrečju, so se pevke in pevci Mešanega mladin-
skega pevskega zbora I. gimnazije v Celju pod vodstvom 
profesorja Tomaža Marčiča spomnili tistih, ki vsega tega 
nimajo.

Tradicionalni božično-novoletni koncert zbora in orkestra, 
ki so ga priredili v četrtek, 11. decembra, je bil dobrodelne 
narave. Zbrana sredstva so namenili gimnaziji v srbskem 
Obrenovcu, ki so jo v letošnjem letu hudo prizadele spo-
mladanske poplave. Veličastnega koncertnega dogodka, ki 
se je zgodil v nabito polni dvorani Celjskega doma, so se 
udeležili tudi predstavniki omenjene gimnazije in občine 
Obrenovac, župan Mestne občine Celje Bojan Šrot in njegova 
pooblaščenca Stane Rozman in Marko Zidanšek.

Solisti dodatno popestrili zanimiv 
program
Mešani mladinski pevski zbor I. gimnazije v Celju, ki sodi 

v zadnjih letih med najboljše tovrstne sestave v slovenskem 
prostoru, je ob spremljavi šolskega orkestra izvedel pester 
in zanimiv program, ki je ubrano zazvenel v sozvočju vo-
kalnih in inštrumentalnih barv. Uvodni stavek mogočne 
Vivaldijeve Glorie je uvedel koncert.

V nadaljevanju smo slišali tako dela lahkotnejšega zna-
čaja (Rudolphus rubrinasus, odlomke iz operete Netopir, 
Radetzkyjevo koračnico), tradicionalnih božičnih napevov 
(In dulci jubilo, Rutterjevo Božično uspavanko) kakor tudi 
skladbe poglobljenega izraza, kot sta Bogorodice devo, delo 
ruske pravoslavne liturgije, in zahtevno a capella skladbo 
nemškega romantičnega skladatelja Petra Corneliusa iz 
cikla Drei Frühlingstage, ki jo bo naš zbor izvajal na tekmo-
vanju v Nemčiji marca prihodnje leto. Zboru in orkestru so 
se na odru pridružili pevski solisti glasbene gimnazije. Kot 
solistka je nastopila tudi harfi stka Lara Hrastnik. Dirigent 
Tomaž Marčič je suvereno in natančno vodil veliko izva-
jalsko zasedbo. Izoblikoval je kompakten, jasen zborovski 
zvok in v orkestru precizno izrisal inštrumentalne linije.

Tradicionalna prireditev ponovno 
navdušila
Koncertni večer je z izvedbo izbranega in vsebinsko zao-

kroženega programa navdušil zbrane poslušalce. Preneka-
terega med njimi so skladbe ponesle v dvorane svetovnih 
glasbenih metropol. Na strani poslušalcev tako ni ostala 
neizpolnjena nobena želja. Želimo si lahko le, da nam bosta 
mešani mladinski pevski zbor in orkester I. gimnazije v 
Celju z zborovodjem Tomažem Marčičem s takšnim kon-
certnim dogodkom tudi prihodnje leto pričarala praznično 
vzdušje.

DM

Veseli smo, da smo postali del sijaja Anine zvezdice, in upamo, da bodo prazniki zasijali tudi v domovih, ki jih bo Ana s sodelavci obiskala in 
obdarila z našimi skromnimi, a od srca podarjenimi dobrotami. V imenu vzgojiteljic, staršev in otrok Vrtca Lipa Štore želimo vsem srečno 2015.

Če bi mi nekdo rekel, naj koncert pod-
naslovim, bi mu zagotovo dejala, da je to 
Radetzky po slovensko … Že na vhodu 
se je trlo novih in starih obrazov. V zraku 
je bilo mogoče čutiti nestrpnost in pri-
čakovanje, ki bo zdaj zdaj odkrilo svoj 
pajčolan. V preddverju je vsakega prav 
prisrčno pozdravil ravnatelj dr. Anton 
Šepetavc. Ko smo opravili vse formalne 
pozdrave in odzdrave, smo se z množi-
co odpravili v lepo okrašeno dvorano 
Celjskega doma. Med znanimi celjskimi 
obrazi, profesorji, starši in dijaki, je bili 
letos v ospredju mogoče opaziti nove 
obraze. Med občinstvom so sedeli tudi 
gostje s srbske gimnazije v Obrenovcu; 
njihov kraj so letos namreč prizadele 
poplave. Dijaki I. Gimnazije so se zato 
odločili, da bodo izkupiček koncerta 
namenili vsem dijakom, ki so bili priza-
deti v teh poplavah. V dvorani je v zraku 
odmevala ta lepa gesta, ki je v tem času 
kakor stisk roke in objem vredna več kot 
karkoli drugega.

Na oder so začeli prihajati dijaki. De-
kleta v lepih oblekah, fantje s kravatami, 

z metuljčki … Orkester začne igrati Glo-
rio skladatelja Antonia Vivaldia in tako 
prebije led, ki ga skozi celoten koncert 
raztope ubrani glasovi pod taktirko di-
rigenta Tomaža Marčiča. Sledi vedno 
odličen govor ravnatelja, dr. Antona Še-
petavca, ki nas tako opozori, da moramo 
v teh časih verjeti v lepoto življenja, pa 
naj bo to v katerem koli jeziku, ki jih 
kasneje s hudomušnostjo tudi našteje … 
Koncert se tako lahko s polnim zanosom 
začne …

Naježenost, vzhičenost, tehnična do-
vršenost, spevnost, dinamičnost. To so 
besede, ki tečejo od misli do misli, čisto 
do zadnjega kotička nabito polne dvo-
rane Celjskega doma. Raznovrstnost in 
odličen izbor programa s predstavitvijo 
Rutterja, Rahmaninova, Corneliusa in 
tudi vsem dobro znanega Straussa ml. 
Raznolikost v mozaik vdihne tudi nam 
vsem dobro znana melodija jelenčka Ru-
dolfa, ki so jo v priredbi Brunella odpeli 
kar v latinščini. Po polovici koncerta se 
na odru predstavijo tudi solisti umetni-
ške gimnazije v Celju, katerih genialnost 

nam najprej predstavi Lara Hrastnik na 
teme iz opere Jevgenij Onjegin Petra Ilji-
ča Čajkovskega za harfo solo. Po sanja-
vosti izpod njenih prstov tako odplava-
mo k hudomušnosti in opernemu glasu 
solistke Maše Malgaj, ki nas kot prava 
operna primadona na odru uvede v le-
poto melodij bratov Strauss. Sledili so 
solisti v duetih, ki so nas s svojimi ubra-
nimi glasovi popeljali v del Straussove 
operete Netopir. Za konec programa nas 
je prijetno presenetila še koračnica Ra-
detzky marš, katere slovensko besedilo 
je napisal dirigent Tomaž Marčič.

Občinstvo zbor nagradi z bučnim 
aplavzom, in ko že misliš, da boš domov 
odšel navdušen, požvižgajoč si Straus-
sovo koračnico, orkester preseneti z za-
četkom »bisa« znane srbske pesmi Oro, 
ki v oči mnogih zvabi solze in znak so-
čutja. Popelje nas v katarzo resničnosti 
ter gane do »biti« vsakega posameznika. 
Za konec nas odpeljejo na »oblak« in se s 
pesmijo Tabujevcev poslovijo …

ŠPELA MEDVEŠEK, nekdanja 
dijakinja I. gimnazije v Celju

VSAK ČETRTEK

ZGODBE S CELJSKEGA – NOVICE IZ 33 OBČIN 95.1    95.9    100.3    90.6      MHz

Največ informacij s Celjskega
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Rjavi labradorec Ahil je 
ljubljenček Celjana Alja-
ža Sevčnikarja in njegovih 
domačih. Če so se pri hiši 
dolga leta sprehajale le 
mačke, je zadnjih šest let 
prostor in srca zasedel sim-
patični kosmatinec. Aljaža, 
ki je po izobrazbi sicer po-
litolog, mnogi bolj poznajo 
kot navdušenega športnika, 
ki že nekaj let vodi športno 
društvo CF Celje ob Mari-
borski cesti. V njem se sre-
čujejo vsi, ki bi radi s po-
močjo funkcionalne vadbe 
lažje opravljali svoje delo 
in se nasploh bolje počuti-
li. Aljažu dela na manjka, 
kljub temu pa je veliko nje-
govega prostega časa posve-
čenega prav sprehodom in 
aktivnostim z Ahilom.

Vsako jutro začneta dan 
tako, da se sprehodita po 
nabrežju Savinje. »Ahil je 
res najboljši štirinožni prija-
telj, ki te napolni s pozitiv-
no energijo in z veseljem. 
Seveda ima včasih tako kot 
vsi psi tudi on svoje muhe in 
rad malo ponagaja. Vendar 
se že v naslednji trenutek od-
dolži s pogledom in s topli-
no, ki kar žari iz njega,« pravi 
Aljaž, ki si očitno življenja 
brez psa ne zna več pred-
stavljati. »Morda so nekateri 
ljudje res bolj za mačke in 
drugi bolj za pse. Mi smo 
imeli obe izkušnji in trdim, 
da smo bolj ›pasji‹. Pes ti da 
veliko več kot mačka. Včasih 
ugotoviš, da samo še govoriti 
ne zna …«

Splet okoliščin
Ahil jim je bil očitno uso-

jen, vsaj tako si Aljaž razlaga 
srečen začetek skupne zgod-
be. Ker prej še niso imeli pri 
hiši psa, so jim poznavalci 
priporočili labradorca, ki 
je prijazen, ubogljiv, vo-
dljiv, ne »kuha« zamere, če 
kaj narediš narobe … Klic 
k vzrediteljem v Podljubelj 
pa je žal pokazal, da so vsi 
mladički že oddani. Kljub 
temu je Aljaža čez nekaj dni 
presenetil klic vzrediteljice, 
ki je sporočila, da enega 

LJUBLJENČKI ZNANIH LJUDI

Navdušen športnik in njegov Ahil
Celjan Aljaž Sevčnikar, ki vodi društvo za funkcionalno vadbo, veliko časa posveča tudi svojemu labradorcu

rjavega mladiča predvideni 
lastnik ne bo vzel, ker se je 
vmes poškodoval. Doma so 
na hitro sklicali sestanek in 
se odločili, da ga bodo vzeli. 
Prvo srečanje je pomenilo, 
da so se vanj zaljubili za vse 
življenje.

Priboljški

Doma je najraje v kuhinji, 
spi pa na otroški vzmetnici, 
ki je za njegovo velikost bolj 
udobna kot majhna pasja le-
žišča. Je kot družinski član. 
»Zanj bi dali zadnji denar, 

se pa vidi, da mu ne gre 
slabo,« pravi Aljaž in s tem 
namigne na njegovo malo 
bolj okroglo postavo. Po 
kastraciji je namreč prido-
bil na teži, kot večina psov 
pa ima tudi velik tek in še 
najraje kakšne priboljške, 
kadar ostali člani družine 
jedo kaj okusnega. Takrat 
prosi in čaka, kot da je na 
smrt sestradan, in občasno 
tudi kaj izprosi. Kar seveda 
ni najbolj priporočljivo, saj 
mora še malo shujšati, pravi 
Aljaž, ki se trudi skrbeti za 
njegovo zdravo prehrano. In 
seveda za veliko gibanja, saj 
je vsak dan trikrat na spre-

hodu, kadar sam ne more, 
pa to opravi mama. Sicer pa 
imajo tudi v širši družini radi 
živali in lahko vskoči še kdo, 
če je treba, sploh ko je čas 
dopustov.

Aljaž Sevčnikar je za poučevanje funkcionalne vadbe, ki jo v svetu poznajo kot »cross fit«, pridobil najvišje možne certifikate in se ves čas uspo-
sablja. Prednost je po njegovem tudi ta, da nikogar ne uči ničesar, česar ne bi tudi sam preizkusil. Pri tem mu je velikokrat za družbo njegov Ahil.

Vadba
Velikokrat je Ahilči ali Hilč, 

kot ga kliče Aljaž, zraven tudi 
pri vadbi v prostorih društva, 
pa še v okolici se lahko igra, 
saj je za hišo travnik. Aljaž 
medtem s še tremi trenerji 
skrbi za vodeno funkcionalno 
vadbo, olimpijsko dvigovanje 
uteži ali vadbo »boot camp«. 
Sam se je ukvarjal z raznimi 
športi in iskal nekaj, kar bi 
nadomestilo fitnes, ki ga je 
začel dolgočasiti. Tako je med 
prvimi pri nas pred leti odkril 
funkcionalno vadbo, ki upo-
rablja vsakodnevne naravne 
gibe. »Danes večina ne raz-
mišlja, kaj bi lahko naredili, 
da nas čez leta ne bi nekaj 
bolelo, in kako bi z vadbo to 
preprečili. Potem jih lepega 
dne uščipne v hrbtenici, ko 
nesejo vrečke iz trgovine. Če 
bi to vadili ves čas, ne bi bilo 
toliko poškodb, bili bi bolj vi-
talni,« pravi Aljaž. Trening je 
sestavljen iz prvin vseh zna-
nih športov. S tem posnemajo 
naravne gibe. »Ljudem sicer 
ne dajem vrečk, temveč upo-
rabimo uteži.«

CF Celje je uspešno tudi 
na tekmovalnem področju. 
Na svetovnem prvenstvu v 
»cross fitu« v Kanadi je tre-
nerka društva Nuša Zupanc 
osvojila 3. mesto, klub je 
bil državni prvak v olim-
pijskem dvigovanju uteži, 
osvojil pa je tudi pokal Slo-
venije.

Člani so od vsepovsod, ve-
liko je tudi takšnih, ki vadbo 
potrebujejo za opravljanje 
svojega dela, od policistov 
do vojakov. Nekateri bi sicer 
v nekaj dneh radi popravili 
škodo, ki se je nabirala leta, 
toda to pač ne gre.

Kadar Aljaž ne vadi, rad 
sede na kolo, se odpravi na 
morje kajtat in pozimi de-
skat na sneg. Ahil je zraven, 
če se le da, sicer pa je po vsa-
kokratni ločitvi snidenje še 
toliko lepše.

TATJANA CVIRN
Foto: GrupA

»Ahil je nekoč preprečil, da bi mamo 
oropali. Zvečer sta šla na sprehod in 
od zadaj ji je nekdo hotel vzeti torbico, 
saj ni videl psa. Ko je mama zavpila, je 
Ahil stekel proti njemu in tat je pobegnil 
brez plena.«

»Ahil ne mara 
majhnih in belih 
psov. Zakaj ne? 
Očitno se mu je 
nekdo zameril, 
ker so ti psi dokaj 
glasni.«

Četrtek, 1. januar
Že v nočnih urah bo nasto-

pil kvadrat med Luno in Mar-
som, kar bo povzročilo kar 
nekaj napete energije. Priso-
tni bodo bo nemir in razgrete 
strasti, energija bo povečana. 
Malo kasneje bo nastopil tudi 
kvadrat med Luno in Jupi-
trom, okoliščine se bodo lah-
ko obrnile v nepričakovane 
smeri. Sreča bo lahko opo-
teča. Jutranji in opoldanski 
trigon med Luno, Merkurjem 
in Venero bo zadeve olajšal. 
Stanje se bo umirilo, kar bo 
primeren čas za novoletne 
obljube. Luna bo ob 18.10 
vstopila v znamenje dvojčkov, 
uro kasneje bo tvorila napeto 
opozicijo s Saturnom, zato 
previdno na vseh področjih. 
Povečana bo napetost. Začela 

se bo nekajdnevna opozicija 
Marsa in Jupitra, kar bo pri-
našalo potrebo, da se nekate-
re zadeve postavijo na svoje, 
pravo mesto.

Petek, 2. januar
V jutranjih urah bosta Luna 

in Neptun v napetem kvadratu 
prinašala povečano domišljijo 
in potrebo po umiku od vseh 
težav in problemov. V večer-
nih urah bo Luna v prijetnem 
sekstilu z Uranom obrnila za-
deve v lepe in prijetne smeri.

Sobota, 3. januar
V jutranjih uricah bosta 

Sonce in Luna v napetem kva-
dratu prinašala nemir in raz-
greto energijo. Luna bo malo 
kasneje v dobrem aspektu z 
Jupitrom, zato so mogoči ka-
kšni obetavni načrti za naprej. 
V večernih urah bo Luna tvori-

la trigon z Marsom, kar bo po-
večevalo energijo in prinašalo 
prodornost ter hitre in okretne 
misli. Venera bo v večernih 
urah vstopila v znamenje vod-
narja in prinašala samosvoj 
način delovanja, originalne 
zamisli, čustva se bodo malo 
težje izrazila, velika bo potre-
ba po neodvisnosti.

Nedelja, 4. januar
Kmalu po polnoči se bosta 

srečala Sonce in Pluton, kar je 
močan aspekt. Prinaša usodne, 
velike preobrate. Ni priporo-
čljivo delovati na silo, temveč 
se je bolj pametno prepuščati 
toku dogodkov. Aspekt bo tra-
jal nekaj dni. Ob 2.09 bo Luna 
vstopila v znamenju raka, po-
udarila bo potrebo po varnosti, 
vpliv preteklosti bo povečan, 
povečana bo tudi potreba po 

čustvih in ljubezni. Moč pro-
dornosti ne bo najvišja. V opol-
danskem času bosta Luna in 
Neptun v dobrem trigonu po-
skrbela za razbremenjenost, 
moč domišljije bo močno po-
večana. V popoldanskih urah 
bo Venera v sekstilu s Satur-
nom prinesla kakšno dobro in 
lepo okoliščino.

Ponedeljek, 5. januar
Ob 2.09 bo Merkur vstopil 

v znamenje Vodnarja in pri-
našal spremembe predvsem v 
načinu komunikacije in delo-
vanja na poslovnem področju. 
Pojavile se bodo lahko origi-
nalne zamisli. Uro kasneje bo 
Luna v napetem kvadratu z 
Uranom motila delovanje in 
prinašala nemir ter nenavadne 
okoliščine. Pojavila se bo lah-
ko nespečnost. Tudi Lunina 
opozicija s Plutonom zadev 
ne bo olajšala, iz podzavesti 
se bodo dvigovali blokade in 

strahovi. Ob 5.54 bo nastopila 
polna luna v znamenju raka. 
Večja previdnost na vseh po-
dročjih ne bo odveč, povečana 
bo občutljivost.

Torek, 6. januar
V opoldanskih urah bo 

Luna vstopila v znamenje 
leva, povečane bodo energi-
ja, moč prodornosti in želja 
po napredovanju. Luna in Sa-
turn bosta v dobrem odnosu 
prinesla kakšno rešitev, ki je 
vezana na preteklo obdobje. 
Nastopila bo tudi opozicija 
med Luno in Merkurjem ter 

Venero, misli bodo lahko raz-
tresene, delovanje ne bo pro-
dorno, velja opozorilo tudi v 
ljubezenskih odnosih, da ne 
bo prišlo do kakšnega nelju-
bega prepira.

Sreda, 7. januar
Luna bo še vedno bivala v 

znamenju leva in prinašala 
toplo in ognjeno energijo. V 
opoldanskem času bo v do-
brem odnosu z Uranom, zato 
od dneva lahko pričakujete 
nekaj več. Sprožili se bodo 
lahko dogodki, ki presenečajo 
in prinašajo spremembe.

Astrologinja Gordana je dosegljiva na 041 404-935
cena minute pogovora je 1,99 EUR z DDV oz. po ceniku vašega operaterja

in na facebooku Astrologinja Gordana

Astrologinja Dolores je dosegljiva na 090 64-30
cena minute pogovora je 1,99 EUR z DDV oz. po ceniku vašega operaterja

in na www.dolores.si

TEDENSKA ASTROLOŠKA NAPOVED
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Pred nami je najdaljša 
noč v letu. Pravzaprav ne 
bo ravno najdaljša časovno, 
a bo zagotovo dolga glede 
na veseljačenje in zabavo. 
K temu za mnoge spada 
tudi kakšen kozarec alko-
hola … ali kar steklenica. 
Tisti, ki poznajo pametno 
mero popite količine alko-
hola, praviloma težav ne 
bodo imeli, medtem ko se 
ostalim obeta … »maček«. 
Ali celo tiger. Najboljša pre-
ventiva pred tem je seveda 
manj ali nič alkohola, a če 
do »mačka« že pride, ga je 
pa treba pregnati. Kako?

»Maček« se po prekrokani 
noči največkrat pokaže kot 
glavobol, slabost ali bruha-
nje, blažja diareja, tremor, 
pordelost oči, žeja, obču-
tljivost na zvok in svetlobo. 
Veseljake, ki preveč pogleda-
jo v kozarec, lahko doletijo 
navali vročice, bolečine v 
mišicah, omotica, utruje-
nost in depresivnost. Pona-
vadi spremljata »mačka« tudi 
slabša zmožnost zbranosti 
in pomnjenja ter poslabšano 
vizualno zaznavanje prosto-
ra. Vsi ti simptomi so posle-
dica prekomernega zaužitja 
alkoholnih pijač.

Zeliščni čaji
Standardni nasvet za piv-

ce alkohola, ki jih naslednji 
dan »udari maček«, je, da 
po končani zabavi, na kateri 
pijejo alkohol, čim dlje spijo 
oziroma počivajo. »Potem 
priporočamo pitje zeliščnih 
čajev, ker bodo z njimi na-
domestili tekočino v telesu. 
Nikakor pa ne svetujemo pi-
tja črnih čajev ali kave. Ker 
po prekrokani noči ponava-

di pride v telesu do znižanja 
vrednosti krvnega sladkorja, 
svetujemo tudi pitje sadnih 
sokov ali uživanje kakšne 
čokolade, kar tudi pomaga. 
Skrajna sila, če glavobol ne 
mine, je tableta, vendar je 
ta res zadnji izhod,« nam 
je razložil strokovni vodja 
Zdravstvenega doma Celje 
Milan Rajtmajer.

Sok kislega zelja
Med ponujenimi (do-

mnevno hitrimi) rešitvami 
težav z »mačkom« marsik-
do svetuje tudi pitje mleka 
ali paradižnikovega soka. 
Slednji vsebuje veliko fruk-
toze, ki pomaga presnavljati 
alkohol. Če ste pred kratkim 
tlačili zelje, lahko po prekro-
kani noči spijete deciliter 
soka kislega zelja, pravijo 
nekateri. Ta vsebuje veliko 
vitaminov in ostalih hranilih 
snovi. Če pri roki ali v kleti 
nimate škafa z zeljem, pride-
jo prav tudi banane. Zatem 
ko naj bi pojedli sadež, bi 
za odpravo »mačka« mora-
li olupke namočiti v vročo 
vodo, nato jo ohladiti in spi-
ti. Priporočajo bio banane. 
Priporočljiv naj bi bil tudi 
ingver oziroma njegov čaj. 
Če že ne bo odgnal »mačka«, 
vam bo vsaj dvignil odpor-
nost. Poleg ingverja naj bi bil 
za odpravo »mačkona« dober 
tudi med. Če nič od tega ne 
pomaga, obstaja star recept: 
brisača, namočena v hladno 
vodo, položena na čelo.

In pravilna lega?
Zanimiv je tudi nasvet, da 

se da slabost po pitju alko-
hola odgnati ali omiliti z na-
činom ležanja med spanjem. 

Rubriko Za zdravje ureja Simona Šolinič. 
Predloge oziroma ideje ji lahko posredujete 
na simona.solinic@radiocelje.com

Če boste v spletni iskalnik vpisali »zdra-
vilo proti mačku«, vam bo izpisalo več 
kot 20 tisoč zadetkov, med katerimi boste 
lahko prebirali takšne ali drugačne nasve-
te, kako omiliti učinke alkohola, ki se mu 
nikakor niste mogli upreti. Med takšnimi 
nasveti je tudi, da se klin s klinom zbija, 
česar seveda nikakor ni pametno upošte-
vati, če ne želite imeti »mačka« na kva-
drat ali če ne želite čez čas iskati zaradi 
alkoholizma strokovne pomoči.

Kaj »mačkon«, celo tiger vas 
lahko ujame Klin se ne zbija s klinom – Premagajte »mačka« ali – še bolje – 

se mu izognite

Dan po prebedeni noči in prekomernem pitju alkohola 
je dobro izkoristiti tudi za kakšen krajši sprehod v naravo. 
Večjemu fizičnemu rekreativnemu naporu naj se pivci al-
kohola izogibajo, če po zabavi dobijo simptome »mačka«.

Med novoletnimi pra-
zniki bo dežurna služba v 
Zdravstvenem domu Celje 
organizirana kot ponavadi. 
Enako tudi v bolnišnični 
urgenci. Sodeč po prete-
klih izkušnjah, pričakuje-
jo največ bolnikov v popol-
danskih urah prvega dne v 
novem letu in 2. januarja.

Ali ste vedeli …
Registrirana poraba alkohola se je v obdobju 2000–2010 

v Sloveniji gibala med 10,3 in 13,5 litra čistega alkohola na 
odraslega prebivalca na leto.

Po podatkih Svetovne zdravstvene organizacije se Slove-
nija po skupni porabi alkohola na prebivalca uvršča na peto 
mesto med državami članicami Evropske unije.

Moški v Sloveniji pijejo alkoholne pijače pogosteje in v 
večjih količinah v primerjavi z ženskami. Prebivalci iz vzho-
dne Slovenije v večjem deležu čezmerno pijejo alkohol in se 
visoko tvegano opijajo kot prebivalci iz zahodne Slovenije.

Več kot četrtina slovenskih 15-letnikov pije alkoholne 
pijače vsaj enkrat tedensko, kar je nad mednarodnim pov-
prečjem. Raziskave kažejo, da se dekleta v deležu opitih 
približujejo fantom.

Pametno pri 
novoletnem 
nazdravljanju

Alkohol povzroči depresijo centralnega živčnega 
sistema. To pomeni, da oslabi koordinacijo, spomin 
in presojo ter izkrivi vizualno ter slušno zaznavanje.

Po uživanju alkohola se razširijo krvne žile, v krvi pade 
glukoza. Kateri dejavniki vplivajo na to, da ima alkohol 
takšen učinek na telo v obliki »mačka«, še ni popolnoma 
raziskano. Verjetno gre za posledico dehidracije, pomanj-
kanja spanja, nakopičenega acetaldehida in nekaterih 
snovi, ki dajo pijači barvo, vonj in okus. Vodka, džin 
in ostale čistejše alkoholne pijače vsebujejo manj teh 
dodatkov kot temno obarvane pijače, kot so viski, por-
tovec, brandy ali rdeče vino. Ravno pri slednjih prihaja 
pogosteje do simptomov, ki so značilni za »mačka«.

Slabost zaradi pitja, predvsem pa mešanja alkoholnih pijač se lahko pojavi že v času pitja.

Če ležite na desnem boku, 
boste ugodili svojemu želod-
cu, ki je v telesu »nagnjen« 
ravno na desno stran. S tem 
naj bi preprečili, da bi v njem 
preveč alkoholno »vrelo«. 
Vendar so vsi ti nasveti, ki 
jih najdete na spletu, samo 
nasveti in nikakor ne nekaj, 
kar stoodstotno pomaga in je 
medicinsko preverjeno. Res 
pa je, da v takšni situaciji 
vsak nasvet pride prav. Bolje 
to kot po zabavi ves dan ob-
jemati školjko ali presedeti 
na njej.

Voda ne odpravi 
»mačka«
Skratka, telo potrebuje 

čas, da predela alkohol. Zato 
– če se kdo ne more odreči 
alkoholu – naj spije le eno 
pijačo na uro, dehidracij-
skemu učinku alkohola pa 
se da izogniti tudi tako, da 
izmenično pijemo alkoholne 
in brezalkoholne pijače. Pitje 
alkohola ni dobro na prazen 
želodec. Nekateri ob alko-

holu pijejo vodo, saj upajo, 
da jim bo to omililo učinke 
alkohola, kar ne drži popol-
noma. Morda voda za kan-
ček zmanjša alkoholni opoj, 
a daleč od tega je, da bi ta-
kšno sočasno pitje alkohola 
in vode zmanjšajo slabost po 
pitju. Kasnejši učinki so od-
visni od posameznega člove-
ka. Nekdo lahko spije samo 
kozarec vina in je betežen, 
nekdo pa ga lahko srka ves 
večer, a simptomov »mačka« 
sploh ne bo imel. »Odsvetu-
jemo mešanje alkoholnih 
pijač, kar je lahko nevarno, 
tudi zato, ker ljudje izgubijo 
nadzor nad popito količino 
alkohola. Takrat so učinki 
lahko zelo nevarni, pojavijo 
se tudi dodatne prebavne te-
žave,« svari Rajtmajer.

Zdravila da. 
Alkohol ne.
Bolj kot slabosti zaradi 

alkohola se zdravniki, vsaj 
tisti, ki bodo v bolnišnicah 
in zdravstvenih domovih 
dežurali med prazniki, boji-
jo nesreč in poškodb zaradi 
posledic pitja. Teh naj bi bilo 
vsako leto kar nekaj. Poleg 
tega vinjene posameznike 
ogroža tudi slabo vreme. Če 
je zunaj mrzlo in pod ničlo, 
lahko pride hitreje do podhla-
ditve in takšni primeri smrti 

ali hudih posledic za človeka 
se dogajajo vsako leto. Tiste 
hude pivce alkohola, ki jih 
popolnoma zvije, pa čaka 
lavaža želodca. To je stro-
kovni naziv za postopek, ki 
ga ljudje poznajo kot izredno 
neprijetno izpiranje želodca.

Predvsem ljudje, ki imajo 
osnovno bolezensko stanje 
in jemljejo zdravila, se mo-
rajo zavedati, da zdravila in 
alkohol ne gredo ravno sku-

paj. Zato je kar nekaj zdra-
vstvenih težav med kronič-
nimi bolniki, ki morajo po 
urah veseljačenja po pomoč 
k zdravniku. Ker zaradi pi-
tja ne vzame ali pozabi vzeti 
redna zdravila, se zaradi al-
kohola ne pojavi samo »ma-
ček«, ampak se lahko zgodi, 
da se poslabša tudi osnovna 
bolezen. Zato Rajtmajer opo-
zarja bolnike, da morajo pra-
vilno in redno jemati zdravi-
la ter upoštevati, da sočasno 
ne smejo uživati alkohola. 
Posebej resno stanje grozi 
sladkornim bolnikom, njim 
se zaradi prekomernega pitja 
alkohola bolezen še hitreje 
poslabša.

SIMONA ŠOLINIČ
Foto: arhiv NT (GrupA)
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Vozniku, ki ima več kot 0,52 miligrama 
alkohola v litru izdihanega zraka ali 
1,10 grama alkohola na kilogram krvi, 
poleg denarne kazni izrečejo tudi 18 
kazenskih točk. Enaka kazen velja za 
voznike, ki na zahtevo policista odklo-
nijo preizkus ali strokovni pregled ugo-
tavljanja prisotnosti alkohola, mamil, 
psihoaktivnih zdravil in drugih psiho-
aktivnih snovi v organizmu.

Alkohol ubija – 
ne glede na praznike
V prazničnih dneh vozniki še bolj pod drobnogledom policije

Letos je v prometnih ne-
srečah na območju Policij-
ske uprave Celje umrlo 15 
ljudi. Osem smrtnih pro-
metnih nesreč so povzročili 
alkoholizirani vozniki. Lani 
je bil delež vinjenih povzro-
čiteljev cestnih tragedij sko-
raj 32-odstoten, v vsem letu 
pa je umrlo 23 oseb. Vožnja 
v pijanem stanju je resna 
stvar. Denarna kazen nikoli 
ne odtehta teže posledic, če 
se te odrazijo tako, da pijani 
voznik zaradi svoje napake 
povzroči smrt drugega. Na 
to se je treba v dneh decem-
brskih »kuhančkov« in od-
piranja šampanjcev večkrat 
spomniti.

Celjski policisti vsak de-
cember poostrijo nadzor 
prometa in pod drobnogled 
vzamejo predvsem psihofi-
zično stanje voznikov, ki jih 
ustavljajo med nadzorom. 
Vendar policijski nadzor ni 
vedno dovolj. Več kot to je 
presoja vsakega voznika, ali 
bo sedel za volan po pitju al-
kohola. Ta je namreč pogla-
viten vzrok za nesreče, ki se 
dogajajo na našem območju. 
Tesno je povezan s prehitro 
vožnjo, z napačno smerjo in 
stranjo vožnje ter ostalimi 
napakami, ki so posledica 
vpliva alkohola na zaznava-
nje v prometu.

Preverjali bodo 
tudi gostince
Ostrešja zakonodaja je 

sicer zadnja leta policistom 
dala več možnosti odreditve 
pridržanja za vinjene vozni-
ke, vendar je vprašanje, ali 
pridržanje do iztreznitve pri 
takšnem vozniku premakne 
miselnost v smer, da drugič 
pijan ne bo sedel za volan. 
V letu 2013 so na Celjskem 
pridržali kar 235 pijanih vo-
znikov in 153 takšnih, ki so 
odklonili strokovni pregled. 
Ostrejši nadzor prometa se 
seveda ne bo končal 1. janu-
arja, ampak bo trajal še na-
prej, a ne le zaradi alkohola, 
ampak tudi zato, ker je v pro-
metu vedno več voznikov, ki 
vozijo tudi pod vplivom drog 
oziroma mamil. Ob nadzoru 

Kazen za vožnjo pod vplivom alkohola je od 300 do 
1.200 evrov, vozniku pa policija ob tem izreče od 4 do 18 
kazenskih točk. Višina kazni in število kazenskih točk sta 
odvisna od stopnje alkoholiziranosti. Ob tem lahko poli-
cija vozniku prepove nadaljnjo vožnjo, mu začasno od-
vzame vozniško dovoljenje ali voznika pridrži za najmanj 
6 in največ 12 ur. Začasno mu lahko tudi zaseže vozilo.

Za mlade voznike, poklicne voznike in učitelje vožnje zako-
nodaja predpisuje, da v času vožnje ne smejo imeti alkohola 
v organizmu. Do vključno 0,24 miligrama v litru izdihanega 
zraka ali 0,50 grama alkohola na kilogram krvi smejo imeti 
ostali vozniki pod pogojem, da tudi pri nižji koncentraciji 
alkohola ne kažejo znakov nezanesljivega ravnanja.

Policija prisotnost alkohola pri vozniku ugotavlja z indikatorji alkohola in merilniki, t. i. etilometri. Ti 
prikažejo vrednost alkohola v organizmu z miligrami alkohola v litru izdihanega zraka.

izdihanega zraka (2 grama 
alkohola na kilogram krvi), 
boste zjutraj ob 7. uri imeli 
še vedno 0,48 miligrama v li-
tru izdihanega zraka (1 gram 
alkohola na kilogram krvi), 
dopoldne pa še vedno več 
kot 0,24 miligrama v litru iz-
dihanega zraka (0,5 grama) 
in boste še vedno »nevar-
nost« v prometu. In kaj ta-
kšne vrednosti pomenijo, če 
takšen voznik sede za volan? 
Že pri 0,2 grama alkohola na 
kilogram krvi (0,09 miligra-
ma v litru izdihanega zraka) 
se poslabša sposobnost opa-
zovanja premikajočih se luči. 
Drugače zapisano: ponoči ta-
kšen voznik ni več sposoben 
pravilno oceniti razdalje do 
vozil, ki prihajajo nasproti 
ali jih dohiteva. Pri 0,3 grama 
alkohola na kilogram krvi 
(0,14 miligrama v litru izdi-
hanega zraka) je zmanjšana 
še zmožnost globinskega 
opazovanja. Takšen voznik 
najpogosteje tvegano pre-
hitevala in vozi s prekratko 
varnostno razdaljo, saj ne 
zmore oceniti varnosti.

Zapozneli odzivi
0,5 grama alkohola na ki-

logram krvi (0,24 miligrama 
v litru izdihanega zraka) 

pri vozniku povzroči, da 
pripelje v ovinek s preveli-
ko hitrostjo ali zamuja pri 
spreminjanju smeri, zaradi 
česar ga zanaša. Do tega pri-
de zato, ker mu alkohol daje 
občutek, da so objekti, ovin-
ki, vozila bolj oddaljeni, kot 
so v resnici. Pri tej količini 
alkohola voznik težje zazna-
va rdečo luč na semaforju, 
luči za označevanje vozila, 
zavorne luči in označbe za 
oviro na cesti. Zmanjševati 
se začne sposobnost hitre-
ga preusmerjanja pogleda z 
enega predmeta na druge-
ga, vedno težje je tudi pri-
lagajanje hitrim svetlobnim 
spremembam. To pomeni, 
da voznika začasno oslepijo 
že zasenčene luči vozila, ki 
pripelje nasproti. Zmanjša se 
pozornost, pot ustavljanja pa 
se podaljša. Pojavijo se tudi 
motnje ravnotežja. Kadar 

ima voznik 1,0 grama alko-
hola na kilogram krvi (0,48 
miligrama v litru izdihane-
ga zraka), je zožen njegov 
zorni kot oči. Ne zmore več 
pravočasno dojemati, kaj pri-
haja z njegove leve in desne 
strani, kar je lahko usodno v 
križiščih. Zaznavanje in oce-
njevanje globine prostora ter 
pozornost se zmanjšajo kar 
za polovico. Takšen voznik 
vozi praviloma s premajhno 
varnostno razdaljo, njegovi 
odzivi so prepozni in večino-
ma napačni, pri čemer se na 
določene nevarnosti sploh 
ne odziva več. Posledice 
tega so največkrat naleti. Pri 
tej stopnji alkoholiziranost 
je verjetnost, da bo voznik 
povzročil nesrečo kar 25-krat 
večja kot v primeru, če bi vo-
zil trezen.

SIMONA ŠOLINIČ
Foto: arhiv NT (SHERPA)

voznikov, za katere bodo po-
licisti ugotovili, da so vozili 
pijani, ne bodo spisali samo 
plačilnega naloga, ampak 
bodo preverjali tudi, kje ozi-
roma v katerih gostinskih 
lokalih so pili alkohol. Po Za-
konu o omejevanju alkohola 
bodo nato kaznovali tudi go-
stince. Pijanim gostom pač 
alkohola ne smejo točiti več.

Izzivanje 
nevarnosti
Alkohol najprej oslabi 

sposobnost normalnega 
miselnega presojanja. Vo-
znik je tako prepričan, da 
vozi bolje, kot je res, čemur 
sledijo slabša sposobnost 
zaznavanja, napačne ocene 
razdalj, počasno odzivanje, 
motnje pri ravnotežju in zo-
žen zorni kot. V prometu to 
pomeni izzivanje nevarnosti, 
prepočasno ali prehitro vo-
žnjo, težje obvladovanje ali 
spremljanje smeri vožnje, 
nevklopljene smerne ka-

zalce, ustavljanje pri zeleni 
luči, vožnja pri rdeči luči in 
podobne napake. Kako alko-
hol vpliva na človekovo telo 
in koliko gramov alkohola 
je v njegovi krvi po pitju, je 
odvisno tudi od telesne teže, 
spola, telesnih sposobnosti, 
navajenosti na alkohol, vr-
ste alkoholne pijače, tudi od 
predhodno zaužite hrane 
in od tega, na kakšen način 
nekdo pije. »Eksanje« nima 
enakih posledic kot počasno 
pitje.

Ne zmore oceniti 
razdalje
V povprečju potrebuje telo 

približno pol ure, da prideta 
v kri približno dve tretjini 
zaužitega alkohola, ostanek 
pa v nadaljnjih 60 do 70 mi-
nutah. V povprečju telo 0,07 
miligrama v litru izdihanega 
zraka (0,15 grama alkohola 
na kilogram krvi) razgrajuje 
eno uro. Če ste imeli opol-
noči 0,95 miligrama v litru 

Pri njej tekočine predstavljajo le 60 odstotkov telesne 
teže, torej 36 kilogramov. Če 40 gramov alkohola delimo 
s težo, znaša ocena koncentracije alkohola v krvi 1,1 gra-
ma na kilogram krvi ali 0,52 miligrama v litru izdihanega 
zraka.

Kako pa kaj matematika?

80 kg težak moški popije liter piva, 
v katerem je 40 gramov čistega 
alkohola.

Približno 70 odstotkov telesne teže so torej tekočine, 
na katere se porazdeli zaužiti alkohol. Torej se alkohol 
razdeli na 56 kg telesne teže. Če 40 gramov zaužitega 
alkohola delimo s težo telesnih tekočin, dobimo stopnjo 
koncentracije alkohola v krvi, ki znaša 0,71 grama na 
kilogram krvi ali 0,34 miligrama v litru izdihanega zraka.

60 kilogramov težka ženska prav 
tako popije liter piva.

Zaradi nizkih temperatur, ki jih obljubljajo vremeno-
slovci, nič ne kaže na to, da bosta sneg in poledica kmalu 
izginila z naših cest. Zato je dobra opremljenost vozil z 
zimskimi pripomočki nujna. Te dni torej nikamor brez 
metlice in strgala za čiščenje stekel ter brez dobrih zim-
skih pnevmatik. Vozniki morajo poskrbeti tudi za zado-
stno količino goriva v rezervoarju.

V svojem vozilu pozimi večkrat preveri-
te tudi akumulator, hladilni sistem, sis-
tema za dovod zraka in goriva v vozilo, 
olje v motorju, metlice brisalcev, klina-
sti jermen, tesnila vrat ter ključavnice 
na vratih in pokrovu prtljažnika.

Zima je tudi za vaše vozilo

Na poledenelem cestišču se 
vedno zavira narahlo in po po-
trebi postopno, z večkratnim 
pritiskom na stopalko, smeri 
vožnje pa se nikoli ne spre-
minja sunkovito, saj vsako 

tako ravnanje lahko povzroči 
zanašanje vozila. Enako velja 
tudi za sunkovito speljeva-
nje. Na policiji svetujejo še 
previdnost pri prestavnem 
razmerju. Premajhna moč na 

pogonskih kolesih namreč 
zmanjša učinkovitost vodenja 
vozila in onemogoči potrebne 

popravke smeri vožnje, pre-
velika pa povzroči zdrsavanje 
pogonskih koles in zanašanje 

vozila. Zima zahteva od vozni-
ka tudi čim bolj enakomerno 
vožnjo, brez premočnega po-
speševanja ali zmanjševanja 
hitrosti. Vsak, ki sede za vo-
lan, pa mora biti pozoren na 
izpostavljene dele ceste, kjer 
se pogosteje pojavlja poledi-
ca in nenaden nalet na takšen 
odsek lahko prav tako povzro-
či zanašanje vozila. Če se kdo 
opravlja na daljšo pot, mora 
ob tem v zimskih razmerah 
računati na daljši čas potova-
nja, zato se je treba od doma 
odpraviti nekoliko prej kot 
običajno in morda predvide-
vati možne zastoje na cestah.

Pred vožnjo v zimskih raz-
merah je treba še posebej 
preveriti stanje pnevmatik 
oziroma vozilo opremiti z 
zimskimi pnevmatikami, 
redno je treba preverjati gla-
dino zavorne tekočine. Če 
se je rahlo znižala, je mor-
da vzrok obraba zavornih 
oblog, če pa se je naglo zni-
žala, mora vozilo pregledati 
mehanik. Zavorno tekočino 
zamenjamo najmanj vsaki 
dve leti. Uporaba luči podne-
vi je v Sloveniji med vožnjo 
z motornim vozilom obve-
zna, prav tako kot v mnogih 
evropskih državah.
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Ste slišali kako dobro 
šalo? Pošljite nam jo na 
Novi tednik, Prešernova 
19, 3000 Celje in če se bo 
tudi nam zdela smešna, 
jo bomo objavili.

REŠITEV SUDOKU 132

Ob morju, zlasti pod Vele-
bitom in na otokih, pozimi 
trpijo. November, december, 
januar, februar … Kako se 
čas vleče. Vmes pride dan, 
sončen, brez vetra, kot od 
bogov poklonjen. Tedaj vse 
oživi, čolni se drenjajo, pre-
den izplujejo na odprto mor-
je. Toda to je le preblisk med 
dnevi, turobnimi in dolgo-
časnimi, ko je najbolje biti 
v varnem zavetju, saj burja 
zavija okoli hišnih vogalov.

Čeprav nimam tam kaj 
početi, pa se večkrat odpe-
ljem tja s starši tudi pozimi. 
Zrak je božanski, denarja 
ne potrebujem, jemo same 
dobrote, pa še časa za pre-
biranje mojega študijskega 
gradiva vedno zmanjka. Ko 
zmečemo torbe v našo gar-
sonjero in ko se najemo pri 
daljnih sorodnikih Hitre-
cih, potem greva po navadi 
z očetom skupaj s Tončijem 
v gostilno. Decembra je od-
prta le ena, imajo pa tako 
ali tako samo dve.

»Poglej jih, poglej, Slo-
vence. Ste prišli malo na 
toplo k nam?« je bil poro-
gljiv lastnik Pero. »Res je 
prijetno toplo in vlažno 
pri vas, zadnjega komarja 
smo ubili pred tremi tedni, 
ko smo bili nazadnje tu,« 
mu ni ostal dolžan oče, ki 
je hip zatem naročil rundo 
»za konobo«, da so se mrki 
obrazi malce omehčali. »Če 
spet ne bo prave zime, bo 
poleti golazni še več kot le-
tos,« se je iz kota z ogulje-
no frazo oglasil stari Duje, 
že precej obnemogel, ki je 
vsako dopoldne zmogel pot 
do vaškega zbirališča, kjer 
je srknil dve travarici in še 
nekaj vina počez, odvisno 
tudi od dobre volje tistih, ki 
so mastno služili s prodajo 
»jadranskih« lignjev.

Zaslišal se je ropot iz 
spodnjega prostora. Kar 
nekaj sekund je trajalo, da 
je utihnil. Pero je stekel v 
klet. Vrnil se je oznojen po 
čelu. »Kaj je bilo, Pero?« jih 
je nekaj zatulilo. »Anđa je 
nesla gajbo piva iz kleti, pa 
jo je obrnilo nazaj …« »In, 
se ji je kaj zgodilo?« »Nič se 
ji ni zgodilo in nič se ji ne 
bo zgodilo. Nobena stekle-
nica se ni razbila …« Ko me 

Pri južnih 
sosedih VI.

je neslo proti straniščnim 
vratom, sem se bal, da mi 
bo poleg nosa spustil tudi 
mehur. Eno dlan sem imel 
na obrazu, drugo na zadrgi. 
Zastonj.

»Še eno rundo,« je skušal 
zadrego rešiti Tonči. »Kaj je 
Hitrec, si dobre volje? Baje 
si bil na obisku v Celju, pa 
se po povratku nisi nič ogla-
sil. Po vasi se govori, da te 
je vleklo na sejem, ampak 
Ruži nisi nič povedal, ha?« 
je postajalo vse bolj toplo v 
neogrevanem lokalu. »Jozo, 
provokator, stari potrebnež, 
naj ti bo nekaj jasno. Res je, 
da sem šel na sejem, imeno-
van erotični. V navadni hali 
z nekaj preprogami pa sem 
videl le pornografijo. Slabo 
mi je bilo in skozlal sem 
vse, kar sem spil tisti dan,« 
je kar vrelo iz Tončija Hitre-
ca, ki se mi je zdel prvič v 
življenju iskren do obisti. 
»Kaj pa živali so imeli?« je 
smrtno resen vprašal Duje.

»Naslednja runda je moja, 
samo nehajte s tem. Mislim, 
da prihaja Anđa,« je obelo-
danil Pero in s pogledom 
posedel Dujeta, ki je po svoj 
odgovor krenil proti Tonči-
ju. Kot da ni že dosti pre-
šinfal Celja, je Tonči nato 
razlagal, kako je okoli treh 
ponoči vozil avto po povsem 
prazni Ljubljanski cesti pro-
ti centru in ga je fotografi-
ral stacionarni radar in ga 
je doletela kazen, čeprav se 
je peljal s hitrostjo okoli 60 
kilometrov na uro …« Pa se 
je oglasil razgledani inženir 
Ivo: »V Mariboru bi že skla-
tili takšen nebodigatreba. 
Tam so si upali zamenjati 
tudi župana.«

Malce so me domačini pre-
senetili s poznavanjem težav 
pri severni sosedi. Da ne bi 
postalo neprijetno, sem vse 
skupaj obrnil na nogomet: 
»Ko ste ravno omenili Ma-
ribor. A veste, da je Matjaž 
Kek predaval celjskim trener-
jem?« Sledil je odgovor izza 
šanka: »Vem predvsem to, da 
bi namesto vašim, Kek moral 
predavati našim, hrvaškim 
trenerjem! Vi vsaj igrate v ligi 
prvakov. Če se naš Dinamo 
tja slučajno uvrsti, je pa ›ka-
nonfojter‹ in nič drugega.« 
V okolici Reke resnično izje-
mno cenijo Keka. Do nasle-
dnjega poraza, seveda.

»In zakaj boste silvestro-
vali pri nas, tukaj, kjer ni 
žive duše na ulici? Je to 
pametno?« je, ko smo za-
puščali gostilno, vprašal 
lastnik Pero. »Ne le, da je 
pametno, modro se je danes 
umakniti iz središča Celja!« 
»Pa vi ste pravi modrijani, 
Slovenci …« je ugotovil in se 
smejal, da ga je kar zvijalo.

FERDO

Romantika
Mož in žena sedita v dnevni sobi in opazujeta snežinke, ki 

naletavajo, ter pijeta vsak svojo pijačo, on pivo in ona sok. 
Može reče: »Ljubim te.« Žena pa ironično odvrne: »Ali to 
govoriš ti ali govori pivo v tebi?« Mož: »To govorim jaz pivu.«

Skrivnost
Delavec je na zid podjetja napisal: »Šef je nor.« Na sodišču 

so mu prisodili kazen, in sicer en dan zato, ker je popackal 
zid, en mesec zato, ker je pribor za pisanje, vključno z barvo, 
ukradel v podjetju, kjer je tudi zaposlen, in eno leto zato, 
ker je razkril poslovno skrivnost.

Izpoved
Blondinka po več letih sreča mladostno prijateljico in ji 

zaupa naslednjo zgodbo.
»Sedim v stanovanju … sama. Nekdo pozvoni. Odprem in 

pred vrati stoji simpatičen mladec. Vpraša me: ›Je vaš mož 
doma? ‹ Odgovorim mu, da ga ni doma. Mladenič nato vstopi, 
se sleče, me vrže na posteljo, oba globoko dihava in na koncu 
se on obleče ter odide. Še do dandanes mi ni jasno, zakaj je 
potreboval mojega moža.«

V prejšnji številki smo vas povprašali po imenih vsaj 
treh stalnih rubrik v snopiču Zgodbe s Celjskega. Prispelo 
je več pravilnih odgovorov: Bralci poročevalci, Mladi za 
mlade, portret. Izžrebali smo kupon naročnika: Franc 
Kračun iz Lesičnega.

Že tretje leto zapored vam v zadnji številki starega in v 
prvi številki novega leta podarimo to, kar nam gre najbolj 
od rok. Kako točno se imenuje naš zalogaj 12 zgodb?

Kupone z odgovorom pošljite najkasneje do torka, 6. janu-
arja, na naslov Novi tednik, Prešernova ulica 19, 3000 Celje. 
Izžrebanemu nagrajencu bomo podarili majico NT&RC.

Nima sreče z vremenom
Naši novinarki Jerici Potočnik s Kozjanskega iz srca 

privoščimo srečo na čisto vseh drugih področjih, kajti 
vreme ji pošteno nagaja. Še posebej nima sreče z de-
žurstvi. Ko se je septembra na dan poplav in plazov od-
pravila od doma, ji je pot presekal plaz. Ni ji preostalo 
drugega, kot da se vr‹ne proti domu. V nedeljo pa ji je 
dežuranje preprečil sneg. Tokrat je bila sicer bolj pre-
vidna in je zaradi nesplužene ceste ostala na toplem in 
varnem doma. V redakciji pa se že sprašujemo in obe-
nem bojimo, kaj se bo zgodilo ob naslednjem Jeričinem 
dežurstvu.

Kratka kot »Kartak«
Kratke novice iz 33 občin so seveda v prvi vrsti name-

njene bralcem, da so na tekočem o tem, kaj se dogaja v 
domači in še kateri sosednji občini. Je pa to tudi majhen 
uredniški trik, da zapremo usta večnemu tarnanju tistih, 
ki jim ni nikoli dosti pisanja o njihovi občini. Tako kot 
pribito vsaj štiri novice na mesec lahko preberete čisto 
o vsaki občini Savinjske regije. In pika.

Potem ko so se novinarji že navadili te tlake – kajti 
včasih, verjeli ali ne, je kakšno novičko, vredno objave, 
resnično težko izbrskati – nastajajo nove zagate. Zdaj se 
je Špela Ožir odločila, da oznako »Kratka« preimenuje v 
»Kartak«. Najprej iz Braslovč, potem s Polzele, na koncu 
še iz Žalca, ko se šefla le oglasi, da imamo očitno še eno 
novo rubriko. Ah ne, samo ure do silvestrovega lepo 
delovno preštevamo. Če se črke vmes pomešajo, pač vse 
lepo pripišemo predprazničnemu vzdušju.

Čas celi rane, ki jih ne more pozdraviti razum.
Seneca

Ko izgubiš ponos, nisi izgubil ničesar; ko izgubiš zdrav-
je, si izgubil polovico, ko izgubiš voljo, si izgubil vse.

Kitajski pregovor

Tragedija mnogih ljudi na položaju je, da se pravočasno 
ne umaknejo s položaja.

Truman

Več je vredna vojska oslov, ki jo vodi lev, kot vojska 
levov, ki jo vodi osel.

Napoleon

Vladarji se morajo bati priliznjencev kot kuge. Pred 
njimi se lahko ubranijo tako, da ob sebi zberejo pametne 
ljudi in jim dovolijo, da govorijo resnico.

Machiavelli

Nekateri ljudje so kot gobe; iz njih ne morete iztisniti 
nič, razen tisto, kar so oni izstisnili iz vas.

Gibran

Majhen človek je tudi na hribu majhen, velik je tudi 
v jami velik.

Lomonosov
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Ona: Iz tega tedna poskusite 
izvleči kar največ, saj so vam 
zvezde naklonjene kot že dol-
go ne. Torej izkoristite čudovi-
to obdobje, kolikor le morete, 
sprostite se in si dobro odpo-
čijte. Čaka vas prijetno prese-
nečenje.

On: Uspeh v poklicu naj 
vam ne stopi v glavo, saj je 
trajalo kar nekaj časa, da ste 
se povzpeli tako visoko, in bi 
bil padec nazaj zelo boleč. In 
nikar ne razlagajte svojih težav 
naokoli, saj lahko pridejo na 
povsem napačna ušesa.

Ona: Ne odločajte se na svo-
jo roko, ampak se raje posve-
tujte s partnerjem. Le tako bo-
ste našli rešitev v obojestransko 
zadovoljstvo, kar je v vaši zvezi 
tudi vitalnega pomena.

On: Vzemite si nekaj časa 
tudi zase, ne pa da se nenehno 
podite za zadevami, ki bodo 
koristile le drugim. Je že tako, 
da se na koncu ponavadi izka-
že, da je dobrota sirota. Nekaj 
malega dobička vam tudi ne 
bi škodilo.

Ona: Ponovno boste odlično 
investirali svoj čut za poslov-
nost – tokrat boste tudi vi imeli 
od tega obilo koristi. Vendar 
nikar ne pričakujte vsega na-
enkrat, ampak bodite potrpe-
žljivi. To se vam bo tudi obre-
stovalo.

On: Pred vami je teden, ko 
vam bo uspelo doseči tudi ti-
sto, kar si že tako dolgo želite. 
Še predvsem to velja za vaše 
ljubezensko življenje, kjer ste 
bili do zdaj kar nekako prikraj-
šani. Zdaj bo povsem drugače.

Ona: Imate zelo veliko mo-
žnosti, če jih boste seveda znali 
izkoristiti. Prijatelj vam bo po-
skušal pomagati, zato ga nikar 
ne zavrnite. Z njegovo pomočjo 
bo uspeh popoln, pa še prijetno 
se boste zabavali.

On: Po krivici boste dvomili v 
prijateljičino zvestobo in naklo-
njenost, kar se vam bo še kako 
otepalo. Toda takrat bo že pre-
pozno – ali pa tudi ne! Vseka-
kor se boste morali za ohranitev 
miru kar precej potruditi.

Ona: Kar sijali boste od za-
dovoljstva, saj je pred vami 
obdobje, ko vam bo šlo vse po 
načrtih, še posebej na ljube-
zenskem področju. Spoznali 
boste nekoga, ki bo v vašem 
življenju več kot samo senca.

On: V prepiru, ki se vam 
obeta, boste največ dosegli s 
strpnostjo, kar ne pomeni, da 
se morate tudi umakniti. Po-
skusite z majhno ukano, saj 
boste na ta način izvedeli tudi 
stvari, ki jih ne bi smeli vedeti.

Ona: Ponovno vam bodo 
popuščali, ker se znate tako 
dobro prikupiti. Ta vaša vrli-
na vas je že dostikrat rešila iz 
različnih težav, vendar nikar 
ne precenjujte svojih sposobno-
sti, kajti enkrat se boste grdo 
opekli. Vse ima svoje meje!

On: Partnerka vas bo razve-
selila na način, ki vam je naj-
ljubši, vi pa ji poskusite vrniti. 
To bo resnično čaroben teden, 
ko skoraj ne boste verjeli vsej 
sreči, ki vas bo obkrožala. Pla-
neti so resnično na vaši strani.

Ona: Nekaj vas močno skr-
bi, vendar je dejstvo, da si pov-
sem po nepotrebnem otežujete 
že tako težak položaj. Sprostite 
se in si privoščite krajše poči-
tnice. Pa tudi na zdravje bi 
lahko malo bolj popazili, saj 
ni ravno bleščeče.

On: Z olajšanjem boste pri-
čakali korenite spremembe na 
ljubezenskem področju, ki vam 
bodo omogočile malo več ma-
nevrskega prostora v odnosu s 
partnerko. Tokrat boste vzeli 
zadevo na precej resnejši način.

Ona: Prijeten neznanec vam 
bo dodobra polepšal dolgoča-
sen konec tedna. Poskusite iz 
vsega skupaj iztržiti kar naj-
več, saj se priložnost zlepa ne 
bo več ponovila in kaj lahko 
se zgodi, da boste na koncu 
ostali sami.

On: V kratkem boste stopili 
za več korakov po poti, ki vas 
vodi k lepemu poslovnemu 
uspehu. Vaša večja uveljavitev 
bo predvsem posledica trdega 
dela, seveda pa ne smete zane-
mariti tudi pomoči prijateljev.

Ona: Premišljevali boste o 
ponudbi, ki ste jo prejeli pred 
nekaj dnevi, in na koncu spo-
znali, da celotna zadeva sploh 
ni tako nepomembna, kot je to 
izgledalo na začetku. Poklicali 
boste prijatelja in mu sporočili 
svojo odločitev.

On: Oseba, s katero ste že 
dlje v dobrih odnosih, ne bo 
več mogla krotiti svojih stra-
sti in vam bo razodela svoja 
čustva. Nikar se ne izmikajte, 
preživeli boste čudovit teden 
in še bolj čudovit konec tedna.

Ona: Oseba, ki vas obožuje, 
se vam še vedno ni pripravljena 
odreči, zato bo še nadalje splet-
karila in vas poskušala ujeti v 
svojo mrežo. To vam bo sicer 
všeč, povsem druga stvar pa je, 
kako bo to sprejel vaš partner.

On: Prepričan ste, da ste 
velikodušni in razumevajoči. 
Toda ali vas tako vidijo tudi 
drugi? S preveliko samohvalo 
se lahko le zagovorite, zato 
bodite malo bolj objektivni. 
Nekdo pričakuje od vas veliko 
več, kot ste pripravljeni dati.

Ona: Odkrili boste marsikaj 
presenetljivega v svoji okolici, 
vendar to še ne pomeni, da so 
vas ves čas vlekli za nos. Izko-
ristili boste novo ljubezensko 
priložnost, za katero niste 
povsem prepričani, da je tisto 
pravo.

On: Ne jezite se na soljudi: 
skupna inteligenca na svetu je 
konstantna – število prebival-
stva pa nenehno narašča … 
Razmislite o tem in ukrenite 
kaj, da bi to spremenili. Četudi 
samo v svojem okolju.

Ona: Trenutno boste rade 
volje prisluhnili tudi mnenju 
ostalih v družbi, saj boste pri 
neki pomembni osebni odloči-
tvi potrebovali pomoč tistih, ki 
imajo to že za seboj. Znali vam 
bodo pomagati.

On: Po naporih iz preteklih 
dni boste lahko ponovno malo 
lažje zadihali in si privoščili 
tudi nekaj časa samo zase in 
za partnerko. Vsega sicer ne 
boste nadoknadili, vendar 
vam bo vseeno lepo.

Nagradna križanka

Nagradni razpis
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1. nagrada: bon za 8-kratni obisk vadbe v Centru za zdrav-
je in rekreacijo Top fi t Celje

2. nagrada: bon za dve nedeljski kosili v Gostišču Hoch-
kraut v Tremerju

3. nagrada: knjiga Celjske Mohorjeve družbe

Pri žrebanju bomo upoštevali pravilno geslo, ki ga do-
bite iz oštevilčenih polj. Rešitve nam pošljite na dopisnicah 
na naslov: NT&RC, Prešernova 19, 3000 Celje, do torka, 6. 
januarja 2015.

Rešitev nagradne križanke iz št. 52
Vodoravno: KUNA, MESEN, HRASTOVINA, MOL, ANA-

NAS, EKOLOG, KIA, RIŽA, OZON, SI, EBOLA, TM, ZO, 
OKOV, HURA, ZVIJALEC, RETORIK, IZKOP, MET, NAVADA, 
OG, JUPITER, LIDER, NOVOSEL, SEMIČ, SS, JI, TRESLJAJ, 
ČEK, SIMBOL, POET, NOTA, KT, ULAGA, NAVAL, REBRO, 
VNUK, DONAT, BLITVA, ERAZEM, MA, JB, ŠVICA, ALISON, 

USA, ČAS, NORA, ERG, LT, TIROL, GOVEDAR, OVČIN, MOR-
TADELA, VOKLO, ACA, IMAM.

Geslo: Božič in dan samostojnosti

Izid žrebanja
1. nagrado, bon za 8-kratni obisk vadbe v Centru za zdrav-

je in rekreacijo Top fi t Celje, prejme: Majda Poljanšek, Trav-
niška 5, Celje.

2. nagrado, bon za dve nedeljski kosili v Gostišču Hoch-
kraut v Tremerju, prejme: Klavdija Arbeiter, Slivnica 13, 
Gorica pri Slivnici.

3. nagrado, knjigo Celjske Mohorjeve družbe, prejme: 
Terezija Svet, Kaplja vas 25, Prebold.

Nagrajencem čestitamo. Nagrade bomo poslali po pošti.



Še eno leto se bo poslovilo.
Bi rekli: hvala bogu, da gre preč!
Spet enim je bogato obrodilo,
drugim pustilo le spomin boleč.
Nesreče res nam niso prizanesle:
poplave, žled, požari in še kaj.
Še bolj pa so deželo ujme tresle,
ki so pri nas folklorni običaj.
Alenka padla je kot mandatarka.
Ko je doma kapitulirala,
pa ni postala evrokomisarka,
ker ni v Bruslju »maturirala«.
Kar trikrat so nas na volitve gnali.
Ko bil je predvolilni direndaj,

novi obrazi so se nam smehljali,
obljubljali nam lepšo pot v raj.
Miro kot princ na konju brez ročajev
obetal nam je etični premet,
da rogoviležev in tolovajev
počistil bo politični parket.
Kaj hitro pa so upanja zbledela:
ko narodni heroj na Dob je šel,
v parlamentu kopja so letela,
ker arestant poslanski stol je grel.
Kot da bi nam boga z oltarja sneli,
se plebs je hodil pred sodnijo dret’.
Čeprav so sodni mlini pridno mleli,
korupcija še kar je šla v cvet.

Premier ministre je težko novačil,
kot da bi zbiral jih za boj krvav.
Nazadnje se je Zdravko ojunačil,
da gospodarski voz nam bo zagnal.
Tujcem smo bančno luknjo krpat’ dali,
najboljši sosed »susjed« je postal,
še zračno luko smo zabarantali
in zlatorog tri srca je prodal.
Financminister z davki je žongliral,
za nižje plače s Štrukljem se rval.
Da bi javne finance zbalansiral,
nazadnje spet bo reveža obral …

Takole smo na hitro zrešetali
tisto, kar je pač šlo v plod in klas,
kar posadili smo in posejali
v letu, ki se mu izteka čas.
Z neba nam Jupiter sejal bo srečo
v letu, ki na starem že kali.
Da bi pri vas je stresel polno vrečo,
vam vaš kronist NT&RC želi!

MALI SRPAN
Šaleškim knapom spet je prekipelo,
s spontanim štrajkom dvignili so glas:
»Ne moremo kopat’ za bagatelo!
Naj sebi Košorok zategne pas!«
Ko vrenje v šahtih se je ohladilo,
so v Šoštanju zakurili zares:
iz »šestke« se je prvič pokadilo.
(V podnet je šla milijarda in še čez …
So v Celju nov splavarski most krstili,
ki bolje bo Savinji kljuboval.
Spet brihtneži jezike so brusíli,
če je zgrajen narobe ali prav.
Slatinčan pa je mojstru aplavdiral,
ki je garaže s tržnico skup’ dal.
V novem centru boš zastonj parkiral
ter jajca in solato kupoval.

PROSINEC
Leto je Štormanova gos začela:
ker birt ni svojih pufov poravnal,
jo lizingar pregnal je iz hotela
in revo čisto do kosti obral.
Na Polzeli se lastovka je tresla,
v njenem gnezdu bil je hud špetir.
Kadrovska burka »staro« je odnesla,
vendar nazaj jo vrnil je bankir.
Ker noče imet’ cigana za soseda,
Trnoveljčan zatrobi v bojni rog.
Z izgovorom, da se boji nereda,
prikriva šentflorjanski duh ubog.
Je radeški papirničar zavriskal:
potem, ko že slovo je upu dal,
za naftne šejke bo denarce tiskal,
vesel, čeprav bo tujcu hlapčeval.

SVEČAN
Smo za zapečki v temi zmrzovali
v objemu žleda in ledenih sveč.
Vrli gasilci spet so dokazali,
da vešči so gašenja vseh nesreč.
Pri Šoštanju hudič je mlade skotil:
komaj je jug leden oklep pobral,
proti ljudem še plaz se je zarotil
in revežu v Florjanu dom zravnal.
Rimljanom princ Valerij se predstavi:
prek ruskih step prinaša jim obet,
da jim Trnuljčico zbudi, ozdravi
in k njej spet drl knajpat se bo svet.
Manj obetavna vest iz Štor se čuje:
tam občina kupuje Almin dom.
Čeprav še stare pufe odplačuje,
župan že rine v nov finančni zlom.

SUŠEC
Šaleški knap Ljubljani s štrajkom žuga,
ker HSE mu dihat ne pusti.
Upravi to medvedja je usluga:
ker holdinga ne uboga, odleti.
Potem, ko Medo je čez noč spakiral,
ker s TEŠ-em je za premog barantal,
zdaj Pohorec bo knape komandiral
in plesal kot bo Košorok igral.
Pred glavno Štormanovo oštarijo
se spuntal je sestradan personal:
« Inšpektorji in dacarji mižijo,
mi pa brez plač. Saj to je kriminal!«
Ko pa država si oči zatiska
pred davčnimi dolžniki, res ni prav,
da v Celju v šolski menzi »ključek« piska,
če revež ni položnic poravnal.

MALI TRAVEN
V Velenju se sprašujejo župani:
« Je res, ali prvoaprilski štos?«
ko jim minister Omerzel oznani,
da na Šentrupert vrača tretjo os.
Naj vrag zastopi čudne državljane,
ki v Saši hitro cesto hočejo,
na drugem koncu spuntane Laščane,
ki trase mimo kraja nočejo.
Da bi presekal vaško kregarijo,
župan v Lučah skliče plebiscit:
krajani si obvoznico želijo,
pokaže referendumski izid.
V Avtu Celje sindikat razkrije
krivca, da v firmi gre le še navzdol:
lastnik jo izčrpava, kri ji pije,
da skril bi svoj finančni karambol.

VELIKI TRAVEN
Tiste, ki lani KIV so potopili,
zdaj policaji tresejo iz hlač.
Tam šefi so si žepe napolnili,
a delavce pustili so brez plač.
Pol Žalca se s skrivalnico ukvarja,
kdo se je z »evro-lotom« omastil.
Župan pa se raduje milijonarja,
ki mu občinsko mošnjo je zredil.
V Celju so tržnico na boben dali,
župan pa ni veliko barantal:
kar Simbiu so stojnice prodali –
smetar bo zdaj še branjevec postal.
V Gorenjevem osirju so florjani
slavili: »Cele, Cele šampijon!«
Pivarji osam v njihovi dvorani
so spet prevzeli rokometni tron.

ROŽNIK
Bo v Laškem Secaplast pod krizo klonil,
ali je res, kar trobi sindikat,
da v »mami« Muri revež bo utonil,
ker mora njene pufe poravnat?
Polzelska lastovka je zažgolela,
da so bankirji jo zarubili.
Preden bo tujcem v roke odletela,
ji bodo perje še oskubili.
Se srečna pot Izletniku obeta?
Ga varno bo šofiral nov lastnik?
Nekoč patron celjskega nogometa
bo zdaj še avtobusarjev rejnik.
Med Lemberžani ni več potrpljenja,
zavoljo motokrosa završi:
« Nam hrup motorjev živce že načenja
in smrad bencinskih hlapov nas duši!«
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KIMAVEC
V laški Thermani vojna med lastniki:
bi res nekdo rad firmo pokopal
in so v ozadju vsem že znani triki,
da komu bi poceni jo prodal?
V Rudniku še Pohorec je scagal.
Za njim Golob komando je prevzel.
Če dolgo bo odpuščanje prelagal,
bo tudi on kaj hitro odletel.
Središče Celja ni več razkopano,
zdaj knežjemu je mestu v ponos:
je z bruseljskimi evri tlakovano.
Še ata Herman padel bi v zanos.
Kako bi šele Friderik žuriral
v družbi brhkih teharskih deklet,
če bi že takrat Radio Celje sviral,
ki šteje jih okroglih šestdeset!

VELIKI SRPAN
Savinjska grenka roža dobro kaže,
hmeljarjem dá zeleno-zlat obet,
da bo brez mešetarske fakinaže
z blagovno znamko bolje šla v promet.
Hotel Celeia spet pod streho vabi,
odet na novo v treh zvezdic sij.
Prepustil znano belo gos pozabi
je mag nepremičninskih coprnij.
Ob Kidričevi stroji zabrnijo,
na črni deponiji gre zares:
Stonex, menda ekspert za alkimijo,
melje Cinkarnin strup v nedolžno zmes.
Evropsko obnovljena promenada
Velenjčane povabi na špancir.
Na pragu predvolilnega spopada
je tudi v novem jedru Žalca pir.

VINOTOK
Občinske svetnike smo prevetrili,
lokalne šerife prebirali,
h koritom malo novih pripustili,
večino starih abonirali.
Velenje še rdeča bo trdnjava,
kar štirim Kontič ni se dal odgnat’.
V Celju Šrot ostaja prva glava,
goreče se zagnal je v nov’ mandat.
Komaj na knežji tron je petič sedel,
obljubo mu je skuril en fakin:
Rakuschev mlin ognjen kokot je snedel,
spremenil v kup ožganih ruševin.
Pol Celja spomeniku v bran poskoči,
župana cmari, ker bi rušit’ jel.
A zdi se, to zvonjenje je po toči –
inšpektor je z odločbo pohitel …

LISTOPAD
V deželi spet je TEŠ duhove buril.
Čez noč je s trona odletel Dermol,
ker skrival je, da bi tuj premog kuril,
če bi lignita ne bilo dovolj.
Kdo v šestki je pobasal provizijo
in ceno bloka dvignil do nebes,
močno zanima tudi policijo,
ki Rotnika je vzela v pretres.
Ob Dreti in Savinji so kropili:
kmetom je zadruga med rajne šla.
So gospodarji s pufi grunt zapili
in kriza le izgovor je bila.
V drobiž se holding PSZ seseda,
uspešnih firm pidovski grobar.
Boss Darko o zaroti bank razpreda,
toži:« Sem žrtev, ne tajkunski car!«

GRUDEN
Cinkarna nam razkrije vest strašljivo,
da je zgrajena na strupenih tleh.
Uprava pa se čudi izmuzljivo
nad tem, kar čivkajo že vrabci s streh.
Po vsej deželi panika nastane,
a v vrišču protestov in svaril
župan miri prestrašene meščane,
da Celje ni slovenski Černobil.
V prazno smo ob Mariborski zrli,
kjer mlin, stoletje star, požgan je stal.
Da ne bi padel sam, so ga podrli.
Kdo bo za drago pogrebnino dal?
Kot da še zlodej ni povsem opešal,
iz laškega je grenko vest poslal:
nam Čeh bo kislo vodo v špricar mešal,
ker pivovar je Radensko prodal.
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